
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1532
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Κ. Τσιάρα, σελ. 1466
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Αλίµου, επισκέπτες από
το Κρατικό  Ίδρυµα Μετανάστευσης του Ντόρτµουντ Γερµα-
νίας, µαθητές από το Λύκειο και το Γυµνάσιο HOMO EDU-
CANDUS-ΑΓΩΓΗ Κορινθίας, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Παπά-
γου, το 2ο Γενικό Λύκειο Αγίας Βαρβάρας, το Ιδιωτικό Γενικό
Λύκειο "Διαµαντοπούλου", το 7ο Γυµνάσιο Τρικάλων, το Γε-
νικό Λύκειο Κυπαρισσίας και το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Ιωαννί-
νων, σελ. 1457, 1465, 1471, 1472, 1477, 1486, 1490, 1495,
1505, 1512, 1519

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1457, 1458, 1460, 1463,
1465, 1466, 1468, 1469, 1479,1470,1471, 1472, 1473, 1474,
1477, 1478, 1483, 1485, 1487, 1489, 1494 1495, 1499, 1503,
1504, 1506, 1517, 1518, 1519

5. Επί του Κανονισµού, σελ. 1471
6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 1472, 1477, 1478, 1504

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 221 έως 312, σελ.

1432 – 1451
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ρωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1452 - 1456
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 4 Νοεµβρίου 2016, σελ. 1457
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-

κρότησης, σχετικά µε τις συνθήκες διαβίωσης στο κέντρο φι-
λοξενίας προσφύγων στο Σχιστό, σελ. 1458

β) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ανάγκη απάλειψης
ή τροποποίησης εδαφίων της παραγράφου 5 του άρθρου 16
του νόµου «Κοινωνική και Αλληλέγγυα Οικονοµία» εξαιτίας
υπερµέτρου διευρύνσεως της ευθύνης απλών µελών Κοινω-
νικής Συνεταιριστικής επιχείρησης (Κοιν.Σ.επ.) για υποχρεώ-
σεις του Διαχειριστή ή του Προέδρου της Διοικούσας
Επιτροπής προς το Δηµόσιο και τους φορείς Κοινωνικής
Ασφάλισης, σελ. 1459

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. σχετικά µε την ανάγκη για άµεση επίλυση του προβλή-

µατος της διαχείρισης των απορριµµάτων στην Κέρκυρα,
σελ. 1461

ii. σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την προστασία της υγείας
των κατοίκων και του περιβάλλοντος, κατόπιν δύο περιβαλ-
λοντικών επεισοδίων στη Δυτική Θεσσαλονίκη, σελ. 1463

δ) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε τις µετεγγραφές φοιτητών και σπουδαστών
στα ΑΕΙ και ΑΤΕΙ της χώρας, σελ. 1465

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών

και ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση της Συµφω-
νίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε τη
συνεργασία στους τοµείς  Έρευνας και Διάσωσης», σελ.
1468 - 1522

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 1473 - 1491
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1431 - 1473
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 1507 - 1532
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1491 - 1507

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1469, 1470, 1494
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 1477, 1478, 1483, 1485, 

1487, 1489, 1494
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 1471
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1472
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 1477, 1478, 1483
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 1470, 1474, 1477
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 1473, 1474
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1457, 1458, 1460, 1463, 

1465, 1466, 1468, 1469, 
1470, 1471, 1472, 1473

ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 1469, 1471
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 1477, 1503, 1504
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 1517, 1518, 1519
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 1470
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 1506
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1469, 1472, 1503
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1495, 1499, 1503, 1506
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 1471
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1487
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 1473, 1477
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 1470, 1489
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1477, 1478
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 1473
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1469, 1483, 1504

Β. Επί του Κανονισµού:
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 1471

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. ,  σελ. 1472
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 1477, 1478, 1504
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 1477, 1478
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1504

Δ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 1461, 1462, 1463
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 1460, 1466, 1467, 1468
ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ Ο. , σελ. 1460, 1461
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 1465, 1466, 1467, 1468
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 1459, 1460, 1461
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 1458, 1459
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 1458, 1459
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 1463, 1464
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Ι. , σελ. 1462, 1463, 1464, 1465

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής:

ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 1506

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’

Πέµπτη 3 Νοεµβρίου 2016



ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1470, 1493, 1494, 1495
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 1478
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 1477, 1511
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 1486, 1487
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1472, 1490
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1504
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1508, 1509
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 1482, 1483, 1484
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 1512, 1513
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 1513
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 1498, 1499, 1519
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 1468, 1473, 1520, 1521
ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ Α. , σελ. 1484
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 1516
ΘΗΒΑΙΟΣ Ν. , σελ. 1506
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ Η. , σελ. 1476
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 1475, 1507
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. του Αχ. , 

σελ. 1509
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 1471, 1487, 1488
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 1514
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 1517, 1518, 1520
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 1476, 1477, 1501
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ – ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 1482, 1509
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 1515, 1516
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 1475, 1477, 1520
ΚΟΥΖΗΛΟΣ Ν. , σελ. 1468, 1478
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 1492, 1493
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 1496
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 1505, 1506
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 1477, 1481, 1483, 1486, 

1494, 1495, 1499, 1502, 
1503, 1504

ΛΙΒΑΝΙΟΥ Ζ. , σελ. 1492
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1480, 1481, 1482, 1503, 

1504, 1518
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1490
ΜΑΡΚΟΥ Α. , σελ. 1479
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 1480
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 1512
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1487
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 1495, 1504
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 1516, 1517, 1518
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 1510
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 1497, 1498
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 1474, 1493, 1494, 1503, 

1517, 1519, 1520
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 1470, 1488, 1489
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 1484
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 1496
ΣΤΕΦΟΣ Ι. , σελ. 1507
ΤΑΣΣΟΣ Σ. , σελ. 1479
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1485, 1486, 1487, 1489
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 1473
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1486, 1500, 1501, 1502, 

1519
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 1500

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΓΑΚΗΣ Δ. , σελ. 1493
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 1487
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 1485
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 1504



Αθήνα, σήµερα στις 3 Νοεµβρίου 2016 ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.46’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα. 
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-

λής κ. Ιωάννη Σαρακιώτη, Βουλευτή Φθιώτιδας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’

Πέµπτη 3 Νοεµβρίου 2016



1432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1433



1434 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1435



1436 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1437



1438 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1439



1440 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1441



1442 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1443



1444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1445



1446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1447



1448 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1449



1450 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1451



1452 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1453



1454 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1455



1456 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν αρχίσουµε τη συζήτηση των σηµερινών επικαίρων ερω-
τήσεων έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαί-
ρων ερωτήσεων της Παρασκευής 4ης Νοεµβρίου 2016. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 160/1-11-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αιτωλοακαρνανίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Μαρίας Τριανταφύλλου προς τον Υπουργό Οικονοµίας,
Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε την ολοκλήρωση του
έργου της µαρίνας Μεσολογγίου.

2. Η µε αριθµό 153/31-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Καβάλας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικολάου Παναγιωτό-
πουλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις κυβερνητικές υποσχέ-
σεις για τη µοναδική βιοµηχανία λιπασµάτων στην Ελλάδα.

3. Η µε αριθµό 157/31-10-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χαλκιδικής του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Σωτηρίας
Βλάχου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε το
«άµεσο κλείσιµο συνόρων, φύλαξη από τις Ένοπλες Δυνάµεις
και δηµοψήφισµα για το λαθροµεταναστευτικό ζήτηµα».

4. Η µε αριθµό 161/1-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Σάκη Βαρδαλή προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τους εκατόν
ογδόντα (180) εργαζόµενους του εργοστασίου Λιπασµάτων
Νέας Καρβάλης στην Περιφερειακή Ενότητα Καβάλας που εδώ
και πέντε µήνες βρίσκονται σε αγωνιστικές κινητοποιήσεις.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 154/31-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέα Κατσανιώτη
προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά
µε τη «Νότια χάραξη» στην Πατρών-Πύργου.

2. Η µε αριθµό 165/1-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Εύβοιας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, σχετικά µε το «ζήτηµα τεραστίων οικολογικών δια-
στάσεων της παραµονής φορτίου εκατόν δεκατεσσάρων τόνων
υδραργύρου στον Ασπρόπυργο».

3. Η µε αριθµό 162/1-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα
προς τους Υπουργούς Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχε-
τικά µε την καταστολή και τις διώξεις των αγωνιζόµενων µαθη-
τών.

4. Η µε αριθµό 152/31-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου Παναγούλη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το «αν επέστρεψαν ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών και τα συγγενικά του πρόσωπα τα χρήµατά
τους στις ελληνικές τράπεζες, όπως ο ίδιος προέτρεψε τους Έλ-
ληνες, για να αρθούν τα capital controls».

5. Η µε αριθµό 117/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Εύβοιας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Μίχου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη «σκανδα-
λώδη» πώληση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» έναντι του ευτελούς τιµήµατος
των 45 εκατοµµυρίων ευρώ.

6. Η µε αριθµό 123/18-10-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλο-
οικονόµου προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και
Τουρισµού, σχετικά µε την αντιµετώπιση του παρεµπορίου στους
Δήµους του Πειραιά, Περάµατος, Κορυδαλλού, Κερατσινίου-
Δραπετσώνας, Νίκαιας-Αγίου Ιωάννη Ρέντη.

7. Η µε αριθµό 121/18-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κοζάνης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ιωάννη Θεοφύλακτου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε την πρόσληψη εργατικού προσωπικού στη

λιγνιτική µονάδα «ΠΤΟΛΕΜΑΪΔΑ V» µε διαφανή κριτήρια από τα
µητρώα του ΟΑΕΔ.

8. Η µε αριθµό 119/18-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Θεοχάρη Θεοχάρη προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις ελλείψεις σε ιατρικά µηχανήµατα
που θέτουν σε κίνδυνο την υγεία και τη ζωή των ασθενών.

9. Η µε αριθµό 63/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κόνσολα
προς τον Υπουργό Παιδείας Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε την απαξίωση της Ρόδου από την ακύρωση της ίδρυσης
του Τµήµατος Διοίκησης Τουρισµού µε έδρα τη Ρόδο και αγγλό-
φωνων τµηµάτων τουριστικών σπουδών που θα απευθύνονται σε
αλλοδαπούς φοιτητές µε δίδακτρα.

10. Η µε αριθµό 59/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ελένης
Ζαρούλια προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρι-
σµού, σχετικά µε τη «µείωση της εθνικά κυρίαρχης απονοµής δι-
καιοσύνης µέσω της επικύρωσης της συµφωνίας CETA µεταξύ
Καναδά και Ε.Ε.».

11. Η µε αριθµό 79/11-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών του Ποταµιού κ.
Σπυρίδωνος Λυκούδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε την ανάπλαση του Ρέµατος Πικροδάφνης
στον Νοµό Αττικής.

12. Η µε αριθµό 69/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε την
πρόταση–«ανάσα» για τα κόκκινα δάνεια.

13. Η µε αριθµό 26/3-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Λακωνίας κ. Λεωνίδα Γρηγοράκου προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη διαδικασία επιλογής Διευθυντών
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας (Ε.Σ.Υ.).

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους
χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων και ενηµερώθη-
καν για τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί-εκπαι-
δευτικοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Αλίµου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ανακοινώσω
ποιες από τις σηµερινές επίκαιρες ερωτήσεις δεν θα συζητη-
θούν. 

Η εντέκατη µε αριθµό 91/13-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δευ-
τέρου κύκλου του Βουλευτή A’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεν-
τρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε την έγκριση του µεσοπρόθε-
σµου επιχειρηµατικού σχεδίου για τον Οργανισµό Λιµένος Θεσ-
σαλονίκης (ΟΛΘ), δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
ερωτώντος Βουλευτή. 

Επίσης, δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των αρµοδίων
Υπουργών και θα επαναπροσδιοριστούν για συζήτηση οι ακόλου-
θες επίκαιρες ερωτήσεις:

Η πρώτη µε αριθµό 149/31-10-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Χανίων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Αντωνίου Μπαλωµενάκη προς τον Υπουργό Οικο-
νοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε την εισαγωγή νο-
µοθετικού πλαισίου για την αντιµετώπιση της ανεξέλεγκτης
επέκτασης του φαινοµένου «all inclusive» στον τουρισµό, δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµοδίου Υπουργού.

Η πρώτη µε αριθµό 144/26-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου της Βουλευτού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Φωτεινής Αραµπατζή προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού, σχετικά µε την «καθίζηση της τουριστικής οικο-
νοµίας της Σάµου και των υπολοίπων νησιών του Βορειοανατο-
λικού Αιγαίου εξαιτίας της κυβερνητικής αδιαφορίας», δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµοδίου Υπουργού.

Η δεύτερη µε αριθµό 147/27-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δευ-
τέρου  κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου
– Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Λαγού προς τον Υπουργό Εσωτερικών
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και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την «καταστροφή
της περιουσίας του ελληνικού λαού που προκαλούν οι λαθροµε-
τανάστες στη Μόρια Μυτιλήνης, στη Χίο και σε άλλα νησιά του
Αιγαίου», δεν θα συζητηθεί και αναβάλλεται λόγω κωλύµατος του
Αναπληρωτή Υπουργού Προστασίας του Πολίτη κ. Νικολάου
Τόσκα. Αιτία: ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Η πέµπτη µε αριθµό 99/14-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Εύβοιας του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουργό Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τη διεξαγωγή ενδε-
λεχούς έρευνας για τις εκτεταµένες πυρκαγιές σε Χίο, Εύβοια
και Θάσο, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού.

Η ένατη µε αριθµό 97/14-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης του Ποταµιού κ. Κωνσταντίνου
Μπαργιώτα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
σχετικά µε την ολοκλήρωση των υδροηλεκτρικών έργων στη Με-
σοχώρα Τρικάλων, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Παναγιώτη Σκουρ-
λέτη. Θα βρίσκεται εκτός Αθηνών.

Επίσης, για τον ίδιο λόγο δεν θα συζητηθεί η δέκατη µε αριθµό
105/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Γεωργίου
Λαζαρίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχε-
τικά µε την ελλιπή συντήρηση του Δικτύου Διανοµής Ρεύµατος
(ΔΕΔΔΗΕ) στη νότια Εύβοια.

Η δεύτερη µε αριθµό 143/26-10-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Μάριου Σαλµά προς τον Υπουργό Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τη λήψη άµεσων και
µόνιµων µέτρων για την αντιπληµµυρική προστασία της Ιεράς
Πόλεως του Μεσολογγίου δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κουρουµπλή. Αιτία: ανειληµµένες
υποχρεώσεις.

Η τέταρτη µε αριθµό 148/31-10-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ολοκλήρωση των διαδικασιών
για την πρόσληψη µόνιµου προσωπικού στα νοσοκοµεία της
χώρας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή
Υπουργού Υγείας κ. Παύλου Πολάκη. Αιτία: φόρτος εργασίας.

Η έκτη µε αριθµό 88/12-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου της Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης του Ποταµιού κ. Αικα-
τερίνης Μάρκου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη δηµι-
ουργία παιδιατρικού νοσοκοµείου στη Θεσσαλονίκη, δεν θα
συζητηθεί.

Η δωδέκατη µε αριθµό 45/5-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων
κ. Θεοδώρας Μεγαλοκοικονόµου προς τον Υπουργό Υγείας, σχε-
τικά µε τις σοβαρότατες ελλείψεις προσωπικού και χρηµατοδό-
τησης στο Εθνικό Κέντρο Αποκατάστασης, δεν θα συζητηθεί.

Η τρίτη µε αριθµό 146/27-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό
Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε τη λήψη µέ-
τρων για την πάταξη του λαθρεµπορίου καυσίµων στα πρατήρια,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της Υφυπουργού Οικονοµίας,
Ανάπτυξης και Τουρισµού κ. Θεοδώρας Τζάκρη. Θα βρίσκεται
εκτός Αθηνών.

Η όγδοη µε αριθµό 100/14-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Εξωτερι-
κών, σχετικά µε την «ανθελληνική δράση Τούρκων πρακτόρων
και εκπροσώπων τους στη Θράκη», δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος του Υφυπουργού  Εξωτερικών κ. Ιωάννη Αµανατίδη. Για
τις αιτίες της αναβολής υπάρχει και σχετική επιστολή από τον
Γραµµατέα της Κυβέρνησης. Αιτία: ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Εισερχόµαστε τώρα στις επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητη-
θούν.

Αρχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 150/31-10-2016 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς

τους Υπουργούς Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης
και Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε τις συνθήκες διαβίωσης στο κέν-
τρο φιλοξενίας προσφύγων στο Σχιστό. Θα απαντήσει ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός κ. Ιωάννης Μουζάλας.

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στο κέντρο φιλοξενίας προσφύγων, στο στρα-

τόπεδο, στο Σχιστό υπάρχουν σήµερα επτακόσιοι εξήντα πρό-
σφυγες, εκ των οποίων διακόσιοι εβδοµήντα είναι παιδία. Είναι
θύµατα των ιµπεριαλιστικών πολέµων και επεµβάσεων, κυρίως
Αφγανοί, αλλά και θύµατα της συµφωνίας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης - Τουρκίας, που υπέγραψε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Να θυµίσω ότι οι Αφγανοί δεν θεωρούνται πρόσφυγες και, δυ-
στυχώς, είναι εγκλωβισµένοι στη χώρα µας.

Όσον αφορά τις συνθήκες διαβίωσης, υπάρχουν αρκετά προ-
βλήµατα που απαιτούν άµεσα µέτρα. Ζουν ακόµα σε σκηνές.
Έβγαλαν το καλοκαίρι σε ανυπόφορη ζέστη, παρά µια πρόσθετη
τέντα που µπήκε. Αντιµετώπισαν και άλλους κινδύνους από έν-
τοµα και ερπετά. Όµως, χειµωνιάζει. Τα πράγµατα δυσκολεύουν.
Δεν προφυλάσσονται, µε τις φθινοπωρινές βροχές πληµµύρισαν
σκηνές, η θερµοκρασία πέφτει, η υγρασία και το κρύο είναι τσου-
χτερά και οι επιπτώσεις στην υγεία τους φαίνονται.

Αρκετοί έχουν φύγει και πηγαίνουν στον Σκαραµαγκά και στον
Ελαιώνα. Το λέω γιατί από τους χίλιους οκτακόσιους έχουν µείνει
επτακόσιοι εξήντα. Βέβαια, υπάρχουν πολλές διαµαρτυρίες κατά
τις επισκέψεις µας για την ποιότητα και την ποσότητα του φαγη-
τού, αλλά και για τα προγράµµατα εκπαίδευσης των παιδιών, τα
οποία δεν είχαν ξεκινήσει µέχρι και την περασµένη εβδοµάδα. 

Σπουδαιότερο, βέβαια, πρόβληµα που θέτουν και είναι το υπ’
αριθµόν ένα είναι ο εγκλωβισµός τους στην Ελλάδα. Δεν θέλουν
να µείνουν. Απαγορεύεται, όµως, η µετάβασή τους σε χώρες που
έχουν τους συγγενείς τους ή και µέλη της οικογένειάς τους. 

Τι ζητάµε; Πρώτον, οι αποφάσεις που εγκλωβίζουν τους πρό-
σφυγες στην Ελλάδα και δεν τους επιτρέπουν να πάνε εκεί που
θεωρούν ότι είναι πιο ασφαλείς να µην εφαρµοστούν, γιατί είναι
άδικες αποφάσεις. 

Δεύτερον, να αναγνωριστεί η προσφυγική ιδιότητα σε όλες τις
εθνικότητες από χώρες που δέχονται ιµπεριαλιστικές επεµβά-
σεις, όπως είναι οι Αφγανοί. 

Τρίτον, να εξασφαλιστούν ανθρώπινες και αξιοπρεπείς συνθή-
κες διαµονής σε όλους τους χώρους που στεγάζονται πρόσφυ-
γες και µετανάστες και να δροµολογηθεί άµεσα η µεταφορά
τους σε αξιοπρεπείς στεγασµένους χώρους, ειδικά για οικογέ-
νειες µε παιδιά. 

Τέταρτον, να δοθούν άµεσα χειµωνιάτικα ρούχα και ειδικά κλι-
νοσκεπάσµατα, για να µπορούν να αντεπεξέλθουν σε χαµηλές
θερµοκρασίες του χειµώνα. Επίσης, θα πρέπει να ενισχυθούν και
µε υποδοµές, µε πλυντήρια, µε επαρκείς τουαλέτες, ντους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Μανωλάκου,
έχετε τη δευτερολογία σας για να πείτε τα υπόλοιπα. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέ-
γοντας ότι πρέπει να αναλάβουν οι υπηρεσίες υγείας, το κράτος
και όχι οι ΜΚΟ και να εξασφαλιστεί επαρκής σίτιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κυρία Μανωλάκου,
είναι πολύ λογική η επίκαιρη ερώτηση που κάνετε. Είµαι στη
θέση να σας πω ότι, πρώτον, τα περισσότερα από αυτά τα οποία
θέτετε είναι σωστά και, δεύτερον, ότι βρισκόµαστε ήδη στη δια-
δικασία θεραπείας. 

Θα αναφερθώ, πρώτα, στα συγκεκριµένα: Όσον αφορά το να
εξασφαλιστούν ανθρώπινες και αξιοπρεπείς συνθήκες διαµονής,
ήδη ξεκινάει το πρόγραµµα, κατά το οποίο γίνονται εγκαταστά-
σεις αποχέτευσης και όλα αυτά τα πράγµατα και το πλάνο είναι
µέχρι τις 15 Δεκεµβρίου να έχουν αντικατασταθεί οι σκηνές µε
σπιτάκια και µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, για παράδειγµα, µε κανο-
νική θέρµανση. 

Παρ’ όλα αυτά, να σας πω ότι ειδικά στο Σχιστό οι σκηνές είναι
πολικού τύπου, εποµένως διασφαλίζουν από το κρύο, αλλά έχετε
δίκιο και εµείς προχωράµε και σας λέµε ότι µέχρι τις 15 Δεκεµ-
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βρίου θα έχουµε τοποθετήσει οικίσκους. 
Τα χειµωνιάτικα ρούχα, αυτό που λέµε «ξεχειµώνιασµα» έχει

ήδη γίνει εδώ και είκοσι µέρες και έχει γίνει σε όλη την Ελλάδα.
Υπάρχει και έτοιµο στοκ, ώστε, αν χρειαστεί, να δοθεί και δεύ-
τερη δόση. 

Εκτός από αυτά θα δοθεί άµεσα και ένα ποσό cash για να αγο-
ράσουν γαλότσες, γιατί εκεί πέρα είναι πάρα πολύ δύσκολο να
κάνει κανείς την αγορά και να τους τις δώσει. 

Την ευθύνη των υπηρεσιών υγείας την έχει το κράτος. Το κρά-
τος ελέγχει την πρωτοβάθµια φροντίδα εκεί πέρα. Σε πολλά στρα-
τόπεδα ή µάλλον σε πολλά camps -συγχωρέστε µου την έκφραση,
κάνω µια αυτόµατη µετάφραση του camp σε στρατόπεδο και ηχεί
άσχηµα- σε πολλά camps προσφύγων η πρωτοβάθµια φροντίδα
καλύπτεται από ΜΚΟ, υπό τον έλεγχο πάντα του κράτους, όπως
έχω ξαναπεί. Δυστυχώς αυτά είναι λεφτά που δόθηκαν από την
Ευρώπη στις ΜΚΟ, δεν δόθηκαν σε εµάς και εµείς προσπαθούµε
να κάνουµε την απόσβεσή τους µέσα από παροχές στους πρό-
σφυγες. Τουαλέτες, ντους υπάρχουν και βελτιώνονται συνέχεια. 

Όσον αφορά τη σίτιση, είναι ένα γενικότερο πρόβληµα. Η σί-
τιση είναι επαρκής. Θερµιδικά και από άποψη βιταµινών καλύπτει
τις υγειονοµικές ανάγκες. Προφανώς υπάρχει θέµα στο κατά
πόσο είναι αρεστό αυτό το φαγητό ή όχι, κάτι που είναι πολύ δύ-
σκολο να το πετύχει κανείς, αλλά και εκεί προσπαθούµε. 

Στη δευτερολογία µου θα σας απαντήσω στα πρώτα δύο, που
είναι γενικότερα ζητήµατα. 

Νοµίζω ότι έχω τελειώσει, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ. 
Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, 15 Δεκεµβρίου

είναι πολύ αργά. Τα κοντέινερ έπρεπε να υπάρχουν ήδη, από την
αρχή. Ξέρατε ότι θα εγκλωβιστούν αυτοί οι άνθρωποι στη χώρα
µας. Είχατε µάλιστα κάνει και ψυχολογική προετοιµασία και
στους δήµους. Είχα παρευρεθεί. Από την αρχή ξέρατε ότι θα
είναι Αφγανοί στην πλειοψηφία τους, για τους οποίους δεν ανα-
γνωρίζεται η ιδιότητα του πρόσφυγα. 

Ταυτόχρονα, ισχύει αυτή η απαράδεκτη, άθλια, απάνθρωπη
συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης – Τουρκίας, που στρέφεται κατά
των δικαιωµάτων των προσφύγων και µεταναστών και παραβιάζει
το Διεθνές Δίκαιο. 

Έπρεπε να υπάρχουν ήδη τα κοντέινερ. Είναι αργά γιατί ήδη
έχουν αρχίσει οι χαµηλές θερµοκρασίες και υπάρχουν οικογέ-
νειες µε παιδιά. Το 35% είναι παιδιά στο κέντρο φιλοξενίας στο
Σχιστό. 

Επιπλέον θέλω να πω ότι υπάρχουν πενήντα ένα άτοµα προ-
σωπικό –παιδοψυχολόγοι, υποστηρικτικές υπηρεσίες κ.λπ.-
χωρίς διερµηνέα. 

Και στο θέµα της υγείας που λέτε ότι το έχει αναλάβει το κρά-
τος, πράγµατι πηγαίνουν και έχουµε συναντήσει γιατρούς από
το Νοσοκοµείο της Αεροπορίας. Τους τελευταίους, όµως, µήνες
είναι µόνο νοσοκόµοι, που σηµαίνει ότι αυτοί οι άνθρωποι και µε
τα πρόσθετα προβλήµατα έχουν ανάγκη στήριξης. 

Βεβαίως, σε ό,τι αφορά το φαγητό, εµείς δεν θέτουµε το θέµα
στη βάση αν τους αρέσει ή δεν τους αρέσει. Συζητάµε µαζί τους
και βάζουµε θέµα ότι δεν ανταποκρίνεται και σε ιδιαιτερότητες.
Υπάρχουν άνθρωποι που έχουν ζάχαρο, που έχουν ασθένειες και
αυτό δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν. 

Δεν µου απαντήσατε επίσης και για τις αποφάσεις για ασφαλή
µετακίνησή τους, αλλά και για να αναγνωριστεί η προσφυγική
ιδιότητα σε ανθρώπους που έχουν δεχτεί την ιµπεριαλιστική επί-
θεση και µέσα και από τις διεθνείς συµφωνίες έχουν ούτως ή
άλλως την προσφυγική ιδιότητα.

Τέλος, να σας πω ότι εµείς επισκεπτόµαστε συχνά τα κέντρα
φιλοξενίας, για να καταλάβουν αυτοί οι άνθρωποι ότι δεν είναι
µόνοι τους, είτε πρόσφυγες είτε µετανάστες, ότι έχουν ανθρώ-
πους που τους στηρίζουν και πιέζουν την Κυβέρνηση για την επί-
λυση των προβληµάτων τους. Ήδη την περασµένη εβδοµάδα και
δηµοτικοί σύµβουλοι πήγαν και τους επισκέφτηκαν, όπως και –
σας το λέµε καθαρά- και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα
σας πιέζει για τα δικαιώµατα των προσφύγων και µεταναστών. 

Η Κυβέρνηση έχει βαριές ευθύνες. Εφαρµόζει την ίδια αντιµε-
ταναστευτική πολιτική που εφάρµοζαν και οι προηγούµενοι. Είναι

αυτή της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι άδικη. Είναι απάνθρωπη.
Ταυτόχρονα, όµως, θα καλούµε και τον λαό και ειδικά το ερ-

γατικό κίνηµα να εντείνει την πάλη του ενάντια στον ιµπεριαλι-
στικό πόλεµο, ενάντια στο σύστηµα εκµετάλλευσης, που γεννά
πόλεµο, φτώχεια, προσφυγιά, µετανάστευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μουζάλα,
έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Τρέφω έναν βαθύ σε-
βασµό στην ιστορία του κόµµατός σας, στο παρελθόν του, στο
παρόν του, στον τρόπο µε τον οποίο χειρίζεστε τα πράγµατα.

Επιτρέψτε µου, όµως, να σας πω ότι το να µπερδεύει κανείς
συνέχεια τη βούληση και την επιθυµία µε τη δυνατότητα και την
πραγµατικότητα, είναι κάτι που δεν οδηγεί πουθενά. Δεν κάνατε
ούτε µία συγκεκριµένη πρόταση, για παράδειγµα, για το πώς να
τους στείλουµε στην Ευρώπη. Το διεκδικούµε. Πώς; Λέτε: Να
αναγνωριστούν όλοι οι πρόσφυγες. Υπάρχουν συνθήκες οι
οποίες καθορίζουν ποιοι είναι πρόσφυγες και ποιοι δεν είναι. Οι
Αφγανοί µε βάση τις συνθήκες του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών είναι πρόσφυγες κατά το 47%. Αυτό ισχύει. Η ελληνική κυ-
βέρνηση δεν µπορεί να το αλλάξει, το ΚΚΕ δεν µπορεί να το αλ-
λάξει, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη δεν µπορεί να το αλλάξει,
κανένα κόµµα δεν µπορεί να το αλλάξει. Αυτό ισχύει. Μία κυβέρ-
νηση δουλεύει µε αυτό. Εποµένως, µερικές φορές, τα παχιά
λόγια είναι λόγια που δεν βοηθάνε. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Υπάρχει και η Συνθήκη της Γε-
νεύης, κύριε Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Η Συνθήκη της Γενεύης
καθορίζει επίσης τους πρόσφυγες. Διαβάστε. 

Τα κοντέινερ στις 15 Δεκεµβρίου µπορεί να είναι αργά µε βάση
µία πραγµατικότητα. Είναι πολύ νωρίς µε βάση την ίδια πραγµα-
τικότητα. Στεγάζουν εξήντα χιλιάδες ανθρώπους.

Βλέπετε τι γίνεται στο Καλαί. Βλέπετε τι γίνεται αλλού, σε
χώρες µε τεράστιες δυνατότητες. Είµαστε ευχαριστηµένοι; Όχι.
Προσπαθούµε πάρα πολύ να τους στείλουµε στην Ευρώπη,
όµως χρειάζονται δύο. Εµείς λέµε να γίνει το relocation, να φύ-
γουν στην Ευρώπη. Χρειάζονται δύο για να γίνει αυτό. 

Το έχω ξαναπεί εδώ στη Βουλή απαντώντας σε άλλα κόµµατα.
Τι φαντάζεστε; Την Κυβέρνηση καβάλα σε άσπρα άλογα να πάει
να κατακτήσει τις Βρυξέλλες, τη Γερµανία, την Κωνσταντινού-
πολη; Πώς γίνονται αυτά τα πράγµατα;

Τελειώνω µε το εξής: Οι συνθήκες βελτιώνονται συνέχεια. Το
Σχιστό θα είναι ένα απ’ αυτά που θα βελτιωθούν οι συνθήκες
πολύ γρηγορότερα από άλλα camp. Για τα πολιτικά προβλήµατα
δεν υπάρχει καν θέµα συζήτησης. Δεν νοµίζω ότι διαφωνούµε
στη βούληση. Διαφωνούµε στην εκτίµηση της πραγµατικότητας. 

Σας ευχαριστώ.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το ρεαλιστικό για εσάς είναι να

εφαρµόζετε πολιτική ενάντια στα δικαιώµατα των προσφύγων! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στην

έκτη µε αριθµό 142/25-10-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Ένωσης Κεντρώων κ. Γεωρ-
γίου - Δηµητρίου Καρρά προς τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
την ανάγκη απάλειψης ή τροποποίησης εδαφίων της παραγρά-
φου 5 του άρθρου 16 του νόµου «Κοινωνική και Αλληλέγγυα Οι-
κονοµία» εξαιτίας υπερµέτρου διευρύνσεως της ευθύνης απλών
µελών Κοινωνικής Συνεταιριστικής επιχείρησης (ΚΟΙΝΣΕΠ) για
υποχρεώσεις του διαχειριστή ή του προέδρου της Διοικούσας
Επιτροπής προς το δηµόσιο και τους φορείς Κοινωνικής Ασφά-
λισης.

Θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Ουρανία Αντωνο-
πούλου.

Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ, για την παρουσία σας. 
Προχθές ψηφίσαµε στη Βουλή το νοµοσχέδιο για την κοινω-

νική επιχειρηµατικότητα και την αλληλέγγυα οικονοµία. Οι συνε-
ταιρισµοί είναι κάτι που διαχρονικά στην Ελλάδα έχουν
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υποστηριχθεί, γιατί δηµιουργούν προϋποθέσεις εργασίας, προ-
ϋποθέσεις εµπορευσιµότητας προϊόντων παραγωγών, µικρών
αγροτών και πάντοτε είχαν την προστασία του κράτους, µε την
έννοια ότι ο συνεταίρος, το µέλος του συνεταιρισµού ποτέ δεν
έφερε ευθύνη για υποχρεώσεις του συνεταιρισµού που προέκυ-
πταν από τη διαχείριση ή την κακοδιαχείρισή του έναντι του δη-
µοσίου, φορέων κοινωνικής ασφάλισης ή και προς τρίτους
ακόµα. 

Τα γνωστά παραδείγµατα είναι οι αγροτικοί συνεταιρισµοί,
όπου η ευθύνη είναι περιορισµένη µέχρι τη συνεταιριστική µε-
ρίδα, οι δασικοί συνεταιρισµοί, που ψηφίστηκαν προχθές, αντι-
στοίχως µέχρι τη συνεταιριστική µερίδα, µε µόνη εξαίρεση τους
απεριορίστου ευθύνης αστικούς συνεταιρισµούς, οι οποίοι είναι
πραγµατικά εµπορικές ή βιοµηχανικές εταιρείες. 

Έρχεται, λοιπόν, προς ενίσχυση της κοινωνικής επιχειρηµατι-
κότητας και στην αιτιολογική έκθεση αναφέρεται ότι θα βοηθη-
θούν ευάλωτες οµάδες για να µπορέσουν να αποκτήσουν µια
µικρή δραστηριότητα. Μπαίνει µέσα µια διάταξη που λέει τούτο,
ότι εάν τυχόν προκύψουν ευθύνες του συνεταιρισµού προς το
δηµόσιο ή προς φορείς κοινωνικής ασφάλισης από καθυστέρηση
καταβολής ή από παραβάσεις ακόµα φορολογικές ή από ανα-
κτήσεις επιδοτήσεων ή οποιεσδήποτε άλλες αιτίες, ο διαχειρι-
στής -που καλείται κατά τις πάγιες διατάξεις ως υπεύθυνος για
τη διαχείριση- ή ο πρόεδρος της Διοικούσας Επιτροπής µπορεί
να µετακυλίσει τις υποχρεώσεις αυτές στα µέλη τα οποία καθί-
στανται εις ολόκληρο αλληλέγγυα µε το σύνολο της ευθύνης του
συνεταιρισµού. 

Αυτό δηµιουργεί ένα ρήγµα και είναι ένα αντικίνητρο για την
κοινωνική επιχειρηµατικότητα διότι, εφόσον ο συνεταιρισµός γί-
νεται άνευ κεφαλαίων, δεν µπορούµε να καθιστούµε υπέγγυα την
περιουσία ή και το σπίτι ακόµα των µελών του συνεταιρισµού για
µια κακοδιαχείριση, µια δολιότητα του διαχειριστή. Θεωρείτε,
λοιπόν, σκόπιµο ότι πρέπει να απαλειφθεί η διάταξη αυτή; 

Επικουρικώς, αν θεωρείτε ότι πρέπει να αυξηθεί µε τον τρόπο
αυτόν η ευθύνη του συνεταιρισµού, γιατί µπορεί να λειτουργήσει
καλύτερα, γιατί να µην περιορίσουµε την ευθύνη των µελών
µέχρι την αξία της συνεταιριστικής εισφοράς, ούτως ώστε να µην
έχουν την περιουσία τους ολόκληρη υπέγγυα έναντι του δηµο-
σίου και φορέων κοινωνικής ασφάλισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να πω το εξής. Έχει γίνει, όπως γνωρίζετε, εκτενέ-
στατη συζήτηση και κατά τη διάρκεια των επιτροπών της Βουλή
και της Ολοµέλειας, αλλά, επίσης, και κατά τους προηγούµενους
µήνες µε φορείς της κοινωνικής οικονοµίας µε το πεδίο. 

Θέλω, όµως, να σας ευχαριστήσω µε την ερώτηση, διότι µου
δίνεται για άλλη µια φορά η ευκαιρία να δώσω κάποιες διευκρι-
νίσεις για τη φιλοσοφία και τον τρόπο λειτουργίας των φορέων
της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, όπως, δηλαδή, είναι
οι κοινωνικές συνεταιριστικές επιχειρήσεις και οι συνεταιρισµοί
εργαζοµένων.

Θα έλεγα ότι η κεντρική φιλοσοφία του νόµου µας και η κα-
τεύθυνση που δίνει για τις κοινωνικές συνεταιριστικές επιχειρή-
σεις και τους συνεταιρισµούς εργαζοµένων συνοψίζεται στη
φράση: «Ίσα δικαιώµατα, ίσες υποχρεώσεις για όλα τα µέλη». 

Γι’ αυτό, ένα από τα στοιχεία που διαφοροποιούν τους φορείς
κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας από τις κλασικές ιδιωτι-
κές επιχειρήσεις, αλλά και τα συνεταιριστικά σχήµατα που έχουν
υπάρξει στο παρελθόν –κάποια υγιή, αλλά και κάποια µε εµφα-
νείς παθογένειες, τις οποίες όλοι γνωρίζουµε- είναι η συµµετο-
χικότητα και η δηµοκρατία στην παραγωγική διαδικασία, δηλαδή
σε όλες τις εκφάνσεις λειτουργίας της επιχείρησης. Μία από
αυτές τις εκφάνσεις αφορά και την ενεργή συµµετοχή στη διοι-
κούσα επιτροπή ή το διοικητικό συµβούλιο για τους συνεταιρι-
σµούς εργαζοµένων.

Πέραν του ότι η συµµετοχή στα όργανα αυτά είναι άµισθη,
σκοπός µας είναι, πρώτον, να υπάρχει εναλλαγή των µελών στα
όργανα αυτά, ώστε πράγµατι το διοικητικό βάρος λειτουργίας

ενός φορέα όχι µόνο να το επωµίζονται ανά διαστήµατα κάποιοι,
αλλά όλοι οι συµµετέχοντες. Δεύτερον, αυτό που προσπαθούµε
να πετύχουµε είναι αυτό που µας έχει κατατεθεί από το πεδίο,
ότι όλα τα µέλη πρέπει να αποκτούν τις απαιτούµενες γνώσεις
για τα διοικητικά ζητήµατα.

Επιπλέον, όπως θα έχετε καταλάβει, όταν µιλάµε για δηµοκρα-
τικά διοικούµενες παραγωγικές µονάδες, αυτό σηµαίνει ότι το
αποφασιστικό όργανο είναι αποκλειστικά και µόνο η γενική συ-
νέλευση. Άρα ο ρόλος του διαχειριστή και της διοικούσας επι-
τροπής ή του διοικητικού συµβουλίου είναι αυστηρά
εκτελεστικός. Δεν είναι αποφασιστικός. Είναι εκτελεστικός.

Στον βαθµό, λοιπόν, που όλα τα µέλη αποφασίζουν για το µέλ-
λον της επιχείρησης, θα ήταν άδικο το βάρος της αποτυχίας να
το επωµιστεί το πρόσωπο που στη συγκεκριµένη χρονική πε-
ρίοδο είναι πρόεδρος ή διαχειριστής, ιδίως όταν έχουµε στο
µυαλό µας ότι αυτή την ιδιότητα θα πρέπει να την αποκτήσουν
όλοι οι συµµετέχοντες και όλα τα µέλη σε κάποια φάση της συµ-
µετοχής τους στο εγχείρηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

Ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Εποµένως αυτή η αυξηµένη υποχρέωση όχι µόνο ανταποκρί-

νεται στη δηµοκρατική φιλοσοφία των φορέων ΚΑΛΟ -δεν σηµαί-
νει ότι όλοι οι συνεταιρισµοί είναι φορείς ΚΑΛΟ, έχουν την
επιλογή να µη συµµετέχουν στην κοινωνική και αλληλέγγυα οι-
κονοµία- αλλά ταυτόχρονα αφυπνίζει, δηλαδή κρατά σε εγρή-
γορση όλα τα µέλη για να ελέγχουν αν εφαρµόζονται οι
αποφάσεις της γενικής συνέλευσης ή όχι.

Μας προβληµάτισε βέβαια η περίπτωση κατά την οποία ο δια-
χειριστής ή ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής ή κάποιος στο
διοικητικό συµβούλιο αναπτύσσουν πιθανά δόλιες πρακτικές κα-
κοδιαχείρισης. Σε αυτό, λοιπόν, λέµε το εξής. Τα µέλη αυτά –οι
άλλοι, όχι φυσικά αυτοί που εµπλέκονται σε δόλιες πρακτικές-
καλύπτονται επαρκώς από την υφιστάµενη νοµοθεσία απέναντι
σε δόλιες πρακτικές διαχειριστών και προέδρων διοικητικών συµ-
βουλίων. Ρυθµίζονται επαρκώς από το εταιρικό δίκαιο, το εµπο-
ρικό δίκαιο και όπου χρειάζεται, και από το ποινικό δίκαιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, συν-
τοµεύστε, απαντώντας στο ερώτηµα. Μη µας κάνετε ανάλυση
του νόµου. Πήγατε στα πέντε λεπτά.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Συγγνώµη, επιτρέψτε µου, γιατί είναι δύσκολο να απαντηθεί σε
δύο λεπτά. Δεν κάνω ανάλυση του νόµου. Απαντώ, κύριε Πρό-
εδρε, ακριβώς στο ερώτηµα που µου τέθηκε.

Βέβαια, θέλω να πω ότι αναφορικά µε την έλλειψη αντίστοιχης
πρόβλεψης στους αστικούς και αγροτικούς συνεταιρισµούς που
σηµειώνετε στην αρχή της ερώτησής σας, δύο θέµατα προκύ-
πτουν. 

Πρώτον, δεν είναι όλοι οι αστικοί και οι αγροτικοί συνεταιρι-
σµοί, όπως προανέφερα, φορείς κοινωνικής οικονοµίας και άρα
δεν υποχρεώνονται να λειτουργούν βάσει αυτής της αρχής.

Περισσότερο από αυτό θέλω να πω ότι, όταν θα γίνει η κωδι-
κοποίηση της συνεταιριστικής νοµοθεσίας, θα έχουµε τον χρόνο
και µέσα στη Βουλή για να δούµε τι θα ισχύει οριζόντια για όλους
τους συνεταιρισµούς και τι όχι.

Πάντως, η δική µου η άποψη είναι ότι το να µην υπάρχει αυτή
η πρόβλεψη που εµείς έχουµε βάλει στον νόµο ΚΑΛΟ περισσό-
τερο εξυπηρετεί κακές πρακτικές παρά συντείνει στη δηµοκρα-
τική λειτουργία τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συµπερασµατικά, απ’
ό,τι κατάλαβα, για να τοποθετηθεί ο κ. Καρράς, το αίτηµα για
απάλειψη ή τροποποίηση της παραγράφου 5 του άρθρου 16 δεν
γίνεται δεκτή. Αυτή είναι η απάντηση.

Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κατ’ αρχάς θα παρατηρήσω το εξής: ότι µπορεί να έγινε δια-

βούλευση, µπορεί να έγιναν συζητήσεις, αλλά είναι κάτι διαφο-
ρετικό από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Ο κοινοβουλευτικός
έλεγχος είναι δικαίωµα του Βουλευτή.
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Δεύτερον: Ξεχάσατε, κυρία Υπουργέ, ότι µε τον νόµο που φέ-
ρατε οι ΚΟΙΝΣΕΠ έχουν νοµική προσωπικότητα και εµπορική
ιδιότητα. Δεν είναι ιδιώτες, δεν είναι αστικοί συνεταιρισµοί.
Έχουν εµπορική ιδιότητα, κάνουν πράξεις συναλλαγών επί
σκοπώ κέρδους και εφαρµόζεται και το εταιρικό δίκαιο που εσείς
αναφέρατε. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι άλλο είναι η γενική συ-
νέλευση που αποφασίζει επί των κρισίµων, σοβαροτέρων θεµά-
των και άλλο η τρέχουσα διαχείριση. Η δε γενική συνέλευση δεν
είναι αρµόδια να αποφασίσει αν ο διαχειριστής ή ο πρόεδρος της
Διοικούσας Επιτροπής εκπληρώσει τις προς το κράτος υποχρε-
ώσεις από την εφορία, από τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης
ή ακόµα και ενθυλακώσει, αν θέλετε, τα χρήµατα στην τσέπη του.

Αυτόν τον κίνδυνο δηµιουργείτε για τα απλά µέλη των συνε-
ταιρισµών που δεν µπορούν να παρακολουθούν καθηµερινά την
τρέχουσα διαχείριση, που δεν µπορούν να έχουν καθηµερινή ει-
κόνα των οικονοµικών µεγεθών του συνεταιρισµού.

Εποµένως η επιµονή για τη διατήρηση της ευθύνης εµένα µε
οδηγεί σε άλλες σκέψεις, κυρία Υπουργέ. Θέλετε να σας πω
ποιες είναι οι σκέψεις στις οποίες οδηγούµαι; Είναι στους φορο-
λογικούς νόµους, διότι στο κείµενο του νόµου σας επικαλείσθε
τις διατάξεις τόσο του ν.4321/2015, ενός νόµου που ήρθε σε εκ-
πλήρωση µνηµονιακών υποχρεώσεων να γενικευθεί η ευθύνη
των εταιρειών.

Όµως, προσέξτε: Στις εταιρείες, όπως είναι οι συνεταιρισµοί,
η ευθύνη είναι µόνο των διοικούντων, δεν είναι των µελών. Είναι
των διοικούντων κατά τη λύση ή συγχώνευση και εκείνων κατά
τον χρόνο των διοικούντων που δηµιουργήθηκαν οι ευθύνες και
η µη πληρωµή προς το δηµόσιο.

Εκείνο, λοιπόν, το οποίο γίνεται τώρα είναι µια διεύρυνση η
οποία, κατά τη δική µου αντίληψη, είναι πρωτοφανής και µετα-
τρέψατε τους συνεταιρισµούς κοινωνικής επιχειρηµατικότητας
σε οµόρρυθµες εταιρείες. Είναι αυτός ο σκοπός, να µαζευτούν
πέντε άνθρωποι; Έχω εδώ δηµοσίευµα πώς λειτουργεί µία ΚΟΙΝ-
ΣΕΠ -και είναι υπαρκτή αυτή- χωρίς κεφάλαια, χωρίς τίποτα.
Έχουµε διατάξεις οι οποίες µπορεί να σηµαίνουν εκ δόλου ευ-
θύνες των διαχειριστών ή των προέδρων.

Θα θυµίσω κάτι. Θα διεκδικήσουν µε τον αναπτυξιακό νόµο
επιδοτήσεις. Αν δεν τις διαχειριστούν σωστά και αν είναι µε συγ-
χρηµατοδότηση, δεν θα ζητηθεί η ανάκτησή τους από ποιους;
Από τον διαχειριστή. Ο διαχειριστής σάς το λέω εκ προοιµίου ότι
θα είναι πάντοτε αφερέγγυος. Δεν θα έχει καµµία περιουσία,
διότι εκ του πονηρού θα λειτουργεί, ούτως ώστε αν έχει σκοπό
και τον πλουτισµό, θα λέει: «Είναι υπεύθυνοι οι άλλοι. Εγώ τι έχω
να χάσω; Θα κερδίσω µόνο».

Νοµίζω, λοιπόν, ότι, αν επιθυµείτε η διατήρηση της κοινωνικής
επιχειρηµατικότητος να αναπτυχθεί…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να σας θυµίσω ότι και µε τον προηγούµενο ν.4019 δεν

πέτυχε. Είναι κάτω του 1% η συµµετοχή των ΚΟΙΝΣΕΠ στο εθνικό
εισόδηµα, στο ΑΕΠ. Αν θέλετε, λοιπόν, την επιτυχία, απαλείψτε
τη διάταξη.

Προτείνω να δεχθείτε ότι θα έχουν ευθύνη µέχρι την αξία της
συνεταιριστικής µερίδος, άντε µέχρι επί δύο της συνεταιριστικής
µερίδος, ούτως ώστε να αποκτήσουν εγγυήσεις, γιατί στη δική
µου αντίληψη ο νόµος αυτός στο σηµείο αυτό, το οποίο έρχεται
και διευρύνει την ευθύνη, θέλει να εξυπηρετήσει όχι ταµιευτικούς
σκοπούς του κράτους ή υποχρεώσεις προς τους φορείς κοινω-
νικής ασφάλισης, αλλά να δώσει εξετάσεις ότι δίνονται µνηµο-
νιακά οι λύσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Πολύ βαριά η κατηγορία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Το βλέπω από τη νοµο-
θεσία, κυρία Υπουργέ. Πώς θα γίνει;

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):

Συγγνώµη, αλλά θα µου επιτρέψετε να συνεχίσω.
Πολύ βαριά η κατηγορία σας. Εδώ είµαστε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν έχω πρόθεση κατη-

γορίας.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καρρά, αφήστε
την Υπουργό να συνεχίσει.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Να αναφερθώ πρώτα από όλα στο ότι εγώ σας ευχαρίστησα
για την ερώτησή σας. Δεν είπα ότι δεν πρέπει να ασκείται κοινο-
βουλευτικός έλεγχος. Είπα ότι, παρ’ ότι αφιερώθηκε χρόνος, σας
ευχαριστώ. Άρα ξεκινήσατε τη δευτερολογία σας λέγοντας κάτι
το οποίο δεν ισχύει ή που τουλάχιστον εγώ δεν είπα. Δεν πρέπει
να ξεκινάµε έτσι. 

Λέω, λοιπόν, τώρα ότι το αν αυτό οριοθετεί και βάζει πολύ αυ-
στηρές προδιαγραφές, ακριβώς για να υπάρχει η κινητοποίηση,
που χρειάζεται να υπάρχει, ανάµεσα στα µέλη και στους εργα-
ζοµένους, έτσι ώστε να µην έχουµε τα φαινόµενα του παρελθόν-
τος, και δεν µπορεί η ΚΟΙΝ.Σ.ΕΠ ένταξης, για παράδειγµα,
ειδικών οµάδων να καταλήγει να γίνεται γραφείο ενοικίασης. 

Όσον αφορά τη διαχείριση, πρέπει να υπάρχει έλεγχος. Αυτόν
τον έλεγχο, λοιπόν, εµείς τον υποστηρίζουµε ακριβώς µέσα από
αυτή τη διάταξη. Πέρα από το ότι βοηθάει το θεσµικό πλαίσιο
της ΚΑΛΟ στη βιώσιµη ανάπτυξη και τη δηµιουργία νέων θέσεων,
εισάγει µια διαφορετική αντίληψη. Αν έχουµε κάνει λάθος σε
αυτό ή όχι, θα αποδειχθεί.

Επειδή ο νόµος ψηφίστηκε µόνο πριν από δύο εβδοµάδες, θα
µας δώσετε τον χρόνο να δούµε αν υπάρχουν τέτοιου είδους
προβλήµατα και πώς προκύπτουν. Και είµαστε σίγουροι ότι οι
πρώτοι που θα έρθουν σε εµάς, για να µας πουν ότι υπάρχουν
προβλήµατα, είναι οι ίδιες οι εταιρείες, είναι οι ίδιοι οι συνεταιρι-
σµοί, που προς το παρόν δεν έχουν έρθει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάµε τώρα στις ερω-

τήσεις, στις οποίες θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ.
Ιωάννης Τσιρώνης.

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 145/26-10-2016 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κέρκυρας του Λαϊκού Συν-
δέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Αϊβατίδη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την ανάγκη για άµεση
επίλυση του προβλήµατος της διαχείρισης των απορριµµάτων
στην Κέρκυρα.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Αξιότιµε, κύριε Υπουργέ, το ζήτηµα

του ΧΥΤΑ Τεµπλονίου συνιστά µια βραδυφλεγή υγειονοµική
βόµβα. Προς επίρρωση του ισχυρισµού µου αυτού, θα καταθέσω
µια πρόσφατη µελέτη από το «International Journal of Epidemi-
ology». Η µελέτη αυτή έγινε σε πάνω από διακόσιες πενήντα χι-
λιάδες άτοµα στην Ιταλία, στην περιοχή του Λάτσιο, όπου
τεκµαίρεται επιστηµονικώς ότι συνδέεται η λειτουργία ΧΥΤΑ µε
καρκίνο του πνεύµονος και χρόνιες αποφρακτικές πνευµονοπά-
θειες για κατοίκους σε ακτίνα πέντε χιλιοµέτρων από ΧΥΤΑ, που
µάλιστα λειτουργούν και αρκετά καλά στην Ιταλία.

Στην Κέρκυρα ο υδροφόρος ορίζοντας κινδυνεύει. Να θυµίσω
ότι η υδροδότηση της Κέρκυρας είναι αυτοτελής.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει προβεί και έχει κάνει προσφυγή
κατά της Ελλάδος και µάλιστα ρητώς αναφέρεται ότι οι ελληνι-
κές αρχές στην προσφυγή αυτή εξακολουθούν να ανέχονται –
εσείς δηλαδή- τη λειτουργία του ΧΥΤΑ Τεµπλονίου, ο οποίος
λειτουργεί παράνοµα.

Στην Κέρκυρα, βεβαίως, υπάρχει και το θέµα της Λευκίµµης.
Θα πρέπει να πάρετε ρητή θέση. Η άποψή µας είναι ότι θα πρέπει
να κλείσει ο ΧΥΤΑ Τεµπλονίου. Κινδυνεύει η δηµόσια υγεία.
Όµως, επίσης, δεν θα πρέπει σε καµµία περίπτωση να λειτουρ-
γήσει ο ΧΥΤΑ Λευκίµµης. 

Συνεπώς, µε βάση την εθνική στρατηγική που θα πρέπει εσείς
να ακολουθήσετε και που επιλέγετε εσείς, θα πρέπει να βρείτε
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άµεσα λύση, διότι πραγµατικά η Κέρκυρα κινδυνεύει ανά πάσα
στιγµή να µετατραπεί σε ένα απέραντο σκουπιδότοπο, λόγω
αποκλεισµού του ΧΥΤΑ, όπως συνέβη το προηγούµενο καλο-
καίρι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ερώτηση είναι χαρακτηριστική του πώς αντιµετώπιζε η κοι-

νωνία µας τόσα χρόνια το θέµα των απορριµµάτων. Συνεχίζει
στην ερώτηση να υπονοείται ότι τα απορρίµµατα είναι κάτι πάρα
πολύ κακό, κάτι πάρα πολύ επικίνδυνο, κάτι που δεν ξέρω ποια
κακιά οντότητα µας το φόρτωσε και πρέπει να έρθει η πολιτεία
εν είδει Ζορό να το λύσει. Εµείς, όµως, δεν είµαστε µε τους
Ζορό, δεν είµαστε µε τους σωτήρες, δεν είµαστε µε αυτούς που
λαϊκίζουν. 

Θυµίζω τα εξής: Τα σκουπίδια δεν είναι τοξική βόµβα. Τα σκου-
πίδια είναι τα φαγητά που τρώµε, είναι οι συσκευασίες που εµείς
αγοράζουµε από το σουπερµάρκετ -φανταχτερές και υγιεινότα-
τες- είναι τα µέταλλα που χρησιµοποιούµε και τα έχουµε πληρώ-
σει, είναι το γυαλί µέσα στο οποίο βάζουµε την µπίρα µας. Δεν
είναι σκουπίδια, δεν είναι επικίνδυνα πράγµατα. Εκείνο που είναι
επικίνδυνο είναι η κοντόφθαλµη διαχείρισή τους. 

Σε αυτό που συµβαίνει, λοιπόν, στο Τεµπλόνι και σε αυτές τις
λογικές τού να µη λειτουργεί το Τεµπλόνι, αλλά να µη λειτουργεί
και η Λευκίµµη και να έρθει το κράτος να πάρει τα σκουπίδια από
εµάς να τα πάει παραδίπλα σε κάποιους άλλους, η απάντηση
είναι πάρα πολύ απλή. Μάλιστα, τη δώσαµε πριν από µερικές
εβδοµάδες στον Πύργο της Ηλείας, που είχαν θάρρος οι κάτοι-
κοι, που είχε θάρρος η τοπική αυτοδιοίκηση -γιατί όλα ξεκινούν
από την τοπική αυτοδιοίκηση και καλά κάνουν και ξεκινούν από
την τοπική αυτοδιοίκηση- να δει το πρόβληµα κατάµατα, να κάνει
ανακύκλωση 30% σήµερα που µιλάµε και να κάνει ολοκληρωµένη
διαχείριση. 

Τι είναι η ολοκληρωµένη διαχείριση; Δεν είναι κάτι το µαγικό.
Φυσικά µπορεί να µη γίνει καν αυτή, εάν έχουµε τη βούληση να
ξεχωρίζουµε τις ροές των απορριµµάτων µας, να ξεχωρίσουµε,
δηλαδή, τα αποφάγια µας, που είναι πολύτιµο λίπασµα. Ό,τι αγο-
ράζετε σήµερα στις γλάστρες σας, το κοµπόστ που πάτε και αγο-
ράζετε από τα ανθοπωλεία, είναι τα σκουπίδια των Αυστριακών
και των Γερµανών, που µας τα εξάγουν εµάς ως κοµπόστ. Αυτό
είναι το ένα πράγµα. Το άλλο είναι το γυαλί, το χαρτί ή το µέ-
ταλλο. 

Αυτά όλα, λοιπόν, πρέπει και µπορούν να διαχειριστούν σωστά.
Και είναι εύκολο άµεσα να διαχειριστούν σωστά. Και αυτό θα κά-
νουµε στο Τεµπλόνι. Τι δηλαδή; Διαχωρίζουµε ακόµα και τα σύµ-
µεικτα απορρίµµατα και παίρνουµε ό,τι πολύτιµο υπάρχει µέσα,
και το υπόλοιπο, το οργανικό, τα αποφάγια, δηλαδή, για να κατα-
λαβαίνουν και οι πολίτες, το κάνουµε χώµα και µε αυτό το χώµα
σκεπάζουµε το υπόλειµµα. Η Λευκίµµη, µάλιστα, µπορεί θαυµάσια
να λειτουργήσει για το υπόλειµµα, γιατί το υπόλειµµα δεν είναι
στραγγίδια. Το υπόλειµµα δεν έχει ανάγκη ακόµα και εάν είναι
ψηλά ο υδροφορέας. Το υπόλειµµα -για να το καταλαβαίνουν οι
πολίτες- τι είναι; Είναι παλιά παπούτσια, είναι υφάσµατα, είναι πλα-
στικά κοµµάτια τα οποία δεν µπορούν να ανακυκλωθούν. Αυτό
είναι το περίφηµο υπόλειµµα. Δεν έχει τίποτα το τοξικό. Το τοξικό
προκύπτει από µία ανόητη διαχείριση. Και αυτή η ανόητη διαχεί-
ριση επί των ηµερών µας θα σταµατήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος κ. Αϊβατίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή αναγνωρίζω τις
οικολογικές σας ευαισθησίες -αυτό δεν το αµφισβητώ- δεν σας
αποκάλεσα Ζορό, ούτε σας είπα ότι αναζητούµε κάποιον Ζορό.
Όµως, επειδή πιστεύω ότι είστε µάχιµος Υπουργός και όχι καθ’
έδρα Υπουργός, γιατί έχετε επισκεφθεί ΧΥΤΑ, σας καλώ να επι-
σκεφθείτε τον ΧΥΤΑ στο Τεµπλόνι και στη Λευκίµµη, εσείς προ-
σωπικά. Επαναλαµβάνω, θεωρώ ότι είστε µάχιµος. Εµείς θα
είµαστε εκεί για έναν γόνιµο διάλογο. 

Όµως, δεν καταλάβατε κάτι, ότι σε πολλά πράγµατα συµφω-
νούµε, διότι εµείς είµαστε υπέρ της διαλογής στην πηγή, κύριε

Υπουργέ. Παρανοήσατε τις προθέσεις µου. Δεν είναι θέµα κοµ-
µατικό, αλλά θέµα δηµόσιας υγείας. 

Θα ενθυµίσω ότι στις 29 Ιουνίου του τρέχοντος έτους στην Ει-
δική Μόνιµη Επιτροπή Προστασίας Περιβάλλοντος ο Γενικός
Γραµµατέας Συντονισµού - Διαχείρισης Αποβλήτων κ. Ευάγγελος
Καπετάνιος αναφέρθηκε στο ότι θα πρέπει να αναφερθεί το υπό-
λειµµα στη Λευκίµµη. Όµως, και η Λευκίµµη έχει ανάλογα περι-
βαλλοντολογικά προβλήµατα. Ως εκ τούτου και αυτή η λύση θα
πρέπει να απορριφθεί. Για ποιο λόγο δεν σκέφτεται το κράτος -
εσείς- εναλλακτικές λύσεις ολοκληρωµένης διαχείρισης που µπο-
ρεί κάλλιστα να προσοµοιάζουν µε τη «LondonWaste» -οπωσδή-
ποτε εθνικοποιηµένη επιχείρηση, δεν µιλάµε για ιδιωτική επιχεί-
ρηση- στην οποία γίνεται και επαναχρησιµοποίηση απορριµµάτων,
γίνεται κοµποστοποίηση και ανάκτηση ενέργειας. Μάλιστα, όσον
αφορά τη «LondonWaste», αυτό το οποίο εκπέµπεται στην ατµό-
σφαιρα δεν είναι καπνός, αλλά ατµός µετά από αλλεπάλληλα φιλ-
τραρίσµατα και επεξεργασίες και ηλεκτροδοτούνται εβδοµήντα
δύο χιλιάδες οικίες. 

Άρα θα πρέπει και αυτό σαν σκέψη να υπάρχει, να την αναλύ-
σετε. Και στο πλαίσιο της εθνικής στρατηγικής για τα απορρίµ-
µατα θα πρέπει να ενεργήσετε άµεσα. 

Όµως το πρώτο βήµα -και είναι και αυτό που ενδιαφέρει τους
Κερκυραίους πολίτες- είναι να έρθετε στην Κέρκυρα και να συ-
ζητήσετε. Δυστυχώς έχω προσωπική εµπειρία ατόµου, φίλου
µου, νεότατου ανθρώπου, που δεν τον αναγνώρισα καν µετά από
ενάµιση χρόνο, ο οποίος εµφάνισε κακοήθη νεοπλασµατική
νόσο, εξαιτίας του ότι -και το καταθέτω αυτό υπευθύνως- βρί-
σκεται σε πολύ µικρή ακτίνα από το Τεµπλόνι.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Αϊβατίδης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας): Ευχαριστώ.

Νοµίζω ότι πλέον -επειδή ορθά αναφερθήκατε στην ευρωπαϊκή
εµπειρία- δεν υπάρχει στην ευρωπαϊκή εµπειρία και στην ευρω-
παϊκή στρατηγική η έννοια επικίνδυνο απόρριµµα, εκτός από τα
βιοµηχανικά επικίνδυνα απορρίµµατα, τα οποία όντως µπορεί να
είναι τοξικά, όπως είναι το χρώµιο, το νικέλιο και άλλα µέταλλα
ή οι σκωρίες στη χαλυβουργία, τα οποία και διαχειριζόµαστε χω-
ριστά. Για τα αστικά απορρίµµατα η έννοια επικίνδυνο δεν υπάρ-
χει. Ο κίνδυνος προκύπτει από την κακή και ανόητη διαχείριση.

Να ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, τι σχεδιάζουµε και τι ήδη κάνουµε
στο Τεµπλόνι. Το πρώτο που κάνουµε στο Τεµπλόνι αυτή τη
στιγµή, είναι κάτι που έλειπε. Να εκµεταλλευτούµε το βιοαέριο
που παράγεται από τη συσσώρευση των απορριµµάτων και από
αυτό να παράγουµε ενέργεια. Αυτό θα γίνει και γίνεται. Βέβαια
αυτό είναι πάλι µια προσωρινή λύση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Έχω καταθέσει φωτογραφίες, όπου
φαίνονται ελεύθεροι σωλήνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνετε διάλογο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Υπάρχει φωτογραφικό υλικό. Είναι από

επιτόπια αυτοψία. Δεν είναι...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Αυτός δεν είναι διάλογος. Είναι διακοπή,
κύριε Πρόεδρε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Συγχωρήστε µε, κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αϊβατίδη, όταν

θα έρθουν να τα υπογράψω, θα φωτοτυπηθούν και όποιος τα
θέλει, θα τα πάρει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας): Ξαναλέµε, λοιπόν, ότι είναι αναγκαία η ορθή
διαχείριση των οργανικών απορριµµάτων -τα αποφάγια µας δη-
λαδή-, τα οποία είναι και αυτά που δηµιουργούν το πρόβληµα.
Τι είναι εκείνο που χαλάει στα απορρίµµατα; Είναι τα οργανικά,
τα οποία είτε ξινίζουν και δηµιουργούν στραγγίδια -όξινα υγρά
δηλαδή- είτε είναι τα επικίνδυνα αέρια που παράγονται όταν τα
βάζεις όλα µαζί. Αυτά τα αέρια, λοιπόν, µπορούν να καούν και να
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παράγουν ηλεκτρική ενέργεια. Αλλά αυτό δεν χρειάζεται να γίνει
όταν το θάβεις. Αυτό είναι µια προσωρινή διαχείριση. Θαυµάσια
θα µπορούσε να λειτουργεί µονάδα αξιοποίησης ηλεκτρικής
ενέργειας, αναερόβιας, δηλαδή, αξιοποίησης, των οργανικών, ή
αερόβια -πολύ πιο απλή τεχνολογικά- η οποία παράγει λίπασµα,
παράγει κοµπόστ. Αρκεί να µην τα ανακατεύουµε. Είναι το µόνο
που χρειάζεται να κάνουν οι πολίτες. Να µην τα ανακατεύουν.
Πρέπει να είναι χωριστοί κάδοι, αυτό που επιτάσσει, δηλαδή, η
ευρωπαϊκή οδηγία και αυτό κάνουµε.

Όσον αφορά το υπόλειµµα, θα ήθελα να σας πω το εξής: Τι
είναι το υπόλειµµα, όπως είπα; Παλιά υφάσµατα, παλιά ξύλα,
σπασµένα πράγµατα, τα οποία δεν µπορούν...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Στο Τεµπλόνι να έρθετε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Όµως δεν γίνεται έτσι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αϊβατίδη, µε

συγχωρείτε, καταθέσατε αυτά που θέλατε στα Πρακτικά. Θα τα
πάρει ο Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας): Πώς θα γίνει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Για να έχει άµεση αντίληψη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, θα τα πάρει.

Δεν έχεις άµεση αντίληψη από τη φωτογραφία. Άµεση έχεις όταν
πας εκεί, επιτόπου.

Θα έχετε άλλο ένα λεπτό, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Έχω άµεση αντίληψη του τι σηµαίνει χωµα-
τερή. Έχω άµεση αντίληψη του τι σηµαίνει ΧΥΤΑ. Έχω
επισκεφθεί στη ζωή µου, ως ακτιβιστής, εκατοντάδες ΧΥΤΑ σε
όλη την Ελλάδα. Έχω πάει στην Ευρώπη. Μη µου λέτε, λοιπόν,
εµένα τι περιέχει ένας ΧΥΤΑ. Το Τεµπλόνι έχει τα ίδια αστικά
απορρίµµατα. Θα έρθω και στο Τεµπλόνι αν αυτό το πρόβληµα...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Υπάρχουν οροσειρές απορριµµάτων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Ε, δεν γίνεται έτσι. Μπορώ να µιλήσω ένα
λεπτό, χωρίς να µε διακόπτετε; Δεν είναι δυνατόν αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αϊβατίδη, συγ-
γνώµη, σας διέκοψε κανείς όταν µιλάγατε; Για όνοµα του Θεού,
είστε επιστήµονας!

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Μπορώ να µη
διακοπώ για ενάµισι λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Ευχαριστώ.
Ξαναλέω, λοιπόν, πολύ απλά. Αν το αντικείµενο της ερώτησης

είναι να πάει ένας Υπουργός στο Τεµπλόνι, µε µεγάλη µου χαρά
θα έρθω στο Τεµπλόνι. Θα το περπατήσω το Τεµπλόνι και θα
πάω µέσα στα απορρίµµατα, όπως έχω πάει στη Μαυροράχη,
όπως έχω πάει στην Τριανταφυλλιά και όπως έχω πάει σε δεκά-
δες άλλους ΧΥΤΑ στη Φυλή και οπουδήποτε αλλού.

Η ιστορία που θέλουν να µάθουν οι πολίτες, είναι τι µπορούµε
να κάνουµε. Ξαναλέω, λοιπόν, το εξής: Υπάρχουν τα σκουπίδια,
υπάρχει το οργανικό. Το οργανικό µπορεί θαυµάσια να γίνει είτε
κοµπόστ είτε ενέργεια. Τα υπόλοιπα -γυαλί, χαρτί, µέταλλο,
αλουµίνιο- µπορούν να αποµακρυνθούν και να διαχωριστούν και
να µη χρειάζεται να θάβονται και να πωληθούν και να αξιοποι-
ηθούν.

Όσον αφορά το υπόλειµµα -ξαναµιλάω για το υπόλειµµα και
έχει σηµασία- το οποίο είναι απολύτως αδρανές -σας λέω από τι
αποτελείται, αποτελείται από υφάσµατα, από πλαστικά που δεν
ανακυκλώνονται, από παλιά ξύλα, από πράγµατα τα οποία δεν
µπορούν πλέον να αξιοποιηθούν- εδώ πέρα υπάρχουν δύο επι-
λογές σε όλον τον κόσµο. Δεν ανακαλύπτουµε την Αµερική. Είτε
τα αξιοποιούµε ενεργειακά -υπάρχουν τεχνολογίες που αυτά
µπορούν να παράγουν ενέργεια- είτε αν δεν µπορούν να αξιο-
ποιηθούν λόγω µικρής ποσότητας, γιατί αυτά τα εργοστάσια που
τα αξιοποιούν είναι µεγάλα εργοστάσια και πιθανά να µη φτάνει
η ποσότητα σε ένα νησί, θάβονται. Είναι η τελευταία και η χειρό-
τερη λύση το θάψιµο.

Το θάψιµο, όµως, των υπολειµµάτων δεν παράγει αυτά τα
οποία λέµε σήµερα εδώ πέρα και τροµοκρατούµε. Δεν παράγει,
δηλαδή, ούτε στραγγίδια ούτε αέρια. Είναι αδρανή υλικά, τα
οποία πουθενά δεν µπορούν να προκαλέσουν τίποτα. Άρα µπο-
ρούν να διατεθούν και να εναποτεθούν είτε στη Λευκίµµη -εφό-
σον µιλάµε για το υπόλειµµα πάντα- είτε οπουδήποτε αλλού,
διότι δεν υπάρχουν προβλήµατα εκεί πέρα µε υγρά. Είναι στερεά
υπολείµµατα από αυτά που όλοι γνωρίζουµε, αυτά τα οποία ξέ-
ρουµε ότι είναι απολύτως αδρανή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η έβδοµη µε αριθµό 102/17-10-2016 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου Τριαντα-
φυλλίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχε-
τικά µε τη λήψη µέτρων για την προστασία της υγείας των
κατοίκων και του περιβάλλοντος, κατόπιν δύο περιβαλλοντικών
επεισοδίων στη δυτική Θεσσαλονίκη.

Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,

παρακαλώ. Κύριε Κεγκέρογλου!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τον λόγο µου δίνετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι δεν σας δίνω τον

λόγο. Να σταµατήσετε να συζητάτε, γιατί σταµάτησε ο οµιλητής.
Ορίστε, κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε ένα λεπτό παραπάνω.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, γνωρί-

ζετε -ήδη πριν από δύο ηµέρες έγινε και σχετική σύσκεψη στο
Υπουργείο σας, υπό την προεδρία σας, µε τη συµµετοχή εκπρο-
σώπων τόσο της Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας όσο και του
Δήµου Ευόσµου-Κορδελιού, µε τη συµµετοχή και των επικεφα-
λής των παρατάξεων- το έντονο πρόβληµα µε τη δυσοσµία στη
συγκεκριµένη περιοχή, την περιοχή, δηλαδή, του Κορδελιού και
βέβαια το συµβάν το πρωινό της 4ης Οκτωβρίου στην άλλη
πλευρά της δυτικής Θεσσαλονίκης, στην περιοχή της Ευκαρπίας,
όπου ακούστηκε ένας έντονος θόρυβος και εµφανίστηκε ένα
νέφος από σκόνη πάνω από την περιοχή αυτή προερχόµενο από
τον χώρο του εργοστασίου «ΤΙΤΑΝ».

Τα δύο αυτά περιβαλλοντικά επεισόδια καθιστούν σαφές,
κύριε Υπουργέ, ότι οι πολίτες της δυτικής Θεσσαλονίκης, οι ερ-
γατογειτονιές και τώρα «ανεργογειτονιές» του Κορδελιού και του
Ευόσµου, των Αµπελοκήπων και της Μενεµένης, της Σταυρού-
πολης, της Πολίχνης, των Μετεώρων, της Ευκαρπίας, της Νεά-
πολης και των Συκεών δεν είναι παιδιά ενός κατώτερου θεού.
Είναι σαφές ότι πρέπει να κλείσουµε πληγές και ανεπάρκειες δε-
καετιών, ανεπάρκεια σε ανθρώπινο δυναµικό, τεχνολογικό εξο-
πλισµό, εξοπλισµό µετρήσεων. Δεν έχουµε, όµως, χρόνο. Πρέπει
να κόψουµε δρόµο. Εδώ και µήνες υπάρχει η συγκεκριµένη έν-
τονη, αφόρητη δυσοσµία. Είναι αδύνατη η παραµονή ακόµα και
µέσα στο σπίτι τους. Είναι αλλεπάλληλες οι καταγγελίες στην
αστυνοµική αρχή και στις αρµόδιες αρχές. Τσούζουν τα µάτια
των ανθρώπων και δεν µπορούν να παραµείνουν ούτε µέσα στον
χώρο του σπιτιού τους. Υπάρχουν καταγγελίες, που έχουν κινη-
τοποιήσει τη δικαιοσύνη και υπάρχει παρέµβαση της Εισαγγε-
λίας Θεσσαλονίκης στο συγκεκριµένο θέµα. Είναι σαφές ότι η
πολιτεία κάτι πρέπει να πράξει. Όχι, βέβαια, η πολιτεία γενικά και
αόριστα. Είναι σαφές ότι από το 1999, η συγκεκριµένη αρµοδιό-
τητα ελέγχου της µέτρησης περιβαλλοντικής ρύπανσης, ατµο-
σφαιρικής ρύπανσης, είναι ευθύνη της περιφερειακής διοίκησης
και στη συνέχεια της αυτοδιοίκησης.

Όµως πρέπει να συνδράµουµε, κύριε Υπουργέ, και ένας µόνι-
µος, αποδεκτός, σταθερός, αλλά και κινούµενος µηχανισµός µέ-
τρησης σε όλη τη δυτική Θεσσαλονίκη -και όχι ευκαιρίας
δοθείσης- να µπορέσει να πει σε αυτόν τον κόσµο, στο Κορδελιό,
ότι έχουµε µια συγκεκριµένη κατάσταση, προέρχεται από εκεί.
Δεν έχουµε βρει καν την πηγή από πού προέρχεται. Άλλοι -τα
διυλιστήρια- λένε ότι είναι από την ΕΚΟ. Τα διυλιστήρια λένε από
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την πλευρά τους «Ανοίξαµε και σας περιµένουµε, να χρηµατο-
δοτήσουµε και την αγορά ενός κινητού µηχανισµού µέτρησης
της ατµοσφαιρικής ρύπανσης». Είναι µερκαπτάνες; Είναι µε
υδρόθειο; Μετράµε υδρόθειο; Ανακαλύψαµε στη σύσκεψη αυτή,
κύριε Υπουργέ, κύριε Τσιρώνη, ότι ο µόνος σταθµός µέτρησης
που βρίσκεται στο Β’ Δηµοτικό Σχολείο του Κορδελιού -σταθε-
ρός όχι µετακινούµενος- δεν µπορεί να µετρήσει ούτε υδρόθειο
ούτε µερκαπτάνες, που ενδεχοµένως να ευθύνονται για αυτή την
έντονη δυσοσµία.

Από την άλλη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα υπόλοιπα στη δευ-

τερολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ακριβώς. Στη δευτερο-

λογία θα αναφέρω ειδικότερα και περισσότερα για το θέµα του
«ΤΙΤΑΝΑ» και της Ευκαρπίας, που είναι ένα ζήτηµα-πρόβληµα,
µια ανοιχτή πληγή δεκαετιών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τσιρώνη, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συµµερίζοµαι ολόψυχα την αγωνία και του συναδέλφου και

των κατοίκων. Πραγµατικά νοµίζω ότι έχουµε να αντιµετωπί-
σουµε χρόνιες παθογένειες. Δυστυχώς η µυρωδιά στο Κορδελιό
δεν είναι καινούργια ιστορία. Το ξέρετε και το ξέρουµε. Δυστυ-
χώς έχουµε να αντιµετωπίσουµε τη λογική που επικρατούσε επί
δεκαετίες των πολιτών β’ κατηγορίας. 

Επειδή σε λίγες ώρες θα µπει ξανά σε αυτή την αίθουσα το
«δευτερεύον» κατά πολλούς θέµα ενηµέρωσης και των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης, θέλω να πω σε αυτή την Αίθουσα -και το
έχω πει πολλές φορές- ότι πολυφωνία δεν σηµαίνει πολλά µέσα
ενηµέρωσης. Πολυφωνία σηµαίνει να µαθαίνουν οι άνθρωποι τι
συµβαίνει στο Κορδελιό. Δυστυχώς τόσα χρόνια υπήρχε από-
λυτη σιωπή και για το Κορδελιό και για τον Ασπρόπυργο και για
το τι συνέβαινε σε όλες αυτές τις γειτονιές ή τι συνέβαινε στον
Ασωπό. Δυστυχώς ήταν µια συνοµωσία σιωπής, µια σιωπή ένοχη,
µια σιωπή που εκπορευόταν από οικονοµικά συµφέροντα, που
σίγουρα δεν ωφέλησαν τη χώρα µας αλλά την έριξαν στα βράχια.
Άρα εδώ πρέπει να δούµε τι θα κάνουµε και πώς θα λύσουµε
γρήγορα το πρόβληµα.

Κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσω το εξής: Απέναντι στη σιωπή και
απέναντι στους πολίτες β’ κατηγορίας -που εµείς δεν θέλουµε
να υπάρχουν- εµείς είµαστε ασυµβίβαστοι. Δεν θέλουµε να υπάρ-
χουν πολίτες β’ κατηγορίας, ούτε όµως θέλουµε να µην υπάρχει
στην Ελλάδα βιοµηχανία. Διότι, δυστυχώς, σε αυτές τις περιοχές
όλες οι βιοµηχανίες έφυγαν ή έκλεισαν τις προηγούµενες χρο-
νιές -δεν έκλεισαν τον τελευταίο χρόνο- και έχει µείνει µονάχα ο
«ΤΙΤΑΝ» και τα «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ». Πρέπει να ψάξουµε να
βρούµε την αιτία.

Πραγµατικά -και χαίροµαι που το είπατε- η νέα διοίκηση των
ΕΛΠΕ χρηµατοδοτεί µια φορητή µονάδα. Είναι απαραίτητο να
υπάρχει µια φορητή µονάδα. 

Θα µιλήσω τώρα για τη σταθερή µονάδα, η οποία υπάρχει στο
Κορδελιό. Η σταθερή µονάδα µετράει αυτά που επιβάλλει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Μετράει τα αιωρούµενα σωµατίδια µέχρι 10µg,
µετράει φυσικά τα οξείδια του αζώτου και τα οξείδια του θείου,
µετράει και πτητικούς υδρογονάνθρακες, όπως είναι το βενζόλιο
και άλλα πτητικά, όπως είναι τα τολουόλια, ξυλόλια. Μετράει, δη-
λαδή, τους πολύ επικίνδυνους υδρογονάνθρακες. Αυτό επιτάσ-
σει η οδηγία, αυτό κάνουν όλες οι µονάδες µας. Δεν είναι κάτι
καινούργιο.

Λέµε, λοιπόν, σήµερα ότι βρίσκουµε τους πόρους να χρηµα-
τοδοτήσουµε, ειδικά σε αυτή τη µονάδα -γιατί τα προηγούµενα
που ανέφερα δεν µυρίζουν, είναι πάρα πολύ επικίνδυνα, αλλά δυ-
στυχώς δεν µυρίζουν, δεν γίνονται αντιληπτά στη µύτη-, και να
µετρήσουµε τα αναγωγικά παράγοντα του θείου, όπως είναι το
υδρόθειο και οι µερκαπτάνες. Είναι µια δαπάνη που θα την κά-
νουµε. Έχουµε βρει τους πόρους. Όµως φοβάµαι ότι δεν αρκεί
αυτό. Δεν αρκεί η φορητή µονάδα ούτε αρκεί να εµπλουτιστεί ο
σταθµός.

Είµαστε σε συζήτηση µε την περιφέρεια -γιατί πρέπει να γνω-

ρίζει ο κόσµος ότι η περιφέρεια είναι εκείνη που λειτουργεί αυ-
τούς τους σταθµούς, παρ’ ότι ανήκουν στο Υπουργείο-, να γίνει
ένα πρόγραµµα µε το Πανεπιστήµιο της Θεσσαλονίκης -το συ-
ζητήσαµε κι αυτό στη σύσκεψη- ώστε να µπορέσουµε µε οργα-
νωµένες πια µετρήσεις επί µεγάλο χρονικό διάστηµα -και όχι
απλώς µέτρηση σε ένα σηµείο που υπάρχει ένας σταθµός-, µε
κάναβο όπως λένε οι επιστήµονες, µε συγκεκριµένες µετρήσεις
να µπορέσουµε να βρούµε την αιτία της ρύπανσης. 

Δεν εφησυχάζουµε, λοιπόν. Θα το κάνουµε αυτό. 
Εκείνο που είναι σηµαντικό -το οποίο είναι µια ποιοτική δια-

φορά της δηµοκρατίας- είναι το εξής: Το θέµα δεν είναι, αν είναι
στην ευθύνη της περιφέρειας ή του Υπουργείου ή του δήµου ή
των ΕΛΠΕ ή των ιδιωτών. Το θέµα είναι να ενώσουµε τις δυνάµεις
-αυτό σηµαίνει δηµοκρατία- να συνεργαστούµε µε την περιφέ-
ρεια, µε τους δήµους και µε τις εταιρείες, ώστε να βρεθεί η αιτία
του κακού και να θεραπευτεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Τώρα που µιλάµε και σί-
γουρα µας παρακολουθούν -και συµµερίζοµαι αυτό που είπε ο
αγαπητός Πρόεδρος, ο κ. Νικήτας Κακλαµάνης, το «επιτόπου»-,
θυµάµαι πως όταν ήµουν νεαρός φοιτητής στη Θεσσαλονίκη,
είχα πάει στο Παλέ ντε Σπορ και είχα ακούσει µια οµιλία του Λε-
ωνίδα Κίρκου, που έλεγε τότε ότι το πρόβληµα στην Αθήνα ήταν
ο ΟΑΣΑΠ, τα λεωφορεία.

Προέτρεπε τον τότε Υπουργό: «Κύριε Υπουργέ, εγκαταλείψτε
το υπηρεσιακό σας αυτοκίνητο, περιµένετε στη στάση να ποδο-
πατηθείτε, µπείτε σ’ ένα λεωφορείο να σας σκουντήξουν και να
τους σκουντήξετε και η οργή και η αγανάκτηση που θα νιώσετε
από τη συµµετοχή σας στο πρόβληµα, θα µετατραπεί σε πολιτική
δύναµη και δυναµική, που θα δώσει λύση στο πρόβληµα».

Δεν θέλω να ασπαστώ, αγαπητέ Υπουργέ, κύριε Τσιρώνη, έναν
ιδιότυπο οικολογικό λαϊκισµό, αλλά αυτός που βιώνει το πρό-
βληµα, είναι σαφές ότι πρέπει να έχει την αίσθηση ότι η πολιτεία
που καλείται να το θεραπεύσει, έχει γνώση και έχει βιώσει το
συγκεκριµένο θέµα.

Γι’ αυτό να υποµνήσω -για να γραφεί στα Πρακτικά και για να
µας ακούν οι κάτοικοι του Κορδελιού- ότι υποσχεθήκατε και δε-
σµευθήκατε ότι την 1η Δεκεµβρίου θα είστε εκεί. Θα περπατή-
σουµε µαζί τις γειτονιές του Κορδελιού, θα πάµε και στην ΕΚΟ
αφού λέει, «εγώ δεν έχω το πρόβληµα, ανοίγω τις δεξαµενές, µε-
τρήστε ό,τι θέλετε, κάντε ό,τι θέλετε, αφού δεν έχουν κανένα
πρόβληµα», για να βρούµε επιτέλους την πηγή του κακού. 

Έρχοµαι τώρα στο άλλο θέµα µε τον «ΤΙΤΑΝΑ». Καλά κάνατε
και µιλήσατε για την ανάπτυξη, γιατί η Κυβέρνησή µας δίνει,
πραγµατικά, λυσσαλέο αγώνα, για να δηµιουργήσει έστω και µία
θέση εργασίας. Ταυτόχρονα, όµως, αυτό δεν πρέπει να είναι σε
βάρος της υγείας των πολιτών. 

Βλέπω τις κινητοποιήσεις και τις συλλογικότητες των πολιτών
της Ευκαρπίας, βλέπω ότι οι πολίτες και ο Δήµος Παύλου Μελά
έχουν κάνει διαµαρτυρίες και αγώνες, έχουν βγάλει ψηφίσµατα,
έχουν στείλει αιτήσεις θεραπείας και προσφυγές. Ωστόσο, όµως,
δεν έχουν δει αποτέλεσµα. Εδώ και δεκαετίες κάνουν συνεχώς
παράπονα για έντονη ηχορύπανση -µιλώ για την Ευκαρπία,
Δήµος Παύλου Μελά- και για διαρροές σκόνης κυρίως τα βράδια
σε προχωρηµένη ώρα. Για όσους δεν ξέρουν, θα πω ότι τα ντα-
µάρια στη συγκεκριµένη περιοχή –µιλώ για τον «ΤΙΤΑΝΑ» που πα-
ράγει τσιµέντο- έχουν πλέον κορεστεί. Δεν υπάρχει άλλος
τρόπος. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τις δύο οµόφωνες αποφάσεις του δη-
µοτικού συµβουλίου για την αλλαγή των όρων περιβαλλοντικών
επιπτώσεων για τον «ΤΙΤΑΝΑ» στις αρχές του 2014. Οµόφωνα
έχουν προσφύγει. Κύριε Υπουργέ, οµόφωνα ο δήµος, δηλαδή
όλες οι παρατάξεις, έχει ζητήσει αίτηση θεραπείας, να ανατραπεί
η συγκεκριµένη απόφαση. Βέβαια τι έλεγε η απόφαση; Να µπο-
ρεί να κάνει καύση απορριµµάτων το συγκεκριµένο εργοστάσιο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, µιλάµε για καθηµερινά προβλήµατα, δεν µι-
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λάµε για προβλήµατα του γραφείου. Μιλάµε για καθηµερινά,
βιωµένα προβλήµατα, για νέα ζευγάρια που έχουν και µωρά παι-
διά και τρέµει το φυλλοκάρδι τους, τι ήταν αυτό που έσκασε το
βράδυ της 4ης Οκτωβρίου και το έβγαλε το vatonpress, ένα συγ-
κεκριµένο blog στην περιοχή, το οποίο έβγαλε φωτογραφίες µε
νέφος πάνω από τη δυτική Θεσσαλονίκη. Τι είναι αυτό; Επηρεά-
ζει την υγεία;

Εδώ θα ήθελα να βάλω και µια άλλη παράµετρο και να σας πα-
ρακαλέσω θερµά µε τον συναρµόδιο συνάδελφό σας Υπουργό
Υγείας, να γίνει µια επιδηµιολογική µελέτη για την επιβάρυνση
που έχει υποστεί ο πληθυσµός, που έχουν υποστεί οι πολίτες της
δυτικής Θεσσαλονίκης από την χρόνια έκθεση στα συγκεκριµένα
αιωρούµενα σωµατίδια. Αίτηση θεραπείας, λοιπόν. 

Εδώ τίθεται σαφές το ερώτηµα: Τι θα κάνουµε µε την αίτηση
θεραπείας. Γιατί το συγκεκριµένο εργοστάσιο δεν µπορεί να χρη-
σιµοποιήσει κάτι που να είναι ευνοϊκό προς στο περιβάλλον όπως
είναι το φυσικό αέριο, το αέριο –πώς αλλιώς να το ονοµάσω;- και
να µη γίνεται καύση απορριµµάτων, που δηµιουργεί µείζονα προ-
βλήµατα για το περιβάλλον;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Βουλευτά, που θίξατε
τόσα πολλά µαζεµένα ζητήµατα. Θα προσπαθήσω να τα απαν-
τήσω πολύ κωδικοποιηµένα και συνοπτικά. 

Είναι φανερό ότι στην Ελλάδα η βιοµηχανία έχει κακή συνύ-
παρξη µε τους πολίτες. Να θυµίσω ότι αυτό γινόταν –το είπα και
πριν- πρώτον, επειδή υπήρξε µία ασυδοσία, µία κακή κουλτούρα
ότι δεν πειράζει να ρυπαίνουµε, κάτι το οποίο έχει αποδειχθεί ότι
δεν οδηγεί σε οικονοµική ανάκαµψη. 

Είναι αποδεδειγµένο ότι οι χώρες οι οποίες έχουν τα αυστη-
ρότερα περιβαλλοντικά κριτήρια και στις οποίες, πράγµατι, οι
βιοµηχανίες ούτε σκάνε ούτε σκόνη βγάζουν και τηρούν όλους
τους απαράβατους όρους, είναι εκείνες οι οποίες έχουν και τις
καλύτερες οικονοµίες, είναι εκείνες που είναι πιο ελκυστικές για
τις βιοµηχανίες. Παραδόξως, δηλαδή, εκεί που οι βιοµηχανίες
προτιµούν να πηγαίνουν, είναι εκεί που όντως υπάρχουν καλοί
κανόνες, γιατί να ξέρετε ότι οι κακοί κανόνες δηµιουργούν και
αθέµιτο ανταγωνισµό. 

Να θυµίσω ότι η Ελλάδα, έχει µόνο δεκατέσσερις επιθεωρητές
περιβάλλοντος -µάλιστα προσφάτως νοµίζω ότι έγιναν και δεκα-
τρείς- και από αυτούς µόνο τέσσερις, όχι στη βόρεια Ελλάδα
αλλά στον βόρειο τοµέα. Δηλαδή από Ελασσόνα και πάνω, από
Κέρκυρα µέχρι Θάσο και µέχρι ανατολική Μακεδονία και Θράκη,
είναι τέσσερις οι άνθρωποι που παρακολουθούν και θα πρέπει
να πάνε να κάνουν αυτές τις µετρήσεις, να κάνουν εκθέσεις συµ-
µόρφωσης και εκθέσεις παράβασης. Είναι µια τραγική κατά-
σταση, που την βρήκαµε και προσπαθούµε να επιλύσουµε. 

Είναι αυτονόητο ότι θα περπατήσουµε µαζί, γιατί ξέρω ότι έχω
προγραµµατισµένο ταξίδι και έχουµε δεσµευτεί ότι θα περπατή-
σουµε µαζί στο Κορδελιό, στον Παύλο Μελά, σε όλες τις γειτο-
νιές και σε όλους τους δήµους εκεί πέρα γύρω. 

Τώρα όσον αφορά τον «ΤΙΤΑΝΑ», είναι προφανές ότι το ιδανικό
θα ήταν σε ένα βάθος χρόνου, που να µη βλάπτει την επιχειρη-
µατικότητα και τις θέσεις εργασίας αυτού του τύπου, οι επιχει-
ρήσεις να αποµακρυνθούν από τα αστικά κέντρα. Είναι φανερό
ότι έτσι πρέπει να γίνει. Το ξέρουν και οι ίδιοι. Πρέπει να γίνει
ένας σοβαρός προγραµµατισµός, ένα µακροπρόθεσµο χρονο-
διάγραµµα που να µη βρισκόµαστε πάντα σε αυτό το πράγµα και
νοµίζω ότι το ίδιο πρέπει να γίνει και στις επιβαρυµένες γειτονιές
της Αττικής. Δεν έχουν θέση τόσο µεγάλες βιοµηχανίες µέσα
στον αστικό ιστό. Απλώς πρέπει να δοθεί ο αναγκαίος χρόνος. 

Πρέπει, όµως, να επισηµάνουµε κάποια πράγµατα, όσον
αφορά το τι καίει µια τέτοια εταιρεία. Σήµερα οι τσιµεντοβιοµη-
χανίες στην Ελλάδα καίνε «πετ κοκ». Το «πετ κοκ» είναι ένα είδος
κάρβουνου, που προέρχεται από τα τελικά κατάλοιπα του πετρε-
λαίου, δηλαδή ό,τι χειρότερο. Είναι επίσης προφανές ότι θα ήταν
προτιµότερο να καίει φυσικό αέριο. 

Δεν τίθεται θέµα πλέον µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες να καίγονται
σκουπίδια για δύο πολύ σηµαντικούς λόγους: Πρώτον, τα σκου-

πίδια έχουν πάρα πολλή υγρασία, άρα δεν είναι το κατάλληλο
καύσιµο για τέτοιες βιοµηχανίες. Ο δεύτερος λόγος είναι ότι µε
τις αρχές της κυκλικής οικονοµίας, εµείς δεν θέλουµε να καίγον-
ται εκείνα τα υλικά τα οποία µπορούν να ανακυκλωθούν. Δεν πρέ-
πει να καίγονται αυτά τα υλικά, γιατί αυτά τα υλικά είναι πολύτιµα
για την οικονοµία µας. Δεν κάνει να καίµε ένα πλαστικό µπουκάλι.
Δεν κάνει να καίµε µια πλαστική σακούλα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε µισό λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Εκείνο το οποίο θα µπορούσαν να χρησιµοποιούν οι τσιµεντο-

βιοµηχανίες –το είπα και στην προηγούµενη ερώτηση- είναι το
κατάλληλο RDF το οποίο έχει κάποιες προδιαγραφές, το οποίο
µπορεί να προκύπτει από το υπόλειµµα σκουπιδιών –αλλά όχι τα
σκουπίδια καθαυτά- και το οποίο ως υλικό καύσιµο είναι καλύ-
τερο από το φυσικό αέριο, γιατί έχει µηδενικό ισοζύγιο στο διο-
ξείδιο του άνθρακα, δηλαδή στο κλίµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, εδώ
τώρα δεν κάνουµε επιστηµονική διάλεξη. Κατ’ αρχάς σας ερώ-
τησε να απαντήσετε, εάν την 1η Δεκεµβρίου θα πάτε στη Θεσσα-
λονίκη. Εάν αυτό το απαντήσετε, τα υπόλοιπα θα τα πείτε επάνω,
γιατί πρέπει να κλείσετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας ότι υπάρχει αυτή τη στιγµή επιστη-
µονική γνώση, για να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα και υπάρ-
χει και η πολιτική βούληση που δεν υπήρχε πριν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ε πείτε να χαρεί και

ο φίλος µου ο Αλέξανδρος, εάν θα πάτε Θεσσαλονίκη. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Έχουµε ήδη προγραµµατίσει το ταξίδι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Άντε φύγε,

κύριε Τριανταφυλλίδη, να µη µου διακόπτεις από εδώ και πέρα. 
Πριν πάµε στην τελευταία επίκαιρη ερώτηση, που περίµενε µε

υποµονή η κ. Αναγνωστοπούλου, να ανακοινώσω στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση οκτώ
επισκέπτες από το Κρατικό Ίδρυµα Μετανάστευσης του Ντόρ-
τµουντ της Γερµανίας. Παρακαλώ τον συνοδεύοντα, να τους ερ-
µηνεύσει ότι η Βουλή των Ελλήνων τους καλωσορίζει στην Αθήνα
και βεβαίως στη Βουλή. 

Επίσης γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα επτά µαθητές και
µαθήτριες και έξι εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Λύκειο
«Homo educandus αγωγή» Κορινθίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τελευταία θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 151/31-10-2016
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλο-
νίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή
προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε τις µετεγγραφές φοιτητών και σπουδαστών στα ΑΕΙ και
ΑΤΕΙ της χώρας. 

Κύριε Δελή έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, φέρνουµε σήµερα στη Βουλή το ζήτηµα των

µετεγγραφών. Είναι ένα ζήτηµα που απασχολεί χιλιάδες λαϊκές
οικογένειες, που κατάφεραν µε χίλια βάσανα και πάρα πολλά
έξοδα τα παιδιά τους να πετύχουν σε µια σχολή πανεπιστηµίου
ή ΑΤΕΙ. Με βάση τα στοιχεία που δηµοσίευσε το Υπουργείο Παι-
δείας, έχουµε µια αρκετά µεγάλη αύξηση των αιτήσεων µετεγ-
γραφής πάνω από δύο χιλιάδες. 

Πέρυσι ξεπέρασαν τις δώδεκα χιλιάδες. Μονάχα αυτό το ζή-
τηµα δεν µπορεί να αποτελεί τίποτα άλλο παρά ακόµα µια ακόµα
πιο έντονη εκδήλωση των πιεστικών αναγκών των λαϊκών οικο-
γενειών, να καταφέρουν να σπουδάσουν τα παιδιά τους στον
τόπο κατοικίας τους, αδυνατώντας να το κάνουν σε µια άλλη
πόλη όπου ενδεχοµένως πέτυχαν τα παιδιά τους.

Το ζήτηµα είναι ότι µε αυτά τα δηµοσιευµένα στοιχεία του
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Υπουργείου Παιδείας, από τις δώδεκα χιλιάδες και πλέον αιτή-
σεις ικανοποιήθηκε µονάχα το 44% των αιτήσεων µετεγγραφής.
Ούτε οι µισές δηλαδή. Το υπόλοιπο 56%, πάνω από επτά χιλιάδες
αιτήσεις, τις απορρίψατε. 

Πρέπει να πούµε όµως εδώ ότι αυτό το 56%, αυτές οι επτά χι-
λιάδες και πλέον αιτήσεις, είναι παιδιά, κυρία Υπουργέ, τα οποία
δυσκολεύονται, όπως είπα, να σπουδάσουν µακριά από τον τόπο
κατοικίας τους, υποχρεωµένα όπως είναι να πληρώσουν για
στέγη για τροφή για µετακινήσεις, εκτός όλων των άλλων ενός
πανεπιστηµίου που εµπορευµατοποιείται µε ολοένα και µεγαλύ-
τερη ταχύτητα. 

Στην πράξη η απόρριψη των αιτήσεων αυτών των επτά χιλιά-
δων φοιτητών και σπουδαστών σηµαίνει στέρηση για τη µεγάλη
πλειοψηφία απ’ αυτά τα παιδιά του δικαιώµατός τους στην πρό-
σβαση στη µόρφωση. Είναι µια ακόµα εκδήλωση των ταξικών
φραγµών, όπως κι αν το δει κανείς. 

Αυτό που ζητάµε από το Υπουργείο κι από εσάς, κυρία
Υπουργέ, και σας ρωτάµε φυσικά, είναι τι θα κάνετε, έτσι ώστε
κανένα απ’ αυτά τα παιδιά που υπέβαλαν αίτηση, που πληρούν
τα κριτήρια, αλλά δεν κατάφεραν να πιάσουν τα µόρια που απαι-
τούνται, τι θα κάνετε για να µη χάσουν τις σπουδές τους, να δι-
ευκολυνθούν µε κάθε τρόπο, έτσι ώστε αυτά τα παιδιά να
υλοποιήσουν το όνειρό τους, να καταφέρουν να σπουδάσουν µε
δυο λόγια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, είναι καλό που γίνεται αυτή η ερώτηση, γιατί
πρέπει να βάλουµε µερικά πράγµατα στη θέση τους. Πρώτον,
επειδή ακριβώς έχουµε µεγάλη µέριµνα για το να µπορούν να
σπουδάσουν όλοι οι φοιτητές και όλες οι φοιτήτριες και µάλιστα
σ’ αυτή την οικονοµική κρίση που βρισκόµαστε, φροντίσαµε
φέτος για πρώτη φορά, όσο υπάρχει ο θεσµός, οι µετεγγραφές
να γίνονται στην αρχή της ακαδηµαϊκής χρονιάς και όχι στα µέσα
της ακαδηµαϊκής χρονιάς προς το τέλος, όπως γινόταν πάντα,
πράγµα το οποίο βιώσαµε κι εµείς. 

Θέλω να πω κι από δω, γιατί πρέπει να ακουστεί, ότι χάριν στις
τεράστιες προσπάθειες που κατέβαλαν οι υπηρεσίες και του
Υπουργείου Παιδείας και του Υπουργείου Οικονοµικών -για να
δούµε ότι οι υπηρεσίες δουλεύουν, όταν η πολιτική ηγεσία έχει
στόχευση και στρατηγική- που δούλεψαν όλο το καλοκαίρι, έγινε
η διαλειτουργικότητα ανάµεσα στα Υπουργεία. Όπως ξέρετε, κύ-
ριοι συνάδελφοι, µετεγγραφές γίνονται κατ’ εξοχήν µε εισοδη-
µατικά κοινωνικά κριτήρια ακριβώς για τους οικονοµικά
αδυνατούντες φοιτητές. Έγινε, λοιπόν, στην αρχή της ακαδηµαϊ-
κής χρονιάς και µέσα σε µια εβδοµάδα βγήκαν τα αποτελέσµατα. 

Είχαµε εντεκάµισι χιλιάδες έγκυρες αιτήσεις, αυτών που δι-
καιούντο να κάνουν. Πήραν οι πέντε χιλιάδες διακόσιοι, περίπου.
Ξέρετε πολύ καλά, κύριε συνάδελφε, από πέρυσι ότι πάλι η πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου, αυτή που είναι και τώρα, είχε
φροντίσει από πέρυσι µε υπουργική απόφαση, να βάλει τον
θεσµό των ενστάσεων. Άρα έχουµε τώρα ενστάσεις, τις οποίες
θα εξετάσουµε. Λήγουν αύριο, µάλιστα. Για να είµαι πιο σαφής,
όσοι άνθρωποι έχουν τα κοινωνικά και οικονοµικά κριτήρια, όπως
και πέρυσι, και που δεν πήραν µετεγγραφή στην πρώτη φάση…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Όταν γίνονται πηγαδάκια, δεν µπορεί να συγκεντρωθεί άνθρω-

πος, ρε παιδιά, εδώ µέσα. Δεν γίνεται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,

που βρίσκεστε στην πόρτα, εξέλθετε, παρακαλώ, να συζητήσετε
για να τελειώσουµε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Ευχαριστώ πολύ.
Συνεχίστε, κυρία Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ξέρετε,
λοιπόν, κύριε συνάδελφε, ότι τελειώνει η πρώτη φάση, ακολου-
θούν οι ενστάσεις και όπως πέρυσι κάνουµε τα αδύνατα δυνατά,
να πάρουν µετεγγραφή τουλάχιστον οι κοινωνικά και οι οικονο-
µικά αδυνατούντες φοιτητές να σπουδάσουν µακριά από τα σπί-

τια τους. 
Το δεύτερο σηµαντικό. Έχουµε καθιερώσει τις κατ’ εξαίρεση

µετεγγραφές. Είχαµε µέχρι χθες το βράδυ χίλιες εξακόσιες αι-
τήσεις. Έχουµε διευρύνει πάρα πολύ το φάσµα, για να µπορέ-
σουµε να ικανοποιήσουµε όσους έχουν πραγµατικά ανάγκη, γιατί
από αυτές τις εντεκάµισι χιλιάδες –θα συµφωνήσετε κι εσείς-
είναι φοιτητές και φοιτήτριες που έχουν ένα ή µηδέν µόρια ή δύο
µόρια, που σηµαίνει ότι δεν έχουν τα οικονοµικά κριτήρια. Άρα,
λοιπόν, θα φροντίσουµε να ικανοποιήσουµε όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερους.

Θέλω να πω και κάτι που το ξέρετε από πέρυσι και το ξέρουν
και οι φοιτητές και οι φοιτήτριες. Παρά το γεγονός ότι έχουµε
τη δεσµευτική απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, προ-
σπαθούµε όσο µπορούµε, χωρίς να την καταστρατηγήσουµε, να
διευρύνουµε τα όριά της που είχαν διευρυνθεί και από τον νόµο
του 2015. 

Θέλω, όµως, να πω κάτι γι’ αυτό που λέτε, για την εµπορευµα-
τοποίηση των ιδρυµάτων. Σε αυτό θέλω να µείνω για ένα λεπτό.
Είναι η πρώτη φορά, που στα συγγράµµατα τα πανεπιστηµιακά,
για παράδειγµα, έχουν δικαίωµα να πάρουν συγγράµµατα οι άν-
θρωποι που περνάνε µε κατατακτήριες εξετάσεις, µε δεύτερο
πτυχίο. Στα συγγράµµατα τα πανεπιστηµιακά µπήκαν και οι φοι-
τητές και οι φοιτήτριες του ΕΑΠ, του Ανοικτού Πανεπιστηµίου.
Προσπαθούµε, δηλαδή, να διευρύνουµε όσο µπορούµε περισ-
σότερο και ξέρετε -και πιστεύω ότι συµφωνείτε- ότι δεν έχουµε
µαγικό ραβδί, να λύσουµε όλα τα προβλήµατα αµέσως. 

Ένα τελευταία σηµείο και, αν χρειαστεί, θα επανέλθω. Οι δύο
χιλιάδες επτακόσιες υποτροφίες που θα δώσουµε –είχαµε την
έγκριση για τα λεφτά µέσα στο καλοκαίρι και δυστυχώς δεν προ-
λάβαµε να ανοίξουµε τον Σεπτέµβρη τις υποτροφίες- θα ανοί-
ξουν τις επόµενες εβδοµάδες, που σηµαίνει 500 ευρώ τον µήνα
για εκτός τόπου διαµονής. Νοµίζω ότι είναι ένα αρκετά σηµαν-
τικό βοήθηµα, που δείχνει τη µέριµνα της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου, να µη µείνει κανένας φοιτητής έξω από τα πανεπι-
στήµια και τα ΤΕΙ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν δώσω τον λόγο
στον συνάδελφο, θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι ο Βουλευτής
κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας, ζητεί άδεια διήµερης απουσίας στο
εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι δεν καθησυχά-

σατε όχι τις δικές µας ανησυχίες και αγωνίες αλλά τις αγωνίες
και τις ανησυχίες των φοιτητών που υπέβαλαν τις αιτήσεις και
που, όπως κι εσείς είπατε, εντεκάµισι περίπου χιλιάδες είναι έγ-
κυρες, τεκµηριώνοντας έτσι το δικαίωµά τους να πάρουν µετεγ-
γραφή Δεν τις καθησυχάσατε µε όσα είπατε είτε για τις κατ’
εξαίρεση µετεγγραφές, οι οποίες όπως και πέρυσι λογικά θα
είναι πάρα πολύ λίγες είτε µε τη διαδικασία των ενστάσεων. 

Με βάση την περσινή εµπειρία δεν νοµίζουµε ότι θα ικανοποι-
ηθεί το σύνολο -γιατί εµείς αυτό ζητάµε, την ικανοποίηση του συ-
νόλου- των έγκυρων αιτήσεων, δηλαδή των παιδιών, των
οικογενειών που πληρούν τέλος πάντων τα εισοδηµατικά και τα
κοινωνικά κριτήρια. Βεβαίως για τα µόρια µε τον τρόπο που τα
έχετε θεσµοθετήσει, ξεκινώντας από πολύ χαµηλά εισοδηµατικά
κριτήρια, µπορεί κανείς να πει πάρα πολλά πράγµατα. 

Μιλήσατε, επίσης, για τις δύο χιλιάδες οκτακόσιες υποτρο-
φίες. Νοµίζω ότι είναι µια σταγόνα στον ωκεανό, ίσως είναι το
χάπι που χρυσώνετε για όλα αυτά που ζουν οι φοιτητές µας. 

Θέλω να πω δυο λόγια, για το γεγονός ότι φαίνεται αντιφατικό
το ότι ναι µεν οι αιτήσεις είναι έγκυρες, αλλά αυτά τα παιδιά,
αυτοί οι φοιτητές, αν και δικαιούνται, δεν παίρνουν την µετεγ-
γραφή. Εδώ έρχεται το 15%, που εσείς έχετε θεσµοθετήσει µε
υπουργική απόφαση -εννοώ η Κυβέρνησή σας- και αυτό το 15%
των µετεγγραφών επί του συνόλου των εισακτέων µιας σχολής
είναι αυτό που παίζει τον ρόλο του κόφτη, κυρία Υπουργέ, και
αφήνει απέξω τους περισσότερους από αυτούς που δικαιούνται
µετεγγραφή. 

Θα ξαναπώ για άλλη µια φορά ότι τα παιδιά των οποίων απορ-
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ρίπτεται η αίτηση και τα παρηγορείτε µε το δικαίωµα που έχουν
σε ενστάσεις ή σε κατ’ εξαίρεση µετεγγραφές κινδυνεύουν να
µείνουν εκτός σπουδών, τα περισσότερα τουλάχιστον από αυτά,
γιατί έτσι και αλλιώς αρκετά παιδιά έχουν φροντίσει εκ των προ-
τέρων µε βάση τη συµπλήρωση του µηχανογραφικού τους, να
αντιµετωπίσουν και αυτό το ενδεχόµενο, αλλά και τα παιδιά που
πέρασαν σε άλλες σχολές έχουν σοβαρότατο πρόβληµα να
σπουδάσουν.

Αυτό που θέλουµε, επίσης, να θίξουµε είναι -επειδή προβάλ-
λονται και διάφορες δικαιολογίες από τις πανεπιστηµιακές σχο-
λές, είχαµε πέρυσι και το επεισόδιο, να το πω έτσι, µε τις
αρχιτεκτονικές- ότι είναι ευθύνη και του δικού σας Υπουργείου
να τις ενισχύσετε και µε διδακτικό προσωπικό και, βεβαίως, µε
τις κατάλληλες υποδοµές. Βεβαίως αυτό που ζητάµε, µάλλον δεν
χωράει στα όρια της πολιτικής που και εσείς υλοποιείτε στα όρια
του εφικτού, εννοώ της δικής σας Κυβέρνησης.

Όσο για το πανεπιστήµιο,επιχείρηση για το οποίο θελήσατε να
µιλήσετε, νοµίζω ότι είναι µια πραγµατικότητα. Πανεπιστήµιο,επι-
χείρηση και ως προς τις εξωτερικές του σχέσεις µε την αγορά
αλλά και ως προς τις εσωτερικές του σχέσεις µε τους φοιτητές,
οι οποίοι βάζουν ολοένα και πιο βαθιά το χέρι στην τσέπη και για
συγγράµµατα και γενικότερα για την φοιτητική µέριµνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δελή, ολοκλη-
ρώστε, σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Είναι µια πραγµατικότητα και δεν µπορείτε
αυτό να το αρνηθείτε.

Αυτό που ζητάµε για άλλη µια φορά, είναι να ικανοποιηθούν,
να πάρουν µετεγγραφή όλοι οι φοιτητές των οποίων οι αιτήσεις
έχουν κριθεί έγκαιρες. Θα πρέπει να καταργηθεί επιτέλους αυτό
το 15% και να ικανοποιούνται όλα τα δίκαια αιτήµατα των φοιτη-
τών, οι οποίοι ειρήσθω εν παρόδω δεν περιµένουν, οργανώνον-
ται, αγωνίζονται. Σήµερα είναι το µεγάλο πανεκπαιδευτικό
συλλαλητήριο, που έχει ως αίτηµα και το ζήτηµα των µετεγγρα-
φών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε
Δελή, πραγµατικά, µου κάνει εντύπωση, γιατί λέτε την µισή αλή-
θεια, η οποία όµως δεν είναι αλήθεια. Η αίτηση δεν τεκµηριώνει
δικαίωµα µετεγγραφής, τα κριτήρια τεκµηριώνουν δικαίωµα µε-
τεγγραφής. Αίτηση µπορεί να έχει κάνει ο οποιοσδήποτε. Με
µηδέν ή ένα ή δύο µόρια δεν υπάρχουν τα κοινωνικά και εισοδη-
µατικά κριτήρια. Το «πάρτε όλους όσους έχουν κάνει αίτηση»,
αυτό είναι πραγµατικά λαϊκισµός και δεν θα ευνοηθούν οι φοιτη-
τές που πρέπει να ευνοηθούν.

Δεύτερο σηµείο, δεν θεσπίσαµε εµείς, κύριε Δελή, το 15%. Το
Συµβούλιο της Επικρατείας έβαλε όριο 10% και η δική µας η Κυ-
βέρνηση επί υπουργίας Μπαλτά το ανέβασε κατά 5% και εµείς
µε υπουργική απόφαση πέρυσι µε τις ενστάσεις, µε το δικαίωµα
στην ένσταση, αφήνουµε το περιθώριο για πολύ παραπάνω φοι-
τητές.

Εσείς θεωρείτε ότι είναι ένα χρύσωµα του χαπιού οι δύο χιλιά-
δες επτακόσιες υποτροφίες. Για ρωτήστε δύο χιλιάδες επτακό-
σιους φοιτητές, αν είναι χρύσωµα του χαπιού αυτό. 

Θεωρείτε χρύσωµα του χαπιού τις ενστάσεις. Για ρωτήστε πέ-
ρυσι πόσοι φοιτητές επωφελήθηκαν από αυτές τις ενστάσεις και
πόσο ανέβηκε ο αριθµός των µεταγραφόµενων φοιτητών, γιατί
είναι πολύ εύκολο να το λέει κανείς έτσι. 

Είπα και στην αρχή ότι δεν έχουµε κανένα µαγικό ραβδί να τα
αλλάξουµε όλα µονοµιάς, η προσπάθεια όµως η οποία γίνεται
είναι τεράστια. Λέτε, λοιπόν, να δώσουµε παραπάνω προσωπικό,
αλλά στην Κυβέρνησή µας και στην πολιτική µας δεν χωράει
αυτό το πράγµα. 

Θέλω να σας ρωτήσω: Ποια Κυβέρνηση και σε εποχές ευµά-
ρειας σε αυτή τη χώρα έδωσε µέσα σε έξι µήνες χίλιες θέσεις
µελών ΔΕΠ στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ; Στα κεντρικά δε πανε-
πιστήµια Αθήνας και Θεσσαλονίκης πήραν µέσα σε ένα εξάµηνο
πάνω από εκατό διδάσκοντες µέλη ΔΕΠ και τα ΤΕΙ επίσης Αθή-
νας και Θεσσαλονίκης για αυτόν τον λόγο, για να µπορούµε να
κρατήσουµε όλον αυτόν τον κόσµο.

Θέλω να πω, όµως, το εξής: Δίνουµε τις υποτροφίες και το
Υπουργείο έχει κάνει µια υπεράνθρωπη προσπάθεια, να δοθούν
και κενά διαµερίσµατα που θα αρχίσει η διανοµή τους τις επόµε-
νες ηµέρες. Έχουµε αρχίσει να βλέπουµε αρκετά κενά διαµερί-
σµατα. Αυτό γίνεται για τον εξής λόγο, κύριε Δελή: Διότι θέλουµε
να διατηρηθούν τα περιφερειακά πανεπιστήµια. Γι’ αυτό δίνουµε
τις υποτροφίες, γι’ αυτό προσπαθούµε µε νύχια και µε δόντια, να
κρατηθούν φοιτητές και φοιτήτριες στα περιφερειακά πανεπι-
στήµια. Αν όλοι έρθουν Αθήνα και Θεσσαλονίκη, έχει κλείσει εν-
τελώς η περιφέρεια και τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ. Όλη η
προσπάθεια γίνεται προς αυτή την κατεύθυνση. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω για ένα πράγµα, ότι µε τις ενστά-
σεις ικανοποιείται ένας µεγάλος αριθµός αδυνατούντων φοιτη-
τών, όχι αυτών που έχουν κάνει αιτήσεις. Σας είπα και πάλι το
µηδέν το ένα ή τα δύο µόρια, πάει να πει ότι δεν έχουν κανένα
εισοδηµατικό, κοινωνικό, οικονοµικό κριτήριο, απλώς θέλουν -και
δικαίωµά τους βεβαίως- να κάνουν µετεγγραφή. Οι δύο χιλιάδες
επτακόσιες υποτροφίες είναι για να κρατηθούν άνθρωποι ειδικά
σε περιφερειακά πανεπιστήµια και να µπορούν να σπουδάσουν. 

Κάτι ακόµα. Οι κατ’ εξαίρεση µετεγγραφές που µέχρι τώρα
έχουν φτάσει τις χίλιες εξακόσιες, δεν είναι λίγες. Εκεί είναι προ-
σωπική εξέταση του φακέλου του κάθε φοιτητή. 

Ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να είναι το τελευταίο

όµως. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Εκτός από
αυτά τα κριτήρια, εισοδηµατικά και λοιπά, δώσαµε για πρώτη
φορά φέτος το δικαίωµα σε όλους τους κρατούµενους φοιτητές
που πέρασαν στο πανεπιστήµιο, να µπορούν να πάνε σε φυλακές
που είναι κοντά στον τόπο που σπουδάζουν. Στους Έλληνες πο-
λίτες της µουσουλµανικής µειονότητας επίσης δώσαµε σε όλους
δικαίωµα µετεγγραφής. Όπως, επίσης, δώσαµε δικαίωµα µετεγ-
γραφής και στους φοιτητές κυπριακής καταγωγής, ένα µικρό πο-
σοστό, για να µπορούν, επίσης, να σπουδάσουν. Διευρύνουµε
τις µετεγγραφές και δεν τις κλείνουµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι,  εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της
Κυπριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε τη συνεργασία στους τοµείς
Έρευνας και Διάσωσης».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία. Εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία του
άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν να
λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως αυτής
της συµφωνίας. Σύµφωνα µε τα Πρακτικά, από την αρµόδια επι-
τροπή, µόνο το κόµµα της Χρυσής Αυγής διατύπωσε επιφύλαξη. 

Ο κ. Κούζηλος είναι ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής.
Θέλετε να πάρετε τον λόγο; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Μάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Νι-

κόλαος Κούζηλος για πέντε λεπτά. Θα απαντήσει ο Υπουργός
για πέντε λεπτά. Θα τελειώσουµε την κύρωση και µετά θα προ-
χωρήσουµε στη συνέχεια της διαδικασίας επί των τροπολογιών,
για να µη χάσουµε τον χρόνο τώρα στην κύρωση. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όπως είπαµε και στην επιτροπή, έχουµε επιφυλάξεις. Γιατί;

Για το αν θα µείνει η συγκεκριµένη κύρωση στα χαρτιά. Γιατί;
Γιατί είναι µια πολύ σηµαντική κύρωση, ενώ φαίνεται µια κύρωση,
ένα MOU, µε την Κύπρο, αλλά στην ουσία είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό. Στην ουσία το Καστελλόριζο ενώνει το ελληνικό και το
κυπριακό FIR. 

Επίσης να τονίσουµε ότι κάναµε κάποιες προτάσεις στην επι-
τροπή, οι οποίες δεν απαντήθηκαν. Γιατί; 

Οι συγκεκριµένες προτάσεις ποιες ήταν; Να συνεχιστούν οι
ασκήσεις όπως η «ΝΕΜΕΣΙΣ» και άλλες πολλές µε την Κύπρο,
σχετικά µε την έρευνα και διάσωση. Να θυµίσουµε ότι στην τε-
λευταία άσκηση «ΝΕΜΕΣΙΣ 2016», στην οποία συµµετείχαν αρ-
κετές χώρες, συµµετείχε και ο Ευρωπαϊκός Οργανισµός για την
Ασφάλεια στη Θάλασσα, το οποίο δίνει µεγάλο κύρος για την πε-
ριοχή για τις δύο χώρες. 

Επίσης θέσαµε και το θέµα, να γίνει υπόκεντρο έρευνας και
διάσωσης στο Καστελλόριζο, το οποίο ενδυναµώνει γεωπολιτικά
την περιοχή την Ελλάδα και την Κύπρο. Να υπάρχουν µόνιµα
σκάφη του Λιµενικού και της Ελλάδας και της Κύπρου στο Κα-
στελλόριζο. 

Πριν δύο µέρες είχαµε και ένα περιστατικό στη Χίο, όπου τουρ-
κικό ιστιοφόρο δεν δέχθηκε συνδροµή έρευνας και διάσωσης,
τα γνωστά και τα γνωστά, και οι Τούρκοι εξέδωσαν ΝΟΤΑΜ. Άρα
βλέπουµε ότι υπάρχει µία πρόθεση από την Τουρκία, να συνεχί-
σει να προκαλεί για την έρευνα και την διάσωση. 

Η συγκεκριµένη συµφωνία από τη στιγµή που θα υπογραφεί
και από την Κύπρο, θα δώσει µία άλλη διάσταση στις τουρκικές
προκλήσεις. Γιατί η Τουρκία αµφισβητεί και την κυπριακή ΑΟΖ
και προσπαθεί να διχοτοµήσει στον 25ο παράλληλο το Αιγαίο. 

Κύριε Υπουργέ, διαβάζω από τα Πρακτικά πως είπατε ότι οι
αµφισβητήσεις της Τουρκίας δεν έχουν αξιοπιστία και ότι κά-
νουµε κάποιες κινήσεις. Το τελευταίο περιστατικό που έγινε στη
Χίο, ήταν παρόµοιο µε αυτό που έγινε στα Ίµια. Κάποια στιγµή
πρέπει να σταµατήσει. Για να σταµατήσουν, όµως, όλα αυτά,
πρέπει να γίνουν και κάποιες κινήσεις, όπως οι τέσσερις κινήσεις
που σας αναφέραµε πριν από λίγο. Πιστεύουµε στο ενιαίο αµυν-
τικό δόγµα Ελλάδος-Κύπρου και σίγουρα µια τέτοια συµφωνία
θα ενδυναµώσει και τις σχέσεις µας και την περιοχή µε όλες
αυτές τις κινήσεις.

Στην ουσία, όµως, θα πρέπει να γίνουν και κάποιες περαιτέρω
κινήσεις. Σας τις ξαναθυµίζω και σε αυτό θα θέλαµε και µία απάν-
τηση. Υπόκεντρο στο Καστελλόριζο. Σκάφη έρευνας και διάσω-
σης στο Καστελλόριζο. Ανάπτυξη του συστήµατος θαλάσσιας
κυκλοφορίας και στο Καστελλόριζο και το τέταρτο κοµµάτι, είναι

να συσχετιστεί όχι µόνο η άσκηση «ΝΕΜΕΣΙΣ» αλλά να συνεχι-
στούν κι άλλες ασκήσεις έρευνας και διάσωσης στην περιοχή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όλα τα κόµµατα στη συζήτηση στις 25 Οκτωβρίου στην αρµό-

δια Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου ψήφισαν υπέρ της κύ-
ρωσης αυτής της συµφωνίας. Ένα κόµµα ενώ δηλώνει ότι θα
ψηφίσει «υπέρ», επέλεξε να ξαναµιλήσει σήµερα στην Ολοµέ-
λεια, θέτοντας διάφορα ζητήµατα. 

Εν πάση περιπτώσει η συζήτηση έγινε στην επιτροπή και οι
απαντήσεις δόθηκαν. Είναι µια συµφωνία απολύτως ισορροπη-
µένη, απολύτως προσεγµένη. Έρχεται ως συνέχεια των συµφω-
νιών και των συµβάσεων για τη ναυτική έρευνα και διάσωση από
τις διεθνείς συµφωνίες του 1989 και βασίζεται σε αυτές. Καλύ-
πτει µε τον ιδανικότερο τρόπο, όλες τις περιοχές που µπορούν
να συνεργαστούν οι δύο χώρες, η Ελλάδα και η Κύπρος, στο
πλαίσιο της έρευνας και διάσωσης, δεν αφήνει κανένα κενό και
αυτή είναι η απάντηση για όλα τα επιµέρους ζητήµατα που τέ-
θηκαν. 

Εποµένως δεν υπάρχει ζήτηµα ανασφάλειας. Ας έχουµε µια
στάση εθνικής αυτοπεποίθησης. Όταν είπα πριν ότι όλες οι αµ-
φισβητήσεις της τουρκικής πλευράς είναι αβάσιµες, αυτό σηµαί-
νει ότι η ελληνική πλευρά έχει σταθεί σε όλα αυτά τα ζητήµατα
µε απόλυτη ψυχραιµία αλλά και µε αυτοπεποίθηση και τα έχει
αντιµετωπίσει. Αυτό θα γίνεται πάντα και γίνεται και τώρα και θα
γίνεται και στο µέλλον.

Έχουν γνώσιν οι φύλακες. Τα πάντα είναι δεδοµένα. Διεθνείς
συµβάσεις υπάρχουν, διεθνείς συνθήκες υπάρχουν. Προς τι αυτή
η δηµιουργία ενός κλίµατος µέσω ερωτηµάτων, ανασφάλειας; 

Σε κάθε περίπτωση η έρευνα και διάσωση, όµως, δεν είναι πο-
λεµική επιχείρηση. Να έχουµε κι εδώ το µέτρο. Η έρευνα και διά-
σωση είναι, βέβαια, άσκηση κυριαρχικού δικαιώµατος, αλλά είναι
και υποχρέωση και το τόνισα αυτό στην επιτροπή. Η ανταπό-
κριση κάθε χώρας στην υποχρέωση αυτή συνδέεται µε την κα-
ταξίωση και των κυριαρχικών δικαιωµάτων.

Η χώρα, δηλαδή, που ανταποκρίνεται µε αποτελεσµατικότητα
και επιτυχία στη διενέργεια όλων εκείνων των πρωτοβουλιών και
των δράσεων ώστε να σώζονται ανθρώπινες ζωές -και δεν µιλάω
µόνο για τους πρόσφυγες και τους µετανάστες, η έρευνα διά-
σωσης αφορά τη διεθνή ναυτιλία- έχει και τη δυνατότητα να διεκ-
δικήσει και στο εθνικό πεδίο και στο διεθνές πεδίο και στο
διακρατικό πεδίο τα πρωτεία, για να έχει τον έλεγχο της περιο-
χής που έχει την ευθύνη να ασκεί αυτή της την αρµοδιότητα, τη
δικαιοδοσία, το δικαίωµα αλλά και την υποχρέωση. 

Αυτά είναι απλά πράγµατα και αυτή η συµφωνία τα κατοχυρώ-
νει πλήρως και δίνει ακριβώς τη δυνατότητα, σε έτσι και αλλιώς
υπάρχουσα διαδικασία διαρκών διεργασιών µε την Κυπριακή Δη-
µοκρατία, να γίνει όχι µε ένα MOU αλλά µε µία διακρατική συµ-
φωνία η οποία έχει ιδιαίτερη βαρύτητα. 

Από αυτή την άποψη καλώ όλα τα κόµµατα, και χαίροµαι που
αυτό συµβαίνει, να επικυρώσουν τη συµφωνία αυτή. Σε σύντοµο
χρόνο, υποθέτω, θα πράξει αναλόγως και η κυπριακή πλευρά -
γιατί µέχρι τώρα δεν έχει επικυρωθεί από την κυπριακή Βουλή-
και η συµφωνία αυτή θα τεθεί σε εφαρµογή.

Όλα τα άρθρα της συµφωνίας αυτής αλλά και η αιτιολογική
έκθεση δίνουν όλες τις απαντήσεις σε όποια ζητήµατα τέθηκαν,
µε πολύ σαφή, συγκεκριµένο και τεκµηριωµένο τρόπο. 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ακριβώς το προαναγγείλατε –και όπως
είναι γνωστό- θα ακολουθήσει συζήτηση για µια σειρά από
υπουργικές και βουλευτικές τροπολογίες, το σχέδιο νόµου: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας
σχετικά µε τη συνεργασία στους τοµείς Έρευνας και Διάσωσης»,
θα πρέπει ως τίτλος να µεταβληθεί και να συµπληρωθεί µε το
«και άλλες διατάξεις».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ.
Να κλείσουµε επί της αρχής το σχέδιο νόµου. Απ’ ότι αντιλή-
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φθηκα και η Χρυσή Αυγή ψηφίζει θετικά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης της Κυπριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε τη συνεργασία
στους τοµείς Έρευνας και Διάσωσης και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας
σχετικά µε τη συνεργασία στους τοµείς Έρευνας και Διάσωσης
και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό επί της αρχής οµοφώνως.

Έχουν κατατεθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέσσερις
υπουργικές τροπολογίες. Κατατέθηκε και πριν λίγη ώρα µία από
τον κ. Παππά. Αυτή νοµίζω ότι είναι στο πλαίσιο συζητήσεων και
αιτήµατος της Αντιπολίτευσης στη Διάσκεψη των Προέδρων. Δεν
είναι –νοµίζω- επίµαχη. Εν πάση περιπτώσει είναι τέσσερις: Οι
υπ’ αριθµόν 734/9, 738/13, 739/14 και 740/15, στην οποία ανα-
φέρθηκα και είναι η τελευταία.

Είναι και τέσσερις βουλευτικές. Συγκεκριµένα οι υπ’ αριθµόν
732/7, 735/10, 736/11, 737/12.

Η διαδικασία σήµερα ήταν µε το άρθρο 108 και είναι πολύ συγ-
κεκριµένη. Η πρόταση η οποία σας κάνω σε συνεννόηση µε τον
Πρόεδρο της Βουλής και έχοντας πάρει την έγκρισή του -επειδή
αντιλαµβάνοµαι ότι οι τροπολογίες όχι µόνο για το ΕΣΡ αλλά και
οι υπόλοιπες δύο είναι σηµαντικές και χρειάζεται χρόνο συζήτη-
σης- είναι η εξής: Όπως είπα, παρά το ότι δεν προβλέπεται από
τον Κανονισµό της Βουλής, προτείνω να λάβουν τον λόγο κατ’
αρχάς οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές, που είχαν οριστεί
από τα κόµµατα για την κύρωση από πέντε λεπτά ο καθένας για
τις τροπολογίες. Μετά να ακολουθήσουν δύο κύκλοι συναδέλ-
φων µε την αναλογία που προβλέπεται από τον Κανονισµό, δη-
λαδή, πέντε από τον ΣΥΡΙΖΑ, τρεις από τη Νέα Δηµοκρατία, ένας
από τα υπόλοιπα κόµµατα, συν οι Ανεξάρτητοι. 

Συνολικά µε αυτή την πρόταση µιλούν τριάντα συνάδελφοι.
Εάν υπάρχει άλλη πρόταση απέναντι στη συγκεκριµένη, να το-
ποθετηθούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των κοµµάτων για
δύο λεπτά ο καθένας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας είδα, κύριε Λο-

βέρδο.
Εάν υπάρχει πρόβληµα θα αποφασίσει η Ολοµέλεια κατά πλει-

οψηφία επί της προτάσεως του Προεδρείου ή της πρότασης, εάν
υπάρχει διαφορετική, από κάποιον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.

Κύριε Λοβέρδο, ζητήσατε τον λόγο. Προφανώς θέλετε να προ-
τείνετε κάτι άλλο. Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είχα συµφωνήσει,
εάν δεν είχατε κάνει αυτόν τον περιορισµό στον κατάλογο των
οµιλητών. Έχετε πολύ καλά οργανώσει τη διαδικασία µέχρι στιγ-
µής. Βγάλατε έξω από το κυρίως θέµα της σηµερινής συνεδρία-
σης την κύρωση, τοποθετήθηκαν οι συνάδελφοι, ο Υπουργός.
Νοµίζω ότι τώρα πρέπει να συνεχίσετε ακριβώς µε τον ίδιο ανοι-
κτό τρόπο τη διαδικασία. 

Δεν είναι µια τυχαία τροπολογία -αναφέροµαι στην τροπολογία
του Υπουργού Επικρατείας- αλλά και οι άλλες τροπολογίες
έχουν σοβαρότητα και σηµασία, σωστά το είπατε. Άρα, λοιπόν,
αφού τουλάχιστον µε την τροπολογία που εγώ ανέφερα πρώτη,
του κυρίου Υπουργού Επικρατείας, η χώρα έχει ταλαιπωρηθεί
επί δεκατέσσερις µήνες, οι Διασκέψεις των Προέδρων είναι
πέντε, οι επίκαιρες ερωτήσεις στη Βουλή δεκάδες, οι νοµοθετι-
κές τροπολογίες πολλές, η αναστάτωση πάρα πολύ µεγάλη, όλα

αυτά για τον κύριο Υπουργό Επικρατείας, δεν µπορεί η Βουλή
να διεκπεραιώσει αυτή τη συζήτηση µε µία οργανωµένη συζή-
τηση, που περιορίζει τις φωνές της Συµπολίτευσης και της Αντι-
πολίτευσης. 

Σας ζητώ να ανοίξετε κατάλογο οµιλητών, κύριε Πρόεδρε, κα-
νονικότατα. Παραβλέπουµε το γεγονός ότι η κυρωτική διαδικα-
σία δεν είναι η κατάλληλη για πολύ σηµαντικές στιγµές του
κοινοβουλευτικού έργου. Είναι οι σηµερινές πολύ σηµαντικές;
Βεβαίως είναι και το προανέφερα. Ένας Υπουργός έχει διχάσει
την Ελλάδα, έχει δηµιουργήσει ζητήµατα που απασχολούν την
κοινωνία και σκεπάζουν άλλα θέµατα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αυτό είναι επί της διαδικασίας, κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, αυτά
στην τοποθέτησή σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Άρχισε η πασαρέλα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, µη µι-

λάτε, σας παρακαλώ.
Κύριε Λοβέρδο, επί της διαδικασίας τώρα. Εσείς θα πάρετε

τον λόγο ούτως ή άλλως είτε µε τη µία είτε µε την άλλη και θα
πείτε αυτά που θέλετε στην οµιλία σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας εξηγώ, κύριε Πρόεδρε, µε αυτόν
τον έντονο τόνο γιατί τα επιχειρήµατα είναι σαφή και συνοδεύουν
σαφέστατη πρόταση, ότι δεν είναι µία κοινοβουλευτική στιγµή
ρουτίνας για να περιοριστεί η συζήτηση.

Η πρότασή µου, λοιπόν, συγκεκριµενοποιείται: Όπως τα λέτε
σε σχέση µε τις τροπολογίες, αλλά ανοίγουµε κατάλογο οµιλη-
τών. Από τη δική µας παράταξη θα µιλήσουν πολλοί. Από την
Πλειοψηφία και τη Μειοψηφία φαντάζοµαι το ίδιο, εννοώ τα άλλα
κόµµατα. Δεν µπορείτε αυτό να το περιορίσετε. Σας το ζητώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρέλειψα να σας πω
ότι πριν ξεκινήσει η συζήτηση…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό, δεν τέλει-

ωσα. Μη σηκώνετε τα χέρια σας. Ήσασταν στην Αίθουσα όταν
είπα ότι θα ζητήσω από έναν-έναν Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.
Ο σκληρός δίσκος µου λειτουργεί αψόγως. Δεν χρειάζεται να ση-
κώνετε τα χέρια σας. 

Παρέλειψα µόνο να πω ότι πριν ξεκινήσουν οι τοποθετήσεις
των συναδέλφων, µε τη µία ή την άλλη διαδικασία, -απ’ ό,τι δια-
βλέπω θα αποφασίσει η Ολοµέλεια την πρόταση του Προεδρείου
ή την πρόταση του κ. Λοβέρδου- θα προηγηθούν οι τοποθετήσεις
των Υπουργών για κάθε µία από τις τροπολογίες ώστε να έχουν
και οι συνάδελφοι και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι εικόνα
για το τι λέει η Κυβέρνηση. Θα το πάµε αντιστρόφως. Νοµίζω
όλοι θέλετε αυτό κατ’ αρχήν και, βεβαίως, θα παραµείνουν και
στα έδρανα κατά τη διάρκεια της συζήτησης.

Το πάω µε τη σειρά.
Κύριε Φάµελλε, για δύο λεπτά, ποια από τις δύο διαδικασίες

υποστηρίζει ο ΣΥΡΙΖΑ; Την πρόταση του Προεδρείου, η οποία
ούτως ή άλλως «παρεκκλίνει» από τον Κανονισµό ή την περαι-
τέρω «παρέκκλιση» -εντός εισαγωγικών βάζω τις λέξεις για να µη
θεωρηθεί ότι υπάρχει αιχµή- του Κανονισµού, που έκανε ο κ. Λο-
βέρδος;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι πράγµατι η σηµερινή
συζήτηση είναι πάρα πολύ σηµαντική, εφόσον είναι µια συζήτηση
που επαναφέρει σε αυτήν την κοινοβουλευτική περίοδο για τρίτη
φορά ένα µείζον ζήτηµα, που είναι η εφαρµογή του Συντάγµα-
τος, κάτι το οποίο για είκοσι επτά χρόνια η πατρίδα µας δεν είχε
κατορθώσει να κάνει εφικτό, µιας και οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις οπισθοχώρησαν απέναντι σε αυτήν τη συνταγµατική επιταγή
και στον έλεγχο που όφειλε η πολιτεία να κάνει στο ραδιοτηλεο-
πτικό πεδίο. 

Η συζήτηση, όµως, έχει επαναληφθεί πάρα πολλές φορές και
στη δηµόσια σφαίρα και στην κοινοβουλευτική και παρότι θα
έλεγα ότι η άποψή µας αυτή για τη σηµασία και την ουσία της
συζήτησης θα επέτεινε υπέρ της πρότασης µιας ανοικτής συζή-
τησης πολλών ωρών και πολλών ηµερών, αν θέλετε, διότι η δη-
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µοκρατία και η Αριστερά και η προοδευτική σκέψη δεν έχει τί-
ποτα να χάσει από µία συζήτηση περί της εφαρµογής του Συν-
τάγµατος και περί των µεγάλων ευθυνών προηγούµενων χρόνων,
νοµίζω ότι σήµερα αυτό που προέχει είναι να κάνουµε ένα βήµα
µπροστά.

Το ένα βήµα µπροστά είναι η ανεξάρτητη αρχή, το Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης, η σύνθεση και η εφαρµογή των σκέ-
ψεων όλης της πολιτείας και όλης της κοινωνίας. Για τον λόγο
αυτό, λοιπόν, θεωρώ ότι µε βάση το µέτρο θα µπορούσαµε να
δεχθούµε αυτή η συζήτηση να εξελιχθεί µε βάση την πρόταση
του Προεδρείου, παρ’ ότι η αρχική µας διάθεση και όλης της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ είναι όλοι οι Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ να µιλήσουµε, κύριε Πρόεδρε. Γιατί διεκδικούµε την
ανάγκη να εφαρµοσθεί επιτέλους αυτή η σηµαντική πρόβλεψη
του Συντάγµατος στη χώρα µας. 

Πιστεύω, όµως, ότι ο σκοπός, είναι να τελειώσουµε σήµερα τα
προαπαιτούµενα, εάν θέλετε, που δηµιουργούν ένα κλίµα σύν-
θεσης, για να πετύχουµε το µείζον, που είναι η συζήτηση για το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, για την ανεξάρτητη αρχή,
που πολλά προσκόµµατα και µε µικροπολιτική σκέψη θεωρώ ότι
µπήκαν το τελευταίο διάστηµα. Παρά ταύτα, πιστεύω ότι η επι-
λογή και της Κυβέρνησης και του Κοινοβουλίου πρέπει να είναι
να πάµε ένα βήµα µπροστά. Η κοινωνία, πράγµατι, έχει σοβαρό-
τατα θέµατα που παραµένουν ανοικτά, σοβαρότατα θέµατα που
αφορούν την εργασία, που αφορούν την ισονοµία, το δίκαιο στη
χώρα µας, αλλά ως πρώτη προσπάθεια, εάν θέλετε, για να πετύ-
χουµε αυτούς τους κοινούς στόχους, νοµίζω ότι πρέπει να
βρούµε και στο µέτρο της διαδικασίας το καλύτερο.

Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι η πρόταση του Προεδρείου µπορεί να
υπηρετήσει αυτόν τον σκοπό και παρ’ ότι δεν έχουµε κανένα
θέµα για µεγάλη διαδικασία, προτείνουµε να ξεκινήσουµε µε την
πρόταση του Προεδρείου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Δένδιας, ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον
λόγο επί του θέµατος της διαδικασίας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, προφανώς θα περιο-
ριστώ. Με την άδειά σας θα παρατηρήσω, βεβαίως, ότι επί δε-
κατέσσερις και πλέον µήνες ταλαιπωρούνται το ελληνικό
Κοινοβούλιο, η Διάσκεψη των Προέδρων, η ελληνική κοινωνία γε-
νικότερα, από τις νοµοθετικές ρυθµίσεις, που επ’ ονόµατι κά-
ποιας κατά περίεργο τρόπο γενοµένης αντιληπτής διαφάνειας
εισήγαγαν η Κυβέρνηση και ο Υπουργός κ. Παππάς. 

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία, κύριε Πρόεδρε, θέλουµε να διευ-
κολύνουµε τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να εκφράσουν αυτό
που συνειδησιακά αισθάνονται. Δεν θέλουµε να τους περιορί-
σουµε στους πέντε, τέσσερις, τρεις οµιλητές. Θέλουµε, πράγ-
µατι, να δώσουµε σε όλους την ευκαιρία, εάν το επιθυµούν, να
τοποθετηθούν γι’ αυτό το «κειµήλιο» δηµοκρατίας που αποτελεί
ο νόµος του Υπουργού, του κ. Παππά και κατά συνέπεια, είµαστε
ευθέως υπέρ της ανοικτής συζήτησης. Θεωρούµε ότι εδώ που
ήρθε το πράγµα οτιδήποτε λιγότερο δεν θα βοηθήσει. Ο κάθε
Βουλευτής, εν πάση περιπτώσει, πρέπει να αντιµετωπίσει αυτο-
τελώς τα θέµατα της συνείδησής του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχει κάνει µία αίτηση
επί του Κανονισµού ο κ. Βενιζέλος. Θα τον παρακαλέσω να ολο-
κληρώσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι επί του αρχικού
διαδικαστικού και αµέσως µετά, κύριε Πρόεδρε, θα σας δώσω
τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής, ο κ. Λαγός, έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι θα ήταν σωστό

να ανοίξει ο κατάλογος οµιλητών και να τοποθετηθούν όσο πε-
ρισσότεροι Βουλευτές γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ για τη
συντοµία σας.

Ο κ. Λοβέρδος µίλησε. 
Ο κ. Παφίλης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος, έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι προφανές ότι ανάγεται ως η µη-

τέρα των µαχών η συζήτηση συνολικά για το ραδιοτηλεοπτικό
τοπίο. Και αυτό σχετίζεται µε το ότι υπάρχει στρατηγική σύµ-
πλευση ανάµεσα στα υπόλοιπα κόµµατα και εποµένως, δίνουν
τη µάχη σε δευτερεύοντα θέµατα.

Να πω και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε. Νοµίζετε ότι τον ελληνικό
λαό τον ενδιαφέρει ποιος επιχειρηµατίας θα πάρει ποιο κανάλι;
Σοβαρολογούµε; Τον ενδιαφέρει τη στιγµή που είναι άνεργος,
τη στιγµή που του κόβουν συντάξεις, τη στιγµή που πληρώνει τα
µαλλιά της κεφαλής του και έχει σιχαθεί ο κόσµος από το πρωί
µέχρι το βράδυ εδώ και δυο µήνες να είναι κεντρικό πολιτικό ζή-
τηµα, για να κρυφτούν όλα τα υπόλοιπα;

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι αυτό πρέπει να τελειώσει και δεν
µας ενδιαφέρει εάν θα είναι η άλφα ή η βήτα διαδικασία. Γι’ αυτό
και ψηφίζουµε «παρών» σε ό,τι αφορά τη διαδικασία.

Θα ήθελα, όµως, να θέσω ένα θέµα. Υπάρχει η σύµβαση µε-
ταξύ Ελλάδας και Κύπρου. Τώρα µπαίνουν και τέσσερις τροπο-
λογίες. Εµείς, παραδείγµατος χάριν, τη συµφωνία την
ψηφίζουµε. Στο σύνολο, όµως, του νόµου µε βάση τις τροπολο-
γίες και όχι τόσο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα γίνει άλλη ψηφο-
φορία στο σύνολο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, θα γίνει άλλη ψηφοφορία, αλλά
θα ψηφίσουµε κατά. Αυτό που κάνει και τούτη η Κυβέρνηση και
όλες οι προηγούµενες είναι απαράδεκτο, γιατί εκβιάζει στην
πραγµατικότητα. Θα µπορούσαν να είναι ξεχωριστά και σε ξεχω-
ριστά θέµατα και σε άλλα νοµοσχέδια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αντιληπτό πλήρως,
κύριε Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γι’ αυτό λέω ότι αυτή η διαδικασία δεν
µπορεί να συνεχίζεται εσαεί. Κάποτε πρέπει να σταµατήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν µε βρίσκετε αν-
τίθετο.

Προχωρούµε στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Ποτα-
µιού, τον κ. Αµυρά.

Κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά επί της διαδικα-
σίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρωτοσυζητήσαµε τον νόµο

Παππά, εντός Κοινοβουλίου στις 21 Οκτωβρίου του 2015, στις
επιτροπές τότε. Είµαστε δεκατρείς µήνες µετά και µέσα σε αυτό
το χρονικό διάστηµα, το ζήτηµα των τηλεοπτικών αδειών, του
τρόπου που η Κυβέρνηση επέλεξε να το ρυθµίσει ή να το απο-
ρυθµίσει ή να το βυθίσει σε πιο βαθύ χάος από αυτό που ήταν –
κατόρθωµα βέβαια- έχει απασχολήσει την κοινωνία, τη νοµική
ζωή της χώρας, το Συνταγµατικό Δικαστήριο, την οικονοµία, τον
κάθε έναν πολίτη, όλους εκείνους οι οποίοι έχουν µια τηλεόραση
σπίτι τους ή όλους εκείνους οι οποίοι εργάζονται σε ένα από τα
ραδιοτηλεοπτικά µέσα. 

Είναι, λοιπόν, απορίας άξιον πώς οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ –
και απευθύνοµαι σε εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ- δεν θέλετε µια ανοιχτή διαδικασία, µια συζήτηση σε βάθος,
να ανοιχτεί κατάλογος, ούτως ώστε κυρίως εσείς να πάρετε τον
λόγο. Δεν θέλετε εσείς να προτάξετε τα στήθη σας υπέρ του
νόµου Παππά; 

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, ζητάµε ανοιχτή διαδικασία, να ανοίξει
κατάλογος, να πάρουν τον λόγο όσο το δυνατόν να µιλήσουν πε-
ρισσότεροι οµιλητές και να µετρηθούµε πλέον σε σχέση µε την
ουσία του πράγµατος, που είναι η αντισυνταγµατικότητα του
νόµου, από κει και πέρα η αδυναµία συγκρότησης του ΕΣΡ και
οι πλάγιοι τρόποι µε τους οποίους η Κυβέρνηση προσπαθεί να
ξεπεράσει και την απόφαση του Συνταγµατικού Δικαστηρίου
αλλά και τη γενική επιθυµία της κοινωνίας να λυθεί το ζήτηµα του
ραδιοτηλεοπτικού τοπίου µε κανόνες και διαφάνεια, όπως γίνεται
στις ευρωπαϊκές χώρες και όχι σε κάποια ξεχασµένα Βαλκάνια. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Από τους ΑΝΕΛ δεν

είναι εδώ ο κ. Παπαχριστόπουλος, αλλά, υποθέτω, στηρίζετε την
πρόταση του Προεδρείου.

Τελειώνουµε µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ένωσης
Κεντρώων, τον κ. Γεώργιο-Δηµήτριο Καρρά. 

Ορίστε, κύριε Καρρά,  έχετε τον λόγο. 

1470 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Εµείς τασσόµεθα υπέρ της ανοικτής συζήτησης για τους εξής
λόγους: 

Πρώτον, η Κυβέρνηση απαρχής υποστήριξε ότι µε τον νόµο
περί ραδιοτηλεοπτικών µέσων ανοίγει το ζήτηµα της διαπλοκής. 

Δεύτερον, η Κυβέρνηση ενέµεινε πεισµατικά στη συνταγµατι-
κότητα του νόµου, ο οποίος, όπως αποδεικνύεται στη διαδροµή,
κηρύσσεται κατά το µέρος εκείνο που είναι τα κρίσιµα ζητήµατα
του αριθµού των αδειών και της συγκρότησης του ΕΣΡ και των
αρµοδιοτήτων του, αντισυνταγµατικός. 

Σήµερα, λοιπόν, η Κυβέρνηση κάνει µια αναδίπλωση, όπως θα
την ονόµαζα, αλλά όλο αυτό το διάστηµα των δέκα-δώδεκα
µηνών του έτους συγκεκριµένα που έχει διαρρεύσει ανεδείχθη
τόσο από την Κυβέρνηση όσο και από την Αντιπολίτευση σε µεί-
ζον ζήτηµα της ελληνικής πραγµατικότητας. 

Αυτό, όµως, είχε και παράπλευρες απώλειες, κύριε Πρόεδρε.
Είχε απώλειες να τρωθεί το κύρος της δικαιοσύνης, είχε απώ-
λειες η δηµοκρατία να θεωρείται ότι δεν υποστηρίζεται µε τον
µικρό αριθµό των τεσσάρων αδειών, είχε απώλειες ως τον προς
τον περιορισµό της ενηµέρωσης που αναµένετο να επέλθει.

Κατόπιν αυτού νοµίζουµε ότι εξαιτίας των θέσεων που έχει
λάβει η Κυβέρνηση, κατ’ ανάγκη πρέπει να προχωρήσουµε σε
ανοικτή συζήτηση για να ακουστούν όλες οι απόψεις οι οποίες
υπάρχουν µέσα στη Βουλή και οι οποίες αντανακλούν και από-
ψεις εκτός Βουλής, διότι είτε το θέλουµε είτε όχι, τα κανάλια, οι
εφηµερίδες στην προµετωπίδα τους θέτουν τη σηµερινή συζή-
τηση για αυτό το θέµα. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, σηµειώνω ότι το ζήτηµα του
αριθµού των τεσσάρων ή περισσοτέρων ….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό είναι επί της ου-
σίας, κύριε Καρρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Όχι, δεν είναι. Αφήστε µε
να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.

Το ζήτηµα των αρµοδιοτήτων του ΕΣΡ είναι ο πυρήνας του
προβλήµατος. Πρέπει, λοιπόν, να συζητήσουµε τον πυρήνα σή-
µερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχει ζητήσει τον
λόγο και ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Βούτσης, αλλά νοµίζω ότι
θα πρέπει να προηγηθεί ο κ. Βενιζέλος, ώστε να ακούσετε και
τον κ. Βενιζέλο, κύριε Πρόεδρε, που θέλει να τοποθετηθεί επί
του Κανονισµού και αµέσως µετά θα δώσω τον λόγο σε σας. 

Ο κ. Βενιζέλος έχει τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σύµφωνα µε τα

άρθρα 112 και 108 του Κανονισµού της Βουλής, τα νοµοσχέδια
µε τα οποία κυρώνονται διεθνείς συµβάσεις, όπως το αρχικό νο-
µοσχέδιο που εισάγεται για συζήτηση, διέρχονται από την Ολο-
µέλεια µε µια διαδικασία η οποία είναι συνοπτική. Αυτό, όµως,
αφορά µόνον τα νοµοσχέδια τα κυρωτικά διεθνών συνθηκών,
λόγω της ευρείας συναίνεσης µε την οποία αυτά ψηφίζονται συ-
νήθως και στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια.

Αφ’ ης στιγµής ένα τέτοιο νοµοσχέδιο γίνεται όχηµα, για να ει-
σαχθεί προς συζήτηση ένας εκτελεστικός του Συντάγµατος
νόµος, όπως αυτός που αφορά η τροπολογία του κ. Παππά, ένας
νόµος που αφορά θεµελιώδες δικαίωµα, µια θεσµική εγγύηση,
όπως η πολυφωνία στα µέσα ενηµέρωσης, ένας νόµος που
αφορά το άρθρο 15 του Συντάγµατος για την ραδιοτηλεοπτική
κατάσταση της χώρας και το άρθρο 95 του Συντάγµατος για τη
συµµόρφωση στις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας,
δηλαδή την καρδιά του κράτους δικαίου, δεν είναι νόµος κυρω-
τικός διεθνούς σύµβασης. Αλλάζει η φύση του νοµοσχεδίου.

Δεν µπορεί να γίνει επίκληση και εφαρµογή των συνοπτικών
διαδικασιών του άρθρου 108 του Κανονισµού, διότι εδώ η Βουλή
πρόκειται να συζητήσει και να ψηφίσει τις επιπτώσεις της κατάρ-
ρευσης ενός πρόδηλα αντισυνταγµατικού νόµου, για την αντι-
συνταγµατικότητα του οποίου έχουµε προβάλει ενστάσεις και
έχουµε προειδοποιήσει πάµπολλες φορές από τον Οκτώβριο του
2015 έως σήµερα.

Τι έκανε η ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας; Απε-
δέχθη στο σύνολό της τις ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας που
έχουµε προβάλει εδώ κατ’ επανάληψη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Από πού το γνωρίζετε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Πρόκειται, λοιπόν, για µια ήττα, η

οποία δεν είναι απλά και µόνο πολιτική, είναι βαθιά θεσµική, δη-
µοκρατική. Αφορά το κράτος δικαίου. Και αυτό το γνωρίζουµε
από τις δηµοσιογραφικές πληροφορίες µε βάση τις οποίες ενερ-
γεί και η Κυβέρνηση. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι, ηρεµήστε. Τελειώνει ο κ. Βενιζέλος. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Όταν θα δηµοσιευτεί η απόφαση,

τότε θα δείτε µε κάθε λεπτοµέρεια τι ατοπήµατα έχετε κάνει,
γιατί για εµένα αυτό που αποφάσισε το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας δεν συνιστά έκπληξη. Εάν υπάρχει µια έκπληξη, η έκπληξη
βρίσκεται στο ότι υπήρξε µειοψηφία στην απόφαση αυτή και όχι
η πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το επί του Κανονι-
σµού, κύριε Πρόεδρε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Άρα, αυτό, το οποίο πρέπει να γίνει
είναι, επί του Κανονισµού και της διαδικασίας, συζήτηση του νο-
µοσχεδίου µε τη νέα φύση του, και, επί της ουσίας, απόλυτη συµ-
µόρφωση στην απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Αν η Κυβέρνηση θεωρεί ότι πρέπει να υπάρξει ένα διάστηµα
αναµονής χωρίς να γίνει απολύτως τίποτα και να περιµένει τη δη-
µοσίευση της απόφασης, ώστε να έχει πλήρη γνώση του κειµέ-
νου, ας µας το πει και να κάνει αυτό, αλλά όχι το τέχνασµα της
αναστολής ισχύος ενός νόµου, ο οποίος ούτως ή άλλως έχει χα-
ρακτηριστεί ως αντισυνταγµατικός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, µε
συγχωρείτε, αλλά πρέπει να κλείσετε, γιατί ζητήσατε τον λόγο
επί του Κανονισµού.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Και ως εκ τούτου, η µόνη λύση, που
έχει η Κυβέρνηση και η πλειοψηφία της Βουλής, είναι η συµµόρ-
φωση στην απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Έχουν
ταλαιπωρηθεί πολύ οι Έλληνες της Δηµοκρατίας και του κρά-
τους δικαίου και το µόνο, που σώζει τα προσχήµατα για την Κυ-
βέρνηση είναι να έρθει να συνοµολογήσει το σφάλµα της και να
νοµοθετήσει τη συµµόρφωση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Για τη διαδικασία τι λέει; Τι προτείνει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, µε

συγχωρείτε. 
Σας ευχαριστώ.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση για να φύγει το

σχολείο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο «Homo educandus
Αγωγή» Κορινθίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν δώσω τον λόγο στον Πρόεδρο της Βουλής -δεν θα βάλω
χρόνο, έτσι γίνεται πάντα στους Προέδρους, στους εκάστοτε,
αλλά θα είναι λιτός, όπως µου έκανε νόηµα- θα ήθελα να πω ότι
αυτό είναι ένα θέµα που πρέπει να το επιλύσουµε ίσως οριστικά.
Λέω την άποψή µου, δηλαδή σε κύρωση συµβάσεων να µην έρ-
χονται τροπολογίες, εκτός αν είναι πράγµατι αντικειµενικά µια
πάρα πολύ επείγουσα ή σοβαρή, που µπορεί να γίνει συνεννόηση
µεταξύ των κοµµάτων. Γινόταν πάντα και γίνεται, δυστυχώς, και
τώρα. Αυτό πρέπει να ρυθµιστεί. Θα το συζητήσουµε στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. 

Όµως, ήδη, επειδή ο Πρόεδρος και εγώ, που εκτελώ αυτή τη
στιγµή την απόφασή του, αναγνωρίσαµε ότι υπάρχει ένα θέµα,
για αυτό και έγινε παρέκκλιση από τον Κανονισµό, αλλιώς θα
έπρεπε να είχαµε τελειώσει τώρα. Επ’ αυτού θα µιλήσει ο Πρό-
εδρος. Θα τεθεί, αν χρειαστεί, σε ψηφοφορία στην Ολοµέλεια,
εκτός αν κατορθώσουµε να βρούµε έναν κοινό τόπο µε µια λίγο
µεγαλύτερη διεύρυνση και να µην πάµε τώρα σε ψηφοφορίες και
τέτοια πράγµατα. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο και δεν σας βάζω χρόνο.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα παρακολουθήσω τον κ.
Βενιζέλο, ο οποίος εξέφρασε την έκπληξή του ότι υπήρξαν έν-
τεκα του Συµβουλίου της Επικρατείας, που θεώρησαν συνταγ-
µατικό τον νόµο και δεν θα πω πως υπάρχει κατάπληξη για το
αντίθετο, το ότι υπήρξαν δεκατέσσερις, που τον βρήκαν αντισυν-
ταγµατικό. Θα ήταν πραγµατικά µια τέτοια συζήτηση στα όρια
της όποιας θεσµικής µας λειτουργίας. Θα παρακαλούσα και στη
συζήτηση που θα επακολουθήσει να µην µπούµε σε τέτοιες κο-
ρώνες. 

Είναι σαφές –εκφράστηκε προηγούµενα µια περισσή ευαισθη-
σία, ίσως και σύγχυση γύρω από αυτό το ζήτηµα- πως η διαδι-
κασία, που γίνεται σήµερα και που προκαλείται από πλευράς της
Κυβέρνησης και που εµείς συζητάµε, είναι εξαιρετικά δηµοκρα-
τική και εξαιρετικά έγκαιρη. 

Μέσα σε ελάχιστες µέρες, όχι από την έκδοση απόφασης του
Συµβουλίου της Επικρατείας, αλλά από διαρροή σε σχέση µε το
κεντρικό ζήτηµα, το ερίζον, του νόµου -και ίσως περιµένουµε και
δύο µήνες, φοβάµαι µην πάει και περισσότερο την καθ’ αυτή
απόφαση- η Κυβέρνηση φέρνει τις τροποποιήσεις τις αναγκαίες
για να υπάρξει συµµόρφωση στον πυρήνα αυτού του νόµου.
Αυτή η ευαισθησία δεν έχει καταδειχθεί µέχρι τώρα, όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια, σε αντίστοιχες αποφάσεις του Συµβουλίου
Επικρατείας για το συγκεκριµένο ζήτηµα. Και λυπάµαι πάρα πολύ
που ανεβαίνουν οι τόνοι από συναδέλφους αρµοδίους Υπουρ-
γούς –Δικαιοσύνης, Αντιπροέδρους, υπεύθυνους για τα ΜΜΕ-
που επί χρόνια είχαν τέτοιες αποφάσεις ενώπιόν τους και δεν
επέδειξαν την ελάχιστη ευαισθησία να φέρουν ως εισηγητές στις
κυβερνήσεις τους τη θεραπεία των πράξεων της διοίκησης ή των
νοµοσχεδίων ή των εγχειρηµάτων νοµοσχεδίων. Υπήρχε και το
εγχείρηµα του νοµοσχεδίου του ιδίου του κ. Βενιζέλου, που τα-
λαιπωρήθηκε έξι χρόνια -το εγχείρηµα- και δεν εφαρµόστηκε. 

Και σήµερα ανεβαίνουν οι τόνοι, στην αρχή µάλιστα µιας τέ-
τοιας συζήτησης, ότι οι Υπουργοί που δίχασαν την κοινωνία κ.λπ..
Μην παρακολουθήσουµε αυτήν την εξέλιξη. 

Το τυπικό -διότι ήταν φανερό ότι το τυπικό ήταν για να υπάρξει
το ζέσταµα της συζήτησης από ιδιαίτερα έµπειρους, πολύ περισ-
σότερο από εµένα, συναδέλφους, αλλά όλοι το κατάλαβαν- είναι
σαφές. Η εισήγηση, την οποία κάνει ο Πρόεδρος, λέει για δύο
κύκλους συζητήσεων. Δηλαδή από την Κυβέρνηση θα µιλήσουν
τουλάχιστον δέκα, πέραν του εισηγητού και του Κοινοβουλευτι-
κού, από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση τουλάχιστον έξι πέραν
αυτών, δηλαδή οχτώ τουλάχιστον συνάδελφοι, και από όλα τ’
άλλα κόµµατα, από κάθε «µικρότερο» κόµµα -µέσα σε εισαγω-
γικά, γιατί δεν ενέχει αξιολόγηση- τουλάχιστον τέσσερις. Δηλαδή
θα γίνει µια άψογη συζήτηση και πλήρης µε τριάντα, τριάντα
πέντε συναδέλφους, ακριβώς διότι υπάρχει ευαισθησία ότι είναι
πολύ σηµαντικό το ζήτηµα. 

Άρα, να µη µιλάµε επ’ αυτού. Επ’ αυτού νοµίζω πως θα έπρεπε
να είναι οµόφωνη η σύµπτωση και η σύγκλιση. Θα παρακαλούσα
όµως –επαναλαµβάνω- οι τόνοι επί της ουσίας της συζήτησης να
είναι συγκρατηµένοι, διότι υπάρχει ένα µακρύ και άκρως βεβα-
ρηµένο παρελθόν γνωστό σε όλον τον ελληνικό λαό, µακρύ και
άκρως βεβαρηµένο παρελθόν απόψεων και εφαρµογών από-
ψεων στη βάση συµφερόντων, που καθοδήγησαν την απουσία
νοµοθετικών πρωτοβουλιών δυστυχώς. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κλείνω, κύριε

Λοβέρδο. 
Άρα, τώρα, που όλοι µαζί θα πρέπει να προσπαθήσουµε και να

βρούµε τους κοινούς τόπους για τη θεραπεία αυτών των πραγ-
µάτων και να προχωρήσουµε συναινετικά από εδώ και πέρα, δεν
είναι ανάγκη να οξύνονται και να δηµιουργούνται τέτοιες κατα-
στάσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα

«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει η Βουλή, είκοσι τέσ-
σερις µαθήτριες και µαθητές και ένας συνοδός εκπαιδευτικός
από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Παπάγου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θέλετε, κύριε Λο-
βέρδο; Επί ποίου θέµατος ζητάτε τον λόγο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ζητάω τον λόγο σε ό,τι αφορά την
πρόταση που έκανα επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφού την είπατε. Τι;
Θα την ξαναπείτε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Απευθύνοµαι στην Πλειοψηφία, στον
κ. Φάµελλο, στον κ. Καµµένο, που συµφώνησα µε την πρότασή
τους, τους λέω να το ξανασκεφτούν και να επανέλθουν. Η τοπο-
θέτηση που έκανε ο κ. Φάµελλος ήταν αντίθετη µε την τελική του
κατάληξη. Ζητάµε να πάρουν τον λόγο όσοι θέλουν συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το είπατε, κύριε Λο-
βέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι µε παρακαλείτε;

Κατά παρέκκλιση του Κανονισµού σας έδωσα τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πέρα από την επανάληψη της πρότα-

σής µου, έχω να πω ότι ο Πρόεδρος της Βουλής πήρε τον λόγο
για να ενώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, τώρα θα
απαντήσετε στον Πρόεδρο της Βουλής; Όταν τοποθετηθείτε, θα
απαντήσετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο Πρόεδρος της Βουλής ήταν βαθιά
διχαστικός και προσβλητικός. Να προσέχει τα λόγια του!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, δεν
έχετε άλλο τον λόγο. Καθίστε!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Λοβέρδο, καθίστε, σας παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καθίστε, τα είπατε

αυτά. Όταν θα έρθει η ώρα να µιλήσετε, πείτε ό,τι θέλετε. Δεν
σας απαγορεύει κανείς. Παρακαλώ καθίστε, κύριε Λοβέρδο. Μη
µε φέρνετε σε δύσκολη θέση!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα σας φέρω, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν µπορείτε να

µε φέρετε, κύριε Λοβέρδο, γιατί ξέρω κι εγώ τον Κανονισµό της
Βουλής τόσο καλά όσο κι εσείς. Παρακαλώ πολύ, λοιπόν!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, είναι

προσωπικό το θέµα;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο για

ένα λεπτό επί του προσωπικού και τελειώνουν οι αντεγκλήσεις
και µπαίνει το θέµα στην ψηφοφορία.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς, ο κ. Βούτσης µιλώντας προηγουµένως από τα βου-

λευτικά έδρανα ήταν όχι απλώς διχαστικός, αλλά βαθιά προσβλη-
τικός. Τη συµπεριφορά µας την καθοδηγούσανε συµφέροντα, µα
τα συµφέροντα, όπως είχα πει στην Βουλή όταν συζητήθηκε το
νοµοσχέδιο του κ. Παππά, ανέβηκαν στα δέντρα τώρα και φάνη-
καν τα οπίσθιά τους, φάνηκε το τι κάνει η Κυβέρνηση µε τα συµ-
φέροντα και όχι µόνο στον χώρο των µέσων ενηµέρωσης, αλλά
και σε άλλους χώρους. 

Αυτό είναι το µεγάλο θέµα που ανοίγει στη χώρα σε σχέση µε
το τραπεζικό σύστηµα, σε σχέση µε άλλες χώρες. Άρα, αυτά θα
συζητηθούν. Κι ας µην µας προκαλεί ο κ. Βούτσης ο οποίος προ-
σπαθεί να µας πει ότι τώρα αποκαθίσταται η συνταγµατική τάξη,
η οποία προσβλήθηκε βάναυσα και αυτό το διαπίστωσε το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, παρά την πεισµατική προσπάθεια που
έγινε να καθοδηγηθεί το Συµβούλιο της Επικρατείας, να εκβια-
στούν δικαστές, να επηρεαστεί η απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, ζη-
τήσατε επί προσωπικού!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Θέλω να πω στον κ. Βούτση ότι η
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διαδικασία, η κανονική συζήτηση του νοµοσχεδίου, δεν συνιστά
παραχώρηση και γενναιοδωρία, αλλά υποχρέωση κατά το Σύν-
ταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής. Δεν µας κάνει δώρα ο κύ-
ριος Πρόεδρος σε σχέση µε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε!

Παρ’ ότι έχω εικόνα, νοµίζω ότι δεν είναι σωστό να πάµε σε
ψηφοφορία. Εάν το επιθυµείτε, θα πάµε διά του γνωστού τρό-
που, δι’ ανεγέρσεως, εάν όχι, διότι είναι η εµφανής η πλειοψη-
φία…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,

σας άκουσα. Ήρθατε και µου το είπατε. Αυτό θα είναι την ώρα
που θα έρθει η τροπολογία των Βουλευτών κι επειδή εσάς είναι
εµπρόθεσµος, η άποψή µου είναι ότι έχετε δίκιο. Μη µε ξαναδια-
κόψετε.

Εάν, όµως, υποθέσουµε ότι θα γινόταν ψηφοφορία κι εγώ θα
ήµουν της άποψης του να ανοιχτεί ο κατάλογος. Θέλω αυτό να
καταγραφεί. Αλλά ως Προεδρείο είµαι υποχρεωµένος να υπερα-
σπίζοµαι τις αποφάσεις του Προεδρείου.

Νοµίζω ότι είναι προφανές. Ας µην κάνουµε ψηφοφορία. Οι
συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ και τους ΑΝΕΛ είναι περισσότεροι.

Κατόπιν τούτου, µε τη διαφωνία σύσσωµης της Αντιπολίτευ-
σης προχωράµε στη διαδικασία «της οργανωµένης συζήτησης».

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; Πρέπει να
πω για τις τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, αφή-
στε να ξεκινήσουµε. Εσείς βεβαίως, οι Υπουργοί των τροπολο-
γιών θα ξεκινήσετε πρώτοι.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Και
εγώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, κύριε Τσακα-
λώτο. Εσείς θα ξεκινήσετε.

Να πάµε, λοιπόν, µε τη σειρά που έχουν κατατεθεί. Ο κ. Παπ-
πάς έχει τον λόγο πρώτα να υποστηρίξει τις δύο του τροπολο-
γίες.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Επειδή υπάρ-
χει η βάσιµη υποψία ότι θα χρειαστούµε πολύ περισσότερο
χρόνο για τις τροπολογίες τις οποίες κατέθεσα εγώ, παρά γι’
αυτές που κατέθεσε ο κ. Τσακαλώτος, µήπως θα ήταν καλύτερα
να ξεκινήσει ο κ. Τσακαλώτος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άρα, να ξεκινήσει ο
κ. Τσακαλώτος. 

Κύριε Τσακαλώτο, εσείς για να υποστηρίξετε τη δική σας τρο-
πολογία, θα χρειαστείτε πέντε λεπτά; Είναι αρκετά µε µια ανοχή;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όχι,
λιγότερο από πέντε λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξεκινήστε, λοιπόν,
κύριε Υπουργέ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μόνο
ένα σχόλιο για τα προηγούµενα θέλω να κάνω. Όταν άκουσα τον
κ. Βενιζέλο να µιλάει για την πολυφωνία στα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης, µου ήρθε στον νου η ατάκα του Μαχάτµα Γκάντι τη δε-
καετία του 1930 στη Βρετανία, όταν τον ρώτησαν τι άποψη έχει
για τον δυτικό πολιτισµό και απάντησε ότι θα ήταν µια πολύ καλή
ιδέα να υπάρχει. Κι εγώ το ίδιο αισθάνοµαι για την πολυφωνία
στην Ελλάδα στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Πολύ την ακούµε,
λίγο τη βλέπουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ) 
Η συγκεκριµένη τροπολογία αφορά τον ν.4412, που ψηφίσαµε

τον Αύγουστο, που έχει να κάνει µε τις δηµόσιες συµβάσεις διά-
φορων φορέων. Μέσα σ’ αυτόν τον νόµο υπήρχε µια εξαίρεση
για το ΤΑΙΠΕΔ, για να µπορεί να είναι πιο ευέλικτες οι αναθέσεις,
να µπορεί να κάνει δικό του κανονισµό, που απαγορεύεται σε άλ-
λους φορείς. Τώρα αυτή η τροπολογία επεκτείνει αυτήν τη δυ-
νατότητα και στην Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας και στα
υποταµεία, δηλαδή ΕΤΑΔ, ΕΔΗΣ και ΤΧΣ.

Θα µπορεί, βεβαίως, να κάνει κανονισµό, αλλά αυτός ο κανο-

νισµός πρέπει να εγκριθεί πάντα από την Ενιαία Αρχή Δηµοσίων
Συµβάσεων. Άρα, δεν είναι ότι µπορούν να κάνουν ό,τι θέλουν.
Θα ελέγχεται, όπως ελέγχει αυτή η αρχή. Απλώς, θα υπάρχει µια
µεγαλύτερη ευελιξία, που τη χρειάζονται για διάφορους λόγους.

Υπάρχει και µια αλληλογραφία µε την αρχή, που αν θέλετε,
µπορώ να την καταθέσω στη Βουλή. Δεν την έχω, αλλά µπορώ
να τη ζητήσω από το γραφείο µου, αν θεωρείτε ότι αυτό θα σας
βοηθήσει, ώστε να καταθέσουµε τι λέει και η ενιαία αρχή.

Μόλις περάσει αυτή η τροπολογία, ο κανονισµός αυτός, που
θα κάνει πιο εξειδικευµένο τι µπορούν ή τι δεν µπορούν να κά-
νουν και το υπερταµείο και τα υποταµεία, θα το στείλουν στην
ενιαία αρχή για τα σχόλια.

Χρειάστηκα λιγότερα από πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε για τη

διαχείριση του χρόνου.
Ο Υπουργός ο κ. Δρίτσας έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): 
Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω απλώς να αναφερθώ στις βουλευ-

τικές τροπολογίες, για να είναι ενήµερο το Σώµα πριν ξεκινήσει
η διαδικασία και να προετοιµαστούν και τα κόµµατα και οι Βου-
λευτές.

Όµως, δώστε µου τη δυνατότητα µισό λεπτό να κάνω ένα σχό-
λιο. Νοµίζω ότι η συζήτηση που γίνεται σήµερα, µ’ αυτόν τον
τρόπο που οργανώνεται και µε την πολύ ισορροπηµένη παρέµ-
βαση του Προεδρείου για την οργάνωση αυτής της συζήτησης,
δεν είναι µια κατ’ ουσίαν υπέρβαση αυτών που έχουµε συνεννοη-
θεί ότι στις κυρώσεις δεν θα πρέπει να υπάρχουν τροπολογίες
και όλα αυτά. 

Αυτήν την εβδοµάδα το ελληνικό Κοινοβούλιο δεν είχε άλλο
νοµοθετικό έργο. Η ανάγκη να τεθούν και η τροπολογία για τις
τηλεοπτικές άδειες -κυρίως αυτή-, αλλά και πολλές άλλες επεί-
γοντος χαρακτήρα –και θα καταδειχθεί αυτό από τη συζήτηση-
είναι ανάγκη όλων µας, δεν είναι ανάγκη µόνο της Κυβέρνησης
ή των Υπουργών. Ιδιαίτερα δε η τροπολογία για τις τηλεοπτικές
άδειες είναι αυτή που έρχεται για να οργανώσει και να τακτοποι-
ήσει αυτό που όλοι έχουµε συνοµολογήσει, ότι πρέπει η υπόθεση
αυτή να οδηγηθεί σε µια οριστική λύση και κατεύθυνση µετά από
την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Προς τι, λοιπόν, όλη αυτή η αναταραχή και η ένταση, που επι-
χειρείται πριν καν ανοίξει η συζήτηση επί αυτής της τροπολογίας
να δηµιουργηθεί;

Δηλώσεις ότι σύµφωνα µε δηµοσιογραφικές πληροφορίες οι
λεπτοµέρειες της απόφασης θα ταράξουν το σύµπαν εκθέτουν
και αυτόν που τα λέει, αλλά εκθέτουν και αυτούς που, ενδεχοµέ-
νως, απευθύνεται η αναφορά στις λεπτοµέρειες. Μη λέµε τέτοια
πράγµατα. Είναι αρκετά ανεύθυνο. 

Από αυτήν την άποψη, νοµίζω ότι πρέπει να ηρεµήσουµε και
να γίνει µια ουσιαστική συζήτηση σε αυτήν την κατεύθυνση που
απαιτούν οι συνθήκες και που όλα τα πολιτικά κόµµατα έχουν
συνοµολογήσει ότι χρειάζεται να συµβεί. 

Κύριε Πρόεδρε, εκτός από τις υπουργικές τροπολογίες έχουν
κατατεθεί και τέσσερις βουλευτικές, που έχω υπ’ όψιν µου αυτή
τη στιγµή. Προφανώς –και πιστεύω ότι έτσι πρέπει να γίνει- οι
Βουλευτές που έχουν καταθέσει αυτές τις τροπολογίες θα πά-
ρουν τον λόγο για να τις παρουσιάσουν και να τις υπερασπι-
στούν. 

Για τις ανάγκες της προετοιµασίας των κοµµάτων µπορώ να
ανακοινώσω στο Σώµα αυτήν τη στιγµή –θα δούµε τι θα γίνει
στην πορεία της συζήτησης- ότι τρεις εξ αυτών κρίνω σκόπιµο
ότι πρέπει να γίνουν δεκτές, να µπουν σε συζήτηση και το Σώµα
να αποφασίσει, γιατί έχουν επείγοντα χαρακτήρα. Πρόκειται για
την τροπολογία µε γενικό αριθµό 735 και ειδικό αριθµό 10 του
Βουλευτή κ. Θηβαίου, την τροπολογία µε γενικό αριθµό 736 και
ειδικό αριθµό 11 του Βουλευτή κ. Μπαλαούρα και την τροπολο-
γία µε γενικό αριθµό 737 και ειδικό αριθµό 12 της Βουλευτού κ.
Θεοπεφτάτου. Υπάρχει και άλλη µία, του κ. Κεγκέρογλου, για την
οποία δεν µπορώ να µιλήσω αυτή τη στιγµή.  

Σε κάθε περίπτωση η συζήτηση µπορεί να ξεκινήσει, ήδη ξεκί-
νησε, και να εξελιχθεί συνεκτικά, οµαλά και ουσιαστικά, γιατί
αυτά που έχει να αντιµετωπίσει και τα επιµέρους επείγοντα των
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Βουλευτών και των Υπουργών είναι σηµαντικά και πρέπει να λυ-
θούν και φυσικά η συζήτηση για τις τηλεοπτικές άδειες να µην
οδηγηθεί στην επανάληψη της ίδιας ρητορικής, αλλά στην ανεύ-
ρεση από την πλευρά της Βουλής της σωστής λύσης και τα
πράγµατα θα πάρουν τον σωστό τους δρόµο. 

Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο για ένα τυπικό θέµα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Δένδια. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι θα κάνετε δε-

κτές τρεις τροπολογίες. Όµως, από ό,τι βλέπω, ουδεµία των
τριών τροπολογιών αφορά αντικείµενο του Υπουργείου σας. Οι
δύο αφορούν τον παριστάµενο Υπουργό Οικονοµικών και η άλλη
αφορά τον Υπουργό Περιβάλλοντος. Για την τάξη και τη σοβα-
ρότητα του πράγµατος, νοµίζω ότι το να αποδέχεται ο Υπουργός
Ναυτιλίας συγχώνευση ΦΟΔΣΑ αγγίζει τα όρια. Τι να πω; Να µην
πω κάτι.

Εάν έχετε την καλοσύνη, φέρτε τους αρµόδιους Υπουργούς –
ο κ. Τσακαλώτος είναι εδώ για τις δύο- να µας πουν. Διαβάζω
εδώ για «αποκατάσταση άδικης µεταχείρισης». Είναι άδικη; Επί-
σης, αναφέρεται το «ακατάσχετο οικονοµικών ενισχύσεων». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δένδια, έγινε
κατανοητό. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Κύριε Δένδια, επί της ουσίας έχετε δίκιο. Όµως,
οφείλω ως εισηγητής Υπουργός του νοµοσχεδίου, να το δηλώσω
στο Σώµα. Γι’ αυτό και είπα ότι κατά την κρίση µου αυτές πρέπει
να γίνουν δεκτές και προτίθεµαι να το κάνω. Φυσικά, οι παριστά-
µενοι Υπουργοί αλλά και οι Βουλευτές θα τις παρουσιάσουν.
Είναι βουλευτικές οι τροπολογίες και όχι υπουργικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Ο Υπουργός κ. Παππάς έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι µετά από πολλά επεισόδια στο ζήτηµα
των τηλεοπτικών αδειών αυτήν τη στιγµή διαγράφεται στην πο-
λιτική ατµόσφαιρα µια πορεία σύγκλισης µεταξύ των πολιτικών
κοµµάτων. 

Θέλουµε να µιλήσουµε επί της ουσίας: Υπήρξε η προχθεσινή
Διάσκεψη των Προέδρων, στην οποία διαφάνηκε διάθεση, πέραν
των βαθιών πολιτικών διαφωνιών, από πολλά κόµµατα να αντα-
ποκριθούν στη συνταγµατική θεσµική τους υποχρέωση και να
συµβάλουν στη συγκρότηση Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεό-
ρασης. 

Φέρνουµε, λοιπόν, σήµερα δύο τροπολογίες προς ψήφιση, τις
οποίες θα καλούσα και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να υπερ-
ψηφίσουν, οι οποίες αφορούν δύο ζητήµατα του ν.4339, τα οποία
απασχόλησαν πάρα πολύ την κοινή γνώµη και τη συζήτηση µέσα
στην Ολοµέλεια της Βουλής. 

Η πρώτη τροπολογία αφορά στη µεταφορά αρµοδιοτήτων από
το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης στη Γενική Γραµµατεία
Ενηµέρωσης. 

Θέλω να θυµίσω στο Σώµα ότι η περιβόητη πια τροπολογία 2Α
µετέφερε για την πρώτη και µόνη εφαρµογή για αυτό και µόνο
το είδος αδειών την αρµοδιότητα διεξαγωγής του διαγωνισµού
από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης στη Γενική Γραµµα-
τεία Ενηµέρωσης. 

Καθώς φαίνεται, καθώς πληροφορούµαστε, αυτή η τροπολο-
γία γέννησε διοικητικές πράξεις οι οποίες έχουν κριθεί µε οριακή
πλειοψηφία αντισυνταγµατικές.

Και έρχεται αυτή η Κυβέρνηση, ακόµα πριν από τη δηµοσίευση
της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας, να προσαρµό-
σει τη νοµοθεσία σε σχέση µε αυτό το ζήτηµα στις αποφάσεις
του Συµβουλίου της Επικρατείας. Ορθώς ο Πρόεδρος της Βου-
λής υπογράµµισε ότι δεν ήταν αυτή η πρακτική. Δεν ήταν αυτή η
πρακτική, διότι η δική µας Κυβέρνηση κινήθηκε και νοµοθέτησε
ακριβώς για να θεραπεύσει τις κραυγαλέες αντισυνταγµατικότη-
τες µπροστά στις οποίες βρισκόµασταν σε σχέση µε το τηλεο-
πτικό πεδίο. 

Υπήρχαν τηλεοπτικοί σταθµοί χωρίς άδεια και κάτι έπρεπε να

κάνουµε και υπήρχε και Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης,
του οποίου η νόµιµη σύνθεση έχει αµφισβητηθεί και από το Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους και από το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, να αναστείλουµε την εφαρµογή αυτής της
τροπολογίας, η οποία θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι είναι σχεδόν
εκ περισσού, διότι ακριβώς αυτή η τροπολογία προέβλεπε τη διε-
ξαγωγή του διαγωνισµού από τη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης
για µία µόνη και πρώτη φορά. 

Είναι προφανές, είναι πρόδηλο ότι οποιοσδήποτε διαγωνισµός
γίνει από εδώ και εµπρός θα διεξαχθεί από το Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης στο πλαίσιο της ισχύουσας νοµοθεσίας. 

Άρα, νοµίζω ότι είναι ένα βήµα στο οποίο πρέπει όλοι να προ-
στρέξουµε. Και καλώ και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να ψη-
φίσουν αυτή την τροπολογία. 

Η δεύτερη τροπολογία αφορά τον αριθµό αδειών. Θέλω να θυ-
µίσω για άλλη µια φορά στο Σώµα ότι σε όλα τα προηγούµενα
νοµοθετήµατα ο αριθµός των αδειών ήταν ζήτηµα υπουργικής
απόφασης. Και στον λεγόµενο «νόµο Βενιζέλου» και στον «νόµο
Ρουσόπουλου» και στις ρυθµίσεις που έφερε ο κ. Βορίδης και
ενσωµατώθηκαν στον ν.4070/2012 υπήρξε υπουργική απόφαση
µε γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. Αυτή η
ρύθµιση ήταν σχεδόν αυτόµατη, σχεδόν αυτονόητη για τις προ-
ηγούµενες νοµοθεσίες. 

Δυστυχώς, αποτέλεσε την πέτρα του σκανδάλου και την
αφορµή για σφοδρή -θα έλεγα και ανήθικη ορισµένες φορές- κρι-
τική. Τα σηµερινά που ακούστηκαν για τον οµιλούντα και για την
Κυβέρνηση, τηρουµένων των αναλογιών, είναι πάρα πολύ σεµνές
και µετριοπαθείς τοποθετήσεις. Σας καλώ όλους µαζί να θυµη-
θούµε τι έχει ακουστεί για αυτή τη ρύθµιση. 

Φέρνουµε, λοιπόν, τη ρύθµιση µε την οποία η «αιτιολογηµένη»
γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης γίνεται «σύµ-
φωνη» γνώµη. Είναι ένα γενναίο βήµα από την Κυβέρνηση. Και
καλώ και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να την ψηφίσουν. Αι-
τιολογηµένη γνώµη σηµαίνει ότι προφανώς θα ανοίξει µια συζή-
τηση. Η θέση της κυβερνητικής παράταξης, της Πλειοψηφίας της
Βουλής, είναι γνωστή όσον αφορά τον αριθµό των αδειών, αλλά
η αιτιολογηµένη γνώµη αυτό ακριβώς υπογραµµίζει, ότι εάν
υπάρξουν άλλες απόψεις, βεβαίως, θα είµαστε υποχρεωµένοι
πλέον να τις συζητήσουµε και µε όρους σύγκλισης και σύνθεσης
να καταλήξουµε και σε αυτό το ζήτηµα. 

Θέλω να πω ότι η ελληνική πολιτεία βγαίνει πιο πλούσια, πιο
κερδισµένη από αυτή τη διαδικασία ακόµα και εδώ που είµαστε,
διότι έχει αποδειχθεί, πρώτον, ότι υπάρχει τρόπος και πρέπει και
οφείλει το πολιτικό σύστηµα να τηρήσει το Σύνταγµα και να απο-
δώσει άδειες, δεύτερον, ότι το ελληνικό δηµόσιο είναι σε θέση,
εάν υπάρχει η πολιτική αποφασιστικότητα και η πολιτική βού-
ληση, να διοργανώσει διαγωνισµό και τρίτον –και σηµαντικότερο-
έχει αποδειχθεί ότι υπάρχουν διαθέσιµα κεφάλαια, τα οποία θα
έπρεπε να καταβάλλονται και τα προηγούµενα χρόνια και τα
οποία δεν καταβάλλονταν. Και υπάρχει αυτή τη στιγµή ένα δεδι-
κασµένο, ένα τίµηµα για τη χρήση του τηλεοπτικού φάσµατος σε
πανελλαδική εµβέλεια, το οποίο είναι 250 εκατοµµύρια. 

Θα πρέπει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλοι µαζί να συζητή-
σουµε µε βάση τα νέα δεδοµένα το πώς αυτό το τίµηµα θα ει-
σπραχθεί, αλλιώς νοµίζω ότι θα είµαστε υπόλογοι στις επόµενες
γενιές, που θα κοιτάνε και αυτήν τη σύνθεση της Βουλής και θα
συµπεραίνουν ότι έγιναν «µία από τα ίδια».

Θέλω να πω ότι αυτή η Πλειοψηφία είναι απολύτως αποφασι-
σµένη. Και άδειες θα δοθούν βεβαίως -είµαστε αισιόδοξοι ότι θα
συγκροτηθεί Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης- και τίµηµα θα
υπάρξει. Αυτή νοµίζω ότι είναι µια µεγάλη τοµή. Και είναι µια µε-
γάλη τοµή, διότι θέλω να θυµίσω ότι, όταν ξεκίνησε αυτή η συ-
ζήτηση, από τη µεριά της Αντιπολίτευσης η πολιτική γραµµή ήταν
ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος για αδειοδότηση, ότι έχει δοθεί
µία άδεια άπαξ στον ψηφιακό πάροχο και ότι αυτό είναι αρκετό
και ότι όποιος θέλει να εκπέµψει δεν έχει παρά να συµβληθεί µε
τον ψηφιακό πάροχο, που όλως τυχαίως ήταν η εταιρεία του καρ-
τέλ των ιδιοκτητών των καναλιών εθνικής εµβέλειας, και να εκ-
πέµπει.

Έχει διανυθεί, λοιπόν, πάρα πολύ µεγάλο διάστηµα από τότε.
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Και έχει µετακινηθεί και η Αντιπολίτευση. Αυτό θα θέλαµε να το
χαιρετίσουµε. Και πρέπει να συµβάλουµε όλοι, ούτως ώστε τη
Δευτέρα που έρχεται η χώρα να έχει Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτη-
λεόρασης. 

Δεν χρειάζονται αυτήν τη στιγµή µεγαλοστοµίες. Αυτό που
χρειάζεται είναι αυτογνωσία. Και η αυτογνωσία πρέπει να οδη-
γήσει όλες τις πολιτικές δυνάµεις, ούτως ώστε να κάνουν το ένα
και τελευταίο βήµα, διότι εάν συγκροτηθεί Εθνικό Συµβούλιο Ρα-
διοτηλεόρασης όλοι θα είµαστε σε θέση να πιέσουµε, να συµβά-
λουµε για να ολοκληρωθεί και αυτός, ο πολυπόθητος πλέον,
διαγωνισµός για τις τηλεοπτικές άδειες. 

Δυστυχώς η οριακή απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας –µε ψήφους 14 – 11 λένε οι φήµες- παρήγαγε δύο αποτε-
λέσµατα: 

Το πρώτο είναι το οικονοµικό αποτέλεσµα. Το οικονοµικό απο-
τέλεσµα για εµάς συνιστά µια αδικία, διότι µεταφέρει πόρους
από τους φτωχούς συµπολίτες µας, από τους συµπολίτες µας
που έχουν ανάγκη, σε συµπολίτες µας που κατά τεκµήριο –διότι
είχαν καταβάλει και την πρώτη δόση πρέπει να θυµίσω στο Σώµα-
έχουν µεγάλη οικονοµική επιφάνεια. 

Το δεύτερο αποτέλεσµα είναι ένα τεράστιο νοµικό, συνταγµα-
τικό κενό. Η διοίκηση δεν µπορεί να αποδώσει άδειες -είναι υπο-
χρέωση κατά το Σύνταγµα η ύπαρξη των αδειών- και δεν υπάρχει
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Για τη συγκρότηση του
Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης χρειάζονται τα 4/5 της
Διάσκεψης των Προέδρων. 

Νοµίζω ότι έχει έρθει η ώρα αυτό το κενό, αυτό το αδιέξοδο
να το υπερβούµε και να κάνουµε και όλοι την αυτοκριτική µας
βεβαίως και µε γενναιότητα. Όλοι όµως, διότι επί είκοσι επτά
χρόνια, ενώ το έλεγε και το Σύνταγµα, ενώ το έλεγαν και οι νόµοι,
δεν εισπράχθηκε ούτε ένα ευρώ. Και αυτή η κατάσταση πρέπει
να ανήκει από σήµερα και στο εξής οριστικά στο χθες!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Κοντονής για να παρουσιάσει και τη δική του τροπολογία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η τροπολογία την οποία εισηγούµαι σήµερα ενώπιον της Βου-

λής έχει σχέση µε τη ρύθµιση εκκρεµών ζητηµάτων του ελληνι-
κού ποδοσφαίρου, µετά την παρέµβαση της Διεθνούς
Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας, της FIFA, και τον διορισµό επιτρο-
πής εξοµάλυνσης στην Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία,
µετά από αίτηµα της ελληνικής Κυβέρνησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µάχη που δίνει η Κυβέρνηση
κατά της διαφθοράς και της διαπλοκής είναι µία µάχη σε όλα τα
µέτωπα και σε όλα τα επίπεδα. 

Ένα από αυτά ήταν το µέτωπο µε τη διαφθορά και τη διαπλοκή
που επί χρόνια ενδηµούσε στον ελληνικό αθλητισµό, είχε εκκο-
λαφθεί στο πεδίο του πελατειακού κράτους και βεβαίως είχε
υψηλούς πολιτικούς προστάτες, οι οποίοι επί χρόνια ανέχονταν
αυτήν την κατάσταση και µάλιστα έρχονταν στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία κατ’ επανάληψη και δήλωναν ότι δεν µπορούν να κάνουν
τίποτα επειδή δήθεν είναι δεµένα τα χέρια τους µε βάση τις διε-
θνείς συµφωνίες και συνθήκες που έχει υπογράψει το ελληνικό
κράτος. 

Εµείς, λοιπόν, καταφέραµε µέσα σε είκοσι µήνες, κύριοι συνά-
δελφοι, να δώσουµε ένα τέλος σ’ αυτό το καθεστώς ανοµίας. Και
ξέρετε ότι αυτό το καθεστώς ανοµίας που επί χρόνια υπήρχε και
παρήγαγε παθογένειες στον ελληνικό αθλητισµό και την ελλη-
νική κοινωνία, το αντιµετωπίσαµε για πρώτη φορά τον Μάιο του
2015 µε τον ν.4326.

Εκεί θεσπίσαµε, αν θυµόσαστε, τη διάταξη τα πειθαρχικά όρ-
γανα της Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας να συγκροτούνται απο-
κλειστικά και µόνο από τακτικούς δικαστές. Σ’ αυτή τη διάταξη,
που ήταν απολύτως εξυγιαντική και έδωσε ανάσες σε όλο αυτό
το αθλητικό σύστηµα, ήρθε τότε η Νέα Δηµοκρατία και ζήτησε
ονοµαστική ψηφοφορία για να µην υπάρχουν τακτικοί δικαστές
στα πειθαρχικά όργανα του ποδοσφαίρου.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και όχι µόνο αυτό, αλλά µας απειλούσαν η Αντιπολίτευση πριν

από σχεδόν έναν χρόνο ότι αν ψηφιστεί αυτή η διάταξη θα
έχουµε αποβολή των ελληνικών οµάδων. Αντί όµως να συµβούν
αυτά, έγιναν τα ακριβώς αντίθετα.

Θέλω να σας πω, λοιπόν, ότι η κατάσταση που υπήρχε επί χρό-
νια στο ελληνικό ποδόσφαιρο δεν ήταν µια κατάσταση που έπεσε
από τον ουρανό. Όπως σας είπα, υπήρχαν πολιτικοί προστάτες
και εµποδίστηκαν ακόµα και Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας να
ολοκληρώσουν µια προσπάθεια, από το ίδιο τους το κόµµα. 

Εµείς σήµερα τελειώνουµε µε αυτή την παθογένεια άπαξ διά
παντός. Διορίστηκε, όπως σας είπα, στην ουσία προσωρινή διοί-
κηση –επιτροπή εξοµάλυνσης- η οποία θα µελετήσει και θα ανα-
µορφώσει το καταστατικό και τους κανονισµούς της
Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας. Θα ακολουθηθεί ο δρόµος της νο-
µιµότητας. Όλες αυτές οι διαδικασίες θα έχουν την τελική έγ-
κριση της Κυβέρνησης. 

Θέλω να σας αναφέρω ότι αυτό που ονοµάστηκε «παρασυνα-
γωγή» -άλλοι το έλεγαν πιο χύδην «παράγκα» στο ελληνικό πο-
δόσφαιρο- µη νοµίζετε ότι κατέθεσε τα όπλα από όταν η
Κυβέρνηση νοµοθέτησε. Αντίθετα, το καλοκαίρι προέβη σε µια
ενέργεια που ξεπερνούσε κάθε όριο και κάθε φαντασία.

Προσπάθησε παρανόµως να αλλοιώσει τη σύνθεση των πει-
θαρχικών οργάνων και να αντικαταστήσει µε το έτσι θέλω τακτι-
κούς δικαστές που στελέχωναν τα πειθαρχικά όργανα. Αυτό
οδήγησε την Κυβέρνηση προς µια σαφέστατη δήλωση στη FIFA. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ένα λεπτό θέλω ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Τους είπαµε ότι διακόπτουµε από αυτή τη στιγµή κάθε επαφή

µε την Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία, διότι εκεί είναι
πλέον άντρο της διαφθοράς και ότι προσβάλλουν τη νοµιµότητα
και τη συνταγµατική τάξη. Δεύτερον, τους καλούσαµε εγγράφως
και επισήµως να κάνουν αυτό που έκαναν. Να παρέµβουν.

Θέλω από του Βήµατος της Βουλής να ευχαριστήσω τη Διεθνή
Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία, αλλά και τον εκπρόσωπό της Κώστα
Κουτσοκούµνη, ο οποίος λειτούργησε µε βάση όχι µόνο τις επι-
ταγές που είχε από την Οµοσπονδία που υπηρετεί, αλλά και µε
βάση το πατριωτικό καθήκον ως Έλληνας, για να δοθεί µια λύση
επιτέλους σ’ ένα πρόβληµα που ταλάνισε επί χρόνια την ελληνική
κοινωνία και τον ελληνικό αθλητισµό. 

Σήµερα, λοιπόν, µε αυτή την τροπολογία δίνουµε το νοµικό
υπόβαθρο λειτουργίας της επιτροπής εξοµάλυνσης ως προς τις
σχέσεις τους µε τους τρίτους, µε το κράτος και τους ιδιώτες και
θεωρούµε ότι αυτή η διαδικασία, η οποία ξεκινά σήµερα, µπορεί
να βάλει τελεία σε ένα καθεστώς απόλυτης διαφθοράς και
σήψης το οποίο υπήρχε στο ελληνικό ποδόσφαιρο, αλλά εµείς
έχουµε συναίσθηση ότι είναι µια διαδικασία η οποία ξεκινά και
πρέπει να την παρακολουθούµε. Και πρέπει όλοι µε καλή πίστη
να βοηθήσουµε το έργο της επιτροπής, στην οποία προΐσταται
ο καθηγητής Συνταγµατικού Δικαίου της Νοµικής Σχολής Αθη-
νών κ. Ιωάννης Δρόσος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η όλη αυτή διαδικασία αποδει-
κνύει κάτι πολύ απλό, ότι όταν µια Κυβέρνηση έχει πάρει σοβαρά
υπ’ όψιν της τις παθογένειες που πρέπει να αντιµετωπίσει κι όταν
έχει την πολιτική βούληση να τα βάλει µε ισχυρούς και να εξον-
τώσει ένα σύστηµα διαφθοράς, τα καταφέρνει πάντα, γιατί ξέρει
ότι στο πλευρό της υπάρχει όχι µόνο µια µεγάλη κοινοβουλευτική
Πλειοψηφία αλλά πάνω απ’ όλα µια µεγάλη κοινωνική και λαϊκή
πλειοψηφία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Περνάµε στους ειση-

γητές µε πρώτο στη σειρά τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Καµατερό.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακού-

σαµε από τον εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας ότι ταλαιπω-
ρούµαστε δεκαπέντε µήνες µε αυτό το θέµα. Το ποιος φταίει για
την ταλαιπωρία και ποιοι είναι αυτοί που προσπαθούν να εµπο-
δίσουν τη λειτουργία του Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου, για να
προχωρήσουν οι αδειοδοτήσεις, όλοι το ξέρουµε.

Κι αυτό που εµείς κάνουµε σήµερα είναι το εξής. Γιατί έρχεται
η τροπολογία αυτή σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο; Για να σταµατήσει
η παράνοµη λειτουργία των τηλεοπτικών σταθµών που λειτουρ-
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γούν ως τα τώρα σε βάρος του ελληνικού δηµοσίου και φυσικά
των συµφερόντων του λαού, που πληρώνει τα σπασµένα, µε δα-
νεικά και αγύριστα, εδώ και είκοσι επτά χρόνια.

Στην πορεία αυτή από την πρώτη στιγµή συναντήσαµε φυσικά
µεγάλες αντιστάσεις αφού θίγονται άνοµα συµφέροντα. Η Νέα
Δηµοκρατία από την πρώτη στιγµή ανέλαβε ρόλο συνηγόρου
των καναλαρχών. Το µόνο που δεν έκανε είναι να υποβάλει η ίδια
την τελευταία προσφυγή στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Αν
µπορούσε, ίσως να το έκανε.

Αφού µέχρι τώρα δεν κατάφερε να µας σταµατήσει, τώρα πα-
νηγυρίζει για την τελευταία απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, την οποία δεν γνωρίζουµε ακόµα. Βέβαια, έχουµε τις
διαρροές από δηµοσιογράφους, απ’ ό,τι ακούσαµε και από τον
κ. Βενιζέλο. Φυσικά, δεν είναι κυβερνητικοί δηµοσιογράφοι. Αν
ήταν καθολική η απόρριψη του ν.4339, οπωσδήποτε θα µας το
έλεγαν, γιατί αυτό θα ήθελαν. 

Άρα, για να µας λένε αυτοί ότι είναι απόρριψη µόνο του άρ-
θρου 2 Α, που προβλέπει οι αρµοδιότητες προσωρινά και για µία
µόνο φορά να µεταφέρονται στο Υπουργείο, πάει να πει ότι
κάπως έτσι είναι. Θα περιµένουµε. Γι’ αυτό και έρχεται αυτή η
τροποποίηση και η αναστολή, γιατί δεν θέλουµε να καθυστε-
ρούµε και δεν θέλουµε να υπάρχει συνταγµατικό κενό.

Η Νέα Δηµοκρατία πανηγυρίζει γι’ αυτήν εδώ την απόφαση.
Έχετε καταλάβει, αγαπητοί συνάδελφοι, τι λέει ή τι περιµένουµε
να λέει -από τις διαρροές- αυτή η απόφαση; Λέει ότι πρέπει να
προχωρήσει το Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο στη διαδικασία αδει-
οδότησης. Δεν δέχεται µεταβατικές περιόδους ούτε προσωρινά
ούτε για µία φορά τη µεταφορά των αρµοδιοτήτων στο Υπουρ-
γείο για να κάνει τον πρώτο διαγωνισµό.

Είναι φυσικό να οδηγούµαστε σε αυτήν εδώ την απόφαση και
τη σκέψη, αφού έχουµε προηγουµένως τις αποφάσεις πάλι του
Συµβουλίου της Επικρατείας και πολλές µάλιστα, που κρίνουν
αντισυνταγµατικό το να µην δίνονται άδειες στα κανάλια και αν-
τισυνταγµατική την παράταση λειτουργίας του Εθνικού Συµβου-
λίου Ραδιοτηλεόρασης.

Εµείς τι κάναµε; Φέραµε τον ν.4339, ο οποίος ψηφίστηκε τον
Οκτώβριο του 2015 και προέβλεπε τις αρµοδιότητες που το Σύν-
ταγµα αποδίδει στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, δη-
λαδή -για να είµαι µέσα στον χρόνο µου- από το άρθρο 1 έως το
15 το πλαίσιο διαδικασίας αδειοδότησης, τον καθορισµό τιµής
εκκίνησης, χρονική διάρκεια, προϋποθέσεις συµµετοχής, το ελά-
χιστο µετοχικό κεφάλαιο κ.λπ.. 

Τώρα τι ζητάει η Νέα Δηµοκρατία; Κατάργηση αυτών των άρ-
θρων; Αυτό αποφάσισε το Συµβούλιο της Επικρατείας; Αυτό πε-
ριµένουµε να ανακοινωθεί ή κρύβεται κάτι άλλο πίσω από αυτή
την πρόταση; Μήπως επαναδιατυπώνει δικό της νόµο και όχι
µόνο την αντικατάσταση συγκεκριµένου άρθρου, που λίγο-πολύ
περιλαµβάνει όλα αυτά, έστω και πιο ελαφρά, αλλά παραλείπει -
τυχαία µήπως;- τον αριθµό των εργαζοµένων και αντικαθιστά τον
διαγωνισµό από αδειοδοτική διαδικασία; Αυτή είναι µια δεύτερη
ήττα της Νέας Δηµοκρατίας, το ότι παραδέχεται σήµερα ότι πρέ-
πει να δοθούν άδειες και να πληρώσουν οι καναλάρχες, ενώ ξέ-
ρουµε τι µας έλεγε πριν από κάποιο διάστηµα, πριν από τις
εκλογές, ότι δεν χρειάζονται άδειες.

Είναι υποχρεωµένη, λοιπόν, τώρα η Νέα Δηµοκρατία να προ-
σέλθει και να συµφωνήσει στη συγκρότηση του Εθνικού Συµβου-
λίου Ραδιοτηλεόρασης. Αυτό λέει και θα λέει και η απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας. Αυτή η τροποποίηση που είχε γίνει,
το περιβόητο άρθρο 2Α, µην ξεχνάµε, πρώτον, ότι ήταν προσω-
ρινή, ήταν για την πρώτη άδεια και δεύτερον, ότι ήταν µόνο για
ένα είδος αδειών από τα οκτώ είδη που προβλέπονται. Προβλέ-
πονται οκτώ είδη αδειών εµβέλειας πανελλαδικής, τοπικής, για
θεµατικά κανάλια κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Τελειώνω.
Είναι δυνατόν, λοιπόν, το Συµβούλιο της Επικρατείας στην

απόφαση που περιµένουµε να αναιρέσει τον εαυτό του, αν δηµι-
ουργήσει κενό;

Γι’ αυτό λέω ότι πρέπει να ξαναδεί την απόφαση η Νέα Δηµο-
κρατία, να δει ότι όχι µονάχα δεν πρέπει να πανηγυρίζει, αλλά

είναι ήττα γι’ αυτήν, γιατί θα δηµιουργηθεί νοµικό κενό χωρίς να
προβλέπει τι θα γίνει αν κάποιοι χρησιµοποιούν το Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης σαν µοχλό πολιτικής ανωµαλίας, αξιο-
ποιώντας ό,τι δεν προβλέπει το Σύνταγµα, δηλαδή το τι γίνεται
αν δεν µπορεί να δηµιουργηθεί πλειοψηφία των 4/5.

Τελειώνω µε το εξής. Τι θέλει τελικά η Νέα Δηµοκρατία;
Μήπως θέλει µια συµφωνία αλήθειας και σε αυτό το θέµα;
Μήπως θέλει συµφωνία παρόµοια µε τη δανειοδότηση; Μήπως
η υπογραφή της είναι συµβόλαιο σαν και αυτή την υπογραφή
που έβαλε για τα δάνεια που πήρε και ενώ είχε υπογράψει ότι
δεν θα έβαζε υποθήκη ή ενέχυρο την κρατική χρηµατοδότηση
για το 2019-2020 σε άλλη τράπεζα, τελικά την έβαλε σε άλλες
δύο; Μήπως λέγατε αλήθεια; Για να τα δούµε.

Σύντοµα και τελειώνω. Μήπως λέγατε αλήθεια, όταν λέγατε
ότι δεν χρειάζονται άδειες; Μήπως λέγατε αλήθεια, όταν λέγατε
ότι νοιάζεστε για τους εργαζόµενους; Το είδαµε στην πρόταση
που καταθέτετε. Τους χρησιµοποιούσατε, εποµένως, για να εξυ-
πηρετήσετε τους καναλάρχες. Μήπως λέτε αλήθεια, όταν λέτε
ότι δεν συναινείτε στην συγκρότηση του ΕΣΡ, γιατί του αφαιρέ-
θηκαν οι αρµοδιότητες; Αυτό είναι µεγάλο ψέµα, γιατί ο ν. 4331
έγινε τον Οκτώβριο του 2015. Από εκεί και πέρα, δεν συναινού-
σατε για το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης και αναγκά-
στηκε η Κυβέρνηση να φέρει την τροποποίηση, το περιβόητο
άρθρο 2Α, για πρώτη φορά, για µία και µόνη φορά, για να µπο-
ρέσει να προχωρήσει ο διαγωνισµός. Ήταν άκαρπες οι συνεδριά-
σεις της Διάσκεψης των Προέδρων στις 19 Ιανουαρίου, την 1η

Φεβρουαρίου, την 9η Φεβρουαρίου κ.λπ. και έχουν γίνει πέντε
µέχρι σήµερα.

Μία είναι η αλήθεια, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι οι άδειες θα δο-
θούν και εµείς δεν κάνουµε πίσω. Γι’ αυτό και σπεύδουµε σήµερα
µε αυτή την τροποποίηση και δεν θέλουµε να καθυστερήσει. Με
όποια τερτίπια δεν θα το αποτρέψετε. Σήµερα σας αφαιρείται
και η τελευταία αλήθεια σας και αν συνεχίσετε, θα αποµονωθείτε,
θα αποκαλυφθείτε για άλλη µια φορά ποιων τα συµφέροντα υπη-
ρετείτε. Δηλαδή, άλλη µία ήττα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κεδίκογλου από

τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σχετικά µε την αναστολή της εφαρµογής του άρθρου 2Α του

ν.4339, να πούµε ότι νοµικά αφ’ ενός η απόφαση δεν έχει δηµο-
σιευθεί, έτσι ώστε να γνωρίζουµε επακριβώς το σκεπτικό της,
όµως έχει δηλωθεί η αντισυνταγµατικότητα των συγκεκριµένων
διατάξεων. Είναι άτοπο νοµικά να προτείνετε µε την εν λόγω τρο-
πολογία αναστολή του άρθρου, εφόσον τούτο έχει κριθεί αντι-
συνταγµατικό από το Ανώτερο Διοικητικό Δικαστήριο και, κατά
συνέπεια, δεν εφαρµόζεται.

Με την προκειµένη διατύπωση της τροπολογίας προσπαθεί η
Κυβέρνηση να καταστρατηγήσει, πέρα από την προφανή επικοι-
νωνιακή απόπειρα, άλλη µια φορά τη διάκριση των εξουσιών.
Τώρα, τι σας τα λέω, κύριε Παππά, αυτά!

Κύριε Υπουργέ, είµαι βέβαιος ότι το µόνο λάθος που πιστεύετε
ότι έχετε κάνει, είναι που δεν υφαρπάξατε και τις αρµοδιότητες
του Συµβουλίου της Επικρατείας, όπως υφαρπάξατε του Ραδιο-
τηλεοπτικού Συµβουλίου. Αν κρίνω από τη αλαζονεία και τον αυ-
ταρχισµό που επιδεικνύετε, δεν έχετε καταλάβει να έχετε κάνει
άλλο λάθος. 

Πρέπει να υπάρξει σεβασµός στην απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας, κύριε Παππά, που έκρινε αντισυνταγµατική τη
µεταφορά. Μόνη λύση είναι η κατάργηση του νόµου και να ξεκι-
νήσουµε από µηδενική βάση. 

Σας άκουσα να λέτε για τη µεταφορά αρµοδιοτήτων. Είπατε:
«Πληροφορούµαστε την απόφαση και ήταν µικρή η πλειοψηφία:
δεκατέσσερα-έντεκα». 

Κύριε Παππά, είσαστε βέβαιος ότι υπήρξε µέλος του Συµβου-
λίου της Επικρατείας που να ψήφισε υπέρ της συνταγµατικότη-
τας του νόµου; Μήπως οι δεκατέσσερις έκριναν ότι δεν ήταν
καθόλου θεραπεύσιµος ο νόµος και οι έντεκα έλεγαν ότι είναι αν-
τισυνταγµατικός, αλλά θεραπεύεται µε ορισµένες διατάξεις;
Γιατί είσαστε τόσο βέβαιος;
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Πού τα ξέρετε αυτά;

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Όχι, εσείς λέω! Αφού άκουσα να εικο-
τολογείτε, επιτρέπεται και εγώ να εικοτολογήσω.

Κοιτάξτε, το Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο το καταργήσατε
εσείς. 

Να υπενθυµίσω, γιατί ορισµένοι έχουν κοντή µνήµη, ότι από
εδώ, από αυτό το Βήµα, επί κυβέρνησης Σαµαρά σας απηύθυνα
επανειληµµένες εκκλήσεις να συµπληρώσουµε τη συγκρότηση
του Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου, προτείνοντας και πρόσωπα
που προτείνετε σήµερα, αλλά τότε τα απορρίπτατε. Είχατε άλλη
ατζέντα τότε.

Επίσης, αυτό που είπατε για τον αριθµό αδειών, κύριε
Υπουργέ, όταν αναφερθήκατε στον νόµο Βενιζέλου, ήταν στην
αναλογική εποχή. Η αναλογική εποχή έχει άλλες τεχνολογικές
δεσµεύσεις. Η ψηφιακή µετάβαση ήταν που αποδέσµευσε ένα
τεχνολογικό δυναµικό.

Επειδή ειπώθηκαν πάλι ψέµατα για τη «DIGEA», να πω, πρώ-
τον, ότι το τίµηµα που πλήρωσε η «DIGEA» ήταν το µεγαλύτερο
στην Ευρώπη. Σε αντίστοιχου µεγέθους χώρες, όπως η Ολλανδία
και η Αυστρία, το τίµηµα δεν πέρασε τα 12 εκατοµµύρια ευρώ
και τα 14 εκατοµµύρια ευρώ. Η «DIGEA» πλήρωσε 18 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Τι κέρδισε, όµως, το ελληνικό κράτος, κύριε Παππά;
Κέρδισε 350 εκατοµµύρια ευρώ από την αποδέσµευση του ψη-
φιακού φάσµατος, περισσότερα από όσα βγάλατε µε τις άδειές
σας, που νοµίζετε ότι βγάλατε.

Επίσης, κύριε Παππά, δεν είναι µόνο το τίµηµα που θα ει-
σπραχθεί, αλλά πώς δεν θα χαθούν υφιστάµενα έσοδα και οφει-
λές. Οι απώλειες θα είναι πολύ µεγαλύτερες.

Βέβαια, είδα πόσο σέβεστε τις αποφάσεις. Σας άκουσα σή-
µερα στη συνέντευξή σας στον ΣΚΑΪ να λέτε ότι τις τέσσερις
άδειες τις ψήφισε η Βουλή. Κάνω λάθος; Κάτι τέτοιο είπατε. Πρέ-
πει να καταλάβετε λίγο δηµοκρατία!

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν είναι δηµοκρατία!
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Οι κυβερνητικές πλειοψηφίες είναι πα-

ροδικές, αλλάζουν. Και η δική σας πλειοψηφία εξαϋλώνεται ρα-
γδαία. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τι θέλετε να µου πείτε; Δηλαδή, αν ψηφίσει τώρα η Βουλή την

παράταση της θητείας της Κυβέρνησης για άλλα πέντε χρόνια,
αυτό επιτρέπεται, επειδή θα το ψηφίσουν οι εκατόν πενήντα
τρεις;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Μα, τι λέτε τώρα!
(Θόρυβος–διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Υπάρχουν και όρια. Γι’ αυτό στη δηµο-
κρατία υπάρχουν θεσµοί που υπερβαίνουν την κυβερνητική θη-
τεία, υπάρχει η διάκριση των εξουσιών. Αυτό σηµαίνει
δηµοκρατία, κύριε Παππά, και δυστυχώς αδυνατείτε να το κατα-
νοήσετε. Προσπαθείτε να κρατήσετε την ουσία του νόµου σας
ανέγγιχτη. Προσπαθείτε να περάσετε ένα ελεγχόµενο Ραδιοτη-
λεοπτικό Συµβούλιο. Δεν θα σας το επιτρέψουµε. 

Σταµατήστε τις απόπειρες πραξικοπήµατος και µη διανοηθείτε
-γιατί τέτοια υποψία µας προκαλέσατε- αλλαγή της σύνθεσης
της Διάσκεψης των Προέδρων για να επιτευχθεί λύση. 

Υπάρχουν πράγµατα που πρέπει να είναι σεβαστά! 
Κύριε Παππά, είσαστε ένα τεράστιο πρόβληµα για τη δηµο-

κρατία, όχι ως πρόσωπο, αλλά λόγω της κάλυψης που σας πα-
ρέχει ο Πρωθυπουργός, λόγω της ταύτισης του Πρωθυπουργού
µαζί σας. Είναι στη φύση σας να εξαπατάτε. 

Εµείς προσπαθήσαµε και αποδείξαµε τη σταθερή µας προσή-
λωση στην πολυφωνία και την τήρηση του Συντάγµατος. Προτεί-
ναµε ένα πρόσωπο για επικεφαλής, που είναι καθολικής
αποδοχής, ακόµα και στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ εκφράστηκαν θετικό-
τατα για το πρόσωπό του. 

Θα επιµείνουµε και θα είµαστε, κύριε Παππά, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ανένδοτοι στην υπεράσπιση των αρχών της δηµο-
κρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού

προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα
εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
τους από το 2ο Γενικό Λύκειο Αγίας Βαρβάρας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα να λάβω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα ήθελα να
ζητήσω συγγνώµη από το Σώµα για την ταλαιπωρία.

Επί προσωπικού θα ήθελα τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Οι Υπουργοί δεν έχουν προσω-

πικά!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι, δεν

έχουµε προσωπικά. Φαίνεται ότι έχουµε, όµως. 
Κύριε Κεδίκογλου, ακούστε να δείτε, εγώ θα περίµενα από

εσάς προσωπικά µια απολογία για το γεγονός ότι όταν ήσασταν
στην Κυβέρνηση και κρατούσατε το ίδιο χαρτοφυλάκιο, δεν ει-
σπράξατε αυτά που έπρεπε να είχατε εισπράξει, όχι να µας κά-
νετε εδώ πέρα µάθηµα και να µας κουνάτε το δάχτυλο. Εµείς
έχουµε εισπράξει 60 εκατοµµύρια από το τέλος χρήσης συχνο-
τήτων και τον φόρο διαφήµισης, ψηφισµένους φόρους. Έτοιµες
αποφάσεις βρήκα πάνω στο γραφείο µου. 

Αυτό, λοιπόν, ήταν το πρόβληµα για τη δηµοκρατία. Το πρό-
βληµα για τη δηµοκρατία ήταν το µαύρο στην ΕΡΤ. Το πρόβληµα
για τη δηµοκρατία δεν είναι ότι εµείς εξαντλήσαµε όλα τα νοµικά
περιθώρια για να τηρήσουµε το Σύνταγµα, για να βρούµε λύσεις
συµβατές µε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. Και
αυτό κάνουµε και αυτή τη στιγµή. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός σε
κάθε Βουλευτή που µιλάει, θα διακόπτει και θα του απαντάει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, εντάξει!
Τώρα, µην προεξοφλείτε τίποτα. Σας παρακαλώ!

Ο κ. Κούζηλος από τη Χρυσή Αυγή έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

Εδώ υπάρχει προσωπικό, κύριε Πρόεδρε. Με προσέβαλε και δεν
θα υπάρχει απάντηση; Είπε ψέµατα. Θέλω να απαντήσω. Εδώ
υπάρχει θέµα. Είπε ψέµατα ο κύριος Υπουργός και µε κατηγό-
ρησε για παράβαση καθήκοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ελάτε τώρα!
Ορίστε, κύριε Κούζηλε, έχετε τον λόγο. 
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Μα, µε κατηγόρησε. Εάν αυτό δεν είναι

προσωπικό, τι είναι;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Τελείωσε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι θέλετε, κύριε Κε-

δίκογλου;
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Θέλω να απαντήσω στον κ. Παππά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε προσωπικό

θέµα; 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Παππά, πρώτον, και τα λεφτά ει-

σπράττονταν κανονικά. Θέλω να σας υπενθυµίσω ότι στη θητεία
µου είχαµε αλλεπάλληλες εκλογικές αναµετρήσεις. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Το ‘14.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Είχαµε δύο αναµετρήσεις το ‘12 και το

‘14.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Λέτε ψέµατα.

Να ζητήσετε συγγνώµη τώρα, δεν είχατε εισπράξει τίποτα. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν µιλάτε εσείς τώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργιάδη! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα κάτσετε και θα τα

ακούσετε τώρα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργιάδη,

σταµατήστε, δεν έχετε τον λόγο.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Σταµατήστε και απαντήστε σε αυτά

που σας λέµε. Τι σχέση έχουν αυτά που λέτε; Πετάτε λάσπη, για
να µην απαντήσετε στις κατηγορίες. Σταµατήστε! Λοιπόν, τα
λεφτά εισπράττονταν κανονικά. 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν ρίχνω
λάσπη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφήστε το ύφος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργιάδη,

σας παρακαλώ. Συµπεριφέρεστε όπως συµπεριφέρεστε και ζη-
τάτε τον λόγο;

Ορίστε, τον λόγο έχει ο κ. Κούζηλος.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Παππά, χωρίς να θέλω να συγ-

κρίνουµε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μα, απαιτείτε εσείς να ζητήσει

ο Βουλευτής συγγνώµη και αυτό εσείς το λέτε δηµοκρατία; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Τζαβάρα, ησυ-

χία. 
Ορίστε, κύριε Κούζηλε, έχετε τον λόγο.
Ο κ. Κούζηλος µιλάει!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Η δηµοκρατία είναι η άµεση

σχέση που έχει ο Βουλευτής µε τον λαό και όχι η Κυβέρνηση µε
τον λαό. Δεν µπορείτε να µου αφαιρείτε αυτό το δικαίωµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Τζαβάρα, από
ποιον πήρατε τον λόγο, σας παρακαλώ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Από το δικαίωµα που έχω να αν-
τιστέκοµαι και να αντιδρώ µε βάση τη δηµοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σοβαρά; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Από το δικαίωµα της δηµοκρα-

τίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Από το δικαίωµα της

αντίστασης πήρατε τον λόγο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Η δηµοκρατία τι λέει, κύριε

Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχουµε πολλά να

ακούσουµε εδώ τώρα. 
Ορίστε, ο κ. Κούζηλος έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όσον αφορά την τροπολογία 739/14

του κ. Τσακαλώτου, εξυπηρετεί τα ξένα συµφέροντα. Η συγκε-
κριµένη είναι µία µνηµονιακή ρύθµιση και στην ουσία τι γίνεται;
Παρακάµπτεται η ελληνική νοµοθεσία και καθίσταται κυρίαρχη
η ευρωπαϊκή. Στην ουσία θα δούµε πάρα πολλά θέµατα που θα
συµβούν στη συγκεκριµένη στον τοµέα των δηµοσίων συµβά-
σεων.

Όσον αφορά την τροπολογία 738/13 του κ. Κοντονή, θέλω να
πω το εξής: Πρώτο ερώτηµα, υπάρχει αυτοδιοίκητο στην ΕΠΟ;
Δεύτερο ερώτηµα, ποιους φέρνουµε σαν επιτροπή εξοµάλυνσης
για να διαχειρίζονται, να διορθώσουν τον υπάρχοντα κανονισµό
και να ορίσουν τις εκλογές στην ΕΠΟ; FIFA, UEFA; Ποιους; Αυ-
τούς για τους οποίους υπάρχουν δικαστήρια και καταδικαστικές
αποφάσεις; Όλους αυτούς που προσπαθούν τόσα χρόνια και
έχουν τόσα σκάνδαλα; Ποιος θα έρθει αυτήν τη στιγµή, µε εν-
τολή της Κυβέρνησης, να λύσει τα θέµατα της ΕΠΟ; Τι κάνουµε,
δηλαδή, αυτήν τη στιγµή; Βάζουµε τρόικα και στο ποδόσφαιρο;

Στην ουσία δεν θα γίνει τίποτα απ’ όλα αυτά, γιατί είπε και ο
κύριος Υπουργός κάτι, ότι υπάρχουν πολιτικοί προστάτες. Ονό-
µατα. Ποιοι είναι οι πολιτικοί προστάτες; Είπε κάτι πολύ σηµαν-
τικό: «µε ονόµατα».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Αρβανιτίδης από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-

ταξη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, έχει υποστεί πλέον τόσες ήττες η Κυβέρ-

νηση στη δήθεν µάχη που δίνει κατά της διαπλοκής, που πραγ-
µατικά δεν βρίσκω λόγο να αφιερώσω χρόνο στα έργα και τις
ηµέρες του αρµόδιου Υπουργού ο οποίος πρωταγωνίστησε σε
µια γιαλαντζί, όπως λέµε στη βόρειο Ελλάδα, προσπάθεια ρύθ-
µισης του τηλεοπτικού τοπίου. Άλλωστε το ζητούµενο εδώ που
φτάσαµε, είναι να διαµορφωθούν συνθήκες σύγκλισης και συ-
νεννόησης µεταξύ των πολιτικών δυνάµεων, ώστε να συγκροτη-
θεί αµέσως το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης και να
διενεργήσει τον διαγωνισµό.

Για να γίνει ξεκάθαρη η θέση της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης, επιµένουµε, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει το «αναστέλλεται»

να αντικατασταθεί µε το «καταργείται» και η σύµφωνη γνώµη του
Εθνικού Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου να αφορά όλες τις απο-
φάσεις του Υπουργού που αφορούν την αδειοδότηση και όχι
µόνον τον αριθµό των αδειών.

Θέλω, όµως, κύριε Υπουργέ, να σταθώ στο τι σηµαίνει µία
πραγµατική ρύθµιση του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου µε όρους δη-
µοκρατίας και όχι µε βάση το πορτοφόλι του κάθε επίδοξου κα-
ναλάρχη, όπως αυτή την οποία επιχειρήσατε. 

Κατ’ αρχάς, µέχρι στιγµής, είµαστε σίγουροι µόνον για δύο
πράγµατα: Πρώτον, ότι ο διαγωνισµός που έγινε δεν ισχύει και,
δεύτερον, ότι όλες οι αρµοδιότητες πρέπει να επιστρέψουν στο
Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο.

Άρα για να περάσουµε στα υπόλοιπα θέµατα, πρέπει πρώτα
να καθαρογραφεί η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Το λέω αυτό, γιατί ακούγονται διάφορες απόψεις τις τελευταίες
µέρες, χωρίς να υπάρχει γνώση των πραγµατικών δεδοµένων
πάνω στα οποία είµαστε υποχρεωµένοι να κινηθούµε.

Έρχοµαι τώρα στην ουσία. Τα κανάλια, αγαπητοί συνάδελφοι,
διαχειρίζονται δηµόσιες συχνότητες, δηλαδή δηµόσια περιουσία.
Κατά συνέπεια, η ρύθµιση του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου είναι
θέµα δηµοκρατίας, δεν είναι θέµα αγοράς. Γι’ αυτό, άλλωστε, και
το Σύνταγµα επιβάλλει συγκεκριµένες αρχές ως προς τη λει-
τουργία του και άµεσο έλεγχο του κράτους µέσω µια ανεξάρτη-
της αρχής, ακριβώς για να διασφαλιστεί η τήρηση αυτών των
αρχών.

Δηµοκρατική ρύθµιση του τηλεοπτικού τοπίου, κύριε Υπουργέ,
σηµαίνει πρώτιστα διασφάλιση της πολυφωνίας. Πολυφωνίας και
εξωτερικής και εσωτερικής. Εξωτερική πολυφωνία σηµαίνει δυ-
νατότητα για πολλά κανάλια, όσα επιτρέπει το ψηφιακό φάσµα,
το οποίο να θυµίσω ότι παρέχει πολύ µεγαλύτερες δυνατότητες
από το αναλογικό. Άρα ο περιορισµός των αδειών σε τέσσερις
συνιστά ξεκάθαρη στρέβλωση της εξωτερικής πολυφωνίας και
δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να γίνει αποδεκτός.

Εσωτερική πολυφωνία σηµαίνει ποιοτικά κριτήρια και σεβασµό
όλων των απόψεων για την απόκτηση µιας τηλεοπτικής άδειας.
Στο σηµείο αυτό ο νόµος, τον οποίο ψηφίσατε, έχει σοβαρά κενά.
Δεν µπορεί να λέει το κράτος: «παίρνει άδεια όποιος δώσει τα
περισσότερα», που τελικά ούτε αυτό συνέβη, αφού φτιάξατε
έναν διαγωνισµό στον οποίο υπήρχαν άνθρωποι που πήραν
άδεια, προσφέροντας λιγότερα χρήµατα από άλλους που τελικά
δεν πήραν.

Αντίθετα, αυτό το οποίο θα έπρεπε να γίνει είναι, πρώτον, να
µπουν ποιοτικά κριτήρια όσον αφορά το πρόγραµµα, δηλαδή
πόσο ευρωπαϊκό, πόσο εθνικό, πόσο ψυχαγωγικό, πόσο ενηµε-
ρωτικό είναι και, δεύτερον, να διασφαλίζεται ο πλουραλισµός
στην ενηµέρωση, ώστε να µην είναι δυνατόν τα κανάλια να µετα-
τρέπονται σε µηχανισµούς προπαγάνδας.

Εσείς, δυστυχώς, δεν κάνατε τίποτα από αυτά, γιατί πραγµα-
τική σας πρόθεση µάλλον ήταν να ελέγξετε κι όχι να ρυθµίσετε
το τηλεοπτικό τοπίο. Προσπαθήσατε µε κάθε τρόπο να δηµιουρ-
γήσετε συνθήκες κλειστής αγοράς, στην οποία ένας από τους
τέσσερις παίκτες θα ήταν κάτι σαν ΣΥΡΙΖΑ Channel µε τα λεφτά
µιας τράπεζας της ΣΥΡΙΖΑ Bank. Ξεχάσατε, όµως, ίσως από αµέ-
λεια, ίσως από υπεροψία ότι το κράτος δικαίου στη χώρα αυτή
λειτουργεί και σήµερα είστε αναγκασµένοι να πιείτε όλο το πικρό
ποτήρι των σκοπιµοτήτων σας.

Κύριε Υπουργέ, έχουν περάσει σχεδόν δυο χρόνια από τότε
που αναλάβατε την εξουσία και αναρωτιέµαι αν υπάρχει µια µάχη
που να έχετε κερδίσει προς όφελος της χώρας. Η απάντηση είναι
ότι τις χάσατε µάλλον όλες. Και τις χάσατε, γιατί δεν φροντίσατε
ούτε µια στιγµή να δηµιουργήσετε κλίµα συνεννόησης µεταξύ
των πολιτικών δυνάµεων, δεν µάθατε τίποτα από τα χρόνια της
κρίσης. Τα παιχνίδια της εξουσίας µε τους ΑΝΕΛ και την αφανή
Δεξιά µπορεί να σας κρατήσουν στην κυβέρνηση, δεν µπορούν,
όµως, να βγάλουν τη χώρα από το αδιέξοδο. Όσο συµπεριφέρε-
στε εγωιστικά και αρνείστε να αποδεχτείτε την πραγµατικότητα,
κάνετε κακό στη χώρα και, δυστυχώς, τα περιθώρια στενεύουν
διαρκώς.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να προσθέσω ότι το
Συµβούλιο Επικρατείας, αντίθετα µε όσα ψευδώς υποστήριξε η
κ. Γεροβασίλη για αλά καρτ αποφάσεις, το 2015 εξέδωσε από-
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φαση για την αντισυνταγµατικότητα δύο αποφάσεων περικοπών
συντάξεων, κύριων και επικουρικών. Αύριο συζητείται εδώ στην
Ολοµέλεια η επερώτηση της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης για
το ασφαλιστικό και τις συντάξεις και θα µας δοθεί η δυνατότητα
να αναπτύξουµε το θέµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Τάσσος από το ΚΚΕ έχει τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα αναφερθώ στις δύο τροπολογίες. Στην τρίτη που

αφορά το ΕΣΡ θα αναφερθεί ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσω-
πος, αλλά είναι γνωστό εκ των προτέρων ότι ψηφίζουµε «παρών»
σε αυτή, όπως κάναµε διαχρονικά.

Όσον αφορά την τροπολογία για τα τεκταινόµενα στην ΕΠΟ,
το πρόβληµα είναι σοβαρό. Υπάρχει σοβαρό πρόβληµα στο ελ-
ληνικό ποδόσφαιρό και δεν µπορεί κανείς να το αµφισβητήσει
αυτό. Όµως ποια είναι η µήτρα που γεννάει τα προβλήµατα που
υπάρχουν στο ελληνικό ποδόσφαιρο;

Για εµάς -και νοµίζουµε ότι είναι αντικειµενικό αυτό- είναι η επι-
χειρηµατική δράση, η οποία είναι συνυφασµένη, πάει χέρι-χέρι,
«νύχι-κρέας» που λέµε εµείς, µε τη διαφθορά και τη διαπλοκή.
Δεν υπάρχει επιχειρηµατική δράση που να είναι χωρίς διαφθορά
και χωρίς διαπλοκή. Και τι κάνουµε τώρα; Φωνάζουµε τη FIFA να
κάνει τον διαιτητή. Ποια; Τη FIFA. Είναι γνωστό ότι βάζουµε τον
λύκο να φυλάει τα πρόβατα. 

Και γιατί το λέµε αυτό; Γιατί, πρώτον, η FIFA είναι καθαρά υπέρ
της επιχειρηµατικής δράσης στο ποδόσφαιρο, σε διεθνές επί-
πεδο, βέβαια, και, επίσης, είναι γνωστό ότι η FIFA βαρύνεται µε
παρόµοιες καταστάσεις, µε παρόµοια προβλήµατα διαφθοράς
και διαπλοκής. Ας θυµηθούµε τι έχει γίνει µε τον πρώην Πρόεδρό
της τον Μπλάτερ και τον Πλατινί και µε τον νυν Πρόεδρό της,
που έχει ο ίδιος ο Μπλάτερ, ο πρώην Πρόεδρός της, καταγγείλει
για αυτό.

Εποµένως, για αυτούς τους λόγους εµείς θα καταψηφίσουµε
αυτήν την τροπολογία.

Και έρχοµαι τώρα στη δεύτερη τροπολογία στην οποία θα ανα-
φερθώ, αυτή του Υπουργείου Οικονοµικών, που ουσιαστικά τι
κάνει; Διευκολύνει την παραχώρηση στο µεγάλο κεφάλαιο της
δηµόσιας περιουσίας. Αυτό κάνει. Γιατί είναι γνωστό ότι το σύ-
στηµα µέσα στο οποίο ζούµε και τις αξίες του οποίου υπερασπί-
ζεται και η σηµερινή Κυβέρνηση, θεοποιεί το κέρδος και τα πάντα
γίνονται ώστε να µπορέσει το µεγάλο κεφάλαιο να διασφαλίσει
και να αυξήσει την κερδοφορία του. Και στο όνοµα αυτό παρα-
χωρείται η δηµόσια περιουσία, τσακίζονται µισθοί και συντάξεις,
τσακίζονται εργατικά δικαιώµατα, για να µπορεί το µεγάλο κεφά-
λαιο να διατηρεί και να αυξάνει την κερδοφορία του.

Εποµένως, είναι καθαρό ότι και σε αυτήν την τροπολογία ψη-
φίζουµε «όχι».

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Η κ. Μάρκου έχει τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

«έρευνα και διάσωση», το θέµα της διεθνούς σύµβασης που κυ-
ρώνεται σήµερα από το Κοινοβούλιο και που επέλεξε η Κυβέρ-
νηση για να προσαρτήσει τις περίφηµες τροπολογίες Παππά. 

Παρακολουθούµε κι εµείς την Κυβέρνηση που προσπαθεί να
διασώσει τον εαυτό της, έστω ένα δράµι αξιοπιστίας, µετά την
ολοκληρωτική ήττα που υπέστη τις προηγούµενες ηµέρες. 

Πολύ λίγο και πολύ αργά, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης.
Με έξι συν δύο γραµµές δεν ξεπλένεται η ανοίκεια και χυδαία
επίθεση που εξαπολύσατε εναντίον της ελληνικής δικαιοσύνης
ούτε φυσικά ο αυταρχικός τρόπος µε τον οποίο επιχειρήσατε
όλες αυτές τις ηµέρες να διαχειριστείτε επικοινωνιακά µια δυσά-
ρεστη για εσάς εξέλιξη, για την οποία σας είχαµε προειδοποιήσει
όλοι: την πρόδηλη αντισυνταγµατικότητα του ν.4339. 

Σας εξυπηρετεί, βέβαια. Εδώ ο κόσµος καίγεται, εργοστάσια

κλείνουν, στο Υπουργείο Εργασίας σβήνουν πυρετωδώς προνοι-
ακά επιδόµατα, η φηµολογία για το δεύτερο µνηµόνιο ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ φουντώνει και εµείς ασχολούµαστε µε τα τερτίπια σας, για
το πώς θα εξαναγκάσετε τη Νέα Δηµοκρατία να ψηφίσει Πρό-
εδρο του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. 

Η Νέα Δηµοκρατία από την άλλη, καταθέτει πρόταση νόµου
για τα κανάλια, ξεχνώντας ότι έχει κυβερνήσει αυτόν τον τόπο
και έπρεπε να διαιωνίζεται στο άπειρο η νοµική εκκρεµότητα του
καθεστώτος της ιδιωτικής τηλεόρασης. 

Πιστεύετε πραγµατικά ότι οι αλληλοεκβιασµοί και τα παζάρια
αφορούν την κοινωνία; Καθόλου. Ευτυχώς -και θα έπρεπε να µας
το αναγνωρίσετε αυτό και δηµόσια-, που υπάρχει και η Αντιπολί-
τευση, η οποία δεν δέχεται να παίξει το παιχνίδι σας, αλλά τηρεί
υπεύθυνη στάση, κάτι που εσείς, αν τα πράγµατα είχαν αντιστρα-
φεί, δεν θα κάνατε ποτέ. Χρόνια ανεχτήκαµε τον εριστικό σας
λόγο, την αµετροέπεια, τους βαρείς χαρακτηρισµούς. Είστε
πολύ τυχεροί, λοιπόν, που έστω κάποιοι εδώ µέσα δεν σας αν-
ταποδίδουν τα όσα έχετε κάνει και όσα έχετε πει. 

Με την υπόθεση των τηλεοπτικών αδειών, η Κυβέρνηση οδή-
γησε τον εαυτό της σε πολιτικό αδιέξοδο και τη χώρα σε συνθή-
κες θεσµικής σήψης και σε καταστάσεις κωµικοτραγικές. Είστε
τυχεροί που διακατεχόµαστε από πνεύµα συναίνεσης, κυρίως για
να τελειώνει αυτή η απίθανη ιστορία αντί να σας περιγελούµε.
Λόγους µάς έχετε δώσει αρκετούς. Τι να πρωτοθυµηθώ; Τον
ερασιτεχνισµό και το πείσµα παιδικής χαράς, µε τον οποίο αντι-
µετωπίσατε την αναγγελία της απόφασης του Συµβουλίου της
Επικρατείας, µε την καλτ εικόνα της κυρίας Γεροβασίλη; Την
απερχόµενη νοµιµοποίηση διά χειρός ΣΥΡΙΖΑ όλων των τηλεο-
πτικών σταθµών ή «βοθροκάναλων», όπως τα αποκαλούν οι
Υπουργοί σας, που εκπέµπουν σήµερα; Βέβαια, αυτό µάλλον -
δεν ξέρουµε ακόµη-, το πήρατε πίσω, γιατί βρίσκεστε σε από-
λυτη σύγχυση. Η δαιµόνια πρόταση Πολύδωρα, για την οποία και
οι ίδιοι οι Βουλευτές σας αγανακτούν δηµόσια, παρά τα non
paper που τους µοιράζετε, για να δικαιολογήσετε για άλλη µια
φορά την αφύσικη στροφή σας; 

Ευτυχώς, κάποιοι παίρνουµε σοβαρά τον ρόλο µας και την ευ-
θύνη µας απέναντι στον ελληνικό λαό και δεν αναλωνόµαστε σε
επικοινωνιακές κινήσεις εντυπωσιασµού. Λειτουργούµε µε πλήρη
επίγνωση της σοβαρότητας του θέµατος, µε απόλυτο σεβασµό
στους θεσµούς, µε βούληση να ρυθµιστεί, επιτέλους, συµφώνως
προς το Σύνταγµα το τοπίο της τηλεόρασης. Πρέπει, επιτέλους,
να καταλάβετε πως, αν δεν συνεννοηθούµε να προχωρήσουµε
δέκα µεταρρυθµίσεις, στο τέλος η µόνη λύση θα είναι περικοπές
µισθών και συντάξεων. 

Ο κ. Τσίπρας έχει επιλέξει τη µέση οδό, που είναι η χειρότερη.
Ελπίζουµε να καταλάβει η Κυβέρνηση ότι η πορεία αυτή δεν είναι
µόνο καταστροφική για τη χώρα, που σέρνεται στη στασιµότητα
και την υπερφολόγηση, αλλά όπως δείχνουν οι µετρήσεις -κρυ-
φές και φανερές-, η βύθιση της χώρας στη στασιµότητα βυθίζει
και την Κυβέρνηση στην απαξία µε ταχύτητα φόρµουλας ένα.
Έλεος!

Απαιτούµε από την Κυβέρνηση να διασώσει τον εαυτό της,
τουλάχιστον για ένα διάστηµα, να φερθεί ορθολογικά. Όσο για
το δείγµα τροπολογίας που καταθέσατε, ελπίζουµε να µην φθά-
σετε να εκθέσετε και τον ίδιο τον Πρόεδρο της Βουλής, που προ-
σωπικά εγγυήθηκε για τις προθέσεις της Κυβέρνησης, διότι
ουσιαστικές αλλαγές δεν βλέπουµε, όσον αφορά το θέµα της
αναστολής. 

Η δεύτερη τροπολογία, όµως, συνιστά ξεκάθαρη οπισθοχώ-
ρηση, µε την «ουρά στα σκέλια», µάλιστα, κύριε Υπουργέ. Δεν
είναι κακό για έναν πολιτικό άνδρα να παραδέχεται ότι έσφαλε.
Ανοιχτά και φανερά. Αυτό, αν το κάνετε σήµερα, θα ήταν στα
υπέρ σας. Σας καλώ να σκεφτείτε καλύτερα τη στάση σας από
εδώ και πέρα και να φερθείτε ως δηµόσιος άνδρας.

Κύριοι της Κυβέρνησης, αντί να αναµένετε την έκδοση της
απόφασης του Σ.τ.Ε. ώστε να τη µελετήσετε και να ετοιµάσετε
τη σχετική νοµοθεσία συµµορφούµενοι µε το σκεπτικό, προσπα-
θήσατε να αποδείξετε ότι τάχα µου δήθεν αναλαµβάνετε νοµο-
θετική πρωτοβουλία. Αδίκως πασχίζετε. Ο κόσµος έχει καταλάβει
ότι αφού σηκώσατε µόνοι σας το λάβαρο της επανάστασης εναν-
τίον των καναλιών, είστε ανίκανοι να ολοκληρώσετε έστω και
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αυτή τη µεταρρύθµιση και δεν έχετε καν τη δικαιολογία του µνη-
µονίου. Ζητήστε επιτέλους µια συγγνώµη, διαφορετικά παραιτη-
θείτε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Μεγαλοοικονό-
µου από την Ένωση Κεντρώων έχει τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φυσικά στηρί-
ζουµε την κύρωση της συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Κυβέρ-
νησης και της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας σε
σχέση µε τους τοµείς έρευνας και διάσωσης, αλλά αυτήν τη
στιγµή ήλθαµε γι’ αυτήν την κύρωση και εν τω µέσω της νυκτός
ήλθαν τόσο σοβαρές τροπολογίες που δεν προλαβαίνουµε ούτε
να τις δούµε, ούτε να τις εξετάσουµε. Τέλος πάντων.

Εγώ θα αρχίσω µε την τροπολογία µε αριθµό 734 µε την οποία
αναστέλλεται η εφαρµογή του άρθρου 2A του ν.4339 µέχρι την
έκδοση των αποφάσεων του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Η Ένωση Κεντρώων τάχθηκε από την πρώτη στιγµή υπέρ της
συγκρότησης του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. Δεν
επιτρέπεται σε µια δυτική χώρα να γίνεται παράκαµψη του Συν-
τάγµατος και µάλιστα να καταργείται εν τοις πράγµασι µια ανε-
ξάρτητη αρχή, της οποίας ο ρόλος είναι θεµελιώδης. Η ρύθµιση
και ο έλεγχος του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου είναι κυρίως η εξα-
σφάλιση της αντικειµενικότητας και της αµεροληψίας και η εξα-
σφάλισή τους είναι η εφαρµογή του Συντάγµατος, γιατί στην
πραγµατικότητα αυτό είπε το Σ.τ.Ε., ότι δηλαδή η κυβερνητική
πλειοψηφία έδρασε εκτός Συντάγµατος. 

Η δικαστική εξουσία, µε την κατασταλτική δύναµη που διαθέ-
τει, µάς υπέδειξε και υπέδειξε κυρίως στην Κυβέρνηση, αλλά και
στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αυτό που λέει ο Πρόεδρός µας
εδώ και µήνες: Στην Ελλάδα της κρίσης σε όλους τους τοµείς,
κανείς δεν µπορεί να ξεπεράσει τον σκόπελο µόνος του. 

Καµµία εµπιστοσύνη δεν έχουµε στον Πρωθυπουργό, τον κ.
Τσίπρα, όπως δεν έχουµε καµµία εµπιστοσύνη και στον Πρόεδρο
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τον κ. Μητσοτάκη. Όταν, όµως,
επιτέλους οι δύο συµφωνήσουν και αποφασίσουν να συνεννοη-
θούν, τότε και µόνο η Ένωση Κεντρώων θα συµφωνήσει. 

Άρα επιστρέφουµε σ’ αυτό που είπε ο Πρόεδρός µας, ο κ. Λε-
βέντης: Κατάργηση του νόµου Παππά, συγκρότηση του ΕΣΡ
άµεσα εντός των ηµερών, ξεκαθάρισµα του τοπίου µέσα σε διά-
στηµα ενός µηνός. Το λάθος και η αντισυνταγµατικότητα δεν θα
διορθωθούν µε νέο ηµίµετρο, µε αναστολή ενός άρθρου και µε
άναρθρες κραυγές εκατέρωθεν. 

Ψέγουµε τον κύριο Υπουργό που βιάστηκε, ψέγουµε την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση που όλα αυτά τα χρόνια έµεινε σε αδρά-
νεια.

Στο δια ταύτα: Ο λαός πάλι παρακολουθεί τηλεοπτικά κανάλια
χωρίς κανένα ρυθµισµένο πλαίσιο και µ’ ένα υποβαθµισµένο πρό-
γραµµα και οι εργαζόµενοι των µέσων µαζικής ενηµέρωσης είναι
«στον αέρα» και το κράτος δεν εισπράττει. Έχετε καταλάβει εκα-
τέρωθεν ότι δεν πάει έτσι η πατρίδα µας µπροστά, µε εγωισµούς,
µε εκβιασµούς, µε µικροπολιτική;

Προτείνω αφ’ ενός η Κυβέρνηση να µη διορθώνει τα λάθη της
µε νέα λάθη και αφ’ ετέρου να δείξει ειλικρινή συµπάθεια και
συµβιβασµό στο κλίµα αυτό που υπάρχει. Όταν ένας υποψήφιος
είναι ικανός µε βάση το βιογραφικό του να εκλεγεί Πρόεδρος του
ΕΣΡ, να ψηφιστεί, αν δεν είναι ικανός, να καταψηφιστεί. Οτιδή-
ποτε άλλο είναι εκτός Συντάγµατος. 

Σε κάθε περίπτωση εµείς από την πλευρά µας ως Ένωση Κεν-
τρώων έχουµε αποφασίσει ότι θα στηρίξουµε την όποια επιλογή
προσώπου της Νέας Δηµοκρατίας εντελώς συνειδητά, προκει-
µένου επιτέλους να συγκροτηθεί αυτή η ανεξάρτητη αρχή. 

Εποµένως, δεν υπάρχει ούτε χρόνος ούτε χώρος για µικροπο-
λιτικές λογικές και παιχνίδια που κάνετε µεταξύ σας. Η συνολική
απόσυρση του περίφηµου νόµου Παππά είναι πλέον µονόδρο-
µος. Έτσι, η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας που
έκρινε αντισυνταγµατικό το επίµαχο άρθρο 2A πρέπει να γίνει
απόλυτα σεβαστή. 

Με αυτή τη λογική, η Ένωση Κεντρώων θα ψηφίσει «παρών»

στην τροπολογία 734. Εξάλλου, πριν από λίγο ήλθε στα χέρια
µας µια τροπολογία, η 740, που δεν είναι τίποτε άλλο από ένα
«µπάλωµα» συνολικά του προβληµατικού τοπίου που έχει ο
νόµος. 

Δεν είναι λύση να αλλάζετε τις λέξεις σε έναν νόµο που απέ-
τυχε στην πράξη και η νοµιµότητά του κρίνεται και κρίθηκε από
το Συµβούλιο της Επικρατείας. Οπότε, και να αλλάζετε κάποιες
λέξεις δεν φέρνει καµµία σοβαρότητα. 

Εν συνεχεία, είµαστε κάθετα αντίθετοι στην τροπολογία µε
αριθµό 739, η οποία καταργεί ουσιαστικά τα χρηµατικά όρια που
υπάρχουν στις δηµόσιες συµβάσεις για συγκεκριµένους φορείς.
Προφανώς, η διαρκής παραβίαση του κανονιστικού πλαισίου για
τις δηµόσιες συµβάσεις στο όνοµα µιας ταχύτητας συνιστά ευ-
θεία παραβίαση της νοµιµότητας. Θα το αναλύσει πιο συγκεκρι-
µένα ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος. 

Σε σχέση µε την τροπολογία µε αριθµό 738 η οποία αφορά
στην κατάσταση στην ΕΠΟ, η δική µας στάση είναι η εξής. Προ-
φανώς, έχει δηµιουργηθεί µια τεράστια αναταραχή στον χώρο
του ποδοσφαίρου. Προφανώς, η όλη κατάσταση απαιτεί µια σο-
βαρή και προσεκτική διαχείριση. Σ’ αυτό το πλαίσιο απαιτείται
µια διαφορετική κοινής αποδοχής διοίκηση της ΕΠΟ, όµως η
Ένωση Κεντρώων διαφωνεί µε τον τρόπο που επέλεξε η Κυβέρ-
νηση να γίνει αυτή η µετάβαση. Γι’ αυτό στη σχετική τροπολογία
θα ψηφίσουµε «παρών». Το ζητούµενο συνολικά είναι να µην γί-
νονται διαρκώς µονοµερείς και αιφνιδιαστικές ενέργειες από την
πλευρά της Κυβέρνησης αλλά για όλα τα σοβαρά ζητήµατα να
υπάρξει επιτέλους η συναίνεση την οποία η Ένωση Κεντρώων
ζήτησε εξαρχής και επιτακτικά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες, κύριοι συνάδελφοι, κατ’

αρχάς δεν πρέπει να ξεχνιόµαστε. Η δικαιοσύνη µίλησε, η δηµο-
κρατία µίλησε και το µαύρο δεν πέρασε. Από εδώ ξεκινάµε. Δεν
ξεκινάµε από τις Διασκέψεις Προέδρων και από τροπολογίες. Ξε-
κινάµε από το ότι επί δεκατέσσερις µήνες κάτι λέγαµε στην Κυ-
βέρνηση και κάτι µας απαντούσε. Η Κυβέρνηση αποδείχθηκε µε
τον πιο επίσηµο θεσµικό τρόπο ότι είχε απολύτως άδικο και ότι
το µαύρο που ήθελε να επιβάλλει και τα κανάλια που ήθελε να
στήσει, δεν πέρασαν ως µέθοδος δηµοκρατικής πρακτικής. Από
εδώ ξεκινάµε. 

Θέλω να σας καλέσω, γιατί θα επιµείνω σ’ αυτό που µας συ-
νέβη πριν δώσουµε τη λύση σήµερα και να σας θυµίσω, συνά-
δελφοι, κυρίες και κύριοι, τις εξελίξεις του φθινοπώρου,
σωτηρίου έτους 2016. 

Πρώτος ξεκινάει ο Πρωθυπουργός στη Διεθνή Έκθεση Θεσ-
σαλονίκης, ο οποίος προεξοφλεί απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Μάλιστα δεν δίνει ούτε µια πιθανότητα στην αντι-
συνταγµατικότητα. Ωραίος Πρωθυπουργός! Ωραίος Πρωθυ-
πουργός που δεν ξέρει τι είναι αυτό το όργανο, δεν ξέρει ποιο
είναι το σκεπτικό του, ποια είναι η κατά το Σύνταγµα λειτουργία
του, αλλά παρ’ ό,τι δεν ξέρει, µας λέει και ποιο θα είναι το απο-
τέλεσµα. 

Στην συνέχεια, τι έχουµε συνάδελφοι; Έχουµε αυτό που είπαν
κάποιοι –δεν το είπα εγώ αλλά µου άρεσε- ότι «κάποιοι πιάστηκαν
µε τη γίδα στην πλάτη». Έχουµε τα όσα έγιναν γνωστά για τις
δανειοδοτήσεις της Τράπεζας Αττικής και έναν υποψήφιο που
ήταν σε απόλυτη συνεννόηση  µε την Κυβέρνηση, αν δεν τον κα-
θοδήγησε η Κυβέρνηση, απ’ όσα προκύπτουν από τον δηµόσιο
λόγο. Έχουµε δηλαδή, αυτό που αποκάλεσε το ΠΑΣΟΚ πολύ
ωραία ΣΥΡΙΖΑ Bank, ΣΥΡΙΖΑ Channel. 

Στη συνέχεια, µόλις ακούσαµε και άκουσε η Κυβέρνηση ότι το
Συµβούλιο της Επικρατείας έκρινε παραδεκτές τις αιτήσεις ακυ-
ρώσεως και θα έµπαινε στην ουσία, Παρασκευή βράδυ, γύρω
στις 8 η ώρα, ενηµερώθηκα εγώ από τη Βουλή ότι υπήρχε τρο-
πολογία Παππά. Σε πέντε µέρες όλα θα τα έκανε ο κύριος
Υπουργός Επικρατείας και θα υπήρχε το µαύρο στα κανάλια. Σε
πέντε µέρες. Έτσι χαρακτηρίστηκε εκείνη η τροπολογία. Απέ-
συρε την τροπολογία αυτή. 

Μετά έγινε απόπειρα να έχουµε διοίκηση του ΕΣΡ χωρίς να ξέ-
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ρουµε την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Έγινε η
απόπειρα αυτή, αποδοκιµάστηκε ορθότατα από την Αντιπολί-
τευση και δεν πέρασε. Στη συνέχεια αποφασίστηκε, όπως µά-
θαµε, η αντισυνταγµατικότητα του νόµου του κυρίου Υπουργού
Επικρατείας. Το ίδιο βράδυ η Κυβερνητική Εκπρόσωπος, δηλαδή
όλη η Κυβέρνηση, επιτίθεται εναντίον της δικαιοσύνης µε τον χει-
ρότερο τρόπο, όπως εκτιµήθηκε απ’ όλες τις δικαστικές και ει-
σαγγελικές ενώσεις που βγήκαν και µίλησαν µε τρόπο πολύ
σκληρό για την Κυβέρνηση. Όλα αυτά γίνονται σε λίγες εβδοµά-
δες µέσα. 

Στη συνέχεια, την επόµενη µέρα, που συγκροτούνται µετά τον
πανικό και τις επιθέσεις στη δικαιοσύνη, ανακοινώνει τροπολο-
γία-γέφυρα ο Υπουργός Επικρατείας γι’ αυτούς που µπήκαν στον
διαγωνισµό και την παίρνει πίσω και αυτήν. 

Στη συνέχεια, έχουµε την ανακοίνωση Πολύδωρα, αφού είχε
προηγηθεί ότι η τροπολογία θα κατατεθεί αφού γίνει η απόπειρα
να έχουµε ΕΣΡ στη Διάσκεψη των Προέδρων. Και αυτό το παίρ-
νουν πίσω. Γίνεται η Διάσκεψη των Προέδρων και έρχεται η τρο-
πολογία λίγα λεπτά πριν, αλλά µε υποψήφιο τον κ. Πολύδωρα,
απέναντι στον οποίο όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αλλά
και πολλοί απ’ ό,τι φάνηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ, από την πλειοψηφία,
είχαν µια αντίθετη γνώµη. Αποσύρεται ο κ. Πολύδωρας. 

Μετά, µε τη διαβεβαίωση του Προέδρου της Βουλής –που για
µας έπαιξε ρόλο- στη Διάσκεψη των Προέδρων, εµείς, ως Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ θέλω να θυµίσω ότι προ-
τείναµε τον καθηγητή τον κ. Σωτηρέλη για Πρόεδρο του ΕΣΡ,
χωρίς να έχουµε επικοινωνήσει και συνεννοηθεί µαζί του, για να
δηλώσουµε τον τύπο του ανθρώπου που θέλουµε να είναι εκεί,
ενός µάχιµου ανθρώπου, ενός ανθρώπου που έχει την έξωθεν
καλή µαρτυρία, διότι όλοι αναγνωρίζουµε τις αντικειµενικές του
προσεγγίσεις. Και είπαµε ότι δεν το έχουµε συζητήσει µαζί του,
γιατί δεν θέλαµε να έχουµε φέρει µια πρόταση που ντε και καλά
θα ήταν αυτή, αλλά να δείξουµε έναν χαρακτήρα που πρέπει να
διέπει τον άνθρωπο που θα αναλάβει το ΕΣΡ. Και µετά έγιναν
όσα έγιναν στη Διάσκεψη των Προέδρων.

Την εποµένη, στον κ. Ευαγγελάτο και σήµερα το πρωί στον
«ΣΚΑΪ», ο κύριος Υπουργός Επικρατείας φρόντισε να τινάξει τις
απόπειρες, τις επιβαλλόµενες από το Σύνταγµα, κύριοι συνάδελ-
φοι της Νέας Δηµοκρατίας, συναίνεσης για το ΕΣΡ, γιατί τα 4/5
είναι συνταγµατική ρύθµιση, άρα επιβάλλεται όπως σε όλες τις
αρχές και στο ΕΣΡ να βρούµε µια κοινή λύση. Δεν του άρεσε του
κυρίου Υπουργού Επικρατείας και φρόντισε δύο φορές, σήµερα
µάλιστα ήταν και ρητός και απερίφραστος -όχι εδώ που είχε ανα-
διπλωθεί, «κυβίστηση ευπρεπή» την είπε ο κ. Κεγκέρογλου, αλλά
το πρωί στον «ΣΚΑΪ»- να τα τινάξει όλα στον αέρα επιµένοντας
στα τέσσερα κανάλια, ότι αυτή θα είναι η εισήγηση της Κυβέρ-
νησης και ούτω καθεξής, ενώ, ταυτόχρονα, έχει φέρει µια τρο-
πολογία από τη Δευτέρα όπου αναστέλλεται το περίφηµο 2Α
άρθρο, όπου για την πρώτη εφαρµογή του νόµου όλα τα έκανε
ο κ. Παππάς. Και ενώ ο κ. Βούτσης είχε προειδοποιήσει ότι θα
υπάρχει και η τροπολογία για τη σύµφωνη γνώµη του ΕΣΡ για
τον αριθµό των αδειών, σήµερα επιµένει. 

Και ρωτάω: Πώς η Κυβέρνηση θα µπορούσε να επιµείνει, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, αφού το ΕΣΡ είναι µια Ανεξάρτητη
Αρχή, αφού αυτό έχει σύµφωνα µε τη σηµερινή τροπολογία την
αρµοδιότητα να εισηγείται στον Υπουργό, ο οποίος παίρνει την
τυπική πράξη, πόσα θα είναι τα κανάλια, αλλά δεν µπορεί να απο-
στεί -κατά τη σηµερινή τροπολογία- της σύµφωνης γνώµης του
ΕΣΡ; Πώς θα το επηρέαζε το όργανο; 

Οι προτάσεις σας, κύριοι της Κυβέρνησης, προτάσεις του κ.
Βούτση, είναι προτάσεις ανθρώπων που θα παίξουν τον ρόλο της
µεταφοράς; Αυτό εννοείτε;

Κύριε Υπουργέ, είστε σε πανικό. Δεν έχω τίποτα προσωπικό
µαζί σας, πραγµατικά τίποτα. Είστε ένας νέος άνθρωπος που
µπήκατε στην πολιτική, αλλά νοµίσατε ότι επειδή αυξήθηκε η δύ-
ναµή σας, ξαφνικά όλα µπορείτε να τα κάνετε και µε τη δικαιο-
σύνη και µε τη Βουλή και µε την εκτελεστική λειτουργία. Εάν
είχατε υποβάλει την παραίτησή σας, δεν θα είχατε τη ανάγκη,
κύριε Υπουργέ, να αυτοδικαιολογείστε κάθε µέρα, να προσπα-
θείτε να περισώσετε το πολιτικό σας κεφάλαιο, λέγοντας «τέσ-
σερις θα µείνουν οι άδειες, αυτή θα είναι η πρόταση της

Κυβέρνησης», όταν σας αδειάζουν όλοι. Θα έπρεπε να το έχετε
κάνει, ανεξαρτήτως αν θα το δεχόταν ο Πρωθυπουργός, που
είναι ο µόνος αρµόδιος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξέρουµε, οι θεσµικότεροι εξ
ηµών, ότι η παραίτηση εκτονώνει τις εντάσεις. Ακόµα και αν δεν
τη δεχτεί ο Πρωθυπουργός, που είναι δικαίωµά του να µην τη δε-
χτεί, ο Υπουργός έχει κάνει την υποχρέωσή του. Όταν, όπως σας
είπα και το πρωί, επί δεκατέσσερις µήνες έχετε αναστατώσει τη
χώρα, για να έρθει η ώρα που, κύριοι συνάδελφοι, αυτοί που έλε-
γαν περί ανοµίας στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο και αντέφασκαν -
γιατί έλεγαν από την άλλη πλευρά πόσα λεφτά έχουν πληρώσει
τα κανάλια επί τόσα χρόνια, κι έχουµε και εικόνα του τι έχει πλη-
ρώσει ο καθένας και ποιος δεν πλήρωσε και ποιον βοηθάει αυτός
που δεν πλήρωσε, εν πάση περιπτώσει- αντί, λοιπόν, να προσαρ-
µοστεί για να διασώσει κάτι από το πολιτικό του κεφάλαιο, αντι-
φάσκει µε τις τροπολογίες που καταθέτει, µε τα όσα λένε οι
υπόλοιποι.

Και γιατί το κάνει αυτό; Το κάνει, διότι πρέπει να πει στους
Βουλευτές της Πλειοψηφίας και στην κοινή γνώµη ότι ο άνθρω-
πος αυτός που πήγε να ασκήσει δική του ενηµέρωση, που δεν
τα κατάφερε, που έκανε ό,τι έπρεπε να κάνει για να ικανοποιήσει
τον Πρωθυπουργό του σε σχέση µε την οργανωµένη και στηµένη
ενηµέρωση, που έκανε όσα έκανε στον χώρο του ραδιοτηλεοπτι-
κού τοπίου, εν πάση περιπτώσει κρατάει κάτι από την πολιτική
του υπόσταση και ξεχνάει ότι έτσι όπως έχει συµβεί µε την κα-
τάργηση στην ουσία της νοµοθετικής του παρέµβασης του 2015
το τοπίο παραµένει πλήρως αρρύθµιστο. Οι προσωρινές άδειες
έχουν λήξει.  Κανένας δεν ξέρει τι γίνεται σήµερα! 

Όταν τον ακούνε το πρωί αυτοί που φοβόντουσαν την ανεργία
ρωτάνε: «Θα επιµείνει;»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, βαί-
νουµε προς το τέλος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όσοι γνωρίζουµε λέµε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, ότι οι κατεργαριές δεν περνάνε, υπάρχει από-
φαση της δικαιοσύνης ό,τι και αν µηχανεύονται βραχυπρόθεσµα. 

Θέλω, όµως, να πω στον Υπουργό Επικρατείας ότι θα πρέπει
τουλάχιστον στην προσπάθειά του να αντέξει πολιτικά να µην
λέει άλλα ψέµατα. Σήµερα, το πρωί σας άκουσα να λέτε ότι η
σύνθεση της διοίκησης του Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης ήταν
παράτυπη. 

Κυρίες και κύριοι, θυµάστε ότι µε τροπολογία κατήργησε όλες
τις διοικήσεις των ανεξάρτητων αρχών; Και έχω µπροστά µου
απόφαση της ολοµέλειας του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
σε σχέση µε το ερώτηµα, συνάδελφοι -για να σοβαρολογούµε-
«Η διάταξη του άρθρου τάδε του νόµου τάδε για την παράταση
της θητείας των µελών του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρα-
σης παραβιάζει το άρθρο 101 του Συντάγµατος;». Ερωτάται το
Νοµικό Συµβούλιο. Και απαντάει: «Όχι, δεν παραβιάζεται».

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Το Σ.τ.Ε. είπε το αντίθετο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το 2015 είναι, κύριε συνάδελφε, αυτό. 
Και ο Υπουργός το πρωί επικαλούµενος το Νοµικό Συµβούλιο

του Κράτους έλεγε πράγµατα που δεν ισχύουν, επιµένοντας να
προστατεύουν κατά κάποιο τρόπο το πολιτικό του κεφάλαιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο,
βάλτε µια τελεία. Περιµένουν οι Βουλευτές.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καταλήγω. Η συναίνεση που είναι εφι-
κτή στη Διάσκεψη Προέδρων δεν αφορά τον Υπουργό. Δεν τον
αφορά όχι µόνο επειδή είναι Υπουργός, αλλά επειδή είναι ο
Υπουργός µε αυτά τα πεπραγµένα.

Και σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, συνάδελφοι, θέλουµε, δεν
θέλουµε, καλώς ή κακώς, µε νοµικά ισχυρό ή ανίσχυρο τρόπο,
όλος ο εκτός της Αίθουσας δηµόσιος διάλογος, αλλά και από κά-
ποιους και εντός Αιθούσης στρέφεται γύρω από το ρήµα της
τροπολογίας της Δευτέρας «αναστέλλεται» και η πρόταση είναι
να γίνει «καταργείται». Αυτή η αλλαγή θα βοηθήσει την επίτευξη
σήµερα µεγάλης πλειοψηφίας και στη σηµερινή τροπολογία σας,
που µιλάτε για σύµφωνη γνώµη. Αυτό είναι θετικό. 

Τι δηµιουργεί πρόβληµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε
Υπουργέ Επικρατείας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
Λοβέρδο.
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ολοκληρώνω.
Δεν επεκτείνεται η αλλαγή που κάνετε σε όλες τις αρµοδιότη-

τες που αναλάβατε βάση του άρθρου 2, παράγραφος 4 του
νόµου. Και να σας θυµίσω, συνάδελφοι, ότι στον πρώτο νόµο
πριν τις τροπολογίες οι εντάσεις συνταγµατικότητας αφορούσαν
κυρίως το άρθρο 2, παράγραφος 4. 

Έρχεται, λοιπόν, να την θεραπεύσει αυτήν την αδυναµία που
προκάλεσε ο ίδιος, αλλά δεν το ολοκληρώνει. Δεν αναφέρετε και
στις τιµές ....

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, σας
παρακαλώ, ολοκληρώνετε!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρακαλώ, µια τελευταία φράση.
Παρακαλώ τον Υπουργό Επικρατείας, τον καλώ -αρκετά προ-

βλήµατα έχει δηµιουργήσει- να δεχτεί αυτές τις αλλαγές για να
είναι δυνατή η ολοκλήρωση της διαδικασίας εφαρµογής του άρ-
θρου 101 του Συντάγµατος και απόκτησης πια και για την Ανε-
ξάρτητη Αρχή του ΕΣΡ της κανονικής της διοίκησης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ. Πα-

ναγιώτα Κοζοµπόλη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, δεν µπορώ να µην σχολιάσω την διακριτική ευαισθη-
σία κάποιων που µίλησαν πριν από εµένα για τους εργαζόµενους
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης όταν ξέρουν ότι οι ίδιοι ευθύνον-
ται για το «µαύρο» στην ΕΡΤ. Δεν είχαν την ίδια ευαισθησία τότε
όταν έµειναν άνεργοι εξακόσιοι εργαζόµενοι στο ALTER, δεν θυ-
µηθήκαν να θρηνήσουν τότε από την ανοµία που κυριαρχούσε
και που ήδη είχαν επιβάλει, όταν έκλεισε η «ΑΠΟΓΕΥΜΑΤΙΝΗ»
και άλλα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, που όλα οφείλονται στην
ανοµία που είχε επιβληθεί, που ήταν τα τελευταία είκοσι πέντε
χρόνια σε αυτόν τον τόπο, τώρα να θρηνούν για τους εργαζόµε-
νους δήθεν και να αγωνιούν γι’ αυτούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον ν.4339/2015 τον επέβαλε,
τον γέννησε ουσιαστικά µία αγωνία, µία κοινή παραδοχή, την
οποία δηµιούργησε και την οποία παραδέχεται η ελληνική κοι-
νωνία, αλλά και σχεδόν όλες οι πτέρυγες αυτής της Βουλής. Η
απόδειξη είναι ότι τα περισσότερα εκ των άρθρων του νόµου
αυτού, του ν.4339 ψηφίστηκαν απ’ όλες τις πτέρυγες της Βου-
λής. 

Ποια παραδοχή είναι αυτή; Να µπει τάξη στην ανοµία και στο
άναρχο τοπίο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, να µπει τέλος σε
µια κατάσταση που το Συµβούλιο της Επικρατείας χαρακτηρίζει
ως µη ανεκτή. Η πληθώρα των νοµοθετικών διατάξεων που ρύθ-
µιζαν τον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης τα τελευταία εί-
κοσι πέντε χρόνια, λόγω της αναποτελεσµατικής τους
εφαρµογής είχαν ως βασική συνέπεια να παρέλθει όλη η εποχή
της αναλογικής τηλεόρασης χωρίς να δοθούν άδειες στους τη-
λεοπτικούς σταθµούς -µε ό,τι αυτό συνεπάγεται- κατά αντίθεση
µε τη διαµορφωµένη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. 

Οι απόπειρες νοµοθέτησης αλλά και η νοµοθέτηση χωρίς
εφαρµογή νόµων που ψηφίστηκαν στο παρελθόν, αποδεικνύουν
ότι η πολιτική βούληση να παταχθεί το καθεστώς ανοµίας, προ-
σέκρουε στα συµφέροντα που ήθελαν τη διατήρηση αυτού του
καθεστώτος µε πανηγυρική επικράτηση των τελευταίων. Με δε-
δοµένη την τεράστια δύναµη επηρεασµού και διαµόρφωσης των
συλλογικών συνειδήσεων που διαθέτει ειδικά η τηλεόραση -που
φτάνει µέχρι το σηµείο να υποστηρίζεται ότι η έµµεση τηλεοπτική
εµπειρία υποσκελίζει κι αυτήν την εµπειρία ζωής- και η χωρίς κα-
νόνες λειτουργία των τηλεοπτικών µέσων, θέτει θέµα στη λει-
τουργία της ίδιας της δηµοκρατίας. 

Αυτή η κοινή παραδοχή, λοιπόν, δηµιούργησε τον ν.4339/2015,
µε τον οποίο, µεταξύ άλλων, η διαδικασία αδειοδότησης παρέ-
χεται µέσω δηµοπρασίας στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρα-
σης. Παρ’ ότι στην αποκλειστική αρµοδιότητα του Συµβουλίου,
κατά το άρθρο 15 του Συντάγµατος, ανήκει µόνο ο έλεγχος και
η επιβολή διοικητικών κυρώσεων. 

Οι αποτυχηµένες προσπάθειες συγκρότησης του Εθνικού Συµ-
βουλίου Ραδιοτηλεόρασης και η επιβεβληµένη αναγκαιότητα

ρύθµισης του άναρχου τοπίου, οδήγησε στη µεταβατική διάταξη
–γιατί περί µεταβατικής διάταξης πρόκειται- του άρθρου 2Α, µε
την οποίο κατά την πρώτη εφαρµογή του νόµου η αδειοδότηση,
δια δηµοπρασίας πάλι, ανατίθεται στη Γενική Γραµµατεία Πλη-
ροφοριών. 

Είναι φανερό ότι η διάταξη του 2Α δεν αφαιρεί αρµοδιότητες
από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, αλλά το παρακάµ-
πτει για µια µόνο φορά και τούτο µετά τις τρεις επίσηµες αποτυ-
χηµένες προσπάθειες -γιατί ανεπίσηµες είχαν προηγηθεί-
συγκρότησης του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης και τη
διέλευση έξι µηνών από την ψήφιση του νόµου µε δεδοµένη τη
δυσλειτουργία του άρθρου 101 του Συντάγµατος, το οποίο απαι-
τεί την αυξηµένη πλειοψηφία των 4/5 για τη συγκρότηση του ορ-
γάνου. Ή η πλειοψηφία αυτή ή τίποτα. Δεν παρέχεται άλλη
δυνατότητα, ενώ αυτό δεν το συναντάµε πουθενά αλλού. Ακόµα
και στην εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας ξέρουµε ότι
υπάρχουν εναλλακτικές λύσεις. 

Όµως η διάταξη 101 του Συντάγµατος, κυρίες και κύριοι, θε-
σπίστηκε για την επίτευξη οµοφωνιών και συναινέσεων και όχι
για εκβιασµούς. Έχουµε, λοιπόν, αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας πληθώρα ή µε τη µορφή ακύρωσης προστίµων, γιατί
το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης δεν ήταν σωστά συγκρο-
τηµένο, ή απευθείας. 

Το κράτος, κατά το Σύνταγµα, έχει την ευθύνη και έπρεπε να
προχωρήσει. Σήµερα, κατά την προσωπική µου άποψη, η διάταξη
2A του ν.4339 δεν ισχύει, γιατί η πρώτη εφαρµογή του νόµου
επήλθε. Όµως εν όψει της επικείµενης έκδοσης της απόφασης
του Συµβουλίου της Επικρατείας θεωρώ ότι είναι ορθό να παγώ-
σει η διαγωνιστική διαδικασία αδειοδότησης που ξεκίνησε µε τη
διάταξη αυτή, σηµατοδοτώντας ταυτόχρονα και την άρση του
διεξόδου, την επίτευξη συγκλήσεων, την επίτευξη συµφωνίας,
την υποστήριξη συγκρότησης του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης. 

Ανοίγει τον δρόµο για την τακτοποίηση του ραδιοτηλεοπτικού
τοπίου στο πνεύµα του Συντάγµατος και των αποφάσεων του
Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Στην περαιτέρω ενίσχυση του θεσµικού ρόλου του Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης κινείται και η δεύτερη τροπολο-
γία, µε την οποία προβλέπεται ότι ο καθορισµός του αριθµού των
δηµοπρατούµενων αδειών θα πραγµατοποιείται µε σύµφωνη
γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, η οποία δε-
σµεύει το αποφασίζον όργανο. Αυτό, πραγµατικά, αναβαθµίζει
το Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. 

Εδώ να σηµειώσω ότι αυτή η διάταξη της αναβάθµισης υπερ-
βαίνει όλα τα προηγούµενα νοµοθετήµατα από το 1989 και εν-
τεύθεν, που αναθέτουν την αρµοδιότητα αυτή στον Υπουργό. 

Απορία προκαλεί και η όψιµη άποψη της Ένωσης Κεντρώων
της απόσυρσης του νόµου συνολικά, όταν -όπως προείπα- η
Ένωση Κεντρώων -όπως και πολλά από τα κόµµατα- έχει ψηφίσει
οκτώ από τα δεκαέξι άρθρα του νόµου που ζητά σήµερα να απο-
συρθεί. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επειδή τα προβλήµατα που απα-
σχολούν την ελληνική κοινωνία και τη χώρα µας είναι πολύ πιο
σοβαρά από τα να συζητούµε αν θα εφαρµοστεί η νοµιµότητα
και η συνταγµατικότητα ή όχι, πρέπει να το προσπεράσουµε. Η
απαίτηση της ελληνικής κοινωνίας είναι να προχωρήσουµε και
να ψηφίσουµε οµόφωνα τις προτεινόµενες τροπολογίες που ανα-
βαθµίζουν το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, για να ανοίξει
ο δρόµος για τη συγκρότησή του, για την τακτοποίηση του ρα-
διοτηλεοπτικού τοπίου. Τα αντίθετα, κυρίες και κύριοι, είναι η
ανοµία και η συνταγµατική εκτροπή.

Ευχαριστώ.   
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Άδωνις Γεωργιά-
δης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Παππά, οφείλω προσωπικά να σας συγχαρώ -και το λέω
µε µεγάλη ειλικρίνεια- παρά τις µεγάλες αποτυχίες στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας. Σας συγχαίρω. Έχετε καταφέρει επί δύο
µήνες να αλλάξετε την ατζέντα και να συνοµιλεί ολόκληρη η ελ-
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ληνική κοινωνία ωσάν να µην έχει άλλα προβλήµατα η χώρα,
ωσάν να είναι το ζήτηµα της οριστικής αδειοδοτήσεως των τη-
λεοπτικών σταθµών το κορυφαίο ζήτηµα της χώρας µας. 

Και αυτό, υπό µία έννοια, βοηθάει πολύ την Κυβέρνησή σας.
Σήµερα έπρεπε να µιλάµε για τους συνταξιούχους, τους οποίους
κοροϊδέψατε και τους κόψατε τις συντάξεις, ενώ τους υποσχό-
σασταν δέκατη τρίτη σύνταξη. Σήµερα έπρεπε να συζητάµε για
το πώς καταφέρατε να χάσετε µόνο από την ανακεφαλαιοποίηση
των τραπεζών που δεν χρειαζόταν κι έγινε λόγω του πρώτο εξα-
µήνου διαπραγµατεύσεώς σας -ακούστε το νούµερο που έχασε
σε αξίες τραπεζικών µετοχών το ελληνικό δηµόσιο, κύριε Παππά,
για το συµφέρον του οποίου κόπτεσθε- 30 χιλιάδες εκατοµµύρια
ευρώ. 

Εσείς και η Κυβέρνησή σας παραλάβατε 34 δισεκατοµµύρια
ευρώ ως αξίες τραπεζικών µετοχών και τα κάνατε 4 δισεκατοµ-
µύρια µέσα σε εννέα µήνες. Χάσατε 30 χιλιάδες εκατοµµύρια.
Και βγαίνετε και κάνετε υποδείξεις. Χάσατε 30 χιλιάδες εκατοµ-
µύρια και γελάει ο κ. Παππάς. Κι έχει το θράσος να βγαίνει στα
κανάλια και να λέει: «Υπερασπίζοµαι το δηµόσιο συµφέρον. Σας
έφερα 258 εκατοµµύρια». Μπράβο! Μας λείπουν είκοσι εννέα χι-
λιάδες οκτακόσια εκατοµµύρια! Μη γελάτε καθόλου! 

Πράγµατι, είναι µια µορφή επιτυχίας ότι συζητάµε τόσο καιρό
γι’ αυτό το θέµα, λες και είναι το µείζον θέµα. Ε, δεν είναι το µεί-
ζον θέµα. Λύστε τα σοβαρά θέµατα της χώρας και να λύσουµε
κι αυτό. Δεν είναι, όµως, το µείζον θέµα. Υπό αυτήν την έννοια,
και η σπουδή σας να νοµοθετήσετε πριν καν πάρετε την από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, υπηρετεί αυτή την στρα-
τηγική, να πείσετε, δηλαδή, τον ελληνικό λαό για το πόσο
σπουδαίο είναι αυτό το θέµα.

Πάµε, όµως, να τα δούµε µε τη σειρά, κύριε Παππά. 
Πρώτα απ’ όλα, θέλετε να ρίξετε το βάρος της µη συγκροτή-

σεως του συµβουλίου στη Νέα Δηµοκρατία. Το λέει και ο κ. Πα-
παχριστόπουλος σε κάθε κανάλι που βγαίνει. Αυτό, πέραν του
ότι είναι λάθος, είναι ψέµα, γιατί γνωρίζετε καλά ότι συµβούλιο
είχαµε. Το συµβούλιο εσείς το καταργήσατε, προσωπικά εσείς.
Και γιατί το καταργήσατε; Και µην κουνάτε καθόλου το κεφάλι
σας. Γιατί το καταργήσατε, λοιπόν; Γιατί θέλατε να ξηλώσετε την
κ. Λίνα Αλεξίου. Σας λέει τίποτα το όνοµα «Ζωή Κωνσταντοπού-
λου»; Το θυµάστε καθόλου; Μπράβο. 

Επειδή, λοιπόν, θέλατε να ξηλώσετε τη µητέρα της κ. Ζωής
Κωνσταντοπούλου, -εσείς εδώ οι πρώην σύντροφοί της, που την
χειροκροτούσατε όταν ήταν Πρόεδρος της Βουλής και λέγατε τι
σπουδαία είναι- από το συµβούλιο και δεν µπορούσατε να ξηλώ-
σετε µόνο έναν, καταργήσατε ένα βράδυ εδώ όλο το συµβούλιο
που υπήρχε, το οποίο µπορούσε να συνεδριάζει και να προχω-
ρήσει και τις διαδικασίες. 

Άρα, σήµερα δεν έχουµε συµβούλιο, γιατί εσείς δεν θέλατε τη
µητέρα της Ζωής Κωνσταντοπούλου, για να συνεννοούµαστε.

Πάµε, όµως, και στη συνέχεια. Τι κάνατε; Αφού υφαρπάξατε
τις αρµοδιότητες του Εθνικού Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου,
µετά είχατε και την απαίτηση η Νέα Δηµοκρατία και η υπόλοιπη
αντιπολίτευση να έρθει και να ψηφίσει συµβούλιο. Και έχετε και
το ακόµα µεγαλύτερο θράσος να κατηγορείτε την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση ότι δεν κάνει -λέει- εποικοδοµητική αντιπολίτευση.
Έρχεστε και λέτε εσείς, ο Παππάς, ο Τσίπρας, που ως Αρχηγός
της Αντιπολιτεύσεως δεν ψήφισε ούτε ένα άρθρο ενός νόµου,
δεν ψήφισε ούτε µία ανεξάρτητη αρχή και δεν έβαλε πλάτη στην
εθνική διαπραγµάτευση -γιατί τότε µας λέγατε ότι θα διώξετε τον
Σόιµπλε, τη Μέρκελ κλπ.- της χώρας, ότι δεν κάνουµε εποικοδο-
µητική αντιπολίτευση. Και δεν πέφτει το ταβάνι εδώ να σας πλα-
κώσει την ώρα που τα λέτε!

Πάµε, όµως, τώρα στην ουσία για το πού βρισκόµαστε σή-
µερα. Έρχεστε µε µία νοµοθετική πρωτοβουλία. Κατ’ αρχάς,
γιατί έρχεστε µε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία; Έρχεστε,
γιατί ηττηθήκατε κατά κράτος. Σπανίως στην πολιτική ιστορία
της χώρας µας ένας Υπουργός έχει ηττηθεί τόσο έντονα και µε
τόσο ξεκάθαρο τρόπο όσο εσείς. Και δεν είχατε την ελάχιστη ευ-
θιξία να παραιτηθείτε. Αυτό, οµολογώ, είναι πρωτοφανές.

Υπενθυµίζω τη δήλωση του κ. Τσίπρα στη Διεθνή Έκθεση Θεσ-
σαλονίκης: «Είναι αδιανόητο το Συµβούλιο της Επικρατείας να
βγάλει αντισυνταγµατικό το νόµο Παππά. Αδιανόητο!» Τόσο καλά

είχατε πληροφορήσει τον Πρωθυπουργό σας και τον εκθέσατε
κατά αυτόν τον τρόπο. Εκτός και εάν ήταν δική του, πρωτόλεια
άποψη και έχει απλώς εκτεθεί ο ίδιος όπως σε τόσα άλλα,
πράγµα που καθόλου δεν αποκλείεται.

Πάµε τώρα στη θέση της Νέας Δηµοκρατίας για να είµαστε
όλοι καθαροί και συνεννοηµένοι µεταξύ µας. Η Νέα Δηµοκρατία
φυσικά και θέλει να υπάρχει συµβούλιο. Η Νέα Δηµοκρατία, που
την κατηγορείτε για αδιάλλακτη πολιτική, έχει ψηφίσει τέσσερις
ανεξάρτητες αρχές ήδη όταν εσείς δεν είχατε ψηφίσει ούτε µία.
Και έρχεστε εσείς που δεν είχατε ψηφίσει ούτε µία, να κατηγο-
ρείτε τη Νέα Δηµοκρατία ότι µπλοκάρει τις ανεξάρτητες αρχές. 

Γιατί, όµως, δεν την έχουµε ψηφίσει; Γιατί η θέση µας από την
αρχή είναι απολύτως ξεκάθαρη και δεδοµένη, για να είµαστε συ-
νεννοηµένοι. Δεν σας έχουµε απολύτως καµµία εµπιστοσύνη, µη-
δενική εµπιστοσύνη, σας θεωρούµε παντελώς αναξιόπιστο. Εγώ
προσωπικά -και θα το πω να ακουστεί- σας θεωρώ και τον ηθικό
αυτουργό, τον ιθύνοντα νου, της απόπειρας εκβιασµού του δι-
καστηρίου µε το γνωστό πρωτοσέλιδο της «ΑΥΓΗΣ», όπου αφού
το δηµοσίευσε το κοµµατικό σας όργανο σε πρωτοσέλιδο -κοµ-
µατική σας εφηµερίδα το έχει δηµοσιεύσει-, βγήκατε µετά εσείς
και λέγατε ότι είναι απαράδεκτο να βγαίνουν τα προσωπικά του
δικαστή στον αέρα. Τέτοια υποκρισία!

Τι πιστεύουµε ότι θέλετε να κάνετε; Πιστεύουµε ότι αυτό που
τώρα προσπαθείτε να κάνετε -και που σας ξέφυγε το πρωί, ευ-
τυχώς, στην τηλεόραση του «ΣΚΑΪ», για να είµαστε όλοι ενήµεροι
στην Αίθουσα εδώ- είναι πολύ απλό. Να φτιάξετε ένα ελεγχόµενο
από εσάς συµβούλιο. Να παρασύρετε, δηλαδή, την αντιπολί-
τευση στο σύνολό της στο να φτιάξετε ένα ελεγχόµενο από εσάς
συµβούλιο και να επαναφέρετε, ακριβώς, την προσπάθειά σας
να κλείσετε τα κανάλια και να διαµορφώσετε το ραδιοτηλεοπτικό
τοπίο µε τον τρόπο που εσείς επιθυµείτε µέσω του Ραδιοτηλεο-
πτικού Συµβουλίου. Αυτό θέλετε να κάνετε!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γιατί εάν δεν θέλατε να κάνατε αυτό, θα πηγαίνατε µε θάρρος
και θα λέγατε στις συνεντεύξεις σας και σήµερα και αλλαχού, ότι
εντάξει, αυτή η υπόθεση τελείωσε, πάµε να βρούµε συναινετική
λύση µε όλους για να φτιάξουµε έναν καινούριο ραδιοτηλεοπτικό
χάρτη µε οριστικές άδειες. Όµως, δεν κάνατε αυτό. Τι είπατε το
πρωί στη συνέντευξή σας στον «ΣΚΑΪ»; Είπατε ότι βεβαίως ο
νόµος Παππά συνεχίζεται, απλώς καθυστερεί λίγο η εφαρµογή
του λόγω της αποφάσεως του Σ.τ.Ε, κύριε Λοβέρδο. Αυτή ήταν
η ακριβής φράση του κ. Παππά. Καθυστερεί λίγο η εφαρµογή
του! Και εκεί, κύριε Βούτση, βάλατε και τα τέσσερα. Επανήλθε ο
Υπουργός στα τέσσερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργιάδη,
δεν µπορείτε να καθυστερήσετε άλλο. Θα βάλετε µία τελεία
τώρα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και η σύµφωνη γνώµη που
βάζει σήµερα, βεβαίως είναι µια µείζονα υποχώρηση σε σχέση
µε αυτά που έλεγε πριν λόγω του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Έχει, όµως, νόηµα µόνο εάν έχουµε πραγµατικά ανεξάρτητο
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεοράσεως. Εάν έχετε κοµµατικά στε-
λέχη, όπως ο κ. Μουλόπουλος -λέω ένα παράδειγµα- τότε βε-
βαίως µε κοµµατικά στελέχη δεν έχουµε ένα ανεξάρτητο
Συµβούλιο Ραδιοτηλεοράσεως.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ο κ. Μορώνης!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μην κουνάτε το κεφάλι

σας, κύριε. Δεν ξέρετε ότι ήταν στη διευθυντική οµάδα της
«ΑΥΓΗΣ» ο κ. Μουλόπουλος, ότι είναι κοµµατικό σας στέλεχος;
Δεν το ξέρετε; 

Αν ο σκοπός σας είναι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργιάδη,

ανοίγετε διάλογο τώρα, τέτοια ώρα; Τελείωσε ο χρόνος σας. Για
λόγους ισηγορίας µε τους συναδέλφους σας, βάλτε µια τελεία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: ...υπάρχει και θράσος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Καλά τώρα! Θράσος! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αν ο σκοπός σας είναι να

µας παρασύρετε σε ένα ελεγχόµενο συµβούλιο απλώς και µόνο
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για να εφαρµόσετε τον νόµο που το Συµβούλιο της Επικρατείας
δεν σας επέτρεψε να εφαρµόσετε και να στείλετε τους ανθρώ-
πους στον δρόµο όπως θέλατε -αν αυτό θέλετε να κάνετε-, σας
διαβεβαιώ ότι η Νέα Δηµοκρατία θα σας εµποδίσει να το κάνετε
αυτό.

Αν θέλετε πράγµατι να φτιάξουµε συµβούλιο πραγµατικό, η
Νέα Δηµοκρατία θα είναι εποικοδοµητική. Αλλά, θα πρέπει να
αφήσετε την αλαζονεία που είχατε στην προηγούµενή σας οµιλία
και να σηκωθείτε από εκεί µε θάρρος και να πείτε: «Απέτυχα. Ο
νόµος µου και η προσπάθειά µου έχει τελειώσει. Πάµε από µη-
δενική βάση να φτιάξουµε ένα ραδιοτηλεοπτικό τοπίο µε οριστι-
κές άδειες». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργιάδη, δεν
µπορείτε να αγνοείτε άλλο το Προεδρείο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τελειώνοντας, για να
κλείσω από εκεί που ξεκίνησα, θα πω το εξής: Δεν είναι, παρά
ταύτα, αυτό το ζήτηµα το µεγαλύτερο πρόβληµα της Ελλάδας
σήµερα -όπου µας έχετε βάλει µια ολόκληρη χώρα να ασχολού-
µαστε επί δύο µήνες- ούτε έχετε κάνει και τίποτα το τροµερά
σπουδαίο όσο νοµίζετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Σα-
χινίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, στο σηµερινό σχέδιο νόµου για την
κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας
αν και ο ειδικός αγορητής µας αρχικά είχε δηλώσει επιφύλαξη
σήµερα ακούσατε πολύ καλά ότι είµαστε θετικοί. Είµαστε θετικοί
γιατί δεν θα µπορούσαµε να κάνουµε και διαφορετικά ως Έλλη-
νες εθνικιστές εµείς από τη Χρυσή Αυγή. Για εµάς, επειδή η Κύ-
προς δεν είναι ελληνική, αλλά είναι Ελλάδα, σε οτιδήποτε είναι
καλύτερο για το νησί της Κύπρου µας θα είµαστε θετικοί. 

Εις ό,τι αφορά αυτά που ειπώθηκαν από πλευράς Υπουργών
ΣΥΡΙΖΑ: Οι λόγοι σας, κύριε Παππά, από τις πράξεις σας έχουν
διαφορά. Δυστυχώς οι πράξεις σας αναιρούν τους λόγους σας.
Αναφερθήκατε στην τοποθέτησή σας και ζητήσατε τη συναίνεση
ούτως ώστε να ψηφίσουµε όλοι µαζί τις τροπολογίες που φέρ-
νετε σε κάθε νοµοσχέδιο. Δυστυχώς, αυτό δεν µπορεί να γίνει.
Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 734 και ειδικό 9, που καταθέ-
σατε, δεν καταργείται, απλά αναστέλλεται. Ενώ ήµασταν πρόθυ-
µοι να ψηφίσουµε από «Παρών» έως «Ναι», σε καµµία περίπτωση
δεν θα µπορούσαµε να τη στηρίξουµε. 

Εις ό,τι αφορά τις υπόλοιπες τροπολογίες: Με την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 740 -την τελευταία που καταθέσατε- ζητάτε,
κύριε Υπουργέ, να επιχειρήσετε εκ του πονηρού να αµβλύνετε
τις αντιθέσεις οι οποίες έχουν προκύψει αναφορικά µε το φλέγον
ζήτηµα των τηλεοπτικών αδειών και ενισχύετε, δήθεν, το Εθνικό
Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο για προφανείς λόγους πολιτικής
σκοπιµότητας. Συγκεκριµένα προτείνετε την αλλαγή µίας λέξης
στο άρθρο 2 του ν.4339/2015, µε τη σύµφωνη γνώµη του ΕΣΡ
αντί για τη λέξη «αιτιολογηµένη» που ίσχυε ως τώρα. 

Είναι προφανές ότι η προσπάθειά σας, κύριε Υπουργέ, θέλει
να θολώσει τα νερά και να αποδείξει, για µια ακόµη φορά, την
ανακολουθία που επιδεικνύει αυτή η Κυβέρνηση µεταξύ των
λόγων και των έργων της.

Με την τροπολογία µε γενικό αριθµό 738 και ειδικό 9, κύριε
Κοντονή, το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού εισάγει µία
διάταξη δυνάµει της οποίας προτείνεται ο καθορισµός µιας επι-
τροπής εξοµάλυνσης η οποία θα είναι στελεχωµένη από µέλη τα
οποία θα οριστούν από µία µεικτή επιτροπή της FIFA και της
UEFA. Η επιτροπή αυτή εξοµάλυνσης θα έχει ως καθήκοντα
πρώτον, να διαχειρίζεται τα καθηµερινά ζητήµατα της ΕΠΟ, δεύ-
τερον, να διορθώνει τις ρυθµίσεις κανονισµού της FIFA όταν
αυτό φυσικά θα κρίνεται απαραίτητο και τρίτον, να ορίσει τις
εκλογές της οµοσπονδίας µέχρι 31 Μαΐου. Αυτό αν µη τι άλλο,
κύριε Υπουργέ, δηλώνει ανικανότητα. Δεν είστε ικανοί ούτε να
ορίσετε το πότε θα γίνουν οι εκλογές στην ΕΠΟ; 

Εις ό,τι αφορά την τροπολογία 739 για το υπερταµείο, το
Υπουργείο εδώ εισάγει µια τροπολογία η οποία έχει σκοπό να

παρακάµψει την ελληνική νοµοθεσία και ουσιαστικά να καταστή-
σει κυρίαρχη την ευρωπαϊκή νοµοθεσία σε θέµατα που άπτονται
των ελληνικών συµφερόντων στον τοµέα των δηµοσίων συµβά-
σεων. Απευθείας αναθέσεις κατά παρέκκλιση του υφιστάµενου
θεσµικού πλαισίου για τις δηµόσιες συµβάσεις θα µπορεί να
κάνει η «Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας ΑΕ», τα
«Ελληνικά Τουριστικά Ακίνητα» και το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας. 

Με αυτήν την τροπολογία που καταθέσατε, την οποία υπογρά-
φουν οι Υπουργοί Οικονοµικών -ο κ. Τσακαλώτος και ο κ. Σταθά-
κης- η Κυβέρνησή σας δίνει τη δυνατότητα στο υπερταµείο και
σε όλες τις θυγατρικές του να θεσπίζουν µε δικούς τους κανονι-
σµούς παρεκκλίσεις από τις εθνικές νοµοθεσίες δηµοσίων συµ-
βάσεων για αναθέσεις πάνω και κάτω από τα χρηµατικά όρια, τα
οποία προβλέπονται µε τις διατάξεις του άρθρου 5 του
ν.4412/2016. 

Η συγκεκριµένη διάταξη ισχύει και για το ΤΑΙΠΕΔ. Εδώ πραγ-
µατικά υπάρχει το εξής παράλογο, το οποίο έχουµε αναφέρει
επανειληµµένα και στις επιτροπές και εντός της Ολοµέλειας. Το
ΤΑΙΠΕΔ, όπως σας είχα πει και άλλες φορές, είχε εβδοµήντα
πέντε χιλιάδες πεντακόσιους τίτλους ακινήτων, παραλιών,
δασών. Απ’ αυτούς, ξεκάθαροι τίτλοι ήταν οι δεκαέξι χιλιάδες
πεντακόσιοι. Θα πρέπει κάποια στιγµή να µας ενηµερώσετε σ’
αυτή την Αίθουσα πόσα ακριβώς απ’ αυτά ξέρετε πού βρίσκονται
και πόσα είναι. 

Και επειδή κανείς από εσάς δεν αναφέρθηκε και στην επικαι-
ρότητα, αυτό που θα αναφέρω έχει άµεση σχέση µε αυτό που
είχε πει ο κ. Δρίτσας προηγουµένως –και αναφέρθηκε µάλιστα
µετά την τοποθέτηση του ειδικού αγορητή µας- ο οποίος είχε δη-
λώσει ότι θα αντιµετωπίσει ψύχραιµα οποιοδήποτε πρόβληµα
προκύψει. Ζητώ από τον Υπουργό να τοποθετηθεί δηµόσια εντός
της Αίθουσας της Ολοµέλειας και να µας πει ποια είναι η άποψή
του, σχετικά µε τις δηλώσεις του Μουσταφά Ακιντζί χθες. Είχε
συνάντηση µε τον ειδικό σύµβουλο του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών, τον Έσπεν Μπαρθ Έιντε και δήλωσε: «Να αφήσουν οι Ελ-
ληνοκύπριοι την απόλυτη προσέγγιση περί µηδενικού στρατού
και µηδενικών εγγυήσεων. Θέλουµε και οι ίδιοι να κατανοήσουν
ότι δεν πρόκειται µε αυτήν την προσέγγιση να οδηγηθούµε σε
µια λύση.». 

Αυτή, όπως καταλαβαίνετε, είναι µία σαφέστατη δήλωση από
πλευράς κατοχικών ότι δεν πρόκειται να υποχωρήσει ο Μου-
σταφά σε κανένα θέµα για τα στρατεύµατα κατοχής. Ελπίζουµε
ο Πρόεδρος, ο κ. Νίκος Αναστασιάδης, να επιστρέψει από την
επίσκεψή του από την Ελβετία ως Νίκος και όχι ως Νίκογλου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Αφροδίτη Θεο-
πεφτάτου από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, εάν παρακολουθήσουµε τους συναδέλ-

φους της Αντιπολίτευσης, εάν κάποιος παρακολουθήσει αυτή τη
συζήτηση, καταλαβαίνει ότι η ιδιωτική τηλεόραση ξεκίνησε εδώ
και δεκατέσσερις µήνες. 

Αυτή η ιστορία για τα ιδιωτικά κανάλια έχει ξεκινήσει από το
1989, που καταργήθηκε το µονοπώλιο των κρατικών ραδιοφωνι-
κών και τηλεοπτικών σταθµών. Σ’ αυτό το διάστηµα ψηφίστηκαν
δεκαπέντε νόµοι, από τους οποίους οι τέσσερις προέβλεπαν δια-
γωνισµό που δεν έγινε ποτέ. Αντ’ αυτού, είχαµε υπουργικές απο-
φάσεις, ο Υπουργός δηλαδή αποφάσιζε να δώσει προσωρινή
άδεια ή να µην δώσει προσωρινή άδεια. 

Είναι πολύ πρόσφατες όλες οι καταθέσεις των µαρτύρων από
την εξεταστική µας επιτροπή για τον τρόπο που λάµβαναν αυτά
τα κανάλια εκατοντάδες εκατοµµύρια από τις τράπεζες, τα οποία
έδιναν οι τράπεζες αφειδώς. 

Για πρώτη φορά -το επαναλαµβάνω, για πρώτη φορά- Κυβέρ-
νηση προσπάθησε να βάλει τέρµα σ’ αυτό το χάος και σ’ αυτήν
την ανοµία. Για εµάς είναι θέµα δηµοκρατίας και είναι θέµα πο-
λιτικού πολιτισµού.

Επίσης, ένα άλλο σηµείο είναι ότι µέχρι να δηµοσιοποιηθεί η
απόφαση του Σ.τ.Ε -που ειρήσθω εν παρόδω από το 1989 µέχρι
σήµερα είχαν εκδοθεί αρκετές αποφάσεις του Σ.τ.Ε που δεν έγι-
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ναν ποτέ εκτελεστές από τη διοίκηση- εµείς, σεβόµενοι την από-
φαση, αναστέλλουµε γι’ αυτόν τον λόγο το άρθρο 2α. 

Όµως, το Σ.τ.Ε στέλνει και ένα άλλο µήνυµα προς όλους, ότι,
δηλαδή, χρειάζεται άµεσα να συσταθεί το Εθνικό Συµβούλιο Ρα-
διοτηλεόρασης και να µπει µετά από είκοσι επτά χρόνια τέλος
στην ανοµία. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ και σε
µία τροπολογία που κατέθεσα για το ακατάσχετο των οικονοµι-
κών ενισχύσεων, αποζηµιώσεων και βοηθηµάτων σ’ αυτούς που
έχουν υποστεί τις συνέπειες καταστροφών από σεισµούς, πληµ-
µύρες και πυρκαγιές. 

Το άρθρο 38 του ν.4315 για την ανθρωπιστική κρίση προ-
έβλεπε συγκεκριµένα βοηθήµατα να είναι σε ακατάσχετο λογα-
ριασµό. Εξαιρούντο η στεγαστική ενίσχυση, δηλαδή η αρωγή
που δίνει το κράτος για να επισκευάσει ή να ανακατασκευάσει
κάποιος την πρώτη του κατοικία και µέχρι να γίνει αυτό, οι επι-
δοτήσεις ενοικίων και οι άλλες ενισχύσεις.

Αναγνωρίζω ότι το περιεχόµενο είναι των Υπουργείων Υποδο-
µών και Οικονοµικών, πλην όµως νοµίζω ότι θα γίνει οµόφωνα
δεκτή αυτή η τροπολογία, διότι θα έχει άµεση εφαρµογή σε αν-
θρώπους που έχουν προβλήµατα, έχουν χρέη και πρέπει να κα-
τατίθενται αυτές οι επιδοτήσεις σε ακατάσχετο λογαριασµό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Θεοπεφτάτου και για τη διαχείριση του χρόνου.

Ο κ. Τζαβάρας έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, ευτυχώς που στην ιστορία οι καταστάσεις

διαµορφώνονται ανεξάρτητα από την ιδέα που έχουµε γι’ αυτές.
Και το λέω αυτό, γιατί τουλάχιστον ο κ. Τσακαλώτος θα έπρεπε
να γνωρίζει ότι ο δυτικός πολιτισµός υπάρχει ανεξάρτητα από
την ιδέα που έχει ο ίδιος και το κόµµα σας για τη σηµασία του
και την αξία του. Όµως, φαίνεται ότι έχει προσχωρήσει στην
άποψη του κ. Φίλη, µε την οποία επιχειρείται να διαγραφεί από
το κεφάλαιο της ελληνικής ιστορίας εκείνη η σελίδα που αναφέ-
ρεται στους περσικούς πολέµους. Προφανώς και οι δύο έχουν
υιοθετήσει απ’ όλη τη δυτικής εµπνεύσεως φιλολογία του Μαρξ
εκείνο το µικρό βιβλίο, το πόνηµα, που αφορά τον ασιατικό
τρόπο παραγωγής και δυστυχώς, λυπάµαι, γιατί αυτό θέλετε να
το εφαρµόσετε και στην Ελλάδα.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Τι είναι αυτά; Τι λέτε;
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σας άρεσε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Γκαρωντύ το έχει

πει αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τώρα σε εσάς, κύριε Υπουργέ

Επικρατείας. 
Το ίδιο ισχύει και για τους δηµοκρατικούς θεσµούς.
Πράγµατι, οι δηµοκρατικοί θεσµοί σ’ αυτόν τον τόπο ισχύουν

και εξακολουθούν να ισχύουν σε πείσµα της ιδέας και της αντί-
ληψης που έχετε εσείς και ο Πρωθυπουργός περί δηµοκρατίας.
Και αυτό, γιατί προφανώς δεν σας έτυχε να µάθετε ή να αντιλη-
φθείτε ότι το Σύνταγµα έχει συγκεκριµένη ιδεολογική επιλογή,
που είναι ο φιλελευθερισµός. Άρα, κατανοώ τη δυσκολία που
έχετε. Θα έλεγα, µάλιστα, ότι σας βλέπω να ασφυκτιάτε, όταν
υπηρετείτε τις διατάξεις του Συντάγµατος, γιατί ένας άνθρωπος
σαν και εσάς, αριστερός, µε µία θεληµατικότητα αριστερής εµ-
πνεύσεως, καλείται να υπηρετήσει φιλελεύθερους θεσµούς. Και
εκείθεν δικαιολογείται όλη αυτή η αµηχανία που έχετε µετά από
τα όσα εσείς µας λέτε εδώ ότι έχει υιοθετήσει το Συµβούλιο της
Επικρατείας περί της αντισυνταγµατικότητας του νόµου σας.

Αυτό, όµως, που αξίζει πιο πολύ να πούµε είναι ότι αυτό το
συγκεκριµένο Σύνταγµα στο άρθρο 15 παράγραφος 2 τα λέει µε
τέτοια ακρίβεια, µε τέτοια σαφήνεια, θα έλεγα µάλιστα, µέχρι τέ-
τοιου σηµείου, που να µην εγκαταλείπει περιθώριο στον κοινό
νοµοθέτη να κάνει άλλη δουλειά, εκτός από το να οργανώσει ως
υπηρεσία την ανεξάρτητη διοικητική αρχή. Εσείς, όµως, µε τον
νόµο σας προσπαθήσατε να συρρικνώσετε και να περιορίσετε
αυτή τη συνταγµατική επιταγή και γι’ αυτό το Συµβούλιο της Επι-

κρατείας, που είναι ο φρουρός, ο εγγυητής της ορθής τήρησης
του Συντάγµατος, σας έχει οδηγήσει σ’ αυτήν τη δύσκολη θέση.

Αυτό, όµως, που επίσης θα µου επιτρέψετε να σας πω, είναι
ότι εδώ σ’ αυτήν την Αίθουσα επιτελείται, θα έλεγα µάλιστα
ακόµη πιο έντονα ότι ιερουργείται, η λαϊκή κυριαρχία κατά τρόπο
αληθινό, πραγµατικό και συµβολικό.

Άρα, το να επιπλήττετε εσείς από τα κυβερνητικά Έδρανα
Βουλευτή δεν είναι απλώς άκοµψο, παραβιάζει την κοινοβουλευ-
τική σχέση που συνδέει τη Βουλή µε τη δικιά σας παρουσία στην
Κυβέρνηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, το σοβαρότερο απ’ όλα είναι ότι σήµερα έρχεστε εδώ
και φέρνετε δύο τροπολογίες από τις οποίες –θα µου επιτρέ-
ψετε, κύριε Πρόεδρε, για δύο λεπτά να συνεχίσω- η µεν µία προ-
σπαθεί να νοµοθετήσει κάτι, το οποίο ευρίσκεται εκτός
νοµοθετικής αρµοδιότητας της Βουλής, γιατί δεν χρειάζεται,
είναι περιττή αυτή η συγκεκριµένη διάταξη που φέρνετε, µε την
οποία υπείκων, κατά κάποιον τρόπο, και υποχωρώντας στην
άποψη περί αντισυνταγµατικότητας του νόµου σας, έρχεστε να
µας πείτε ότι «εγώ θα υπηρετήσω και θα περιφρουρήσω το
νόηµα της διάταξης 15, παράγραφος 2». 

Από τη στιγµή, λοιπόν, που όπως εσείς λέτε, εκρίθη αντισυν-
ταγµατική η οποιαδήποτε διάταξη του νόµου σας, δεν χρειάζεται
να φέρετε νόµο στη Βουλή. Αυτή, µε βάση το Σύνταγµα, το οποίο
θέλετε να το υπηρετήσετε και τους νόµους, δεν εφαρµόζεται,
εκτός εάν θέλετε να µας πείσετε ότι πραγµατικά διακατέχεστε
απ’ αυτήν την πρόθεση, οπότε πρέπει να την καταργήσετε. Εφό-
σον δεν την καταργείτε, θα µου επιτρέψετε να σας καταλογίσω
µια νοµοθετική πονηρία, η οποία σε αυτό το Κοινοβούλιο έχει
ιστορικό προηγούµενο. Και το προηγούµενο αυτό αναφέρεται
στην προσπάθεια που έκανε κάποτε ο Αγαµέµνων Κουτσιόγιωρ-
γας, όταν βρέθηκε σε παρόµοια θέση, σαν και εσάς. Το Συµβού-
λιο της Επικρατείας είχε αναγνωρίσει την αντισυνταγµατικότητα
ενός νόµου που ο ίδιος είχε εισηγηθεί, είχε φέρει στη Βουλή και
είχε ψηφιστεί από τη Βουλή και τότε µε µια διάταξη ανάλογη σαν
αυτή που εισηγείσθε σήµερα, κράτησε το θέµα δήθεν σε κάποια
εκκρεµότητα µέχρι να δηµιουργηθεί πολιτική δίκη, που κατέληξε
στον Άρειο Πάγο, για να πάρει µια αντίθετη άποψη από τον Άρειο
Πάγο και το θέµα να οδηγηθεί στο Ανώτατο Ειδικό Δικαστήριο,
όπου εκεί αίρονται οι διαφωνίες µεταξύ των Ανωτάτων Δικαστη-
ρίων και πέτυχε να πάρει απόφαση περί συνταγµατικότητας. Εάν
αυτό είναι εκείνο που επιθυµείτε, προφανώς δεν κακοποιείτε την
εφαρµογή του Συντάγµατος, κάνετε κάτι χειρότερο, την ευτελί-
ζετε.

Όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία που φέρνετε, µε την
οποία λέτε ότι µετά την θρυλούµενη -γιατί κανένας δεν την ξέρει-
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας θέλετε να κάνετε τον
Υπουργό, που δεν έχει αρµοδιότητα επί των αδειών, αφού δέχε-
στε την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, να παίρνει
απόφαση για τον αριθµό των αδειών µε τη µόνη διαφορά ότι, ενώ
λέγατε ότι χρειάζεται αιτιολογηµένη απόφαση, προηγούµενη
απόφαση του Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου, έρχεστε σήµερα
και µας λέτε σύµφωνη.

Λοιπόν, ακούστε. Είτε σύµφωνη είναι η γνώµη είτε τεκµηριω-
µένη και αιτιολογηµένη, το ίδιο παραβιάζει το Σύνταγµα, γιατί
δεν έχει αρµοδιότητα ο Υπουργός να αποφασίζει, δεδοµένου ότι
την αποφασιστική αρµοδιότητα την έχει µόνο το Ραδιοτηλεο-
πτικό Συµβούλιο.

Και κάτι τελικό, επειδή διαπνεόµενος από έναν αγοραίο µαρ-
ξισµό, έρχεστε εδώ και εσείς και ο Πρωθυπουργός και µας λέτε
µονίµως ότι είναι τόσο υψηλό το τίµηµα και χρησιµοποιείτε αυτή
τη λέξη, «τίµηµα», που κανένας δεν µπορεί να αντισταθεί στον
καταναγκασµό τον οποίο δηµιουργεί σε αυτήν τη δύσκολη
στιγµή από οικονοµικής πλευράς που περνάει ο τόπος. Ε, λοιπόν,
σας πληροφορώ ότι µέσα στο Σύνταγµα -και ειδικά µέσα στο
άρθρο 15 παράγραφος 2- υπάρχουν ρυθµίσεις που αναφέρονται
σε µη ανταλλάξιµα πλούτη. Και αυτά τα πλούτη είναι η πολιτι-
στική ανάπτυξη του ελληνικού λαού… 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύριε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1485



Τζαβάρα, ολοκληρώστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι η αντικειµενική και επί

ίσοις όροις πληροφόρηση του ελληνικού λαού και κυρίως είναι
ο σεβασµός της ανθρώπινης αξίας. Και γι’ αυτά δεν έχετε κάνει
καµµία, µα καµµία νύξη πουθενά και γι’ αυτό ο νόµος σας το
µόνο από το οποίο διαπνέεται και διακατέχεται είναι πώς θα δη-
µιουργήσετε ένα τέτοιο καθεστώς που να εξυπηρετεί τις βονα-
παρτικού τύπου προθέσεις που έχετε για να δηµιουργήσετε ένα
παράλληλο καθεστώς, σε σχέση µε το ισχύον Σύνταγµα. Όµως,
δεν θα σας το επιτρέψουµε και θυµηθείτε τα λόγια µου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων,
δέκα οχτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το ιδιωτικό Γενικό Λύκειο «ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ». 

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Βενιζέλος. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τι γίνεται σήµερα στην Ολοµέ-

λεια της Βουλής; Τι είναι αυτό που συµβαίνει; Έρχεται η Βουλή
να πιστοποιήσει µε τον πιο πανηγυρικό τρόπο µια βαρυσήµαντη
πολιτική ήττα της Κυβέρνησης. Έρχεται η Βουλή να καταγράψει
και να οριστικοποιήσει νοµοθετικά την απόρριψη µιας ολόκληρης
αφήγησης πάνω στην οποία στηρίχθηκε η πολιτική της Κυβέρ-
νησης τους προηγούµενους µήνες. Στην πραγµατικότητα, καταρ-
ρέει ένας ακόµη µύθος. Έχουµε µια ακόµη διάψευση. Η ιστορία
των τελευταίων είκοσι µηνών είναι µία ιστορία συνεχών διαψεύ-
σεων και ανατροπών. Αυτό δεν επηρεάζει τη νοµιµοποίηση της
Κυβέρνησης και τη σχέση της µε το εκλογικό σώµα; Την επηρε-
άζει, όπως την επηρεάζει και η µεγάλη διάψευση, η ιστορική, σε
σχέση µε την οικονοµική πολιτική, µε το τρίτο µνηµόνιο και το τέ-
ταρτο που δυστυχώς ακολουθεί µε αυστηρούς όρους και ενδε-
χοµένως χωρίς καν δάνειο. 

Είχαµε προειδοποιήσει. Στη Βουλή αυτή είχα την ευκαιρία τέσ-
σερις φορές να προβάλλω ένσταση αντισυνταγµατικότητας για
τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης σε σχέση µε την
αδειοδότηση των τηλεοπτικών σταθµών. Είχαµε πει σε όλους
τους τόνους ότι η υφαρπαγή της αρµοδιότητας του Εθνικού Συµ-
βουλίου Ραδιοτηλεόρασης είναι αντισυνταγµατική, ότι προ-
σκρούει σε ρητή και κατηγορηµατική διάταξη του άρθρου 15
παράγραφος 2 του Συντάγµατος. Είχαµε πει ότι δεν µπορεί η Κυ-
βέρνηση να έρχεται µε έναν νόµο να κηρύσσει λήξασα τη θητεία
των µελών του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, µε έναν
δεύτερο να αυξάνει τα µέλη από επτά σε εννιά και µε έναν τρίτο
να λέει ότι δεν έχουµε Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης
επειδή το σκοτώσαµε και άρα οι αρµοδιότητες επιστρέφουν εκεί
απ’ όπου το Σύνταγµα τις αφαίρεσε συνειδητά και σκόπιµα, δη-
λαδή στον Υπουργό και άρα στην κοινοβουλευτική πλειοψηφία. 

Επίσης, λέγαµε ότι η ολιγοπωλιακή αντίληψη των τεσσάρων
αδειών, η τεχνητή, η αναιτιολόγητη, είναι επίσης αντισυνταγµα-
τική, όχι µόνο γιατί την αρµοδιότητα καθορισµού του αριθµού
των αδειών την έχει το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης,
αλλά γιατί από το Σύνταγµα και την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου υπάρχει υποχρέωση της πολιτείας να πα-
ρέχει τον τεχνικά εφικτό αριθµό αδειών, δηλαδή να δίνει όσες
άδειες χωράει το φάσµα. Το δε αδιάθετο φάσµα, όπως έχει πει
στην προειδοποιητική της επιστολή η Ευρωπαϊκή Επιτροπή διά
του κ. Έτινγκερ, συνιστά ευρωπαϊκό ενωσιακό αγαθό. Άρα,
έχουµε και παραβίαση του ευρωπαϊκού δικαίου από την τηλεπι-
κοινωνιακή πλευρά της νοµοθεσίας περί τηλεοπτικών αδειών. 

Τι είπε το Συµβούλιο της Επικρατείας, αυτό που όλοι έχουν αν-
τιληφθεί δηµοσιογραφικά; Είπα προηγουµένως ότι θα δείτε τις
αιτιολογίες. Και θα δείτε αυτό που για εµένα δεν συνιστά έκ-
πληξη, γιατί έχω και την ιδιότητα του καθηγητή του Συνταγµατι-
κού Δικαίου. Έχω δαπανήσει σαράντα χρόνια της ζωής µου στη
µελέτη του ζητήµατος του ελέγχου της συνταγµατικότητας, στη

συγγραφή, στην κριτική αποφάσεων. Ξεκίνησα σε ηλικία είκοσι
τεσσάρων ετών να δικηγορώ ενώπιον του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. 

Το Συµβούλιο της Επικρατείας θα πει αυτό που είναι αυτο-
νόητο για κάθε νοµικό. Δεν είναι αυτονόητο µόνο γι’ αυτόν που
υποδύεται τον άσχετο ή είναι τόσο ανεπίγνωστος που νοµίζει ότι
µπορεί να προσβάλλει τους θεσµούς και να χυδαιολογεί. Ξέρετε
ποια είναι η επιτοµή και η κορύφωση της θεσµικής χυδαιότητας;
Το επιχείρηµα ότι πήραµε προκαταβολή ογδόντα πέντε εκατοµ-
µύρια και στο όνοµα των ογδόντα πέντε εκατοµµυρίων πρέπει να
αποδεχθεί το ανώτατο δικαστήριο της χώρας την κατάλυση του
Συντάγµατος. 

Και ποιος τα λέει αυτά; Η Κυβέρνηση που προκάλεσε βλάβη
στην οικονοµία που ξεπερνά τα 100 δισεκατοµµύρια ευρώ µε
τους χειρισµούς και τις επιλογές της, όχι το ύψος του δανείου
που συµφώνησε ο κ. Τσίπρας τον Ιούλιο του 2015, αλλά την αλ-
λαγή της δυναµικής της οικονοµίας και την αντιστροφή της δυ-
ναµικής του δηµοσίου χρέους. 

Η βλάβη που έχετε προκαλέσει είναι ανυπολόγιστη και συνιστά
θράσος να λέτε: «Μα, έχουµε πάρει 85 εκατοµµύρια». Και τι
έγινε; Οι σταθµοί στους οποίους τώρα θέλετε να δώσετε και προ-
σωρινή βεβαίωση λειτουργίας, οι λειτουργούντες σταθµοί, έχουν
δώσει 1,5 δισεκατοµµύριο και πλέον στο ελληνικό δηµόσιο τα τε-
λευταία χρόνια και για τη χρήση συχνοτήτων. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ήταν υποχρέωσή τους! Ήταν υπο-
χρεωµένοι να δώσουν φόρους. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Αλλά σας το ξαναλέω, οι άδειες
στους εκδότες, σε αυτούς που έχουν τα µέσα ενηµέρωσης τα
τελευταία είκοσι πέντε χρόνια δόθηκαν το 1989 από κυβέρνηση
στην οποία βασικοί Υπουργοί ήσαν οι Υπουργοί του τότε ενιαίου
Συνασπισµού.

Αυτό που κάνατε είναι ένα έγκληµα καθοσιώσεως κατά των θε-
σµών, γιατί µπορεί η πρώτη γραµµή επίθεσης να αφορά τα µέσα
ενηµέρωσης, αλλά η δεύτερη και ουσιαστικότερη τη δικαιοσύνη.

Ευτελίσατε θεσµούς και ανθρώπους, εκβιάσατε δικαστές, πα-
ραβιάσετε τον πυρήνα των προσωπικών δεδοµένων, των πιο
ευαίσθητων, και νοµίσατε ότι µε µοχλούς συγκεκριµένους δικα-
στικούς λειτουργούς, που γράφονται µε µαύρα γράµµατα στην
ιστορία της δικαιοσύνης, µπορείτε να επηρεάσετε τη βούληση
του Συµβουλίου της Επικρατείας, το οποίο έχει την παράδοσή
του, τις αρχές του και την αυτοπεποίθησή του. 

Αλλά το ίδιο κάνετε και στους άλλους κλάδους της δικαστικής
εξουσίας και θα το πληρώσετε πάρα πολύ ακριβά αυτό που κά-
νετε στη δικαιοσύνη. Όλο θα στραφεί εναντίον σας, όπως στρά-
φηκε και αυτό που κάνατε στα µέσα ενηµέρωσης. 

Διότι τι κάνατε; Πήγατε να οργανώσετε µια σχέση προνοµιακή,
επιχειρηµατική, µε συγκεκριµένα συµφέρονται και να ελέγξετε
όλη την αγορά και όλο το τοπίο. Τέτοιο θράσος και τέτοια έλ-
λειψη δηµοκρατικής ευαισθησίας! 

Σας είχα πει ότι θα είναι ο πολιτικός σας τάφος η διαδικασία
αυτή αν επιµείνετε και όταν ανέβουν οι νέοι ενδιαφερόµενοι στο
δένδρο, θα φανούν τα οπίσθιά τους. Φανήκαν πριν καν φτάσουν
στην κορυφή του δένδρου και αναγκαστήκατε να κάνετε υποχώ-
ρηση, η οποία είναι ευτελιστική όχι για εσάς, για το Κοινοβούλιο,
για τη δικαιοσύνη, για τη δηµόσια διοίκηση, για τους ταλαίπω-
ρους υπαλλήλους που εµπλέξατε και τους βάλατε να υπογρά-
φουν πρακτικά, να εκδίδουν βεβαιώσεις. 

Τώρα ο νόµος έχει παραµεριστεί ως αντισυνταγµατικός µε την
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Να ακριβολογείτε! Όχι ο νόµος, µια
διάταξη!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ο νόµος! Θα δείτε τις διατάξεις.
Συνιστούν την καρδιά του νόµου.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κάνετε λάθος!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Λάππα, µην βιάζεστε. Μην

προτρέχετε. Δεν είναι η εξεταστική επιτροπή στην οποία νοµίζετε
ότι κάνετε ερωτήσεις.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ο νόµος ήταν το ‘15. Η διάταξη είναι
του ‘16.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ο νόµος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αφήστε τον κύριο Βε-
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νιζέλο για να καταλήξει.
Καταλήξτε, κύριε Βενιζέλο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ο νόµος δεν έχει σηµασία από

πόσες διατάξεις αποτελείται. Ο νόµος παραµερίζεται ως αντι-
συνταγµατικός. Και ως εκ τούτου, θα αναγκαστείτε φυσικά να
πάρετε και νοµοθετικά µέτρα συµµόρφωσης. Αν δεν τα πάρετε,
ούτως ή άλλως δεν µπορεί να εκδοθεί έγκυρη διοικητική πράξη,
γιατί θα ακυρώνονται όλες οι διοικητικές πράξεις.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Εννοείται.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Το επιχείρηµα ότι αναστέλλουµε

νοµοθετικά την ισχύ του παραβατικού νόµου, του αντισυνταγµα-
τικού, δηλαδή του νόµου που υφάρπαξε τις αρµοδιότητες του
Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, και δεν τον καταργούµε
για να µην έχει το κράτος αστικές ευθύνες, είναι παιδικό. Αστική
ευθύνη θα υπάρχει ούτως ή άλλως είτε σε περίπτωση άµεσης
κατάργησης είτε σε περίπτωση οριστικής κατάργησης αργό-
τερα. Διότι ο παραµερισµός του νόµου ως αντισυνταγµατικού και
η ακύρωση των διοικητικών πράξεων είναι αυτή που γεννά, όταν
γεννά, αξίωση προς αποζηµίωση. 

Άρα, µε ποιο επιχείρηµα ανθίσταστε τώρα και δίνετε µια πε-
ριττή και αστεία µάχη οπισθοφυλακής; Ο νόµος ο αντισυνταγµα-
τικός πρέπει να καταργηθεί και η αρµοδιότητα του Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης να αποδοθεί πλήρως.

Το Εθνικό Συµβούλιο πρέπει να έχει την αρµοδιότητα οργάνω-
σης του διαγωνισµού, καθορισµού του αριθµού των αδειών, έκ-
δοσης όλων των κανονιστικών πράξεων, γιατί η αρµοδιότητά του
είναι και κανονιστική. Βεβαίως, όπως σας είπα, αυτό αφορά και
την αρµοδιότητα καθαυτή και τις άδειες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τώρα θα δείτε ότι θα φτάσουµε σ’ ένα αποτέλεσµα µέσω
της εφαρµογής της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας,
το οποίο θα είναι και θεσµικά πολύ καλύτερο, γιατί θα είναι πλου-
ραλιστικό και διαφανές, αλλά και δηµοσιονοµικά θα είναι πολύ
καλύτερο, γιατί σας έχω πει κατ’ επανάληψη ότι αν οι άδειες ήταν
οχτώ, που χωρούν στο φάσµα συχνοτήτων, και η τιµή για κάθε
άδεια ήταν ίδια και το άθροισµα ήταν πολύ περισσότερο από το
άθροισµα των 250 εκατοµµυρίων, ποιος θα είχε βλαφτεί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε Βε-
νιζέλο, βάλτε µια τελεία.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Θα είχε βλαφτεί ο σχεδιασµός σας
για ελεγχόµενη ολιγοπωλιακή ενηµέρωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αφού συνέβησαν αυτά, αποπειραθήκατε να ευτελίσετε και τη

Διάσκεψη των Προέδρων και το Κοινοβούλιο και τα κόµµατα µε
την πρόταση για την υποψηφιότητα του κ. Πολύδωρα στο όνοµα
ενός ισοβισµού στον χώρο της Νέας Δηµοκρατίας µε τα επιχει-
ρήµατα που ανέπτυξε ο ίδιος, αλλά και ο κυβερνητικός εταίρος,
σύντροφος του ΣΥΡΙΖΑ. Τι επιχειρήµατα είναι; Σε ποιον απευθύ-
νονται; Πού στοχεύουν;

Βεβαίως, νοµίζω ότι έχει δοθεί µια ηχηρή απάντηση και περι-
µένω να δοθεί µια ηχηρότερη απάντηση, γιατί πρέπει να προστα-
τευθούν όλοι, παράγοντες πολιτειακοί, παράγοντες πολιτικοί,
που έχουν παίξει ρόλο στην ιστορία του τόπου αυτού.

Και τι καταφέρνετε µε τη µέθοδο αυτή της συνεχούς αλλαγής
των ονοµάτων για τη θέση του προέδρου, του αντιπροέδρου και
των µελών του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης; Τι ευτε-
λισµός προσώπων είναι αυτός;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε Βε-

νιζέλο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Και τι ευτελισµός Βουλευτών, να

πηγαίνουν στη Διάσκεψη των Προέδρων, να υποστηρίζουν την
υποψηφιότητα του κ. Πολύδωρα και µετά πανηγυρικά και άνετα
ο κ. Βούτσης να αλλάζει το όνοµα του υποψηφίου Προέδρου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, τελει-
ώσαµε, κύριε Βενιζέλο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Δεν υπάρχει ούτε σχέση αξιοπι-
στίας και εµπιστοσύνης µεταξύ σας.

Τελειώνω, συνοψίζω µια φράση.

Μην παίζουµε. Εάν η Κυβέρνηση θέλει να αποκατασταθεί η
συνταγµατική τάξη και να υπάρξει πλαίσιο στοιχειώδους πολιτι-
κής συναίνεσης, πρέπει να καταργηθεί η επίµαχη διάταξη, να
αποκατασταθεί πλήρως η αρµοδιότητα του Εθνικού Συµβουλίου
Ραδιοτηλεόρασης µε αντίστοιχη τροποποίηση του νόµου, να µην
υπάρχουν έµµεσες ρυθµίσεις στο κείµενο του νόµου, που περιο-
ρίζουν τον αριθµό των αδειών, και µετά είµαι βέβαιος ότι θα
υπάρξει ένα Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης µε πρόεδρο και
µέλη, που θα είναι αντάξια του θεσµικού ρόλου, αλλά και της
προσδοκίας που έχει ο ελληνικός λαός να γίνει αυτό που δεν
ήθελε να κάνει και δεν µπόρεσε να κάνει η Κυβέρνηση του κ. Τσί-
πρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Βενιζέλε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ή µάλλον αυτό που όφειλε να
κάνει, αλλά ήθελε να κάνει το ακριβώς αντίθετο, να ελέγξει την
ενηµέρωση και να περιορίσει τις ελευθερίες.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ και της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Μπαλαούρας
έχει τον λόγο για ένα λεπτό για την τροπολογία.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Έχω µια τροπολογία.
Γι’ αυτό µου έδωσαν τον λόγο. Για ένα δευτερόλεπτο θα µιλήσω. 

Είναι παράταση προθεσµίας, που τέλειωσε στις 31 Οκτωβρίου
και παρατείνεται µέχρι τις 31-12-2016. Αφορά  τη συγχώνευση
των υφιστάµενων ΦΟΔΣΑ, δηλαδή των Φορέων Διαχείρισης Συλ-
λογής Απορριµµάτων, στους περιφερειακούς συνδέσµους
ΦΟΔΣΑ. 

Αυτό ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Συµφωνούµε.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Συµφωνούµε.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ο κ. Τζαβάρας και ο

κ. Κουτσούκος είπαν ότι συµφωνούν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Καρράς, Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων, έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Η παρέµβαση του κ. Μπαλαούρα µου αλλάζει τη ροή της οµι-

λίας, κύριε συνάδελφε, διότι για τους ΦΟΔΣΑ, που αναφερθή-
κατε, θα πρέπει να πω λογικά «ναι». Εφόσον δεν κατέστη δυνατή
η συγχώνευση, θα πρέπει να παραταθεί, έστω επ’ ελάχιστον.

Όµως, έχω ένα ερώτηµα, όχι προς εσάς, προς τους πλέον αρ-
µόδιους: Αφ’ ενός µεν γιατί δεν επετεύχθη τόσο καιρό και αφ’
ετέρου γιατί καταργήθηκαν τα σχέδια διαχείρισης στερεών απο-
βλήτων της περιφέρειας Αττικής και των άλλων περιφερειών και
ξεκίνησε η διαδικασία από µηδενική βάση;

Το δεύτερο είναι ότι εάν υπήρχε πραγµατική ανάγκη παράτα-
σης, που δεν το απορρίπτω, ας την έφερνε ο Υπουργός, για να
µας εξηγήσει και τους λόγους για τους οποίους δεν κατέστη δυ-
νατή η συγχώνευση και η λειτουργία των σχεδίων διαχείρισης
στερεών αποβλήτων.

Εσείς, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, δυστυχώς δεν µπορείτε να
µου απαντήσετε σε αυτές τις λεπτοµέρειες και µένω εκεί. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Μπορώ να απαντήσω,
αλλά δεν µου δίνει τον λόγο ο Πρόεδρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καλώς το προβλέ-
ψατε, κύριε Μπαλαούρα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πέντε
λεπτά είναι ο χρόνος µου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, κύριε Καρρά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Τόσο κουτσουρεµένος;

Τότε θα τα πω πιο σύντοµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εκτός εάν θέλετε να

µιλήσετε όσο ο κ. Βενιζέλος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν θα κάνω σχόλιο σε

αυτό, διότι πρέπει να έχει δύο αποδέκτες. 
Βλέπω µια άλλη τροπολογία, την οποία θεωρώ πάρα πολύ σο-

βαρή και µε αυτήν θέλω να ξεκινήσω. Είναι η τροπολογία εκείνη
που αλλάζει τον πρόσφατο νόµο περί δηµοσίων συµβάσεων, ο
οποίος ήρθε στη Βουλή ως υποχρέωση από ευρωπαϊκές οδηγίες,
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ως εκσυγχρονισµός των δηµοσίων συµβάσεων, πράγµα που ση-
µαίνει και καλύτερα αποτελέσµατα και για τη χώρα. Εάν µπο-
ρούµε να συνάπτουµε συµβάσεις οι οποίες θα έχουν και
ανταπόκριση προς το εξωτερικό, ενδεχόµενα να έχουµε και εισ-
δοχή κεφαλαίων από το εξωτερικό. 

Όµως, αυτή τη στιγµή βλέπω κάτι άλλο, το οποίο µε λυπεί. Τη
διαβάζω, την παρακολουθώ, έχει κατ’ αρχάς τεχνικό χαρακτήρα,
αλλά έχει και εντελώς δικαιικό χαρακτήρα, διότι δίνει το προβά-
δισµα και θέτει εκτός του νοµικού µας πλαισίου και του νοµικού
µας πολιτισµού το ελληνικό δίκαιο. 

Λέει «κατά παρέκκλιση από την εθνική νοµοθεσία δηµοσίων
συµβάσεων». Αυτόν τον θεωρώ πάρα πολύ σοβαρό περιορισµό,
όχι µόνο του νοµικού πολιτισµού αλλά και της εθνικής κυριαρ-
χίας, δίνοντας ένα και µοναδικό παράδειγµα: Αυτή τη στιγµή βγά-
ζουµε έξω τα ελληνικά δικαστήρια από τις διαφορές των
δηµοσίων συµβάσεων, εκείνες οι οποίες θα γίνονται βάσει των
κανονισµών εκείνων που δεν θα ακολουθούν την ελληνική νοµο-
θεσία, αλλά θα ακολουθούν µόνο την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Μας
είπε ο Υπουργός ότι θα εγκρίνεται από την Αρχή Δηµοσίων Συµ-
βάσεων. Της δένει τα χέρια, όµως, αφού της λέει ότι δεν εφαρ-
µόζεται το ελληνικό δίκαιο, αλλά θα πρέπει να εφαρµόζει το
ευρωπαϊκό. 

Πέραν αυτού, το σπουδαιότερο είναι ότι αφού δεν έχουµε
εφαρµογή του ελληνικού δικαίου, στο σηµείο αυτό δεν έχουµε
και αρµοδιότητα και δικαιοδοσία των ελληνικών δικαστηρίων. Τι
θα κρίνουν, αφού δεν θα εφαρµόσουν το ελληνικό δίκαιο; Δεν θα
µπορούν να το κρίνουν. Εποµένως, µε την έννοια αυτή, τουλάχι-
στον οι εξ υµών νοµικοί συνάδελφοι το καταλαβαίνετε ότι βά-
ζουµε ακόµα µια µνηµονιακή υποχρέωση της χώρας, η οποία
έρχεται µε τροπολογία σε µια πρόσφατη νοµοθεσία, την οποία
ψηφίσαµε, για τις δηµόσιες συµβάσεις. Στο σηµείο αυτό, σαν
Ένωση Κεντρώων, τοποθετούµαστε αρνητικά, ενώ έχουµε ψηφί-
σει τον νόµο περί δηµοσίων συµβάσεων, ο οποίος θεωρούσαµε
ότι θα ήταν µια πρόοδος. 

Σε σχέση µε το επίµαχο, το µείζον θέµα, νοµίζω, κατά την Αί-
θουσα σήµερα, που είναι οι άδειες των καναλιών. Το είπε και ο
Υπουργός, που δεν τον βλέπω εδώ, σε συνέντευξή του, ότι η
Ένωση Κεντρώων υπερψήφισε κάποια άρθρα –οκτώ τα αρίθ-
µησε- κατά την ψήφιση του ν.4339 και δεν µπορεί σήµερα να ζη-
τάει την απόσυρση του νόµου. 

Θα ήταν σωστό αυτό και δεν θα είχα επιχειρήµατα να αντι-
λέξω, εάν δεν προέκυπτε το ζήτηµα µε το άρθρο 2Α που µήνες
µετά τη νοµοθέτηση του ν. 4339, άλλαξε όλη τη φιλοσοφία του.
Διότι η αρχική φιλοσοφία ήταν να έχει µεν ο Υπουργός κάποια
αρµοδιότητα στη διαγωνιστική διαδικασία, αλλά περιµέναµε να
αναβαθµιστεί ο ρόλος του ΕΣΡ. 

Μετά από κάποιους µήνες, λοιπόν, µας είπε για µόνο τέσσερις
άδειες κατά το µονοκρατορικό σύστηµα. Έκρινε και αποφάσισε
ο Υπουργός, το Ινστιτούτο της Φλωρεντίας ή δεν ξέρω και εγώ
τι άλλο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλέσω για την ανοχή σας. 
Μετά από αυτό, λέει ότι κατά την πρώτη εφαρµογή του νόµου,

τις άδειες θα τις δώσει ο Υπουργός. 
Εµείς έχουµε πλέον αντιρρήσεις, όχι µόνο γιατί κλονίζεται η

διαγωνιστική διαδικασία και σαν φιλοσοφία. Εµείς περιµένουµε
να ακούσουµε έναν καινούριο νόµο, ο οποίος θα τοποθετείται
και σε ένα νέο πλαίσιο αδειοδότησης των καναλιών, µε την έννοια
ότι πρέπει να είναι διαφορετικά τα κριτήρια. 

Δεν είναι µόνο, όπως πλέον απεδείχθη από την εµπειρία την
οποία έχουµε έναν χρόνο µέσα στη Βουλή, τα οικονοµικά κριτή-
ρια του πλειοδοτικού διαγωνισµού. Πρέπει να έρθουν και διαφο-
ρετικά κριτήρια και δεν είναι το µείζον για εµάς το οικονοµικό
αποτέλεσµα. Ας µπει ένα ανταποδοτικό τέλος στη λειτουργία των
καναλιών, για να αποδώσει τα ισόποσα τα οποία θα διεκδικούντο
µε τις δηµοπρασίες. 

Έχουµε, λοιπόν, την άποψη ότι πρέπει να αποσυρθεί ο νόµος,
να συζητηθεί εξ αρχής. 

Πάµε τώρα στις περίφηµες δύο τροπολογίες. Εγώ θα συµφω-
νήσω µε τον κ. Τζαβάρα. Περί τίνος η πρώτη; Τι µας λέει; Μας

λέει ότι αναστέλλεται µέχρι να αποφασίσει το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας. Ούτως ή άλλως, ακόµα και αν ακυρώσει το Συµβούλιο
της Επικρατείας, εκ προοιµίου δεν είναι άκυρες οι πράξεις που
θα ακυρώσει; Από τον νοµικό κόσµο έχουν φύγει. 

Υπάρχει, όµως, ένα ζήτηµα εκεί µέσα το οποίο µε προβληµα-
τίζει, κύριοι συνάδελφοι. Το 2Α έχει δύο παραγράφους. Η πρώτη
παράγραφος µιλάει για τον αριθµό των τεσσάρων αδειών. Αυτό,
καθ’ όσον µπορώ να ξέρω –µπορεί να κάνω και λάθος- το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας δεν το αντιµετωπίζει, τουλάχιστον στην
παρούσα απόφαση, για την οποία αναµένουµε τις αιτιολογίες για
τον αριθµό «4». Μας το διατηρεί, λοιπόν. Μας το διατηρεί δε ο
Υπουργός και κάπου αλλού. 

Στη δεύτερη τροπολογία µας λέει ότι την αιτιολογηµένη γνώµη
του ΕΣΡ την καθιστά σύµφωνη, δηλαδή περιορίζει τον Υπουργό
στην εξουσία του, αλλά και αυτό για εµάς έχει προβλήµατα, πρώ-
τον, διότι η διάταξη αυτή ισχύει για το µέλλον, όπως έρχεται. Η
νοµοθέτηση των τεσσάρων αδειών έχει ήδη γίνει. Αν δεν καταρ-
γηθεί, θα παραµείνει, έστω και αν πει οτιδήποτε το Συµβούλιο
της Επικρατείας για τη µεταφορά των αρµοδιοτήτων από το ΕΣΡ
εις τον Υπουργό. 

Και αν θέλετε –και θα τελειώσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- επα-
ναφέρει και ένα ζήτηµα, αντικαθιστώντας τυπικά µία λέξη ολό-
κληρης της παραγράφου 4 του άρθρου 2 και διατηρεί το «κατά
την πρώτη εφαρµογή του παρόντος ο αριθµός των δηµοπρατου-
µένων αδειών, έστω και αν επαναληφθούν διαδικασίες παρόχου
περιεχοµένου, καθορίζεται µε διάταξη νόµου». Αυτό µας λέει
πάλι. Πού είναι το ΕΣΡ εδώ; Το ΕΣΡ θα έχει τη γνωµοδοτική ή
αποφασιστική αρµοδιότητα, αν γίνει «σύµφωνη γνώµη» προς τον
Υπουργό. Δεν έχει το ΕΣΡ εδώ αρµοδιότητα να προτείνει στη
Βουλή. Δεν το λέει ούτε το Σύνταγµα, ούτε ο Κανονισµός της
Βουλής, ούτε κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε
Καρρά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ολοκληρώνω αµέσως,
κύριε Πρόεδρε. 

Με αυτές τις σκέψεις, λοιπόν, εµείς για τις δύο αυτές τροπο-
λογίες είµεθα τουλάχιστον διστακτικοί. Περιµένουµε την εξέλιξη
της συζήτησης, γιατί θεωρούµε ότι ο προβληµατισµός µας είναι
βάσιµος, έντονος και δεν θέλουµε να επανέλθουν στο µέλλον δυ-
σχερέστερα και σοβαρότερα προβλήµατα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Ο κ. Παφίλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ, έχει

τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα µιλήσω για τις δύο περιβόητες

τροπολογίες και συνολικά για αυτό το θέµα του ραδιοτηλεοπτι-
κού τοπίου, γιατί ο εισηγητής µας αναφέρθηκε στις υπόλοιπες.
Έχει γίνει πολύς θόρυβος όντως. 

Έχετε «πεθάνει» τον ελληνικό λαό τρεις µήνες µε το ποιος θα
πάρει τα κανάλια, λες και δεν ξέρει ο ελληνικός λαός ότι θα τα
πάρουν οι επιχειρηµατίες, αυτοί που έχουν το χρήµα. Όµως, σας
βολεύει όλους και τον ΣΥΡΙΖΑ, την Κυβέρνηση και τη Νέα Δηµο-
κρατία. Και σας βολεύει γιατί στα άλλα έχετε συµφωνήσει στρα-
τηγικά. Έχετε ψηφίσει το τρίτο µνηµόνιο. Συµφωνείτε –είναι
σχεδόν βέβαιο- σε αυτά που έρχονται στη δεύτερη αξιολόγηση,
η οποία αφορά στην υπερίσχυση επιχειρησιακών συµβάσεων,
δηλαδή την κατάργηση κλαδικών, στην αύξηση του ποσοστού
απολύσεων, στην αλλαγή του συνδικαλιστικού νόµου και δεν ξέ-
ρουµε και τι άλλα θα έρθουν. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, έχετε κάνει τη «µητέρα των µαχών». Η υπό-
θεση των καναλιών, σιγά τα αίµατα! Γέµισε ο τόπος! Και θα πω
παρακάτω γιατί. 

Εποµένως, εµείς θέλουµε να πούµε το εξής, κάνοντας ίσως
µια ριψοκίνδυνη πρόβλεψη: Οι σκληρότερες φραστικές –γιατί τέ-
τοιες είναι- µάχες γίνονται –πότε, κύριε Τζαβάρα;- πριν από τη
σύναψη ειρήνης. Δηλαδή, διαφαίνεται πλέον ότι αυτοί που κρύ-
βονται πίσω και από όλα αυτά θα σας υποχρεώσουν όλους να
καταλήξετε σε κάποια συµφωνία. Έτσι φαίνεται. Δεν το λέµε µε
απόλυτο τρόπο. 

Ποια είναι η δική µας τοποθέτηση πάνω σε αυτές τις τροπο-
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λογίες; Λείπει ο κ. Παππάς, αλλά πιστεύω ότι θα παρακολουθεί
τη συνεδρίαση. Η δική µας τοποθέτηση έχει να κάνει µε την κρι-
τική που κάναµε στον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, στον νόµο, όπως ονοµά-
στηκε, Παππά, αλλά είναι νόµος της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Η κριτική η δική µας δεν αφορούσε τη συνταγµατικότητα και
την αντισυνταγµατικότητα. Σταµατήστε να κοροϊδεύετε τον ελ-
ληνικό λαό περί συνταγµατικότητας και αντισυνταγµατικότητας,
η οποία ερµηνεύεται όπως ερµηνεύεται. 

Η δική µας κριτική δεν ήταν σε ό,τι αφορά τον ρόλο του ΕΣΡ,
του Εθνικού Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου, αν ήταν µεγαλύτε-
ρος ή µικρότερος, παρ’ ότι επισηµάναµε ότι δίνονται υπερεξου-
σίες στον Υπουργό. Ωστόσο αυτά τα δύο, τη συνταγµατικότητα
και τον ρόλο του ΕΣΡ, τα έκαναν σηµαία η Νέα Δηµοκρατία και
το ΠΑΣΟΚ και έστησαν µια ολόκληρη ιστορία για να κρύψουν
πάλι τη στρατηγική συµφωνία στην πολιτική της Kυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, που είναι πολιτική ανασυγκρότησης του καπιταλι-
στικού συστήµατος, εφαρµογής των πολιτικών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και όλα τα υπόλοιπα.

Η δική µας η κριτική ποια ήταν; Λέγαµε ότι η Κυβέρνηση µε
αυτόν τον νόµο επιχειρεί αναδιανοµή της πίτας στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, ανάµεσα σε παλιά και νέα «τζάκια», προσπαθώντας
να φτιάξει πιο φιλικό περιβάλλον τηλεοπτικό στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης για την Κυβέρνηση.

Και φυσικά εκεί έγινε και η αντιπαράθεση µε την Νέα Δηµο-
κρατία, η οποία υπερασπιζόταν ένα άλλο µέρος αυτών των συµ-
φερόντων. Και ας αφήσουµε τα περί αντικειµενικής ενηµέρωσης.
Θα πω παρακάτω. Το ότι θα τα έπαιρνε η Κυβέρνηση από τους
πλούσιους και θα τα έδινε στους φτωχούς, όλο αυτό το -θα το
πω έτσι- µελό που εξελίσσεται, είναι υποκρισία. Από τη µια τσα-
κίζει τα λαϊκά στρώµατα –συντάξεις, φορολογία, ΕΝΦΙΑ, τα
πάντα- και από την άλλη όχι µόνο διατηρεί αλλά επεκτείνει τα
προνόµια του µεγάλου κεφαλαίου, που είναι αυτό που ελέγχει
και τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Και όχι µόνο τα επεκτείνει αλλά
τους δίνει κι άλλα, µε αναπτυξιακό νόµο, µε νέα κίνητρα, τα οποία
έχει ψηφίσει. Και λέει ότι θα πάρει 250 εκατοµµύρια, ενώ στην
πραγµατικότητα θα τους δώσει δισεκατοµµύρια και θα πάρουν
και από αλλού.

Τι συγκαλύπτει, λοιπόν, αυτή η κόντρα συνταγµατικότητας -
αντισυνταγµατικότητας; Συγκαλύπτει το βασικό πρόβληµα. Και
εδώ πρέπει να είµαστε ειλικρινείς και ξεκάθαροι. 

Σας ρωτάω, λοιπόν, ευθέως: Διαφωνείτε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ,
ΑΝΕΛ, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και όλοι οι υπόλοιποι ότι τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης ανήκουν στους επιχειρηµατίες; Ναι ή όχι;
Συµφωνείτε απόλυτα. Έτσι δεν είναι; Έχετε καµµία διαφωνία σε
αυτό; Άρα στρατηγικά έχετε την ίδια πολιτική. Γιατί σκοτώνεστε;
Ποιος θα εξυπηρετήσει ποια συµφέροντα και αν θα είναι πιο φι-
λικά στην Κυβέρνηση ή πιο εχθρικά στην αντιπολίτευση, ή το ένα
ή το άλλο. Αυτή είναι η ουσία. Αυτό συγκαλύπτετε στον ελληνικό
λαό. 

Και αυτά τα περί δηµοκρατίας αφήστε τα. Πείτε τα πουθενά
αλλού. Ποια δηµοκρατία; Όταν ελέγχουν τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης οι επιχειρηµατίες, δηλαδή εφοπλιστές, βιοµήχανοι, ερ-
γολάβοι, αυτοί που κατέχουν τον πλούτο της χώρας, τι πολιτική
θα κάνουν; Μας δουλεύετε τώρα; Κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είχατε και εσείς τηλεόραση και
την πουλήσατε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι ενηµέρωση θα κάνουν; Θα υπερα-
σπίσουν τα δικά τους συµφέροντα. Αυτό κάνουν όλα αυτά τα
χρόνια και είναι λογικό. Εξυπηρετούν τα συµφέροντα της τάξης
τους. 

Και αφήστε τώρα τις κοροϊδίες περί αντικειµενικής ενηµέρω-
σης. Ό,τι τους συµφέρει, αυτό θα προβάλλουν. Και δεν είναι τυ-
χαίο ότι κατά 99% στις ειδήσεις έχουν την ίδια ειδησεογραφία. 

Δεύτερον, θα παίξουν πολιτικά παιχνίδια; Βεβαίως και θα παί-
ξουν. Είναι η τάξη που έχει την εξουσία. Δεν την έχει κανένας
άλλος.

Τρίτον, έτσι δεν δηµιουργείται η διαπλοκή ανάµεσα στα κόµ-
µατα; Ναι ή όχι; Αυτό είναι το κεντρικό πρόβληµα. 

Αυτό θέτει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας απέναντι στον

ελληνικό λαό. Τι νοµίζετε δηλαδή όλοι σας; Ότι θα βάλετε τάξη
στον καπιταλισµό, να φτιάξει µια αντικειµενική ενηµέρωση σε
όφελος του λαού και να κάνει ποιοτικό πολιτιστικό πρόγραµµα;
Τι λέτε τώρα; Μας κοροϊδεύετε; Δεν βλέπει ο ελληνικός λαός όλα
αυτά τα σκουπίδια που προβάλλονται; Δεν βλέπει ότι του τσιγα-
ρίζουν το κεφάλι από το πρωί µέχρι το βράδυ; Δεν βλέπει ότι αν
πουν ότι «ο γάιδαρος πετάει», ο ελληνικός λαός θα λέει «ναι, πε-
τάει» γιατί το λένε όλα τα κανάλια; Ποιον κοροϊδεύετε αλήθεια;
Αυτό είναι, λοιπόν, το κεντρικό πρόβληµα και αυτή είναι η δική
µας τοποθέτηση. Γι’ αυτό και ψηφίζουµε «παρών» σε σχέση µε
το Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο και σε σχέση µε τις ανεξάρτητες
αρχές.

Και, ξέρετε, να σας πω και κάτι τώρα, για να ξέρει και ο κόσµος
που µας ακούει: Ποιες ανεξάρτητες αρχές; Ποιον δουλεύετε; Για
ποιες ανεξάρτητες αρχές µιλάµε; Θα πει κανένας: Ναι, είναι ανε-
ξάρτητες, γιατί εκτός από το ΕΣΡ που εκλέγεται µε τα 4/5…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να καταλήξετε, κύριε
Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Οι άλλοι µίλησαν περισσότερο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το λέω επειδή έχετε

σκληρό πρόγραµµα. Πρέπει να φύγετε µετά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για ποιες ανεξάρτητες αρχές µάς

λέτε; Ποιος τις διορίζει; Ποιος αποφασίζει; Η εκάστοτε κυβέρ-
νηση, εκτός από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης που
θέλει 4/5, που υποτίθεται -και έτσι πρέπει να είναι- ότι θα έχει τη
συναίνεση και των υπολοίπων. Και φυσικά θα έχει. Γιατί υπάρχει
αυτή η αρχή που θα σας υποχρεώσει να συµφωνήσετε όλοι µαζί,
ότι δηλαδή οι επιχειρηµατίες έχουν την ενηµέρωση. 

Γιατί λοιπόν δεν είναι ανεξάρτητες; Πρώτον, τι εφαρµόζουν οι
ανεξάρτητες αρχές; Εφαρµόζουν την κυρίαρχη πολιτική αυτού
του συστήµατος, που εξυπηρετεί τα συµφέροντα του µεγάλου
κεφαλαίου, ναι ή όχι; Ας πούµε στην ενέργεια. Τι θα εφαρµόσει
η ανεξάρτητη αρχή στην ενέργεια; Την απελευθέρωση της ενέρ-
γειας, τη σταδιακή ιδιωτικοποίηση και τις ευρωπαϊκές οδηγίες,
ναι ή όχι; Άρα, δεν είναι ανεξάρτητη. Δεύτερον, δεν είναι ανεξάρ-
τητη, γιατί σε τελευταία ανάλυση τη διορίζει η κυβέρνηση. 

Η Νέα Δηµοκρατία έχει σηκώσει το θέµα του Εθνικού Συµβου-
λίου Ραδιοτηλεόρασης πολύ ψηλά και ακολουθεί ο ΣΥΡΙΖΑ και
µάλιστα βάζει και παραπάνω. Το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεό-
ρασης τι θα κάνει, αλήθεια; Θα φέρει αντικειµενική ενηµέρωση;
Θα υποχρεώσει τους επιχειρηµατίες να έχουν αντικειµενική ενη-
µέρωση; Θα βάλει κάποιους κανόνες που θα είναι φύλλο συκής. 

Τι άλλο θα κάνει δηλαδή; Θα έχει ποιοτική τηλεόραση; Θα
τους πει, δηλαδή, ότι δεν πρέπει να παίζουν σήριαλ; Τι σήριαλ,
αλήθεια; Γιατί τώρα προκαλούµε. Στα σήριαλ όλοι είναι πάµπλου-
τοι, µε πισίνες, µε αυτοκίνητα πανάκριβα, µε βίλες. Έτσι ζει ο
λαός µας; Virtual reality σε γνήσια ελληνικά, εικονική πραγµατι-
κότητα, αυταπάτη, να ζήσει ο κόσµος το όνειρό του υποτίθεται
µέσα από τα σήριαλ. Τι θα τους πείτε; Μη βάζετε αυτά τα σήριαλ;
Όχι βέβαια. Άρα, λοιπόν, είναι κοροϊδία. 

Ρωτάµε και αυτούς που το υπερασπίζονται µετά µανίας. Τόσα
χρόνια δεν υπήρχε Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης; Υπήρχε.
Υπήρχε αντικειµενική ενηµέρωση; Ποιος θα βγει να το πει; Ποιος
έχει το θάρρος; Κανένας. Υπήρχε ποιότητα στα πολιτιστικά δρώ-
µενα και στην παρουσίαση; Όχι. Τι προωθούνταν και µάλιστα µε
τρόπο χυδαίο πολλές φορές; Η κυρίαρχη ιδεολογία, πάντα µέσα
από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Το εµπόδισε το Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης; Όχι. 

Γι’ αυτό και εµείς διαφωνούµε και λέµε ότι ψηφίζουµε
«παρών», γι’ αυτό απευθυνόµαστε στον ελληνικό λαό και το λέµε
πολύ απλά: «Εργάτη, συνταξιούχε, φτωχέ αγρότη, επαγγελµατία
θα κερδίσεις τίποτα αύριο αν την άδεια πάρει ο χ ή ο ψ; Θα ζή-
σεις καλύτερα; Θα αυξηθεί το µεροκάµατο; Θα έχεις καλύτερες
κοινωνικές συνθήκες, σχολείο, υγεία, πολιτισµό; Όχι βέβαια. Τι
θα συµβεί; Αντί να µοιραστεί η πίτα σε κάποιους, θα µοιραστεί
σε περισσότερους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Παφίλη, µην
κάνουµε και οµιλία σήριαλ, έστω ποιοτικό. Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τέλειωσα, κύριε Πρόεδρε. 
Γι’ αυτό λοιπόν οργάνωσε την πάλη σου, µην τους ακούς. Και
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οι δύο υπηρετούν τα συµφέροντα της τάξης που κυριαρχεί.
Απλώς τσακώνονται και εκφράζουν διαφορετικά µερίδια». 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Παφίλη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το 7ο Γυµνάσιο Τρικάλων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Λυκούδης. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της βουλής): Κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεγαλύτερη σηµασία κατά τη γνώµη
µου σήµερα έχει να δούµε πώς µπορούµε να προωθήσουµε τα
ζητήµατα και να οδηγηθούµε σε αποτέλεσµα όσον αφορά το
ΕΣΡ και λιγότερο να αναλωθούµε σε εκφωνήσεις πολιτικών οµι-
λιών. 

Είναι γνωστό τι έχει προηγηθεί. Δεν χρειάζονται πολλά λόγια.
Όλοι ξέρουµε τι έγινε. Κατ’ αρχάς, έγινε η προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης, µέσα στο αναµφισβήτητα αναγκαίο πλαίσιο της ρύθ-
µισης του ραδιοτηλεοπτικού πεδίου, να προχωρήσει στη
διαµόρφωση όχι απλώς ρυθµιζόµενου ραδιοτηλεοπτικού τοπίου,
αλλά και ελεγχόµενου πολιτικά τοπίου. 

Δεύτερον, υπήρξε η απολύτως φυσιολογική απόκρουση από
την πλευρά της αντιπολίτευσης αυτής της προσπάθειας, όπως
επίσης οι προσφυγές των ενδιαφεροµένων στο Συµβούλιο της
Επικρατείας και οι αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας
επί του θέµατος. 

Μολονότι –για να µην το ξεχνάµε αυτό- το καθοριστικής ση-
µασίας σκεπτικό του Συµβουλίου της Επικρατείας δεν έχει ακόµη
δηµοσιοποιηθεί, είναι βέβαιο ότι µε την κήρυξη της αντισυνταγ-
µατικότητας, όσον αφορά την εκχώρηση των αρµοδιοτήτων από
το ΕΣΡ στην εκτελεστική εξουσία και την ακύρωση του διαγωνι-
σµού, δροµολογούνται πολλές πλευρές και συγκεκριµένες εξε-
λίξεις, ορατές. 

Ο νόµος κρίθηκε αντισυνταγµατικός µόνο ως προς το σκέλος
µε το οποίο µεταφέρθηκαν στην εκτελεστική εξουσία οι συνταγ-
µατικά κατοχυρωµένες αρµοδιότητες του ΕΣΡ, να διαχειρίζεται
εκείνο, δηλαδή, κατ’ αποκλειστικότητα τα θέµατα της αδειοδό-
τησης. 

Εγώ, όµως, εκτιµώ ότι η κήρυξη µόνο της συγκεκριµένης αντι-
συνταγµατικότητας εξηγείται από το γεγονός ότι αρκούσε για να
οδηγήσει σε ακύρωση των προσβαλλόµενων πράξεων. Συνεπώς,
δεν χρειαζόταν να προχωρήσει το Συµβούλιο της Επικρατείας
στην εξέταση των υπόλοιπων λόγων ακύρωσης για τον περιορι-
σµένο αριθµό των τεσσάρων αδειών. Έτσι εκτιµώ. Δεν ξέρω την
απόφαση. Αυτό νοµίζω ότι ήταν το σκεπτικό του Συµβουλίου της
Επικρατείας.

Περνάµε µετά την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
στη νέα φάση που τη χαρακτηρίζει η πέραν πάσης αµφιβολίας
ήττα του πολιτικού σχεδιασµού της Κυβέρνησης. 

Δεν θα ασχοληθώ µε την υποψηφιότητα του κ. Πολύδωρα. Επ’
αυτού, η απόκρουση των κυβερνητικών επιλογών εξαιρετικά εύ-
κολη είναι. Μπορεί να δηµιουργήσει θετικές εντυπώσεις, αν κά-
ποιος ασκεί κριτική πάνω σε αυτό το θέµα, αλλά δεν χρειάζεται,
γιατί άλλαξαν πολλά αυτές τις ηµέρες και δεν πρέπει να µείνουµε
µόνο σε αυτές τις διαπιστώσεις και τις κριτικές διατυπώσεις.

Στη Διάσκεψη των Προέδρων συναινέσαµε και υπερψηφίσαµε
την πρόταση για το ΕΣΡ του Προέδρου της Βουλής µε τη σύν-
θεση που προτάθηκε τελικώς, γιατί θέλαµε να είµαστε συνεπείς
πρώτον, µε ό,τι είχαµε δηλώσει κατά την αναβληθείσα εκλογή
του ΕΣΡ, κατά τη φάση της εξέτασης της συνταγµατικότητας
από το Συµβούλιο της Επικρατείας, ότι δηλαδή θα ανταποκρι-
θούµε στη συνταγµατική µας υποχρέωση εκλογής ΕΣΡ, ανεξαρ-
τήτως του περιεχοµένου της απόφασης του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Δεύτερον, ακριβώς γιατί η εκλογή του ΕΣΡ είναι
συνταγµατική επιταγή και συνταγµατική µας υποχρέωση. Και τρί-
τον, γιατί υπήρξε σαφής και τρεις φορές δηλωθείσα διαβεβαί-

ωση του Προέδρου της Βουλής ότι θα υπάρξει αποκατάσταση
της συνταγµατικής τάξης και επιστροφή στο ΕΣΡ της υπεξαιρε-
θείσας αρµοδιότητάς του για τη διαµόρφωση του ραδιοτηλεο-
πτικού τοπίου.

Περιµέναµε, λοιπόν, σήµερα από την Κυβέρνηση να ξεκαθα-
ρίσει πρώτον, ότι καταργείται και δεν αναστέλλεται απλώς η σχε-
τική διάταξη και δεύτερον, ότι ο µελλοντικός αριθµός των
καναλιών δεν µπορεί να διαµορφωθεί χωρίς τη σύµφωνη γνώµη
του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης απαραιτήτως.

Στην τροπολογία του Υπουργού το δεύτερο σηµείο περί σύµ-
φωνης γνώµης του ΕΣΡ περνάει και αυτό το θεωρούµε θετική
εξέλιξη. Κύριε Υπουργέ, όµως, είναι αδύνατο να καταλάβουµε
γιατί στο πρώτο σηµείο επιµένετε στη διατύπωση περί αναστο-
λής της διάταξης και στην κατάργησή της.

Έχει γεννήσει η διατύπωση ακόµη και νοµικές διχογνωµίες -
και το ξέρετε- για την ορθότητά της. Δεν πρόκειται, όµως, περί
αυτού. Πέραν των νοµικών διχογνωµιών, ποιος εχέφρων άνθρω-
πος δεν θα βγάλει αβίαστα το συµπέρασµα ότι από εσάς και από
την Κυβέρνηση εκπέµπεται το µήνυµα ότι µε την αναστολή επι-
διώκεται να δοθεί η έννοια της προσωρινότητας στην εξέλιξη του
θέµατος και όχι της οριστικής κατάργησης της επίµαχης διάτα-
ξης;

Κύριε Υπουργέ, αλλάξτε τα περί αναστολής. Περάστε στην κα-
τάργηση για να υπάρξει και η αναγκαία για το θέµα συναίνεση
που επιδιώκετε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. Νικόλαος Βούτσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχουµε τη µεγάλη ευκαιρία µετά από πολλά
χρόνια, µετά από πολλές αποφάσεις του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, µετά από πολλές επιδείξεις αβελτηρίας ή και υποχώ-
ρησης σε συµφέροντα της πολιτικής τάξης και των κοµµάτων
που ήταν στη διακυβέρνηση του τόπου, να µπούµε σε µια ταχεία
τακτοποίηση του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου µπροστά στην ψη-
φιακή εποχή. Αυτή την ευκαιρία δεν πρέπει να την χάσουµε.

Από ορισµένες πλευρές µπήκε ένα θέµα πολιτικής ήττας. Πριν
από λίγο δε άκουσα να σηκώνονται πάρα πολύ οι τόνοι και κυ-
ρίως από πλευράς του κ. Βενιζέλου. 

Σοβαρά; Υπήρξε διάψευση περί ποίου αφηγήµατος; Περί του
ότι υπήρξε διαπλοκή πατεντάτη, υποχρέωση του πολιτικού συ-
στήµατος σε επικύψεις, υποχρέωση πρωθυπουργών, κυβερνή-
σεων, υπουργών, να µην προχωρούν στη νοµιµοποίηση, στο
νόµιµο καθεστώς αδειοδότησης; Τώρα, µέσα σε έναν χρόνο,
µέσα σε µερικούς µήνες, µε τις διαφορές των απόψεών µας, οι
οποίες όµως είναι πάνω σε ζητήµατα, όπως το πόσες άδειες,
πόσο το τίµηµα, η επίσπευση που υπήρξε από την παρούσα Κυ-
βέρνηση για να πάµε σε µια τακτοποίηση αυτού του τοπίου και
να υπάρξει ενδεχοµένως και κόστος από αυτή την αντιπαράθεση
-διότι είναι αντιπαράθεση και µε συµφέροντα, για να είµαστε ει-
λικρινείς- ονοµάζεται διάψευση αφηγήµατος και οικτρή ήττα;
Ποιανού και εκ µέρους ποίου µπορεί κανείς να πει κάτι τέτοιο;

Είναι ήττα ότι η πολιτική παύει να είναι όµηρος, άοπλη και υπο-
ταγµένη στη διαπλοκή; Τον τρόπο θα τον βρούµε και πιστεύω ότι
θα τον βρούµε και τη Δευτέρα. Και θα πρέπει µε ταχύτατο ρυθµό
ένα προικοδοτηµένο ΕΣΡ και µε τη γνώση πια που έχει και αυτή
η Αίθουσα, η Βουλή, τα πολιτικά κόµµατα, να προχωρήσει στη
διαδικασία αυτή που θα φέρει αποτελέσµατα υπέρ του δηµοσίου
συµφέροντος κατά την ηθική και θεσµική, αλλά και κατά την οι-
κονοµική διάσταση. Διότι δεν είναι µόνο η οικονοµική διάσταση
και νοµίζω ότι απ’ όλες τις πλευρές έχει τεθεί.

Άρα, για να είµαστε καθαροί, θα µπορούσαµε -µιλώ και στον
πληθυντικό, γιατί ήµουν µέλος αυτής της Κυβέρνησης στην
πρώτη φάση από πέρυσι- θα µπορούσε αυτή η Κυβέρνηση να
είχε συµβιβαστεί -να µιλήσουµε ανοικτά, µας ακούν- όπως συµ-
βιβάστηκαν εκόντες, άκοντες, θέλοντας και µη, υπουργοί, πρω-
θυπουργοί, πολιτικές δυνάµεις επί τόσα χρόνια. Θα µπορούσε
εύκολα να είχε συµβιβαστεί µπροστά σε µια εξαιρετικά δύσκολη
πορεία της χώρας, καθώς έχουµε εξωτερικές, εσωτερικές αντι-
παραθέσεις, συγκρούσεις, το ζήτηµα του χρέους, το ζήτηµα της
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διαπραγµάτευσης, το ζήτηµα της ασφυξίας της χώρας. Ποιος θα
µας έλεγε τι από αυτό το πολιτικό προσωπικό που τώρα κουνά
το δάκτυλο ή ορισµένοι εξ αυτών, εάν είχαµε συµβιβαστεί;

Τι εννοώ; Θα γίνω πάρα πολύ καθαρός. Αν µε ορισµένους από
τους κυρίους οι οποίοι έχουν τα κανάλια -ή και µε όλους, δεν
ξέρω τι- είχαµε κάνει αυτές τις άτυπες ή λιγότερο άτυπες συµ-
φωνίες για τη στήριξη της πολιτικής µας και τη στήριξη της Κυ-
βέρνησης αυτά τα δύσκολα χρόνια. Επ’ αντιπαροχής; Δεν ξέρω.
Δεν ξέρουµε εµείς από αυτά τα παιγνίδια, δεν ξέρουµε πώς γί-
νονται. Αφού δεν επιχειρήθηκε, δεν µπορώ να µπω σε ανατριχια-
στικές λεπτοµέρειες. Όµως, θα µπορούσε να είχε ακολουθηθεί
αυτό.

Εγώ θεωρώ ότι είναι σηµαντικό βήµα για όλο το πολιτικό σύ-
στηµα το ότι τώρα στελέχη όλων των πολιτικών δυνάµεων και
στο διαρρεύσαν διάστηµα, δηλαδή τους προηγούµενους µήνες,
επ’ αφορµή και της αντιπαράθεσής µας για το πώς γινόταν ο δια-
γωνισµός κ.λπ., δήλωσαν ευθαρσώς προς όλους και προς τα
συµφέροντα και προς τις άλλες εξουσίες, τις συνταγµατικά κα-
τοχυρωµένες, ότι όχι, χρειαζόταν διαγωνιστική διαδικασία εδώ
και πολλά χρόνια, δεν έγινε, κάνουµε αυτοκριτική. Ακούστηκε απ’
όλες τις πλευρές. Αυτό είναι ένα όπλο για όλους µας.

Κατά τη γνώµη µου, πρέπει να είµαστε υπερήφανοι για το ότι
ακολουθήθηκε µια διαδικασία που έφερε αυτό το θέµα στο τρα-
πέζι και που θα επιλυθεί στην κατεύθυνση όλοι όσοι εκπέµπουν
να πληρώνουν και όλοι όσοι εκπέµπουν να είναι ελεγχόµενοι από
κάθε άποψη -θεσµική, οικονοµική, λειτουργική- από πλευράς
όρων, από πλευράς εργαζοµένων. Αυτό είναι µια πολύ σηµαντική
τοµή που πρέπει να γίνει.

Ακούστηκε σαν αυτονόητο εδώ -δεν ακουγόταν πριν από µε-
ρικούς µήνες- ότι το Σύνταγµα επιβάλλει να φτιαχτεί η πλειοψη-
φία των 4/5. Είναι υποχρέωση, είναι συνταγµατικό πολιτικό
ατόπηµα -είµαι πολύ προσεκτικός στις λέξεις µου, το είπα δηµό-
σια και στη συνεδρίαση της Διάσκεψης των Προέδρων- ότι ορι-
σµένες δυνάµεις επί δώδεκα µήνες και ενώ δεν υπήρχαν
ουσιαστικές διαφωνίες σε προτεινόµενα πρόσωπα, δεν προσέ-
τρεξαν στο να υπάρχει ΕΣΡ.

Αν δείτε τον ιδρυτικό νόµου του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης, θα διαπιστώσετε ότι δεν έχει καµµία σχέση µε όλα τα
άλλα τα οποία συζητάµε. Πρέπει να υπάρχει, είτε έτσι, είτε αλ-
λιώς, για να λειτουργεί η δηµοκρατία, να ελέγχονται, να ρυθµί-
ζονται, κατά έτος, τα πάγια οικονοµικά του στοιχεία, οι
συµβάσεις των εργαζοµένων και κυρίως το τι εκπέµπουν, το τι
βλέπουν τα παιδιά µας, αν είναι ένα πρόγραµµα το οποίο είναι
έτσι ή αλλιώς ή αλλιώτικα. Αυτά αναφέρει το Σύνταγµα. 

Αυτά καταστρατήγησε η Κυβέρνηση; Δεν το άκουσα από που-
θενά. Όµως, αυτό ήταν υποχρέωση. 

Το ότι τώρα δεν µπορεί να γίνει αυτή η δουλειά επί έντεκα
µήνες, καθιστά υπόλογες, µπροστά στον ελληνικό λαό, τις δυνά-
µεις που δεν προσέτρεξαν. Διότι, επαναλαµβάνω, η ύπαρξή του
-και θα ήθελα κάποιος να αντιτείνει ύστερα που θα µιλήσει επ’
αυτού- είναι τελείως ανεξάρτητη από την αντιπαράθεση, τη σύγ-
κρουση που γίνεται για το τι βάζει ο Υπουργός, για το πόσες
άδειες, για το πόσα λεφτά, για τη διαγωνιστική διαδικασία. 

Όλα αυτά θα µπορούσαν να υπάρχουν, όχι ως αυτονόητα ζη-
τήµατα, καθώς είναι ζητήµατα που υπάρχουν ενστάσεις και αιρέ-
σεις, αλλά λειτουργούντος ενός Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης. Θα ήταν και πάρα πολύ εύκολο να γίνει αυτό το
πράγµα. Πρέπει, λοιπόν, να είµαστε σαφείς, πρέπει να πάµε σε
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, άµεσα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Γίνανε οι δύο τροπολογίες που ήρθαν από τον Υπουργό. Για
τη µεν µία δεν έχει ακουστεί και κάτι, ακριτοµυθίες έχουν ακου-
στεί κατά πόσο το «σύµφωνη γνώµη» είναι για όλο το οικείο
άρθρο και όχι µόνο για τον αριθµό των αδειών, αλλά και για τα
υπόλοιπα. Ο Υπουργός έχει την ευχέρεια, αξιοποιώντας τον διά-
λογο, να τοποθετηθεί επ’ αυτού. Νοµίζω ότι είναι αυτονόητο.
Είναι στοιχείο της συζήτησης σήµερα. 

Για την άλλη τροπολογία, σε σχέση µε το «κατάργηση» και το
«αναστολή», επιτρέψτε µου να σας πω ότι έχει διαµορφωθεί ένα
ψευτοδίληµµα για να αποκρυβούν από ορισµένες πλευρές, από

λίγες πλευρές, πράγµατα. Δεν εννοώ από τα κόµµατα που τιµώ
την στάση τους προχθές, που έφτασε να υπάρχει µια πλειοψηφία
δεκαέξι µε τρεις -οι οποίοι, είτε έτσι, είτε αλλιώς, δεν συµµετέ-
χουν στην ψηφοφορία- και άρα να έχει διαµορφωθεί ήδη µια µε-
γάλη πλειοψηφία για την προταθείσα σύνθεση. Τιµώ τη στάση
τους. Τιµώ και τη στάση όσων ακόµα δεν έχουν προστρέξει στο
να υπάρξει µια ευρύτατη συναίνεση. Και περιµένω, µέσα από τη
διευκρίνιση του πολιτικού θέµατος σήµερα, τη Δευτέρα να µπο-
ρούµε να έχουµε µια ευρύτατη λύση. 

Όµως, δηµιουργήθηκε ένα στοιχείο, περίπου, συµβολικό: Ανα-
στολή, λέει, ή κατάργηση; Ποιανού πράγµατος αναστολή; Με
συγχωρείτε! Είναι καταργηµένο αυτό το άρθρο. Αυτό είναι κα-
ταργηµένο, διότι λέει µέσα ότι είναι για την πρώτη εφαρµογή, η
οποία έγινε και είχε την τύχη που είχε, σε σχέση µε τον διαγωνι-
σµό. Εννοώ τη δικαστική τύχη, διότι από εκεί και πέρα τα µηνύ-
µατα κάθε διαδικασίας είναι πολλαπλά και κάποια από αυτά
παραµένουν και διαµορφώνουν και µια συνείδηση στον κόσµο.
Παρ’ όλα αυτά, λέω ότι είχε την τύχη που είχε και άρα, δεν υπάρ-
χει θέµα δεύτερης, τρίτης, τέταρτης εφαρµογής του. 

Ο ίδιος ο νόµος προέβλεπε ότι ήταν για εκείνη τη στιγµή, δη-
λαδή για την πρώτη εφαρµογή. Είναι καταργηµένο. Και για λό-
γους σωστούς, νοµικούς, προβλέψεων, συµφερόντων και τα
λοιπά, µπαίνει η έννοια της αναστολής µέχρι δηµοσιεύσεως της
απόφασης, το οποίο είναι εύλογο. Θα µπορούσε όλη αυτή η συ-
ζήτηση να γίνει, αφού θα είχε δηµοσιευθεί η απόφαση. Θα ήταν
πιο σωστό.

Σήµερα παρουσιάζεται µια Βουλή, επιτρέψτε µου να σας πω,
όπου συζητάµε και νοµοθετούµε επί διαρροής δηµοσιογραφικών
πληροφοριών. Δεν µας τιµά, αλλά όταν είναι δεδοµένο πως η
απόφαση µετά από έναν, δύο µήνες, τουλάχιστον, θα δηµοσιευ-
θεί, αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι το µείζον πολιτικό θέµα που είχε
ανακύψει, θα έπρεπε µε έναν τρόπο να έρθει στην επιφάνεια, να
συζητηθεί και να υπάρξει τοµή.

Άρα, µε αυτήν την έννοια, αυτά τα δυο κεντρικά θέµατα τα
οποία µπαίνουν από την ίδια την απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας, αλλά µπήκαν και από πολιτικές δυνάµεις που έχουν
τις αµφιβολίες τους –λέει: «Δεν είστε τόσο φερέγγυοι, όσο ήµα-
σταν εµείς είκοσι επτά χρόνια γι’ αυτό αµφισβητούµε, θα κάνετε
κάποιο κόλπο σε ένα µήνα» το λέω έτσι για να χαλαρώσουµε λι-
γάκι-, αλλά να τα δεχθώ, τα δεχόµαστε όλα και γίνονται αυτές οι
τροποποιήσεις. 

Δεν υπάρχει πλέον ούτε φύλλο συκής. Επιτρέψτε µου να πω
πως θα πρέπει να προχωρήσουµε, θα πρέπει να προχωρήσουµε
το σήµα που δόθηκε και προς τα συµφέροντα και προς την κοι-
νωνία ότι θα προχωρήσει το πολιτικό σύστηµα έξω από λογικές
υποταγής σε επιχειρηµατικά συµφέροντα και έξω από λογικές
που σπρώχνουµε οι ίδιοι να αποφασίζουν οι δικαστές για την πο-
λιτική. Και ευτυχώς, δεν υπάρχουν αντιλήψεις στρατηγικής «κα-
θαρών χεριών», όπως υπήρχαν στην Ιταλία.

Μην υποσκάπτουµε, µην πριονίζουµε το κλαρί που καθόµαστε
όλοι πάνω, όλα τα κόµµατα, όλο το πολιτικό σύστηµα. Ο νοών
νοείτο. Τις ευθύνες και τις αποφάσεις θα τις πάρουµε εµείς,
ακούγοντας πλήρως το τι λέει η δικαστική αρχή, βλέποντας και
γνωρίζοντας πλήρως τι λένε και τι αντιπαρατίθενται και τι σκο-
πούς έχουν τα συµφέροντα. Και βεβαίως, θα υπάρξει µια αρµο-
νική συνεργασία µε το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. 

Και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ευ-
χέρεια του χρόνου που µου δώσατε: Παρεξηγήθηκε ο Υπουργός,
ο Νίκος ο Παππάς επειδή σε συνεντεύξεις του χθες και σήµερα
είπε: «Η δική µου άποψη όµως, εγώ επιµένω είναι τέσσερις». Εγώ
λέω από εδώ και επιµένω ότι πρέπει να είναι τρεις –το λέω για
να κάνουµε συζήτηση έτσι-, διότι τόσο έλεγαν όλα τα ντοκου-
µέντα, που σας είχα παρουσιάσει, το 2008 στο συνέδριο του ΣΕΒ
που είχε γίνει και είναι οι εισηγήσεις των κυρίων που τώρα προ-
ΐστανται της Ένωσης Ιδιοκτητών των Καναλιών. Αυτό, µε την έν-
νοια καµία Φλωρεντία, κανένα ψηφιακό εύρος. Και προφανώς το
ψηφιακό εύρος χωράει περισσότερα, είναι προφανέστατο, αλλά
έχει σχέση µε το αν θα σπρώξουµε.

Τελικά µπορεί να είναι παραπάνω, πράγµατι, να γίνει µια συ-
ζήτηση, µια αντιπαράθεση, να γνωµοδοτήσει το ΕΣΡ -και όχι
µόνο να γνωµοδοτήσει, αλλά να έχει και την τελική απόφαση
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όπως είναι σαφές από την διάταξη που έρχεται-, αλλά τα κόµ-
µατα, το Υπουργείο, εµείς ως άτοµα στο δηµόσιο διάλογο που
θα γίνει, έχουµε άποψη. 

Δηλαδή άκουσα µια κυρία του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης που είπε να γίνουν δώδεκα, δεκαέξι. Ε, τα δεκαπέντε
από αυτά, να τα βρούµε µε κλήρο, οδηγούνται στη διαπλοκή νο-
µοτελειακά. Διότι δεν µπορούν να ζήσουν µε τα 150 εκατοµµύρια
που είναι η πίτα η διαφηµιστική, εάν θέλουν να έχουν τετρακόσι-
ους εργαζόµενους, εάν θέλουν να µην έχουν συνθήκες γαλέρας. 

Και να µε ακούν τώρα οι εργαζόµενοι, µε τους οποίους µιλή-
σαµε σε καθεστώς πίεσης και έντασης -διότι έτσι κανείς πρέπει
να µιλάει, όταν ο άλλος αισθάνεται ότι πάει να γίνει άνεργος-, και
τους καταλάβαµε απολύτως, όταν επικρέµατο αυτό που λεγόταν
ότι θα να πέσει «µαύρο» σε κανάλια κ.λπ.. Να ακούν ότι δεν µπο-
ρούν να ζήσουν κανάλια δέκα, δώδεκα, δεκαέξι στην Ελλάδα. 

Και θα πρέπει κάθε υπεύθυνη πολιτική δύναµη, αντί να λέει το
απίστευτο και απολίτικο θέσφατο «αυτά θα τα κρίνει η αγορά»,
δηλαδή, να κλείνει το µάτι, να είναι µια δυο και τρία κατοστάρικα,
να ξηµεροβραδιάζονται οι εργαζόµενοι και να είναι κατωτάτου
επιπέδου το πρόγραµµα το οποίο θα δίνουν, είναι ευκαιρία, έτσι
όπως έγινε αυτό που έγινε, που εµπεριέχει και στοιχεία υποχώ-
ρησης από πλευράς της Κυβέρνησης, είναι µεγάλη ευκαιρία λοι-
πόν, για όλους µας να δώσουµε λύσεις µεσοµαρκοπρόθεσµες
υπέρ των συµφερόντων της χώρας, υπέρ των συµφερόντων της
ενηµέρωσης, του πλουραλισµού, των εργαζόµενων και να φύ-
γουµε από τα διλήµµατα και να φύγουµε από τη διαπλοκή και να
φύγει και το πολιτικό σύστηµα από την οµηρία στους καναλάρ-
χες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Η συνάδελφος κ. Ζωή

Λιβανίου από το ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τελευταίο

διάστηµα η επικαιρότητα ασχολείται σε µεγάλο βαθµό µε ένα δη-
µόσιο αγαθό και τον τρόπο που αυτό παραχωρείται προς χρήση
και αξιοποιείται από το ελληνικό κράτος. Ο λόγος για τις τηλεο-
πτικές άδειες και τον ν.4339/2015 ή «νόµο Παππά», όπως απο-
καλείται.

Ο νόµος αυτός, περιλαµβανοµένου και του άρθρου 2Α, του
οποίου την αναστολή συζητάµε σήµερα, ψηφίστηκε από τη
Βουλή των Ελλήνων, προκειµένου επιτέλους να τεθούν κανόνες
στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο, να πληρώσουν για την άδεια χρήσης
όσοι επιθυµούν να δραστηριοποιηθούν επιχειρηµατικά, αποκο-
µίζοντας κέρδη, αξιοποιώντας περιουσιακά στοιχεία του δηµο-
σίου.

Όλο αυτό το διάστηµα ζούµε σουρεαλιστικές σκηνές µε πρω-
ταγωνιστές όσους εθιµοτυπικά διατηρούν τηλεοπτικούς σταθ-
µούς και µια αντιπολιτευτική συστοιχίας µε προεξάρχοντες
εκπροσώπους κοµµάτων που απολάµβαναν όλα αυτά τα χρόνια
τη συστηµατική και άνευ ορίων προσωπική τους προβολή στις
τηλεοπτικές οθόνες. Όσο περισσότερο εµφανιζόταν ένας πολι-
τικός στους ιδιωτικούς τηλεοπτικούς σταθµούς τόσο µεγαλύ-
τερη η επίθεση που αναπτύσσει εναντίον του συγκεκριµένου
νόµου.

Η όλη δηµόσια συζήτηση αποκαλύπτει τις πραγµατικές προ-
θέσεις και τα πραγµατικά συµφέροντα προσώπων και πολιτικών
φορέων που ευθύνονται στο ακέραιο για την κατάσταση στην
οποία βρίσκεται σήµερα η χώρα.

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και µάλιστα ο σηµερινός της Πρό-
εδρος τα προηγούµενα χρόνια είχε την ευχέρεια τόσο εκείνος
όσο και ολόκληρη η οικογένειά του τον µεγαλύτερο χρόνο προ-
σωπικής προβολής από όσο είχαν από το 2010 ο ΣΥΡΙΖΑ και το
ΚΚΕ µαζί.

Ποιο είναι αλήθεια το αίτηµά του; Να µην αποφασίζει ο εκά-
στοτε αρµόδιος Υπουργός τον αριθµό των τηλεοπτικών αδειών,
αλλά το Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο, που µε δική του ευ-
θύνη δεν συστήνεται. Να µην αποκοµίζει το κράτος αντίτιµο για
την εκµετάλλευση ενός δηµόσιου αγαθού, να δίνονται όσες
άδειες ζητούν οι υποψήφιοι, να µην κλείσουν κανάλια, ενώ υπο-
στήριξε µε θέρµη το κλείσιµο της δηµόσιας ραδιοτηλεόρασης.

Κατηγορεί τη σηµερινή Κυβέρνηση για προσπάθεια διαµόρ-

φωσης πελατειακών σχέσεων µε το επιχείρηµά ότι πραγµατοποί-
ησε διαγωνισµό για την παραχώρηση δηµόσιου αγαθού. Αρνείται
ακόµη και σήµερα να συναινέσει στη σύσταση του ΕΣΡ, αλλά
υποστηρίζει ότι µόνον αυτό είναι αρµόδιο να αποφασίσει.

Η πραγµατικότητα είναι σαφής σε όλον τον κόσµο. Η Αντιπο-
λίτευση δεν θέλει να χάσουν ούτε να πληρώσουν σχετικό αντί-
τιµο οι ιδιοκτήτες τηλεοπτικών σταθµών µε τους οποίους
συνυπήρξε όλα τα προηγούµενα χρόνια. Είναι πρόθυµη να δεχτεί
κάθε µέτρο που πλήττει τη συντριπτική πλειοψηφία του ελληνι-
κού λαού, όπως είναι η διάλυση των εργασιακών σχέσεων, όχι
όµως να δεχτεί να χάσουν έστω στο ελάχιστο οι ισχυροί αυτού
του τόπου και του τοπίου, θα έλεγα. Δεν µπορεί να ανεχτεί ότι
υπάρχει µια Κυβέρνηση που απαιτεί να πληρώσουν οι έχοντες,
που απαιτεί να πληρώσουν όλοι αυτοί που πριν από την κρίση
έκαναν χρυσές δουλειές µε όλες τις κυβερνήσεις.

Επικαλείται σήµερα το Σύνταγµα και δικαστικές αποφάσεις,
που δεν έχουν ακόµα δηµοσιοποιηθεί, για να δούµε το σκεπτικό,
ζητώντας να διαιωνιστεί το καθεστώς ελεύθερης αξιοποίησης
δηµοσίου αγαθού, ένα κόµµα που θεωρεί ότι η υγεία και η παι-
δεία είναι αγαθά για τα οποία ο λαός πρέπει να πληρώνει, που
θεωρεί την εργασία ευγενική παραχώρηση και χάρη των εργο-
δοτών προς τους εργαζόµενους, που αµφισβητεί στην πράξη την
υποχρέωση της πολιτείας να παρέχει συντάξεις, που θεωρεί υπε-
ράσπιση της δηµοκρατίας τη µη διενέργεια διαγωνισµού για τις
τηλεοπτικές άδειες.

Εµείς έχουµε άλλη αντίληψη. Εµείς επιµένουµε ότι το Δηµόσιο
οφείλει να έχει το υψηλότερο δυνατό έσοδο από την παραχώ-
ρηση των τηλεοπτικών αδειών. Επιµένουµε ότι ο νόµος στο σύ-
νολό του εξυπηρετεί το δηµόσιο όφελος, φέρνει επιτέλους
σηµαντικά δηµόσια έσοδα στο κράτος στην πιο δύσκολη οικονο-
µική συγκυρία και έχουµε χρέος να επιµείνουµε στην είσπραξη
αυτών των εσόδων και στη ρύθµιση του ραδιοτηλεοπτικού
χώρου.

Η απόφαση του Σ.τ.Ε ίσως να είναι µια πολιτική απόφαση. Η
άρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στη σύσταση του ΕΣΡ είναι µια
προκλητική.

Όσο κι αν προσπαθείτε, όσο κι αν αγωνιάτε εσείς και οι φίλοι
σας, η Κυβέρνηση έχει την ευθύνη και την υποχρέωση να προ-
ασπίσει το δηµόσιο συµφέρον. Έχει την υποχρέωση να ζητήσει
αντίτιµο από όσους εκµεταλλεύονται δηµόσια περιουσία και προ-
σπορίζουν κέρδη. Έχει το δικαίωµα και την υποχρέωση να προ-
χωρήσει χωρίς συµβιβασµούς και συνεννοήσεις µε όσους
παραδοσιακά εσείς δεν αγγίζατε. Η σχέση διαπλοκής και συµ-
πόρευσης, οικονοµικών και πολιτικών συµφερόντων µιας µικρής
ολιγαρχίας τελείωσε. Τώρα προηγείται το συµφέρον του λαού,
της χώρας, του πλουραλισµού, της δηµοκρατίας και κυρίως, του
πολιτισµού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος από

τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα εδώ, µε αγωνία που δεν

κρύβεται, η Κυβέρνηση προσπαθεί να διαχειριστεί την παταγώδη
πολιτική, νοµική και ηθική ήττα που έχει υποστεί στο θέµα της
ρύθµισης του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου. Αλλά, αυτό επιχειρεί να
το κάνει όχι µε σεµνότητα και ταπεινότητα, όχι µε συναίσθηση
της ήττας που έχει υποστεί, αλλά προσέρχεται εδώ µε αλαζονεία
και προκλητικότητα, επιτιθέµενη στην Αντιπολίτευση.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ενώ σήµερα παίζεται και
ακούγεται στην Αίθουσα αυτή ένα επικήδειο ρέκβιεµ της πρωτο-
βουλίας σας, το οποίο το ακούν όλοι εντός και εκτός, εσείς φαν-
τασιώνεστε ότι αυτό που ακούγεται δεν είναι ρέκβιεµ αλλά είναι
Βαγκνερικές Βαλκυρίες και κάνετε επιθέσεις στην Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση για το αδιέξοδο, στο οποίο βάλατε εσείς τον εαυτό
σας. Κοιτάξτε, οι αντεπιθέσεις των απελπισµένων κάνουν την
ήττα τους πανωλεθρία. Προσέξτε το αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα της ρύθµισης του ρα-
διοτηλεοπτικού τοπίου είναι πρωτίστως και πάνω από όλα µείζον
ζήτηµα δηµοκρατίας, αφού είναι άρρηκτα συνδεδεµένο µε την
ανεµπόδιστη, αχειραγώγητη ενηµέρωση, µε την πολυφωνία. Και
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αυτό στη δηµοκρατία δεν αποτιµάται µε χρήµατα. Η ελευθερία
της ενηµέρωσης δεν έχει τιµή. 

Αυτή ήταν εξαρχής και η θέση της Νέας Δηµοκρατίας. Το µόνο
µέληµά µας, ο µόνος µας στόχος, ήταν να διασφαλιστεί µε αυτήν
τη ρύθµιση η ελεύθερη ενηµέρωση και η πολυφωνία στο πλαίσιο
της λειτουργίας της δηµοκρατίας.

Αντίθετα, τι είδαµε από την άλλη πλευρά; Μεθοδεύσεις, γκρί-
ζους χειρισµούς, θεσµικούς ακροβατισµούς, θεσµικές εκτροπές,
µε αποκορύφωση την επιρροή επί της δικαιοσύνης µε διαπόµ-
πευση δικαστών µέσα από τον Τύπο που σας στηρίζει σταθερά.
Είδαµε ως αποκορύφωση την επίθεση που εξαπέλυσε κατά του
ανωτάτου διοικητή δικαστηρίου της χώρας, αµέσως µετά την
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας η Κυβερνητική Εκ-
πρόσωπος, µεταξύ λυγµών και θυµού. 

Όλα αυτά, που τα ζούµε τρεις µήνες τώρα, επιβεβαίωσαν ότι
µόνος στόχος, µόνος σκοπός της Κυβέρνησης ήταν η χειραγώ-
γηση και ο έλεγχος του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου. Πώς; Με τρεις
τρόπους. Περιθωριοποίηση ή σχεδόν κατάργηση του Εθνικού
Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου, απόλυτη κυριαρχία ενός στελέ-
χους της Κυβέρνησης, του Υπουργού «καναλάρχη», και περιορι-
σµένος, αυθαίρετα καθορισµένος αριθµός καναλιών. Όλα αυτά
έχουν οσµή αυταρχισµού και ολιγαρχικής συµπεριφοράς.

Αυτή ήταν η πρόθεση. Και µετά; Μετά ήρθε η απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας και η παταγώδης ήττα της βασικής
εµβληµατικής πολιτικής σας, όλων των τελευταίων µηνών.

Και µετά τι κάνει η Κυβέρνηση; Αφού δάκρυσε από θυµό για
την απόφαση αυτήν, αφού επιτέθηκε στη δικαιοσύνη µε τρόπο
πρωτόγνωρο για την µεταπολιτευτική περίοδο, αφού µετά έκανε
παιδαριώδεις χειρισµούς και πρωτοβουλίες δήθεν για τη σύ-
σταση και ανασύσταση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρα-
σης -εκείνο που είχε καταργήσει στην ουσία-, φέρνει σήµερα δύο
τροπολογίες. Δύο τροπολογίες, που στην ουσία τους αγνοούν
όλα όσα έχουν γίνει µέχρι τώρα. Γι’ αυτό µιλάµε για αλαζονεία
και θράσος. Σαν να γυρίσαµε το ρολόι µια εβδοµάδα πριν.

Επαναφέρει λοιπόν την κατάσταση -στην ουσία αυτό κάνει-
εκεί που ήταν. Και τι επιδιώκει; Και ελεγχόµενο Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης και επαναφορά –αν όχι τώρα, σε λίγο, από την
πίσω πόρτα- του πυρήνα της βασικής λογικής του νόµου Παππά.
Όπως αντιλαµβάνεστε, αυτό δεν πρόκειται να γίνει δεκτό από
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Δεν πρόκειται να γίνει δεκτό από
τη Νέα Δηµοκρατία.

Και επειδή πολλοί θα σπεύσετε να πείτε ότι κάνουµε αντιπα-
ραγωγική και κακόπιστη αντιπολίτευση, να δούµε ποια είναι η
θέση της Νέας Δηµοκρατίας. Επιγραµµατικά σας λέω, λοιπόν,
ότι η θέση µας έχει τέσσερις άξονες: Περισσότερη δηµοκρατία,
περισσότερες άδειες, περισσότερα κανάλια, περισσότεροι ερ-
γαζόµενοι και, τελικά, περισσότερα χρήµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι και περισ-
σότερα χρήµατα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αφού είναι περισσότερα τα κα-
νάλια, είναι περισσότεροι οι εργαζόµενοι και περισσότερα χρή-
µατα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Βλέπω ότι αυτό σας ανησυχεί.
Επαναλαµβάνω: Περισσότερη δηµοκρατία, περισσότερες

άδειες, περισσότερα κανάλια, περισσότεροι εργαζόµενοι, περισ-
σότερα χρήµατα. Και καταθέσαµε και πρόταση για αυτό. Αν αυτό
δεν είναι εποικοδοµητική αντιπολίτευση… 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ποιο σχέδιο
νόµου;

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ σε
ένα λεπτό τελειώνω.

Και καταθέσαµε και πρόταση για αυτό, και µπορώ να σας πω
ότι ως µη οφείλαµε το κάναµε. Γιατί οι παραδοσιακές αντιπολι-
τεύσεις τι κάνουν; Κριτική από το πρωί µέχρι το βράδυ, χωρίς
καµµία πρόταση. Και καταθέσαµε πρόταση και προτείναµε και
πρόσωπο για Πρόεδρο του Εθνικού Ραδιοτηλεοπτικού Συµβου-
λίου ανώτατο δικαστικό άµεµπτης, απόλυτα διαφανούς δηµόσιας
πορείας, ευρύτατης αποδοχής και κύρους. Και το κάναµε για να

δείξουµε και να σας δείξουµε πόσο πολύ σοβαρά εννοούµε το
όλο πράγµα. Δώσαµε ένα µοντέλο προσώπου και ένα µοντέλου
Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης µέσα από το πρόσωπο
του κ. Κουτροµάνου.

Έχετε µπροστά σας, λοιπόν, την οδό διαφυγής σας. Δεν θέ-
λετε να την ακούσετε. Την επαναλαµβάνω, όµως, κωδικά. Πρέπει
να ξεκινήσουµε από µηδενική βάση, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Μόνο η εκ βάθρων αλλαγή του νόµου Παππά θα ξεκλειδώσει
τη συζήτηση για τη σύνθεση…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Να πάµε πίσω είκοσι επτά χρόνια, δη-
λαδή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Θα σας απαντήσω γι’ αυτό.
Μόνο η εκ βάθρων αλλαγή ξεκλειδώνει τη συζήτηση και τη

σύνθεση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. Πρώτα οι
θεσµοί και µετά τα πρόσωπα. Δεν θα βάλουµε το κάρο πριν απ’
το άλογο.

Πρέπει, λοιπόν, να έχουµε µια στέρεη νοµική θεσµική βάση,
που να επιβεβαιώνει τον αποφασιστικό, σύµφωνα µε το Σύν-
ταγµα, ρόλο του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης και την
ελεύθερη αξιοποίηση όλου του εύρους του ψηφιακού φάσµα-
τος.

Έχετε µία ευκαιρία. Ακούστε τώρα τη φωνή της λογικής. Ακού-
στε τη φωνή της ευθύνης. Ακούστε τη φωνή της δηµοκρατίας.
Μην ακούτε θριάµβους εκεί που παιανίζουν οι ήττες σας.

Και επειδή άκουσα αυτό για τα είκοσι επτά χρόνια. Με παρρη-
σία όλοι πρέπει να πούµε ότι το προηγούµενο διάστηµα και το
προηγούµενο καθεστώς έπρεπε να έχει ρυθµιστεί.

Το ζήτηµα, κυρίες και κύριοι, δεν είναι κάνουµε εδώ µια συζή-
τηση ιατροδικαστών σε αυτήν τη Βουλή. Δεν είναι συζήτηση ιστο-
ρικών. Η πολιτική της ευθύνης και οι πολιτικοί που έχουν ευθύνη
ρυθµίζουν το τώρα και το µέλλον και πρέπει να το κάνουν µε
τρόπο που να διορθώνει τις παλιές παθογένειες κι όχι να τις διογ-
κώνει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Κουµουτσάκο.

Ο συνάδελφος κ. Γιώργος Αµυράς από το Ποτάµι έχει τον
λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από αυτό εδώ το Βήµα στις 10

Φλεβάρη του 2015 ο Σταύρος Θεοδωράκης στην πρώτη του οµι-
λία στο Κοινοβούλιο είχε στραφεί προς τον κ. Τσίπρα και του είπε
επί λέξει τα εξής: «Φέρε το νοµοσχέδιο για τις τηλεοπτικές
άδειες τώρα, σύντοµα, και θα σε στηρίξουµε, αλλά να είναι ένα
διαφανές, δίκαιο και καθαρό νοµοσχέδιο, να βάζει µια τάξη στα
πράγµατα».

Αυτό στην πράξη είναι η συναίνεση, είναι ένας πολιτικός πολι-
τισµός, που εάν τον είχατε ενστερνιστεί, κυρίως εσείς της Κυ-
βέρνησης, όταν ο Θεοδωράκης σάς τα έλεγε τον Φλεβάρη του
2015, τότε δεν θα βρισκόµασταν σήµερα εδώ να συζητάµε δύο
χρόνια µετά το εάν έχουµε ή δεν έχουµε διαγωνισµό, το εάν
έχουµε ή δεν έχουµε τρόπο να δώσουµε τηλεοπτικές άδειες.

Τι µας φέρατε, λοιπόν, εσείς; Μας φέρατε τον ν.4339, νόµο
Παππά πλέον, όπως έχει εγγραφεί στη συλλογική µνήµη και στο
υποσυνείδητο και το συνειδητό.

M’ αυτό τον νόµο, κύριε Παππά, επιφυλάσσατε εσείς για τον
εαυτό σας, η Κυβέρνηση για έναν Υπουργό, τον εκάστοτε Υπουρ-
γό Τηλεόρασης –θα πω εγώ- το πόσα κανάλια θα έπαιρναν άδεια
και µε πόσα χρήµατα. Στην αρχή…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν ήταν έτσι
και στους προηγούµενους νόµους;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κακώς, κάκιστα που ήταν έτσι και στους
προηγούµενους νόµους. Μα, εδώ ήλθατε εσείς να το αλλάξατε,
δεν ήλθατε να το επαναλάβετε µε τον ίδιο και χειρότερο τρόπο,
κύριε Υπουργέ. Σας είχα πει, λοιπόν, τότε στη συνεδρίαση της
Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου στις 21 Οκτωβρίου 2015,
το εξής. Nα το βρούµε και στα Πρακτικά: «Κύριε Υπουργέ, δεν
µπορεί, δεν γίνεται, δεν επιτρέπεται εσείς, ένας άνθρωπος» –
αφήστε το πρόσωπο, αναφέροµαι στον εκάστοτε Υπουργό κάθε
φορά- «να αποφασίζει για τόσο σηµαντικά ζητήµατα». Μου απαν-
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τήσατε: «Ε, δεν αποφασίζω και για πολλά». 
Εκείνη ακριβώς τη στιγµή, κύριε Παππά, στην Αίθουσα 223 µε

αυτή τη φράση σας «ε, δεν αποφασίζω και για πολλά», είχατε
διαπράξει, χωρίς να το ξέρετε και χωρίς όλοι οι υπόλοιποι να το
έχουµε αντιληφθεί στο σύνολό του, µια πολιτική ύβρη και εκείνη
ακριβώς τη στιγµή που λέγατε «ε, δεν αποφασίζω και για πολλά»,
για το ότι δηλαδή «εγώ θα αποφασίσω σε πόσα κανάλια θα δο-
θούν άδειες και πόσα χρήµατα θα δώσουν», είχατε προδιαγράψει
το τέλος του νόµου σας. 

Τι είδαµε µετά; Είδαµε εσάς, την Κυβέρνηση, ορµητικά να ξε-
κινάει για τον διαγωνισµό που δυστυχώς απεδείχθη ένας διαγω-
νισµός-οπερέτα. Είδαµε µετά να φέρνετε µια τροπολογία την
οποία χάρη στην παρέµβαση του Προέδρου της Βουλής την πή-
ρατε πίσω -νύχτα τη φέρατε, νύχτα την πήρατε- για τον «ξαφνικό
θάνατο» των καναλιών µε τις πέντε µέρες διορίας. Μάλιστα, εί-
χατε προβλέψει και έξοδα φυλακίσεως των παραβατών εκείνου
του νόµου. Ήσασταν έτοιµοι, δηλαδή, να τα βάλετε µε τη δια-
πλοκή, αλλά πάνω σε τι θεµέλια; Σε αντισυνταγµατικά θεµέλια. 

Όταν το Συµβούλιο της Επικρατείας ανέλαβε τη σκυτάλη και
οι καµπάνες της αντισυνταγµατικότητας έσπασαν τζάµια και τύµ-
πανα αφτιών, οι δικαστές φυσικά έσωσαν την τιµή της δηµοκρα-
τίας. Οι δικαστές έβαλαν χαλινάρι στην φιλοδοξία της
Κυβέρνησης και ορισµένων Υπουργών και οι δικαστές πήραν το
«παιχνιδάκι» -γιατί έτσι το αντιλαµβανόσασταν εσείς- της αδει-
οδότησης καναλιών από τα χέρια σας και το επανατοποθέτησαν
σε άλλες βάσεις, σε βάσεις κανόνων διαφάνειας και συνταγµα-
τικότητας. 

Τότε αρχίζει η µεγάλη πολιτική τσουλήθρα της Κυβέρνησής
σας: Λυσσαλέα επίθεση στη δικαιοσύνη. Θυµόµαστε όλοι το
ύφος της Κυβερνητικής Εκπροσώπου όταν έβαζε τα παιδιά των
παιδικών και βρεφονηπιακών σταθµών ως ασπίδα µπροστά στο
νοµικό κατασκεύασµα του ν.4339 που µόλις είχε καταπέσει. 

Αµέσως µετά µας είπατε εκείνες τις µέρες: «Τη Δευτέρα
φέρνω νόµο καινούργιο έτσι ώστε να τελειώνουµε µε τη δια-
πλοκή». Μετά ο νόµος αυτός έγινε νόµος-γέφυρα. Εξαφανισµέ-
νος και αυτός. Λέτε και εκείνο το αµίµητο «το τζάµπα πέθανε»
-µαζί σας εγώ, κύριε Υπουργέ- «δεν θα γίνει κλειστό το επάγ-
γελµα του καναλάρχη», όταν εσείς είχατε στυλώσει τα πόδια –
και ακόµα αυτό κάνετε- για τις τέσσερις και µόνον άδειες. Δεν
είναι κλειστό επάγγελµα οι τέσσερις καναλάρχες; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεν είναι κλειστό, ενώ οι δέκα καναλάρ-

χες είναι κλειστό; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Το κλειστό

αφορά τις δυνατότητες…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα τα πούµε, κύριε Υπουργέ.
Αξιοπιστία µηδέν! Αντί να φέρετε τάξη, προκαλέσατε µεγαλύ-

τερο χάος στο χάος. Θα έλεγε κανείς ότι δεν µπορούσε να γίνει
αυτό και όµως τα καταφέρατε. Και τώρα; Τώρα κρύβεστε ως Κυ-
βέρνηση πίσω από την τροπολογία και τις λέξεις. Πίσω από τις
λέξεις ποιος κρύβεται; Η αναστολή ή η κατάργηση; 

Λέτε: «Να δώσουµε τα λεφτά πίσω στους καναλάρχες;». Σας
ρωτάω, κύριε Παππά: Τι πουλήσατε στους καναλάρχες για να
κρατάτε τα λεφτά τους; Αέρα κοπανιστό; «Αεροπειρατές» οι κα-
ναλάρχες, αεριτζής ο Υπουργός; Όχι. Ή δώσατε άδειες ή δεν
δώσατε άδειες. Άρα, το εάν οι ιδιώτες, οι υπερθεµατιστές εγεί-
ρουν αξιώσεις σε βάρος του δηµοσίου, αυτό είναι κάτι που απαν-
τάται µε µία φράση: Κρίµα που τα κάνατε µούσκεµα. Τι φταίνε οι
υπόλοιποι για να πληρώνουν τα δικά σας λάθη, κύριε Παππά; Και
τι δεν είδαµε και τι δεν ακούσαµε.

Αλήθεια, πού είναι η κ. Μαρία Λουίζα Στάσι, η σύντροφός σας
του ΣΥΡΙΖΑ, του Ινστιτούτου Φλωρεντίας, να έρθει στην ελληνική
κοινωνία, στη δηµόσια σφαίρα και να υπερασπιστεί τις τέσσερις
άδειες, τη χωρητικότητα του φάσµατος; 

Εγώ σε έναν βαθµό, βεβαίως, συµφωνώ, σε σχέση µε τον
αριθµό των αδειών, αλλά ως µια πολιτική θεώρηση, µε κάτι που
είπε ο κ. Βούτσης. Ναι, δεν µπορεί η αγορά από µόνη της να κα-
θορίζει τα πάντα, ειδικά όταν έχουµε ζητήµατα πολυφωνίας, δη-
µοκρατίας και χρήσης δηµοσίων συχνοτήτων. Όµως δεν µπορεί
να είναι το πορτοφόλι, κύριε Παππά, όπως εσείς ωµά το θέσατε,
το µόνο κριτήριο για να πάρει κάποιος µια άδεια. Πού είναι τα

ποιοτικά κριτήρια; Πώς θα αντιµετωπιστεί η διαπλοκή λοιπόν; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κάποια

άρθρα του νοµοσχεδίου τα υπερψηφίσατε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πώς θα αντιµετωπιστεί η διαπλοκή; Με

Καλογρίτσες; Με βοσκοτόπια; Πείτε µου. Με «λαγούς» στους
διαγωνισµούς; Με µηδενικές προσφορές; Έτσι αντιµετωπίζεται
η διαπλοκή; Η διαπλοκή, της διαπλοκής, ω διαπλοκή! Δυστυχώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Αµυρά, παρα-
καλώ να ολοκληρώσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Προσφάτως, κύριε Υπουργέ, είδαµε τον mr offshore της Κύ-

πρου, τον κ. Αρτέµη Αρτεµίου να µπαινοβγαίνει στο Μέγαρο Μα-
ξίµου. Και στην απάντηση στην ερώτηση «τι δουλειά είχε η
αλεπού στο παζάρι;» είπε ο κ. Αρτεµίου ότι βρισκόταν στο Μέ-
γαρο Μαξίµου γιατί κόµιζε σοβαρή επενδυτική πρόταση από ξέ-
νους. Πείτε µου εσείς: Θα πηγαίνατε σε οποιοδήποτε
πρωθυπουργικό γραφείο µε τζινάκι και σακούλα του σούπερ
µάρκετ; Μα, είµαστε σοβαροί; 

Καταθέτω, λοιπόν, το πρωτοσέλιδο του «ΕΛΕΥΘΕΡΟΥ
ΤΥΠΟΥ», για να δείτε πώς κλείνονται οι δουλειές στο Μέγαρο
Μαξίµου. Με σακούλα του σούπερ µάρκετ και µε τζινάκι!

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Και εκεί, λοιπόν, που τα είδαµε όλα…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ποια είναι η καταγγελία; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πήγατε να αγοράσετε ή να πουλήσετε

φασολάκια, τελικά, κύριοι συνάδελφοι; Θα µου πείτε; Ο ένας
πουλάει, ο άλλος αγοράζει. Αυτό είναι το πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Αµυρά, να ολο-
κληρώσουµε, παρακαλώ, γιατί προκαλείτε και ανησυχίες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Έρχοµαι στο θέµα του ΕΣΡ και της εγγύησης που ο κ. Βού-

τσης, ως ο τρίτος πολιτειακός παράγοντας, έθεσε προκειµένου
να δώσει κάποιες γέφυρες συναίνεσης προς τα υπόλοιπα κόµ-
µατα. 

Εµείς, το Ποτάµι, αλλά και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, καλή
τη πίστη, είπαµε ότι δεχόµαστε αρχικώς την εγγύηση του Προ-
έδρου, αλλά θα το κρίνουµε την εποµένη, σήµερα στην Ολοµέ-
λεια, µε τα νοµοθετικά κείµενα που τελικά θα µας φέρετε. 

Θα αναφερθώ και στις δυο τροπολογίες και τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είµαστε στα εννιά
λεπτά όµως, κύριε Αµυρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε, αλλά είναι
τόσο σηµαντικό το ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Να προσέχουµε,
όµως, λίγο τον χρόνο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πρόεδρε, µου επιτρέπετε, σας παρα-
καλώ; 

Εµείς στο Ποτάµι προτείναµε τον κ. Μιχάλη Σταθόπουλο, έγ-
κριτο νοµικό, πρύτανη, άνθρωπο που είπε «όχι» σε συµφέροντα,
που δεν υπέκυψε ποτέ, που, που, που…Ωστόσο είµαστε µικρό-
τερο κόµµα και αντιλαµβανόµαστε ότι οι δρόµοι της συναίνεσης
πρέπει να είναι πλατείς. Εµείς δεν θα λέγαµε «όχι» στην πρόταση
της Νέας Δηµοκρατίας για τον κ. Αθανάσιο Κουτροµάνο, τον
οποίον θεωρούµε, επίσης, µια εξαιρετική επιλογή. Ανοίξτε κι
εσείς στα χαρτιά σας να µας πείτε. 

Αν θέλετε ΕΣΡ στα γρήγορα, εδώ όλα στο φως. Όµως µε τα
«καθρεφτάκια» και τις «χάντρες» τύπου αναστολής και όχι κα-
τάργησης φτάσαµε στο εξής, αγαπητοί συνάδελφοι. Το σκέφτε-
στε; Λέει η µια τροπολογία «ναι, το ΕΣΡ χρειάζεται να µας δώσει
τη σύµφωνη γνώµη του» και η άλλη τροπολογία λέει «αναστέλ-
λονται όµως οι ρυθµίσεις που έχουν να κάνουν µε τον αριθµό
αδειών και την έκδοση». Δηλαδή, η µια τροπολογία αναστέλλει
την άλλη! 

Άρα, το Ποτάµι –και τελειώνω µ’ αυτό, κύριε Πρόεδρε- λέει και
τονίζει: Θητεία απολύτως συγκεκριµένη, χωρίς παρατάσεις, ορι-
σµένη, για το ΕΣΡ. Ανοιχτή διαδικασία αδειοδότησης έως και
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δέκα τηλεοπτικών σταθµών, µε όρους και προϋποθέσεις που το
ΕΣΡ θα θέσει. Προµηθευτές του δηµοσίου και εργολάβοι δεν θα
µπορούν να παίρνουν κανάλι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Το λέει ο νόµος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σας λέω την πρόταση του Ποταµιού. Ο

κ. Καλογρίτσας τι ήταν; Α, συγνώµη. Ήταν βοσκός! Είχε βοσκο-
τόπια ο κ. Καλογρίτσας! Δεν ήταν εργολάβος. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Αµυρά, ολοκλη-

ρώστε, γιατί δεν κρατιούνται και οι συνάδελφοι από κάτω. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σε είκοσι δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε,

τελειώνω και ευχαριστώ πάρα πολύ για την κατανόηση. 
Κάθε αδειοδοτούµενος θα δίνει εφάπαξ δέκα εκατοµµύρια

ευρώ τον χρόνο ως τέλος χρήσης συχνότητας και κάθε έτος θα
διενεργείται βασικός έλεγχος των οικονοµικών και ποιοτικών κρι-
τηρίων.

Αυτά έχουµε να σας πούµε και θα επανέλθουµε. 
Ο «νόµος Παππά» βρώµισε. Ελάτε να τον θάψουµε όλοι µαζί

µε κλειστή τη µύτη και να προχωρήσουµε στην επόµενη µέρα!
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Μπάρκας από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, βρισκόµαστε, κατά την άποψή
µου, σε ένα πολιτικό και διαδικαστικό κενό, διότι αυτά που λέ-
γονται και ακούγονται εδώ σήµερα, όσον αφορά τις δύο τροπο-
λογίες του Υπουργού, αυτοαναιρούνται από την επόµενη
τοποθέτηση των ίδιων ανθρώπων. Και δυστυχώς αυτό που κάνει
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι να υπερασπίζεται είκοσι επτά
χρόνια ανοµίας, µε την τοποθέτηση Βουλευτών της για τη συγ-
κεκριµένη τροπολογία στη συγκεκριµένη διαδικασία. 

Ο κ. Γεωργιάδης, ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, δυ-
στυχώς από το Βήµα αυτό εδώ της Βουλής είπε ψέµατα. Τι είπε;
Είπε ότι η Νέα Δηµοκρατία ψηφίζει ανεξάρτητες αρχές, αλλά αρ-
νείται να ψηφίσει τη συγκριµένη. Το ερώτηµα που προκύπτει
είναι το εξής: Δηλαδή, για κάθε νόµο που η Κυβέρνηση θα φέρνει
για να ψηφιστεί από τη Βουλή η Νέα Δηµοκρατία θα χρησιµο-
ποιεί ως επιχείρηµα ότι για να τον ψηφίσουν θα αποσυρθεί ο
«νόµος Παππά» ή δεν θα συγκροτηθεί το ΕΣΡ ή θα συγκροτηθεί
µε την άποψη που έχει η Νέα Δηµοκρατία; Δηλαδή, σε κάθε πε-
ρίπτωση θα εκβιάζει την Κυβέρνηση για την ψήφισή του ή όχι µε
τη συγκρότηση του ΕΣΡ; Δεν αντιλαµβάνεται η Νέα Δηµοκρατία
ότι είναι συνταγµατική της υποχρέωση να βοηθήσει στη συγκρό-
τηση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης; 

Επίσης, το Σ.τ.Ε έχει αποφάσεις που κρίνει παράνοµη την πα-
ράταση της θητείας του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης
και γι’ αυτόν τον λόγο όσα πρόστιµα έχουν µπει σε κανάλια το
προηγούµενο διάστηµα από το Συµβούλιο, έχουν κριθεί παρά-
νοµα και δεν επιδικάζονται, ακριβώς επειδή υπάρχει αυτή η από-
φαση του Σ.τ.Ε. Δηλαδή, από τη µία µεριά υπερασπίζονται και
λένε ότι θα καθαρογραφεί µία απόφαση. Να συµφωνήσουµε σε
κάτι, -εγώ νοµικός δεν είµαι- ότι αυτή η τελευταία απόφαση του
Σ.τ.Ε, δεν καθαρογράφεται, γράφεται, και δεν γνωρίζουµε ποιο
πράγµα έχει κριθεί αντισυνταγµατικό. Εικάζουµε από πληροφο-
ρίες δηµοσιογραφικές. 

Ακούγονται σοβαρά πράγµατα εδώ στην Αίθουσα της Βουλής
και µάλιστα από ανθρώπους που έχουν θεσµικό ρόλο στην Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση και οφείλουν οι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας να απαντήσουν. Ακούστηκε να λέγεται: «Ο Παππάς
ιθύνων νους στοχοποίησης δικαστικού». Μα, είναι δυνατόν να
ακούγονται από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση αυτά τα πράγ-
µατα, όταν γνωρίζουν οι ίδιοι ότι τη στοχοποίηση των συγκεκρι-
µένων δικαστικών την έκαναν κανάλια, sites και εφηµερίδες, οι
οποίες πολιτικά δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ; Αυτό γιατί το κρύβετε; Γιατί
δεν κάνουµε τη συζήτηση ουσιαστικά; Προφανώς και γίνεται στο-
χοποίηση. 

Υπό την έννοια αυτή, τέτοιου είδους δηλώσεις εναντίον του
Υπουργού ο οποίος πρώτη φορά µετά από είκοσι επτά χρόνια

αποφάσισε µε θάρρος να βάλει ένα τέρµα στην ανοµία, την
οποία εσείς διαχειριστήκατε, είναι σαφές ότι δεν βοηθάνε που-
θενά. 

Επειδή είναι λίγος ο χρόνος που έχουµε στη διάθεσή µας, πρέ-
πει να κάνω κάποιες παραδοχές γι’ αυτά που ακούγονται. Η Νέα
Δηµοκρατία κατέθεσε µία πρόταση η οποία λέει, κατά τον κ. Κου-
µουτσάκο, «περισσότερη δηµοκρατία, περισσότερες άδειες, πε-
ρισσότερα κανάλια, περισσότεροι εργαζόµενοι, περισσότερα
χρήµατα κ.λπ.» και προτείνει και πρόεδρο ΕΣΡ. Θα πούµε το
εξής: Η Νέα Δηµοκρατία κάνει ένα λογικό άλµα. Από τη στιγµή
που προτείνει πρόεδρο ΕΣΡ, δεν ζητάει την κατάργηση του
«νόµου Παππά». Και αν εµείς τη Δευτέρα ψηφίσουµε τον δικό
σας προτεινόµενο ως πρόεδρο; Θα επανέλθετε και θα πείτε
«Καλά τον ψηφίσαµε, τώρα καταργήστε και τον «νόµο Παππά»;

Έτσι θα κάνουµε πολιτική; Αλληλοζυµώνεστε; Τι ακριβώς συµ-
βαίνει εδώ; Δεν υπάρχει µια συγκεκριµένη πλειοψηφία, όπως χα-
ρακτηρίστηκε στην τελευταία συνεδρίαση στη Διάσκεψη των
Προέδρων, διαµορφωµένη;

Η Νέα Δηµοκρατία δεν αντιλαµβάνεται τον συνταγµατικό της
ρόλο σε αυτήν τη διαδικασία; 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής. Με περισσότερες
άδειες θα προκύψουν περισσότερα χρήµατα. Πώς; Η αγορά, την
οποία εσείς υπερασπίζεστε, και την οποία εµείς σας τη φέραµε
στον κύβο, διότι κάναµε διαγωνισµό, και υπερασπιστήκαµε τον
νεοφιλελευθερισµό µε τον διαγωνισµό αυτόν, ενάντια στις αξια-
κές και πολιτικές µας αρχές, θα φέρει περισσότερα χρήµατα.
Πώς; Εσείς, δηλαδή, τι αντίτιµο θα βάζατε να πληρώσουν αυτοί
οι κύριοι για τα είκοσι επτά χρόνια ανοµίας των καναλιών; Πόσα
χρήµατα θα βάζατε; Ας δούµε, ας κάνουµε µία υπόθεση, έναν
διαγωνισµό. Πόσα χρήµατα θα τους βάζατε; Ένα, δύο; 

Για τους εργαζόµενους που δούλευαν στα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης που έκλειναν σωρηδόν, όπως οι εφηµερίδες «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΟΤΥΠΙΑ», «ΑΠΟΓΕΥΜΑΤΙΝΗ» και κανάλια όπως το «ALTER»,
κροκοδείλια δάκρυα για αυτούς τους ανθρώπους δεν χύσατε
ποτέ.

Επίσης, για να λήξουµε και το θέµα των εργασιακών σχέσεων,
ο νόµος λέει συγκεκριµένα πράγµατα. Λέει: τετρακόσιοι εργαζό-
µενοι µε συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Θα σας πω και το πώς
το βίωσα εγώ εργαζόµενος ως δηµοσιογράφος. Αυτή τη στιγµή
δουλεύουν άνθρωποι στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, οι οποίοι
πληρώνονται µε διακόσια ευρώ. Αυτήν την εργασιακή σχέση
διεκδικείτε; Αυτήν την εργασιακή σχέση θέλετε για αυτούς τους
ανθρώπους; Αυτό θέλετε να πετύχετε; 

Λέτε ότι δουλεύουν τέσσερις χιλιάδες εργαζόµενοι στα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, στα κανάλια. Μάλιστα. Πόσοι έχουν συλ-
λογική σύµβαση εργασίας; Απαντήστε σε αυτά τα βασικά. Πόσοι
από αυτούς, που δεν είναι τέσσερις χιλιάδες, έχουν υπογεγραµ-
µένη σχέση εργασίας µε τον εργοδότη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τελειώσαµε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η Νέα Δηµοκρατία στην πρόταση, που έχει καταθέσει έχει αν-

τιγράψει εννέα βασικές διατάξεις του νόµου των τηλεοπτικών
αδειών, αυτόν που κατηγορεί. Στο µόνο που διαφωνεί είναι σε
δύο κοµβικά πράγµατα για εµάς, τα οποία κατά την άποψή µου
έχουν να κάνουν και µε την πολιτική αξίωση. Πρώτον, στο γεγο-
νός ότι θα δουλεύουν άνθρωποι, θα υπερασπιστούµε, δηλαδή,
την εργασία των ανθρώπων, κάτι που εσείς δεν θέλετε, και δεύ-
τερον, στο γεγονός ότι θα γίνεται διαγωνισµός. Δεν µπορεί να
συνεχιστεί πλέον αυτή η ανοµία στην χώρα, την οποία εσείς επί
τόσα χρόνια υπερασπιστήκατε!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 7ο Γυµνάσιο Τρικάλων. 
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Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Δηµήτρης Σεβαστάκης, από
τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Η συζήτηση διεξάγεται σε ένα πολύ ενδιαφέρον τοπίο. Θα εν-
τοπίσω ορισµένα σηµεία που φτιάχνουν το περικείµενο. Η αντί-
στιξη, ας πούµε, νόµου και κοινωνικής επιθυµίας, την οποία
έκανε ο κ. Βενιζέλος όταν σχολίαζε τις δηλώσεις του Προέδρου
του Σ.τ.Ε.

Ένα άλλο ενδιαφέρον σηµείο είναι ότι η θεσµοποιητική αδρά-
νεια  οφείλεται σε προβλήµατα επιχειρηµατικής αξιοπιστίας και
«πόθεν έσχες», όπως είπε και ο κ. Τζαβάρας σε ραδιοφωνική εκ-
ποµπή. Δηλαδή, τόσα χρόνια δεν υπάρχει ρύθµιση του τοπίου,
γιατί κολλούσαν σε προβλήµατα επιχειρηµατικής αξιοπιστίας.

Ένα άλλο ενδιαφέρον σηµείο είναι η θεσµική ταπείνωση, που
τη δήλωσε ο κ. Βορίδης, µε κάποιον τρόπο διαφορετικό, µε άλλη
γλώσσα, την υπαινίχθηκε και ο κ. Λοβέρδος, ενδεχοµένως και
άλλοι συνάδελφοι, ένα είδος θεσµικής ταπείνωσης γιατί τόλµησε
να υπάρξει ρυθµιστική απόπειρα. 

Ένα άλλο επίσης ενδιαφέρον σηµείο είναι ότι ο κ. Ρουσόπου-
λος σήµερα ισχυρίστηκε ότι το µεγαλύτερο µέρος του νόµου του
αφοµοιώθηκε από τον «νόµο Παππά». Μάλιστα είπε ότι έχει αφο-
µοιωθεί ένα 85%. 

Μάλιστα πρότεινε να κρατηθεί ο δικός του νόµος και να αλλά-
ξει ένα σηµείο -η αλλαγή του αναλογικού µε το ψηφιακό- κι
έχουµε µια πλήρη ρυθµιστική ευστάθεια. Καταλήγουµε σε ένα
«οµολογήστε», «µετανοήστε», «πολιτικός σας τάφος». Δεν ξέρω
αν αυτό αποτελεί ένα πεδίο συνεννόησης ή ένα πεδίο πολιτικής
αντιπαράθεσης. Έχει δίκιο, νοµίζω, ο κ. Δένδιας, ο οποίος ακρι-
βώς επειδή δεν κυριαρχεί ο ορθός λόγος στη φιλολογία γύρω
από τον νόµο, προτείνει να πάµε στην αυτοψυχανάλυση ή εν
πάση περιπτώσει σε ένα είδος υπαρξιακής αυτοδιερώτησης. 

Εντούτοις, θέλω να θέσω ένα ερώτηµα, χωρίς να είµαι νοµικός,
που µου φαίνεται εξαιρετικά συνεπές: Πόσο είναι θεσµικά έγ-
κυρο να αδρανοποιείς την εκλογή του ΕΣΡ, γιατί δεν συµφωνείς
µε έναν νόµο; Πόσο είναι καλό αυτό; Πόσο είναι έγκριτος και δό-
κιµος τρόπος θεσµικής άµυνας; Μου φαίνεται ότι ένα αντισυν-
ταγµατικό τέχνασµα, το να µην επιτρέπεις την εκλογή -επιµένω
ότι είναι εκλογή- του ΕΣΡ, δεν µπορεί να είναι εργαλείο νοµοθε-
τικής διόρθωσης. Σε αυτό το πλαίσιο νοµίζω ότι η ίδια η αρχιτε-
κτονική του νόµου -µέρος της οποίας συζητούµε σήµερα, µε
αφορµή τις δύο τροπολογίες- προσπάθησε µε ένα τοπίο αυτο-
σχεδιασµού και αυτορρύθµισης να δηµιουργήσει µια κανονιστική
συνέχεια. Προσπάθησε δηλαδή να οργανώσει, να θεσµίσει, να
ρυθµίσει. Αυτή τη ρύθµιση την ήθελαν και πολλοί από τους επι-
χειρηµατίες που δραστηριοποιούνται. Για παράδειγµα, θεωρού-
σαν ότι είναι αθέµιτος ανταγωνισµός όταν έχεις µια δανειακή
υποστήριξη κάποιου έναντι της µη δανειακής υποστήριξης κά-
ποιου άλλου, αυτό το τοπίο ανοµίας, δηλαδή, που είδαµε.

Το τοπίο ανοµίας δεν είναι απλώς µία ηθική ένσταση. Εκφρά-
ζεται και στην ποιότητα του προγράµµατος και στην αισθητική
του και στην ποιότητα των εργασιακών σχέσεων και στην ποι-
ότητα του πολιτισµικού, πολιτιστικού λόγου που εκφωνείται, που
εκφέρεται από τα Μέσα. Τόσα χρόνια είχαµε ένα απολύτως «νό-
µιµο» ΕΣΡ. Ποια ήταν η παρέµβασή του στην ποιότητα, στην αι-
σθητική, στις εκποµπές λόγου, στις εκποµπές σκέψης, στην
κρατούσα πολιτιστική αντίληψη που διέτρεχε τον εκπεµπόµενο
λόγο; Νοµίζω ότι ήταν πάρα πολύ πενιχρή, αδύναµη, εύθραυστη. 

Οδηγούµαι στο εξής, ότι χωρίς ένα συµφωνητικό πλαίσιο στα-
θερό, µε καταφάσεις, µε συνοµιλία, µε ανταλλαγή -και το λέω όχι
µόνο γιατί έχω µία προσωπική άποψη για τις συνθέσεις στο πο-
λιτικό σύστηµα, είναι η προσωπική µου παιδεία αυτή-, το να προ-
σπαθούµε δηλαδή να συνθέτουµε, να συνδυάζουµε τις γλώσσες
τις πολιτικές και να παράγουµε αυτό που έχει ανάγκη ο τόπος
µας, δεν θα µπορέσει κανένα ΕΣΡ να λειτουργήσει µε ευστάθεια,
δεν θα µπορέσει να λειτουργήσει παραγωγικά στο νέο τοπίο που
διαµορφώνεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Νοµίζω ότι έχουµε κάνει µία µεγάλη µετατόπιση. Από το πεδίο
τού να θεωρούµε την αυτορρύθµιση ως κάτι αυτονόητο, έχουµε
περάσει σε ένα πεδίο όπου είναι ζητούµενη η ρύθµιση. Αυτό είναι
µία µεγάλη µετατόπιση, είναι µία µεγάλη πολιτική µετατόπιση. 

Περιµένοντας τη Δευτέρα την εκλογή των προσώπων, των
µελών του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, για να προ-
χωρήσουµε στο επόµενο βήµα –και είναι πολύ σοβαρά τα πρό-
σωπα που έχουν προταθεί απ’ όλα τα κόµµατα, δεν θα κάνω
εξαιρέσεις- θα ήθελα να υπενθυµίσω το εξής σε ορισµένους συ-
ναδέλφους: Η συναίνεση προϋποθέτει στοιχειώδη αισθητική και
στοιχειώδεις κώδικες συµπεριφοράς. Για µένα, για τη δική µου
αγωγή, η βωµολοχία δεν είναι µέρος του πολιτικού πολιτισµού.
Με αυτήν την έννοια, σε αυτό εγώ στέκοµαι απολύτως κατηγο-
ρηµατικός. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Λαγός από τη Χρυσή

Αυγή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Παρακολουθούµε µία συζήτηση και µία σκιαµαχία, η οποία γί-

νεται εδώ και πάρα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα, για το θέµα
των τηλεοπτικών αδειών. Εάν βλέπαµε κάτι τέτοιο και στη ψή-
φιση των νοµοσχεδίων που έρχονται, για τα µνηµόνια ή οτιδή-
ποτε άλλο, θα ήµασταν πραγµατικά χαρούµενοι, αν δηλαδή
βλέπαµε να υπάρχει µία Αντιπολίτευση και εκεί. 

Απεναντίας, όταν έρχονται τα νοµοσχέδια από το εξωτερικό
για να τα ψηφίσει η Ελληνική Βουλή, τα ψηφίζετε όλοι σε πολύ
σύντοµα χρονικά διαστήµατα. Μέσα σε µία δύο µέρες έχουν ψη-
φιστεί, έχει ξεπουληθεί όλη η πατρίδα µας κι εκεί δεν ακούµε τις
κορώνες αυτές.

Για το ΕΣΡ, όµως, το οποίο έχει να κάνει µε τα κανάλια και τις
τηλεοπτικές άδειες και σας ενδιαφέρει πάρα πολύ -γιατί µέσα
από εκεί διαφηµίζεστε, µέσα από εκεί ακούγεστε και µέσα από
εκεί υπάρχει η προπαγάνδα που γίνεται υπέρ όποιου είναι εξου-
σία- δίνετε µία πολύ µεγάλη µάχη, γιατί σας ενδιαφέρει πραγµα-
τικά. 

Επί της ουσίας, όµως, δεν σας ενδιαφέρει ούτε η δηµοκρατία,
ούτε οι θεσµοί, ούτε οι κανόνες. Αυτό είναι πάρα πολύ απλό και
θα σας το πούµε µε συγκεκριµένα παραδείγµατα για το συγκε-
κριµένο ζήτηµα που συζητάµε.

Στο ΕΣΡ, σύµφωνα µε τους νόµους και τους κανόνες που
υπάρχουν, θα πρέπει να εκπροσωπείται η τρίτη πολιτική δύναµη.
Η Χρυσή Αυγή, όµως, δυστυχώς για εσάς, είναι αυτή η τρίτη πο-
λιτική δύναµη και δεν εκπροσωπείται. Απεναντίας, εκπροσωπεί-
ται η τέταρτη και η πέµπτη πολιτική δύναµη. Οπότε, αφήνουµε
έξω τα περί δηµοκρατίας και κανονισµών τα οποία θέλετε να
εφαρµόσετε.

Επίσης, στη Διάσκεψη των Προέδρων που συζητάµε εδώ ότι
θα αποφασίσει κατά τα 4/5 και συζητάµε όλα αυτά τα πράγµατα,
είναι πραγµατικά µαγική εικόνα το πώς γίνεται η τρίτη πολιτική
δύναµη να έχει έναν εκπρόσωπο και η τέταρτη να έχει δύο, η
πέµπτη να έχει δύο και η έκτη να έχει δύο. Αυτά, µάλλον, δεν
είναι δηµοκρατικά, αλλά αυτά δεν σας ενδιαφέρουν κιόλας πολύ.
Φτάνει να γίνει η δουλειά σας.

Ακούµε τον νυν Υπουργό να διατυµπανίζει ότι εδώ και είκοσι
επτά χρόνια υπήρχαν τηλεοπτικοί σταθµοί οι οποίοι λειτουργού-
σαν, ουσιαστικά, παράνοµα και έκαναν ό,τι ήθελαν. Εµείς θα συµ-
φωνήσουµε σε αυτό το πράγµα, κύριε Υπουργέ. Αφού, όµως,
είστε Κυβέρνηση τώρα, γιατί πραγµατικά δεν βρίσκετε έναν
τρόπο, για να πάρετε από αυτούς τους µεγαλοκαναλάρχες, που
επί είκοσι επτά χρόνια στην ουσία έκλεβαν τον ελληνικό λαό και
το ελληνικό δηµόσιο, το αντίστοιχο τίµηµα; 

Να δούµε τι πρέπει να πληρώσουν οι άνθρωποι αυτοί που εδώ
και είκοσι επτά χρόνια λειτουργήσαν, που είχαν έσοδα, που κέρ-
δισαν πάρα πολλά, που διαµόρφωσαν συνειδήσεις. Να δούµε τι
πρέπει να πληρώσουν, δίκαια, νόµιµα και όµορφα. Δεν µπορεί,
λοιπόν, να τους κατηγορείτε ότι επί είκοσι επτά χρόνια έκλεβαν,
αλλά τώρα που µπορείτε να µην τους λέτε να αποδώσουν τα
κλεµµένα. Αυτό, λοιπόν, θα πρέπει να το κοιτάξετε.

Επίσης, µου κάνει πραγµατική εντύπωση πώς είναι δυνατόν
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εσείς σήµερα να µιλάτε για το ΕΣΡ και να λέτε ότι θέλετε να ισχύ-
σουν τα νόµιµα και οι κανόνες. Η συζήτηση αυτή για το ΕΣΡ,
όµως, γίνεται αφού απέτυχε η προηγούµενη προσπάθεια που κά-
νατε. Πριν από λίγο καιρό θα µπορούσατε να το κάνετε αυτό το
πράγµα, να φέρετε µία πρόταση για το ΕΣΡ, να έχουν ψηφίσει
όλα τα κόµµατα και να συνεχίσει αυτή η διαδικασία. 

Τότε, όµως, θέλατε –και σας το είχαµε πει και στις συζητήσεις
που γινόντουσαν- να τα πάρετε όλα πάνω σας ως Υπουργός. Δεν
ξέρουµε αν είχατε καλές ή κακές προθέσεις. Αυτό θα το δείξει η
πορεία. Πάντως, το θέµα είναι ότι δεν µπορεί ένας Υπουργός,
ούτε για τις τηλεοπτικές άδειες ούτε για οτιδήποτε άλλο συνηθί-
ζει να κάνει η Κυβέρνηση, να αποφασίζει µόνος του για το τι πρέ-
πει να κάνει. Αυτό είναι απαράδεκτο. Κι αυτό θα το πληρώσετε
και το πληρώνετε, φυσικά, µε όλη αυτή τη διαδικασία που υπάρ-
χει. 

Επίσης, αφού συζητάµε για το ότι πρέπει να υπάρχει δηµοκρα-
τία και πλουραλισµός, θα θέλαµε να σταθούµε και να συζητή-
σουµε και για τη δηµόσια τηλεόραση, για την ΕΡΤ, έτσι όπως την
ξανασυστήσατε. Πού είναι η δηµοκρατία και ο πλουραλισµός που
υπάρχει στην ΕΡΤ; Πού είναι η τρίτη πολιτική δύναµη, να κληθεί
και να πει τις απόψεις της; Με ποιο δικαίωµα τετρακόσιες χιλιά-
δες Ελλήνων πολιτών δεν έχουν δικαίωµα να ακούσουν αυτούς
που ψηφίζουν; Καλώς ή κακώς για τα δικά σας δεδοµένα, κάποιοι
µας ψηφίζουν. Γιατί να µην ακουστούν; 

Κι επειδή ακούµε να λέγεται πολλές φορές ότι οι χρυσαυγίτες
δεν έχουν άποψη, δεν έχουν ιδέες, δεν έχουν θέσεις, πόσο πιο
εύκολο θα ήταν για όλους εσάς του συνταγµατικού τόξου να µας
καλέσετε και να µας εκθέσετε σε µία τέτοια συζήτηση; 

Δεν σας πειράζει αυτό. Σας πειράζει, γιατί ξέρετε πολύ καλά
ότι αν κατέβουν σε µία δηµόσια συζήτηση, είτε ο Αρχηγός µας -
και να τον καλέσετε οποτεδήποτε θέλετε- είτε οποιαδήποτε στε-
λέχη και Βουλευτές της Χρυσής Αυγής, θα υπάρξει πρόβληµα.
Θα υπάρξει πρόβληµα για όλους εσάς του συνταγµατικού τόξου,
γιατί πάρα πολύ µεγάλη µερίδα του ελληνικού λαού θα ταυτιστεί
µε τις απόψεις µας και αυτό είναι που σας προβληµατίζει. 

Γι’ αυτό θέλετε να µας φιµώσετε. Γι’ αυτό δεν θέλετε να µας
καλείτε πουθενά. Ιδού, λοιπόν, πεδίον δόξης λαµπρόν, η ΕΡΤ να
καλεί από εδώ και πέρα στο µέτρο που επιτρέπεται –εµείς δεν
ζητάµε ούτε χάρες ούτε τίποτα- τους εκπροσώπους της Χρυσής
Αυγής. Εάν τολµάτε, κάντε το. Ελάτε απέναντί µας να δούµε τι
θα πούµε εµείς, τι θα πείτε εσείς και ποιος είναι ο αριθµός των
Ελλήνων που µας υποστηρίζουν.

Θα ήθελα να σταθώ και σε κάποιες κουβέντες που είπε ο Πρό-
εδρος της Βουλής, κ. Βούτσης, πριν από λίγο. Αναφέρθηκε στο
ότι οι εργαζόµενοι στα µέσα ενηµέρωσης δεν θα πρέπει να είναι
εργαζόµενοι των 300 ευρώ. Ναι, έχει δίκιο σε αυτό. Για τους υπό-
λοιπους εργαζόµενους, όµως, οι οποίοι δεν είναι δηµοσιογράφοι,
οι οποίοι δεν είναι στα κανάλια και οι οποίοι παίρνουν ίσως και
λιγότερα από 300 ευρώ ή πάρα πολλοί είναι άνεργοι, δεν υπάρχει
τίποτα; Εκεί δεν θα µεριµνήσουµε;

Όσον αφορά το θέµα των αδειών –που λέµε ότι πρέπει να είναι
τέσσερις, τρεις ή έξι ή οτιδήποτε- εδώ θα τεθεί το εξής ερώτηµα:
Εάν είναι έτσι και πρέπει να δοθεί συγκεκριµένος αριθµός
αδειών, τότε να δοθεί και συγκεκριµένος αριθµός περιπτέρων.
Πώς µπορεί σε µία γειτονιά να λειτουργούν τέσσερα περίπτερα,
όταν η γειτονιά αυτή ανέχεται µόνο ένα περίπτερο; Όµως, είπαµε
ότι εδώ υπάρχει µία συγκεκριµένη ευαισθησία, γιατί µε τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης παίζονται πολλά συµφέροντα.

Να κλείσω λέγοντας ότι όταν ψηφίζονται νοµοσχέδια εις
βάρος του ελληνικού λαού, τότε δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική
Αντιπολίτευση –τα ψηφίζετε µαζί- και τα κανάλια, οι τηλεοπτικοί
σταθµοί –που τώρα λέτε ότι πρέπει να τους εντάξετε και να είναι
σωστοί και δίκαιοι- είναι αυτοί που σιγοντάρουν τη ψήφιση αυτών
των νόµων, γιατί και αυτοί συµφωνούν στο ξεπούληµα. 

Εδώ είναι, λοιπόν, τα πράγµατα, εάν θέλετε να τα αλλάξετε,
εάν θέλετε να τα δούµε. Πάντως µέχρι τώρα από την Κυβέρνηση
δεν έχουµε δει το παραµικρό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από τους Ανεξάρτητους Έλλη-

νες, κ. Θανάσης Παπαχριστόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Στη Διάσκεψη των Προέδρων, όπως γνωρίζουν όλοι όσοι ήταν

µέσα, ξεκινήσαµε κάπου στις 17.00’ και πήγε µέχρι τις 22.00’, δη-
λαδή, κράτησε πέντε ώρες. Ένιωσα για πρώτη φορά µία µεγάλη
έκπληξη, γιατί είδα το µπλοκ των κοµµάτων του δηµοκρατικού
τόξου µε το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι να «σπάει» σε ένα πάρα πολύ
σηµαντικό ζήτηµα, όπως ήταν η δηµιουργία του ΕΣΡ. 

Είδα µία διαλλακτική στάση του Προέδρου της Βουλής, ο
οποίος δεν δίστασε να αλλάξει την πρώτη του πρόταση, ακόµα
και τη δεύτερη. Γενικά υπήρχε ένα κλίµα συναίνεσης. Εγώ θα πω
ακόµα ότι είδα και µία συναίνεση από τους τέσσερις παρόντες
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Μάλιστα δεν είχα κανέναν δι-
σταγµό, όταν άκουσα τον Πρόεδρο Βαγγέλη Μεϊµαράκη µε πολύ
συναινετικό λόγο να προτείνει ότι πρέπει να γίνει το ΕΣΡ, να λήξει
αυτή η εκκρεµότητα.

Εγώ θα επιµείνω λίγο ανορθόδοξα και θέλω να επικαλεστώ τον
Γενικό Γραµµατέα του ESM –έχει ένα δύσκολο όνοµα- Kalin Anev
Janse, ο οποίος ήταν προποµπός αυτού που θα ακολουθούσε
αργότερα. Πιστεύω ότι για όλους τους Έλληνες είναι πολύ ση-
µαντικό. Έδωσε µία συνέντευξη σε µια γαλλική εφηµερίδα όπου
ούτε λίγο ούτε πολύ προτείνει έναν τρόπο -που εµείς διακαώς
τον ψάχνουµε- να παρακαµφθούν οι εκλογές των τριών, τεσσά-
ρων κρατών στα Κοινοβούλιά τους, στη Γερµανία, στη Γαλλία,
στην Ολλανδία και δεν θυµάµαι ποια άλλη χώρα. Είναι κάτι που
γίνεται δεκτό µε αυτήν την πρόταση.

Είναι µία πρόταση που τα κυµαινόµενα επιτόκια γίνονται στα-
θερά –για ένα κοµµάτι του χρέους, όχι ολόκληρο, γύρω στα 40
δισεκατοµµύρια- µε τη δηµιουργία ενός οµολόγου τριάντα χρό-
νων. Θα πάρουµε πίσω τα παλιά –δεν έχει νόηµα- και θα δώ-
σουµε τα καινούργια. Είναι µία πρόταση που πραγµατικά δείχνει
πρόθεση, ώστε τα βραχυπρόθεσµα µέτρα του χρέους –που δια-
καώς θέλουµε- να φύγουν για τις αγορές και το δέχεται ο Μάριο
Ντράγκι, για να µπούµε στο QE. Δεν έγραψε κανένας τίποτα. Το
είδαµε. Ο πλουραλισµός των καναλιών το αποσιώπησε.

Με τον πιο επίσηµο τρόπο, ενώ ακούγαµε διθυράµβους ότι ξα-
ναέρχεται το ασφαλιστικό, ο ίδιος ο Ντάισελµπλουµ είπε ότι δεν
υπάρχει ασφαλιστικό, είναι για το θέµα της αλληλεγγύης και τί-
ποτα άλλο. Ο ίδιος ο Κλάους Ρέγκλινγκ, ο προϊστάµενος του
γραµµατέα, ανήγγειλε ότι το χρέος θα µπει στο τραπέζι µε τον
τρόπο αυτόν που είπαµε και που, για µένα, είναι το πιο σηµαντικό
αυτήν τη στιγµή, δηλαδή, τα τρία βήµατα: η δεύτερη αξιολόγηση,
τα βραχυπρόθεσµα, το χρέος και το QE. 

Μην κρυβόµαστε, η φοροδοτική ικανότητα των Ελλήνων –εκεί
πατάνε κάποιοι- είναι µηδενική αυτήν τη στιγµή. Ένα µεγάλο κοµ-
µάτι των Ελλήνων –δεν έχω κανέναν δισταγµό να το πω- δεν µπο-
ρεί να πληρώσει τα χρέη του. Είµαστε υποχρεωµένοι γρήγορα,
πολύ γρήγορα να κάνουµε κάτι, που σηµαίνει χαµηλότερη φορο-
λογία, σηµαίνει αλλαγή του ΕΝΦΙΑ –το τονίζω αυτό- σηµαίνει
ΦΠΑ χαµηλότερο, σηµαίνει διόρθωση σε όλα τα επίπεδα µισθών
και συντάξεων. Με το γεγονός ότι ένα µεγάλο κοµµάτι οικονοµο-
λόγων, που δεν ανήκουν ούτε στην Κυβέρνηση ούτε στον ΣΥΡΙΖΑ
ούτε στους Ανεξάρτητους Έλληνες, προβλέπουν ανάπτυξη –εγώ
δεν λέω για 2,7%, ας είναι 1,5%-1,6%- αυτές οι διορθώσεις θα
γίνουν αυτόµατα. 

Σε αυτήν τη φοβερά δύσκολη στιγµή, λοιπόν, ασχολούµαστε
πάνω από πόσους µήνες µε ένα συνταγµατικό κενό. Ο νοµοθέ-
της, λοιπόν, φρόντισε συνταγµατικά οι ανεξάρτητες αρχές, και
σωστά κατά τη γνώµη µου, να θέλουν τα 4/5. Κάνουµε αγώνα,
ενώ είχαµε τη συγκατάθεση σε πρώτη φάση. 

Θέλω να θυµίσω γεγονότα. Όποιος κοιτάξει το νοµοσχέδιο
που κατέθεσε ο τότε Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Παππάς, δεν
υπήρχε 2Α, υπήρχε άρθρο 1 και έδινε όλη τη δικαιοδοσία στο
ΕΣΡ. Προσθήκη έγινε αργότερα, γιατί τρεις φορές ακυρώθηκε
και µετά είδαµε ότι άλλαξε η γραµµή. Τι έπρεπε να κάνει η Κυ-
βέρνηση, να περιµένει; 

Την ίδια στιγµή ξέρουµε ότι από το 2010 κιόλας το ανώτατο
δικαστήριο, το Συµβούλιο της Επικρατείας, είχε πει ότι είναι αν-
τισυνταγµατική αυτή η κατάσταση των είκοσι επτά χρόνων. Δεν
θέλω να καταλογίσω ευθύνες αυτήν τη στιγµή. Λίγο αργότερα,
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ενάµιση χρόνο πριν, το δεύτερο τµήµα του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας είχε πει «κύριοι, κακώς δεν πληρώνετε τέλη συχνοτή-
των, το 2% επί του τζίρου» και µάζεψε η Κυβέρνηση για πρώτη
φορά απ’ αυτό και από άλλα περισσότερα γύρω στα 41 εκατοµ-
µύρια. Έχει σηµασία, όµως, ότι αυτή η τελεσίδικη νοµολογία ση-
µαίνει ότι αυτό το καθεστώς δεν µπορεί να συνεχιστεί, είναι
παράνοµο. 

Πραγµατικά ακούω διάφορα, απίστευτες υπερβολές για συµ-
βιβασµούς, για καινούργια διαπλοκή, για όλα αυτά. Θέλω να θυ-
µίσω εδώ ότι ήταν 1993, όταν κέρδισε τότε στις εκλογές το
ΠΑΣΟΚ. Υπουργός Δικαιοσύνης ήταν ο κ. Κουβελάκης και έφερε
ένα πολυνοµοσχέδιο τότε στη Βουλή. Κυβερνητικός Εκπρόσω-
πος ήταν ο κ. Βενιζέλος. Πρόεδρος του Αρείου Πάγου ήταν ο Βα-
σίλης Κόκκινος. Ούτε λίγο ούτε πολύ σχεδόν ολόκληρο το
νοµοσχέδιο κρίθηκε αντισυνταγµατικό. 

Δεν θέλω αυτήν τη στιγµή να βάζω λάδι στη φωτιά και να σας
θυµίσω τι έλεγε ο ίδιος ο Βενιζέλος τότε για το ανώτατο δικα-
στικό σώµα. Θέλω, επίσης, να θυµίσω κατά σύµπτωση ότι λίγο
αργότερα ο ίδιος έφερε τον νόµο για το ΕΣΡ, όπου από έντεκα
µέλη έγιναν εννέα, τα πέντε τα διόρισε η τότε Κυβέρνηση, τον
Πρόεδρο της ΕΡΤ ο ίδιος ο Υπουργός, δηλαδή, στην ουσία είχε
την πλειοψηφία η Κυβέρνηση. 

Κλείνω, γιατί άκουσα τον κ. Βενιζέλο σήµερα να χρησιµοποιεί
ακραίες εκφράσεις και θα του συνιστούσα εγώ -πολύ καινούρ-
γιος Βουλευτής που δεν έχω την εµπειρία του ούτε καν τις δάφ-
νες του και τις δόξες του- πιο χαµηλούς τόνους. 

Θέλω να θυµίσω στον κ. Βενιζέλο ότι έχει την πατρότητα του
άρθρου 86. Αν υπάρχει έστω και ένας Βουλευτής σε αυτήν την
Αίθουσα που δεν θέλει να ξέρει αυτό το άρθρο, που εξασφαλίζει
την ατιµωρησία Υπουργών, να µου το πει. Είναι ο ίδιος άνθρωπος
που, όταν το σκάνδαλο της PROTON BANK είχε φουντώσει και
ήταν στον αέρα, έβαζε 200 εκατοµµύρια –έτσι έκρινε- µε το πρό-
σχηµα ότι πρέπει να σταθεροποιηθεί το τραπεζικό σύστηµα. 

Ξέρουµε όλοι ότι καµιά τριανταριά µέλη της PROTON BANK
είναι προφυλακισµένα, άρα πιο χαµηλοί τόνοι. 

Έχει µεγάλη σηµασία, επίσης, να ξεκαθαρίσουµε ένα ζήτηµα. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θέλω δύο λεπτά ακόµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεχίστε,
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να πω το εξής: Η

δικαιοσύνη είναι ο τρίτος πυλώνας της Κοινοβουλευτικής Δηµο-
κρατίας. Όποια και να ’ναι, ό,τι και να ’ναι, είµαστε υποχρεωµένοι
σαν θεσµό να τη σεβαστούµε. 

Μπαίνει ένα ερώτηµα: Πρέπει να εφαρµόζουµε τις αποφάσεις
της; Ναι. Το κάνουµε; Το κάνουµε. Περιµένουµε να δούµε καθα-
ρογραµµένη την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Εδώ
έχω µία ένσταση. Δεν καταλαβαίνω γιατί µπορεί να κρατήσει και
έναν και δύο µήνες. Είναι κάτι που καίει και θα έπρεπε να γίνει
πολύ πιο γρήγορα, αλλά το αφήνουµε αυτό. 

Έχουµε δικαίωµα να κάνουµε κρίση στις αποφάσεις της; Εγώ
πιστεύω ότι όχι µόνο δικαίωµα έχουµε, αλλά έχουµε και υποχρέ-
ωση. Άλλωστε, αυτοί οι ίδιοι οι δικαστές, όταν σε πρώτο βαθµό
µια απόφαση είναι λάθος, κάνουν αναίρεση και πάει σε δεύτερο
βαθµό και το ίδιο πάει σε τρίτο βαθµό. Οι ίδιοι, δηλαδή, αµφισβη-
τούν τις αποφάσεις των δικαστών, γιατί ενίοτε δεν είναι σωστές.
Δεν καταργούµε τη δικαιοσύνη, δεν κάνουµε κριτική στον θεσµό
της δικαιοσύνης, έχουµε δικαίωµα, όµως, να κάνουµε κριτική
στις αποφάσεις της δικαιοσύνης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τα δέκα λεπτά δεν τα
υπερβαίνουµε, κύριε συνάδελφε, µε τίποτα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνοντας, θέλω να
αναφερθώ σε µία δηµοσκόπηση που σκόρπισε ρίγη ενθουσια-
σµού στο κόµµα της σεβαστής Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Είναι της «PUMBLIC ISSUE». Αυτή η εταιρεία στη διάρκεια του
δηµοψηφίσµατος σε πρόθεση ψήφου µε πιθανή ψήφο αδιευκρί-
νιστων έδινε 45,5% στο «ναι» και 45% στο «όχι». Το αποτέλεσµα
ήταν 38,69% στο «ναι» και 61,31% στο «όχι», µία διαφορά, δη-
λαδή, είκοσι τεσσάρων µονάδων περίπου και κάποιες εταιρείες
τότε ζήτησαν συγγνώµη. Είναι η ίδια εταιρεία που σήµερα δίνει
πρωτόγνωρα νούµερα στη Νέα Δηµοκρατία -καλά κάνει- και θα

της την χαρίσω αυτή τη δηµοσκόπηση, να την έχει, να τη βλέπει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώσατε, κύριε

συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τέλειωσα και ευχαριστώ

πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την παράταση
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Νι-

κόλαος Δένδιας της Νέας Δηµοκρατίας έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς,

θα ξεκινήσω συζητώντας για τις υπόλοιπες τροπολογίες, όχι τις
τροπολογίες του νόµου Παππά. 

Ως προς την τροπολογία µε αριθµό 738/16, την οποία κατέ-
θεσε και υποστήριξε ο Υπουργός κ. Κοντονής, η Νέα Δηµοκρατία
δεν είναι θετική. Η τροπολογία είναι εκπρόθεσµη και η αρµόδια
τοµεάρχης µας, η κ. Άννα Καραµανλή, εκφράζει και σκέψεις περί
µη συνταγµατικότητας της συγκεκριµένης διατύπωσης. Εν πάση
περιπτώσει, όµως, θα θέλαµε, εάν ο Υπουργός ήθελε κάτι τέτοιο,
να είχε υπάρξει µία προσυνεννόηση µαζί µας, κάτι το οποίο δεν
συνέβη. 

Επίσης, είµαστε κάθετα αρνητικοί στην τροπολογία µε αριθµό
739/14 του Υπουργού Οικονοµικών κ. Τσακαλώτου, που αφορά
τροποποίηση διατάξεων του ν.4412/2016 περί δηµοσίων συµβά-
σεων.

Κυρίες και κύριοι, τι επιδιώκει εδώ ο κύριος Υπουργός; Επιδιώ-
κει το υπερταµείο και οι θυγατρικές του να εξαιρούνται από τις
διατάξεις περί δηµοσίων συµβάσεων, διατάξεις οι οποίες νοµο-
θετήθηκαν σχετικά πρόσφατα. 

Γιατί; Υπάρχει κάποια εξήγηση γι’ αυτό; Πείτε µας, για να το
κατανοήσουµε. Από πού και ως πού θεσµοθετούµε ένα ενιαίο
πλαίσιο και µετά ερχόµαστε και ζητάµε εξαιρέσεις εµείς οι ίδιοι
γι’ αυτό το ενιαίο πλαίσιο; Γίνεται αυτό κατ’ εντολή των δανει-
στών; Να µας το πει και να µας πει πού τεκµηριώνουν οι δανει-
στές την απαίτησή τους. Αφού ζητούν ενιαία αντιµετώπιση, µη
επιδεχόµενη πολλών ερµηνειών και σοβαρή νοµοθέτηση, που ση-
µαίνει ενιαία αντιµετώπιση, πώς µετά έρχονται οι ίδιοι και ζητούν
εξαιρέσεις; 

Εµένα, όµως, δεν µου προκύπτει ότι το ζητούν οι δανειστές.
Εν πάση περιπτώσει, όµως, είτε έτσι είτε αλλιώς, είναι µια πάρα
πολύ κακή αρχή η θεσµοθέτηση διαρκών εξαιρέσεων. Οδηγεί σε
αδιαφάνεια στην καλύτερη περίπτωση και σε άλλα πολύ χειρό-
τερα, πέραν αυτού. 

Έρχοµαι τώρα στις τροπολογίες του Υπουργού Επικρατείας.
Πριν πάω στα γενικότερα, θα µείνω στο ίδιο το κείµενο των τρο-
πολογιών, τις οποίες πάντως εµείς θεωρούµε µη παραδεκτές. 

Κατ’ αρχάς, όσον αφορά την αναστολή του άρθρου 2Α, αυτό
δεν αντέχει σε καµµία σοβαρή νοµική συζήτηση, το ξέρετε και
το καταλαβαίνετε. Η δικαιολογία, η οποία παρασχέθηκε ατύπως,
είναι ότι αυτό γίνεται για να εµποδίσει την έγερση αξιώσεων κατά
του ελληνικού δηµοσίου. Αυτό δεν αντέχει. Δεν αντέχει ούτε σε
συζήτηση σε σεµινάριο στο πρώτο έτος της νοµικής. Αν υπάρχει
κάτι άλλο κρυµµένο, εγώ δεν θέλω να αποδώσω σε κανέναν σκέ-
ψεις τις οποίες ο ίδιος δεν διατυπώνει. Όµως, πάντως για µας
εδώ ένα πράγµα είναι απαραίτητο: Η γενναιότητα η οποία συνο-
δεύεται από την απλή λέξη «κατάργηση». Ούτως ή άλλως, σε
λίγο καιρό θα εκδοθεί η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, θα δηµοσιευθεί, θα εµφανιστεί η κατάργηση πανηγυρικά. 

Πάµε και στην άλλη τροπολογία, η οποία εµφανίστηκε σήµερα
και η οποία µετατρέπει την απλή γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου
Ραδιοτηλεόρασης σε σύµφωνη γνώµη όσον αφορά τον αριθµό
των τηλεοπτικών αδειών. Φαντάζοµαι ότι αυτό, για τον Υπουργό,
απ’ ό,τι λέει, είναι µεγάλη υποχώρηση. Έγινε για να καθησυχάσει
την Αντιπολίτευση.

Θέλω να σας πω το εξής. Εµάς η διαφωνία µας, κατ’ αρχάς,
είναι πολύ πιο βασική, αλλά ας ξεκινήσω από το σκεπτικό του
Υπουργού. Η παράγραφος «4» του άρθρου 2 του νόµου, δεν δίνει
µόνο τον αριθµό των αδειών στον Υπουργό. Δίνει πάρα πολλές
αρµοδιότητες. Θέλετε να σας πω; Δίνει το είδος του περιεχοµέ-
νου, το είδος της στόχευσης, το είδος θεµατικού περιεχοµένου
σε περίπτωση προγράµµατος ειδικής στόχευσης, την τιµή εκκί-
νησης ανά δηµοπρατούµενη άδεια. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε λίγο παραπάνω χρόνο, κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ. 

Όλα αυτά ο Υπουργός τα κρατάει για τον εαυτό του. Τη σύµ-
φωνη γνώµη στη δική του τροπολογία την περνάει µόνο για τον
αριθµό των αδειών. Άρα θα του έλεγα, δεν έχει έννοια η πονηριά.
Οποιοσδήποτε από εδώ διαβάσει το κείµενο της τροποποιούµε-
νης διάταξης, θα καταλάβει ότι αυτό είναι µία απλή πονηριά. 

Όµως, πέραν αυτού, η δική µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θεσµική θέση είναι βαθύτερη απ’ αυτό. Εµείς δεν ικανοποιούµα-
στε µε τη σύµφωνη γνώµη. Λέµε από την αρχή αυτής της συζή-
τησης –και σε αυτό οφείλετε να µας αναγνωρίσετε απόλυτη
σταθερότητα απόψεως- ότι το άρθρο 15 αναθέτει στο Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης συνολικά αυτό το θέµα. Δεν επιφυ-
λάσσει ρόλο στον Υπουργό Επικρατείας ή σε οποιονδήποτε
άλλον Υπουργό. Είµαστε σύµφωνοι σε αυτό ή δεν είµαστε σύµ-
φωνοι σε αυτό; 

Δεν µπορεί µε διαρκείς υποχωρήσεις ο Υπουργός να εκχωρεί
λίγο πολιτικό έδαφος κάθε φορά, προσπαθώντας να κρατήσει
για τον εαυτό του εξουσίες που, κατά τη δική µας άποψη σή-
µερα, όπως έχει διαµορφωθεί το φάσµα, δεν του επιφυλάσσει
το Σύνταγµα της χώρας, κατά την ορθή σηµερινή ερµηνεία του,
γιατί ξέρω τη λογική των παλαιών νόµων κ.λπ.. Το παλαιό
σφάλµα δεν δηµιουργεί εκ των υστέρων δίκιο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ποτέ. Άρα σας παρακαλώ αυτό  µη µας το λέτε καν. 

Θα ήθελα να πω και κάτι -θα χρειαστώ ένα-δύο λεπτά- και θα
ολοκληρώσω µ’ αυτό. Γίνεται µία µεγάλη προσπάθεια -και εδώ
πρέπει να πω ότι ο Πρόεδρος της Βουλής έχει έναν ρόλο σε
αυτό- απ’ όλα τα κόµµατα ή τα περισσότερα κόµµατα να βρεθεί
µία συναίνεση σε αυτό το ζήτηµα. Γιατί όλοι αναγνωρίζουν ότι
αυτό, καίτοι εξαιρετικά σηµαντικό, δεν είναι το κυρίαρχο ζήτηµα
σε µία στιγµή που η χώρα και ένα µεγάλος µέρος της κοινωνίας
έχουν πραγµατική υπαρξιακή αγωνία. Μάχονται για την ύπαρξή
τους. Δεν µπορούµε να απασχολούµε την ελληνική κοινή γνώµη
δεκαέξι µήνες µε αυτό το θέµα. 

Ανέµενα, λοιπόν, µετά από αυτό, τον Υπουργό µετά τις φήµες
–θέλετε φήµες, αλλά είναι τεκµηριωµένες φήµες, ξέρουµε όλοι-
της απόφανσης του ανώτατου δικαστηρίου να αποκτήσει  µία
συνταγµατική και πολιτική σεµνότητα. Να αντιληφθεί ότι έσφαλε
και παρέσυρε και την Κυβέρνηση και το Κοινοβούλιο και την κοι-
νωνία σε µία διαµάχη δεκαέξι µηνών, χωρίς κατ’ ουσίαν αντικεί-
µενο. 

Αντ’ αυτού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είδαµε τίποτα
τέτοιο. Είδαµε µία Κυβέρνηση σε πρώτη φάση αντανακλαστικά
επιτιθέµενη, πρέπει να πω -και µου συγχωρείτε την έκφραση- µε
χυδαίο τρόπο κατά της ελληνικής δικαιοσύνης. Δεν έχω ξανα-
κούσει εγώ τέτοια πράγµατα στη ζωή µου. Δεν έχω ακούσει ποτέ
κανέναν πολιτικό παράγοντα επί οιουδήποτε θέµατος, ακόµη και
στις µεγάλες δίκες του ’89 και του ’90 να καταφέρεται µε αυτόν
τον τρόπο κατά της ελληνικής δικαιοσύνης. Επ’ αυτού δεν
ελέχθη ούτε µία συγγνώµη, όχι απέναντι στους δικαστές οι
οποίοι το δικαιούντο, αλλά απέναντι στην ελληνική κοινωνία και
στο πολίτευµα ως είναι και λειτουργεί. Δεν θεώρησε η Κυβέρ-
νηση ότι υποχρεούται να ζητήσει συγγνώµη. Δεν µιλάω εγώ για
απολύσεις Υπουργών ή παραιτήσεις –αυτό είναι θέµα δικό τους,
της ευαισθησίας τους και του Πρωθυπουργού- µιλάω για τον θε-
σµικό διάλογο των εξουσιών. 

Στο θεσµικό διάλογο των εξουσιών, λοιπόν, η παρούσα εκτε-
λεστική εξουσία αυτής της Κυβέρνησης δεν θεωρεί ότι οφείλει
συγγνώµη στην ελληνική δικαιοσύνη και στην ελληνική κοινωνία
γενικότερα. Αντ’ αυτού, αυτό το οποίο βλέπουµε, είναι συνταγ-
µατικές υποδείξεις προς την Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Τι µας λέει η Κυβέρνηση; «Είναι καθήκον σας» -µας λέει- «να
συµπράξετε, διότι το Σύνταγµα αφού δίνει τα τέσσερα πέµπτα,
δεν σας επιτρέπει να µην συµπράττετε».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να το συζητήσουµε. Θα µπο-
ρούσε υπό άλλες συνθήκες σε αυτόν το διάλογο αυτό να ήταν
κάτι που θα άντεχε κανείς να το κουβεντιάσει. Αλλά σας ρωτώ:
Ποιος µας απευθύνει αυτή τη συνταγµατική παραίνεση; Ποιος;
Η Κυβέρνηση κατ’ αρχάς, που ως Αντιπολίτευση δεν συνέτρεξε

σε οτιδήποτε. Εµείς έχουµε συντρέξει στη δηµιουργία και τη στε-
λέχωση τεσσάρων ανεξαρτήτων αρχών. Αλλά το χειρότερο, –και
θα µου επιτρέψετε να σας το θυµίσω- πώς κερδίσατε τις εκλο-
γές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ή µάλλον, πώς προκαλέσατε
τις εκλογές; 

Μου έλεγε ο κ. Τασούλας προηγουµένως, µε τον οποίο το συ-
ζητάγαµε, ότι διαπράξατε το µέγιστο θεσµικό ατόπηµα, για το
οποίο συνταγµατικά υποδεικνύετε σε εµάς τώρα. Δεν συντρέ-
ξατε στην εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας. Η εκλογή του
Προέδρου της Δηµοκρατίας δεν είναι συνταγµατικό κόλπο για
να δηµιουργήσει κανείς συνθήκες εκλογών. Εσείς, λοιπόν, που
ούτε µία ανεξάρτητη αρχή δεν κάνατε, που ρίξατε µία Κυβέρ-
νηση, που δεν επιτρέψατε την εκλογή ενός Προέδρου της Δηµο-
κρατίας, απευθύνετε µετά από ακυρωτική απόφαση του
Ανωτάτου Δικαστηρίου συνταγµατικές υποδείξεις στην Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση. Αυτά τα πράγµατα είναι σοβαρά; Μπορεί να
τα αντέξει κανείς; Μπορεί να συζητήσει κανείς σε αυτή τη βάση;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει όριο. Ονοµάζεται
η πλειοψηφία 14-11 οριακή πλειοψηφία, ωσάν υπάρχουν κατ’
αρχάς οριακές και µη οριακές πλειοψηφίες και µπορεί η Κυβέρ-
νηση να τις διακρίνει. Αλλά και δεύτερον, µήπως ξέρετε πραγ-
µατικά πόσο ήταν αυτό; Δεν ήταν 14-11. Ήταν 14-8-3. Η
Κυβερνητική άποψη είχε τρεις. Ποιοι ήταν οι τρεις; Οι τρεις ήταν
υπέρ της αναβολής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Πώς το ξέρετε; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πώς το ξέρω; Διαβάζω τα ίδια έντυπα

που διαβάζετε κι εσείς και µερικά από αυτά είναι δικά σας. Ένα
µάλιστα λέγεται «ΑΥΓΗ», αν δεν απατώµαι. Έτσι τα ξέρω. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Να µας το δείξετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν τα αµ-

φισβητείτε, επειδή σε λίγες ηµέρες θα δηµοσιευθούν, θα τα δείτε
στην απόφαση, γιατί άµυνά σας τώρα, η τελευταία σας θεσµική
άµυνα, είναι «πώς τα ξέρετε;». 

Δεν µου λέτε, εάν εσάς τότε σας ενδιαφέρει τόσο πολύ η ακρί-
βεια του κειµένου, γιατί δεν περιµένετε αυτό το κείµενο να εκδο-
θεί και βιάζεστε και φέρνετε ρύθµιση τώρα; Αν τόσο πολύ
µάχεστε υπέρ της ακριβοδίκαιης επαναφοράς στο νόµο του σκε-
πτικού, όχι µόνο του διατακτικού, του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, γιατί νοµοθετείτε τώρα και δεν περιµένετε; Να περιµένετε!
Περιµένετε ενάµιση µήνα. 

Αλλά ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ακούστε να σας
πω. Η συνταγµατικότητα δεν είναι σηµαία ευκαιρίας. Είναι τρό-
πος πολιτεύεσθαι. Και ακριβώς –και τελειώνω µε αυτό- επειδή
βρισκόµαστε σε πάρα πολύ δύσκολες στιγµές, θα πρότεινα το
εξής: Να σεβόµαστε όλοι το Σύνταγµα, να πολιτευόµαστε έχον-
τας στο µυαλό µας ότι το Σύνταγµα είναι αυτονόητη υποχρέωσή
µας, όλοι υπαγόµαστε στις διατάξεις του. 

Εσείς κάνετε το απίστευτο. Φέρατε νόµο εδώ τις προάλλες, µε
τον οποίο διαβεβαιώσατε ότι ο νόµος αυτός είναι συµβατός µε
το Σύνταγµα, ωσάν θα µπορούσε να µην είναι. Δεν υπάρχει όριο
στον τρόπο που αντιλαµβάνεστε τα πράγµατα και µε συγχωρείτε
που σας το λέω. Η εκπαιδευτική διαδικασία της λειτουργίας σας
µέσα στο πλαίσιο του ισχύοντος πολιτεύµατος προχωράει µε
απελπιστικά αργό τρόπο και µε παρεκβάσεις, οι οποίες είναι εξαι-
ρετικά επικίνδυνες για τη χώρα.

Υπό αυτήν την έννοια, λοιπόν, αυτό το οποίο ζητώ - παρακαλώ,
αν θέλετε, δεν έχει καµµία έννοια, πρέπει να βγούµε από την
κρίση- είναι αυτές οι ρυθµίσεις, οι ατελέσφορες, οι ψευτοπόνη-
ρες, αν θέλετε να το πω στη λαϊκή γλώσσα, να αποσυρθούν. Ο
Υπουργός αν θέλει να περιµένει, να περιµένει. Αν θέλει να συζη-
τήσει µαζί µας, να συζητήσει. Να βρούµε µία διατύπωση, η οποία
να είναι συµβατή µε το πνεύµα του Συντάγµατος και να τελει-
ώνουµε και µε αυτήν την ιστορία, γιατί η ελληνική κοινωνία δεν
αντέχει άλλο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει υπάρξει µία µεγάλη ανοχή
στο χρόνο στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Αυτό δεν
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µπορεί να συνεχιστεί µε όλους τους συναδέλφους, διότι θα πάµε
πάρα πολύ αργά και µετά θα διαµαρτύρεστε όλοι. Δεν µπορούµε
να το συνεχίσουµε αυτό, τα πέντε λεπτά, δέκα.

Ο συνάδελφος κ. Ιάσονας Φωτήλας, ανεξάρτητος βουλευτής
έχει τον λόγο.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε πρωτοφανείς καταστά-

σεις στα κοινοβουλευτικά δεδοµένα. Αντί ο κ. Παππάς να έχει
ήδη παραιτηθεί, ανερυθρίαστα έρχεται στη Βουλή και µας ζητάει
και τα ρέστα. Αντί να συµµορφωθεί πλήρως µε την απόφαση του
ανωτάτου δικαστηρίου, προσπαθεί εκ νέου κουτοπόνηρα να µην
καταργήσει τις αντισυνταγµατικές διατάξεις. Αντί η Κυβέρνηση
να ζητήσει συγγνώµη από τον ελληνικό λαό για τις αντισυνταγ-
µατικές µεθοδεύσεις που έκανε και τη λάσπη που πέταξε σε πρό-
σωπα και θεσµούς επί έναν και πλέον χρόνο, επιτίθεται µε
πρωτοφανείς χαρακτηρισµούς στους δικαστές. 

Αντί, τέλος, να προτείνει πρόσωπα, που θα σηµατοδοτούσαν
συναίνεση, πρότεινε αρχικά τον κ. Πολύδωρα για Πρόεδρο του
Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. Καλά, λογικό είναι ο κ.
Καµµένος να υµνήσει την υποψηφιότητα αυτή. Ίδια χνώτα έχουν.
Εσείς, όµως, συνάδελφοι της Αριστεράς, που µας είχατε πρήξει
«τα µέζεα του στεατοπυγικού µας υποσυστήµατος», όπως λέει
και ο κ. Ζουράρις, µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα και τη δηµοκρα-
τία, δεν ντραπήκατε να εκθειάζετε τον πολιτικό που χάιδεψε τη
Χρυσή Αυγή και χαρακτηρίστηκε ως ο «Υπουργός της ζαρντινιέ-
ρας»; Τι εξευτελισµός ήταν αυτός; 

Ως εδώ, όµως, τα παιχνίδια µε τους θεσµούς. Αν η Κυβέρνηση
πραγµατικά ενδιαφέρεται για την αποκατάσταση της συνταγµα-
τικής τάξης, θα πρέπει να κάνει το προφανές: να καταργήσει και
όχι να αναστείλει τις αντισυνταγµατικές διατάξεις του νόµου
Παππά. Τα πρόσωπα έπονται. Δεν αρκούν οι προφορικές διαβε-
βαιώσεις του Προέδρου της Βουλής ότι θα εφαρµοστεί ο νόµος.
Ξέρετε, η µπέσα δεν αποτελεί καταργητικό λόγο της νοµοθεσίας.
Το ξέρετε κι εσείς. Το ξέρω κι εγώ. Άλλωστε, τα λεγόµενα του
κυρίου Υπουργού, νωρίτερα από αυτό εδώ το Βήµα, επιβεβαι-
ώνουν τις υποψίες µου. 

Το θετικό βήµα που έγινε από την Κυβέρνηση και αποτελεί πα-
ραδοχή της ήττας της και που προβλέπει τη σύµφωνη γνώµη του
ΕΣΡ για τον διαγωνισµό και τον αριθµό των αδειών δεν αρκεί.
Μετά, µάλιστα, και την τοποθέτησή σας, κύριε Υπουργέ, ενισχύ-
θηκε η πεποίθησή µου ότι υποκρύπτονται άλλες επιδιώξεις. Θα
εξηγήσω το γιατί. 

Σε περίπτωση αδιεξόδου στη σύγκλιση του Εθνικού Συµβου-
λίου Ραδιοτηλεόρασης ή αν δεν είναι σύµφωνη η γνώµη του µε
αυτή του Υπουργού, όσον αφορά τον αριθµό των αδειών, θα υπε-
ρισχύσει η γνώµη του ΕΣΡ ή θα χρησιµοποιηθεί από τον κ.
Παππά η ασυµφωνία αυτή για να επιστρέψουµε και πάλι στην
εξουσία του να καθορίζει ζητήµατα των αδειών κατά τρόπο αυ-
θαίρετο και αντισυνταγµατικό; Ή τέλος θα οδηγηθούµε πάλι σε
αδιέξοδο και άρα σε ακινησία. 

Είναι απαραίτητη λοιπόν η κατάργηση και όχι η αναστολή του
2Α. Είναι απαραίτητη η πλήρης απόδοση των αρµοδιοτήτων στο
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, που περιγράφονται στο
άρθρο 2 παράγραφος 4, όσον αφορά τον αριθµό των αδειών και
όχι απλώς η σύµφωνη γνώµη του. Αποτυπώστε το ξεκάθαρα
στην τροπολογία. 

Ολοκληρώνοντας, λέγω τούτο: Είναι γνωστές εδώ και πολύ
καιρό οι απόψεις µου για την καταστροφή που φέρνει η παρούσα
Κυβέρνηση. Θα χρειαστεί µια τιτάνια προσπάθεια από µία ευρεία
συµπαράταξη πολιτικών και κοινωνικών δυνάµεων, προκειµένου
να καταφέρει η χώρα να βγει από το βούρκο που συνεχίζετε να
την οδηγείτε. 

Θέλω, όµως, εκ νέου, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να
σας ευχαριστήσω ειλικρινά για ένα πράγµα: Δείξατε τι πραγµα-
τικά πρέπει να αποφύγει η επόµενη Κυβέρνηση, που σύντοµα θα
προκύψει µέσα από εκλογές: να µη γίνει σαν κι εσάς. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Σωκράτης Φάµελλος από τον
ΣΥΡΙΖΑ. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε µέσα

σε έναν χρόνο από τον νόµο της 22ης του Οκτωβρίου του 2015
ένα σηµαντικό ζήτηµα δηµοκρατικής οργάνωσης της πολιτείας
µας, για ένα σηµαντικό δηµοκρατικό αγαθό, όπως είναι η ενηµέ-
ρωση, αλλά και για ένα δηµόσιο αγαθό, όπως είναι οι συχνότη-
τες, ένα αγαθό επί του οποίου ζήσαµε πολύ σηµαντικές
παραβιάσεις στο παρελθόν, αλλά πάνω απ’ όλα, ένα θέµα συν-
ταγµατικού ενδιαφέροντος. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να ξεκινήσω µε ορισµένες παρατηρήσεις
που συµβάλλουν πιστεύω και στον κοινοβουλευτικό διάλογο. 

Άκουσα από τον κ. Βενιζέλο, από τον κ. Κουµουτσάκο, από
πολλούς συναδέλφους –δεν έχει προσωπικό χαρακτήρα η ανα-
φορά- ότι η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας είναι µία
ήττα. Να το λύσουµε λίγο εξ αρχής. 

Κατ’ αρχάς, θεωρώ ότι δεν είναι σωστό στην κοινοβουλευτική
συζήτηση να κρίνονται αποφάσεις ανωτάτων δικαστηρίων που
κρίνουν νοµιµότητα πράξεων µε πολιτικούς χαρακτηρισµούς και
να εισάγονται στο πολιτικό παιχνίδι από την πίσω πόρτα από έµ-
πειρους συνταγµατολόγους. 

Εγώ θα ήθελα να δούµε λιγάκι ποια είναι η κατάσταση στην
κοινωνία σήµερα. Η κοινωνία και όλα τα πολιτικά κόµµατα που
την εκφράζουν έχουν συµφωνήσει σήµερα ότι χρειάζονται άδειες
στα τηλεοπτικά κανάλια, ότι τα κανάλια πρέπει να πληρώσουν τί-
µηµα για τις άδειες αυτές και ότι χρειάζεται η λειτουργία της ανε-
ξάρτητης αρχής. Αυτά έχουν κατοχυρωθεί στη δηµόσια
συζήτηση. Δηλαδή, όλα αυτά, τα οποία δεν υπήρχαν είκοσι επτά
χρόνια τώρα, που ήταν οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας
και ΠΑΣΟΚ, σήµερα κατοχυρώθηκαν στη δηµόσια συζήτηση. Από
ποιον; Από την κοινωνία και από την παρέµβαση της Κυβέρνησης
που ανέλαβε την ευθύνη της διακυβέρνησης το τελευταίο διά-
στηµα. Διότι ένα χρόνο πριν, εγώ άκουγα συνάδελφο της Νέας
Δηµοκρατίας, η οποία έχει ασκήσει και καθήκοντα Υπουργού, να
λέει ότι δεν χρειάζονται άδειες. 

Τώρα γιατί η Νέα Δηµοκρατία λέει ότι χρειάζονται άδειες; Άλ-
λαξε κάτι; Άλλαξε. Η κοινωνία πείστηκε ότι υπάρχει δίκαιο και
ανάγκη για την εφαρµογή του Συντάγµατος και σε αυτή την
ανάγκη οπισθοχώρησε ιδεολογικά ο χώρος συντήρησης. Είναι
λογικό και αναµενόµενο. Γιατί δεν το παραδέχεσθε; Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Ποιος ηττήθη; Κανένας δεν ηττήθη. Η κοινωνία
προχώρησε µπροστά. Αυτή είναι η πραγµατικότητα που πρέπει
όλοι να δεχθούµε. 

Δεν θα ήθελα να θριαµβολογούµε για τη δικιά µας βασική επι-
λογή που έχει κατοχυρωθεί κοινωνικά. Καταθέσατε και σχέδιο
νόµου γι’ αυτό, αλλά θέλω να καταλάβουµε ότι η κοινωνία κερδί-
ζει γιατί σιγά σιγά έχει αποφασίσει να αποτινάσσει από πάνω της
ένα-ένα τα δεσµά που την κρατάγανε ταπεινωµένη. Γιατί και η
πληροφόρηση και το δηµόσιο αγαθό των συχνοτήτων έλειπε από
την κοινωνία µέχρι τώρα. 

Το ευρωπαϊκό κεκτηµένο επιστρέφει, διότι και ο Επίτροπος
κακώς ακούστηκε ότι διαφωνεί. Αντιθέτως, όλα τα έγγραφα του
Επιτρόπου για το ζήτηµα αυτό συνηγορούν στις επιλογές µας,
αλλά και στη δυνατότητα της χώρας να κάνει διαγωνισµό, ταυ-
τόχρονα όµως µε το ευρωπαϊκό επιστρέφει και το συνταγµατικό
κεκτηµένο.

Δεν θα κάνουµε, όµως, τη χάρη στους συνηγόρους των κανα-
λαρχών να αποσύρουµε έναν νόµο που το Συµβούλιο Επικρα-
τείας επανειληµµένως έχει πει ότι χρειάζεται, διότι αυτό έλειπε
από τη χώρα µέχρι σήµερα και ήταν ευθύνη κάποιων ότι έλειπε.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, για να το βάλουµε σε µία σειρά αναλαµ-
βάνει την πρωτοβουλία και την πολιτική ευθύνη που έχει, έτσι
ώστε να συσταθεί το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, το
οποίο πρέπει να παρακολουθεί και την αδειοδότηση, αλλά και
την τρέχουσα περίοδο, που έχουµε εκποµπή χωρίς παρακολού-
θηση. Αυτό ξεκάθαρα αναγραφόταν στον ν.4339, στον δικό µας
νόµο δηλαδή, κάτι που δεν είχατε τολµήσει εσείς να νοµοθετή-
σετε, γιατί είχατε συνταγµατική υποχρέωση.

Έλεγε ο νόµος της Κυβέρνησης αυτής για το Συµβούλιο Επι-
κρατείας; Να σας διαβάσω. 
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Στο άρθρο 1 ανέθετε την αδειοδότηση. 
Στο άρθρο 2 ανέθετε όλα τα ζητήµατα που είχαν να κάνουν µε

τις αρµοδιότητες του ΕΣΡ µε την προκήρυξη. Να επισηµάνω και
να απαντήσω και στον κ. Δένδια, ο οποίος δεν είναι εδώ. Θα του
τα πει υποπτεύοµαι ο κ. Κεδίκογλου. Με τον ορισµό της σύµφω-
νης γνώµης του ΕΣΡ στην παράγραφο 4 του άρθρου 2, όλες οι
αρµοδιότητες -του Υπουργού- απαιτούν τη σύµφωνη γνώµη του
ΕΣΡ. Αλλά και η τιµή εκκίνησης, προτείνουµε -και θα ακουστεί
αυτό και έχει κατατεθεί τροπολογία- να καθορίζεται και αυτή µε
σύµφωνη γνώµη του ΕΣΡ.

Στο άρθρο 3 του δικού µας νόµου έχει την ευθύνη της προκή-
ρυξης το ΕΣΡ.

Στο άρθρο 4 έχει τα θέµατα εγγυητικής επιστολής.
Στο άρθρο 5 τα θέµατα ονοµαστικοποίησης των µετοχών.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή) 
Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε, µόλις έχω αρχίσει.
Στο άρθρο 6 έχει τα θέµατα ποινικού µητρώου και µητρώου

διαφάνειας, το περιεχόµενο του προγράµµατος και τον χρονο-
λογικό εξοπλισµό, το απασχολούµενο προσωπικό, τη διαδικασία
αδειοδότησης, συµπληρωµατικές πληροφορίες, το µητρώο, την
προεπιλογή, συµπληρωµατικά στοιχεία, το πόθεν έσχες. Όλα
αυτά, µε δική µας πρωτοβουλία ήταν στο Εθνικό Συµβούλιο Ρα-
διοτηλεόρασης. 

Η πρόταση την οποία φέρνουµε σήµερα έρχεται γιατί χωρίς
να γνωρίζουµε το σκεπτικό της απόφασης και επειδή η διοίκηση
θα είχε κανονικά την υποχρέωση της συνέχισης του διαγωνισµού
και της απονοµής της άδειας, εµείς προτείνουµε να ανασταλεί η
εφαρµογή του άρθρου 2Α µέχρι να δηµοσιευθεί το σκεπτικό του
Σ.τ.Ε. προληπτικά, για να µην δηµιουργηθούν πράξεις που χρει-
άζεται να ακυρωθούν. 

Δεν χρειάζεται να επιδιώξουν τα κόµµατα της ελάσσονος Αν-
τιπολίτευσης να ανακαλύψουν µία αιτία διαφωνίας στο «αναστέλ-
λεται» ή στο «καταργείται», πολύ απλά γιατί αναστέλλεται το
µείζον που είναι η χορήγηση άδειας, άρα κανείς δεν έχει να ανη-
συχεί. Επιφυλασσόµαστε να διορθώσουµε τον νόµο όταν βγει το
σκεπτικό και ταυτόχρονα αναστέλλουµε και τη δηµιουργία οποι-
ωνδήποτε πράξεων που χρειάζεται να ακυρωθούν µετά τη δηµο-
σίευση της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Από την άλλη µεριά, όµως, κι εγώ απορώ -το είπε και ο κ. Δέν-
διας- πώς µπορεί έµπειροι συνταγµατολόγοι και πολιτικοί να πα-
ρασύρονται σε υποτιµητικές εκφράσεις για το Συµβούλιο της
Επικρατείας, όπως έκανε ο κ. Φορτσάκης πριν από δέκα µέρες
εδώ στη Βουλή και να θέτουν ζήτηµα πρόδηλης αντισυνταγµατι-
κότητας χωρίς να έχει βγει ακόµα η απόφαση. Τόσο ερασιτεχνι-
σµό και προχειρότητα από έµπειρους συναδέλφους, δεν την
περίµενα. 

Από δηµοσιογραφικές πληροφορίες να καταγγέλλει πρώην Αν-
τιπρόεδρος Κυβέρνησης αντισυνταγµατική στάση της παρούσας
Κυβέρνησης; Είναι δυνατόν να είµαστε τόσο πρόχειροι στην επι-
χειρηµατολογία µας; Είναι δυνατόν να είναι αυτό επίπεδο πολι-
τικής; Είναι δυνατόν να είναι κάποιοι τιµητές του Συντάγµατος
µε δηµοσιογραφικές πληροφορίες; 

Η πολιτεία και η Κυβέρνηση οφείλει να σεβαστεί το Συµβούλιο
της Επικρατείας και αυτό κάνουµε. Το 2010 το Συµβούλιο της
Επικρατείας µας είπε ότι είναι αντισυνταγµατικό το περιβάλλον
λειτουργίας των τηλεοπτικών καναλιών. Το 2013 µας είπε ότι
είναι αντισυνταγµατική η συνεχής παράταση της θητείας των
µελών του ΕΣΡ µε την απόφαση 3515 και γι’ αυτό έχει ακυρώσει,
αν θέλετε, πολλές αποφάσεις του ΕΣΡ -το είπε ο κ. Μπάρκας
προηγουµένως- γιατί δεν επιτρέπεται η αυτοδίκαιη παράταση
της θητείας. Το 2006 πολλαπλώς αποφάσισε κατά των ασφαλι-
στικών µέτρων, και µας είπε ότι είναι αναγκαίος ο διαγωνισµός
και η αδειοδότηση. Άρα η Κυβέρνηση και η πολιτεία κάνουν ό,τι
είπε το Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Φάνηκε από αυτήν τη διαδικασία τι θέλει να κάνει η Κυβέρνηση
µε τα συµφέροντα; Κατ’ αρχάς, το τι θέλει να κάνει η Κυβέρνηση
µε τα συµφέροντα φαίνεται κάθε µέρα της εβδοµάδας στην εξε-
ταστική επιτροπή της Βουλής, που µαθαίνουµε πολλά για το πώς
τακτοποιούνταν τα συµφέροντα και φθάσαµε µέχρι και να γίνει
η αγωγή της Πειραιώς για τα δάνεια, τα δανεικά και αγύριστα,

της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.
Φάνηκε επίσης, διότι αυτή η Κυβέρνηση εισέπραξε τέλη και

φόρους διαφηµίσεων, γιατί κανείς άλλος δεν είχε εισπράξει
µέχρι τώρα. Αυτή η Κυβέρνηση εισέπραξε 80 και εκατοµµύρια
την πρώτη δόση και αυτή η Κυβέρνηση έκανε έναν νόµο µε τον
οποίο απορρίφθηκε στο διαγωνισµό και το κανάλι «Ε» και το κα-
νάλι του κ. Καρατζαφέρη και η υποψηφιότητα του κ. Καλογρίτσα
και ο «Τηλέτυπος» από τον διαγωνισµό. Ποιος άλλος τόλµησε
µέχρι τώρα να πειράξει το καρτέλ κλειστής ενηµέρωσης, που λει-
τουργούσε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης;

Όµως, επιτρέψτε µου να πω ότι δεν µπορώ να µην κρίνω το
ότι από πολλές πλευρές της Βουλής κατατίθεται µία στάση, η
οποία αµφισβητεί τη λειτουργία της ίδιας της Κυβέρνησης. Δη-
λαδή «αν δεν κάνετε το δικό µας…» -το λέει αυτό η µειοψηφία,
της δηµοκρατικής απόφασης των εκλογών- «…τότε εµείς θα σας
εκβιάσουµε µε το να µη συγκροτηθεί µια ανεξάρτητη αρχή». Δη-
λαδή, αµφισβητεί η κοινοβουλευτική Μειοψηφία το δικαίωµα της
Κυβέρνησης να νοµοθετήσει, αµφισβητεί την απόφαση των Ελ-
λήνων πολιτών, σχετικά µε το ποιος έχει την ευθύνη της διακυ-
βέρνησης.

Αυτό, επιτρέψτε µου να σας πω, ότι όταν χρησιµοποιείται ως
εκβιασµός, προσβάλλει τη δηµοκρατία, προσβάλλει όλους τους
Έλληνες πολίτες, ανεξαρτήτως τι ψήφισαν, γιατί όλοι οι Έλληνες
πολίτες σέβονται την ψήφο τους. Κι αν δεν σέβεστε το αποτέλε-
σµα των εκλογών και εκβιάζετε µέσω της ανεξάρτητης αρχής
κατά του αποτελέσµατος των εκλογών, επιτρέψτε µου να πω ότι
δεν σέβεστε ούτε τους δικούς σας ψηφοφόρους.

Εδώ υπάρχει µία µεγάλη διαφορά, την οποία θέλουµε να κα-
ταθέσουµε. Όλοι συµφωνούµε πια για άδειες, όλοι συµφωνούµε
για τίµηµα. Έχουµε, όµως, όλοι τις ίδιες επιδιώξεις; Πρέπει να
το πω. 

Από την πρόταση σχεδίου νόµου της Νέας Δηµοκρατίας, που
µετά πολλών επαίνων ανακοινώθηκε, αλλά στη συνέχεια «κου-
ρεύτηκε», και δήλωσαν ότι δεν είναι πρόταση νόµου λόγω δηµό-
σιας κριτικής, φάνηκε ότι η Νέα Δηµοκρατία θέλει λιγότερα
συµφέροντα της πολιτείας, περισσότερα συµφέροντα των κανα-
λαρχών, καµµία προστασία και πρόβλεψη για τους εργαζόµε-
νους και ανέφικτο αδειοδότησης. Γιατί λέει ότι θα υπάρχει
αριθµός αδειών, θα υπάρχουν δικαιούχοι, αλλά κανείς δεν µας
λέει πώς ταιριάζουν αυτά τα δύο και πώς τελικά προκύπτουν οι
υπερθεµατιστές. Αυτή η απάντηση µήπως είναι από τώρα µια
ναρκοθέτηση, γιατί δεν θέλετε ούτε ο δικός σας νόµος, το σχέδιο
της πρότασης, να τελειώσει ποτέ;

Τελικά, αναρωτιόµαστε εάν ναρκοθετείτε εσείς τη διαδικασία
της αδειοδότησης των καναλιών. Αυτό προσπαθούσατε να κά-
νετε µε το θέµα της µη συγκρότησης του ΕΣΡ. Γι’ αυτό κι εµείς
τροποποιήσαµε το 2Α. Όµως, επιτρέψτε µου να σας πω, ότι εµείς
ξέρουµε πάρα πολύ καλά γιατί στηρίζουµε τις πρωτοβουλίες
αυτές, τις οποίες έχουµε µπροστά µας.

Πρώτα απ’ όλα, κύριε Κεδίκογλου, απ’ ότι βλέπω, σε µία επί-
καιρη επερώτηση στις 8 Οκτωβρίου του 2012, εσείς παραδεχθή-
κατε ότι δεν έχετε εισπράξει τίποτα από τα κανάλια. Έχετε
καταλογίσει, αλλά δεν έχετε εισπράξει. Είναι δική σας απάντηση.
Την έχω εδώ στα Πρακτικά. Έψαχνα πάρα πολύ να τη βρω.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Δυο µήνες ήµασταν κυβέρνηση. Μόλις
είχαµε αναλάβει.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κι εµείς, κύριε Κεδίκογλου, πράγ-
µατι µόλις αναλάβαµε, προσπαθήσαµε και ακυρώσαµε την ανα-
στολή πληρωµής φόρου τηλεοπτικών διαφηµίσεων, που η
προηγούµενη γενική γραµµατέας Δηµοσίων Εσόδων είχε δώσει
τον Ιανουάριο του 2015. Εµείς επιµείναµε στο ζήτηµα της εί-
σπραξης των τελών συχνοτήτων. Αυτά φαίνονται. Κάποιος τα
έκανε. Κάποιος άλλος δεν τα έκανε. Εγώ δεν έχω τίποτα να πω.
Τα λέει όλα η ιστορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, να
ολοκληρώσετε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς, όµως, δεν θέλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελεγ-

χόµενο Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Εξάλλου, γι’ αυτό προτεί-
ναµε και τον Βύρωνα Πολύδωρα. Δεν είναι του δικού µας
πολιτικού χώρου. Γι’ αυτό δεχθήκαµε και τον κ. Μορώνη. Ούτε
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αυτός είναι του δικού µας πολιτικού χώρου.
Εσείς, που στην τέταρτη συνεδρίαση, που την παρακολού-

θησα, της Διάσκεψης των Προέδρων, είπατε ότι είναι πολύ καλή
πρόταση, αρκεί να λυθεί το θέµα του Σ.τ.Ε., γιατί δεν τον δέχεστε
τώρα; Γιατί εσείς το είπατε µέσα στη Διάσκεψη των Προέδρων.
Μήπως παίζετε την κολοκυθιά µόνο και µόνο για να µη  γίνει Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης; Δεχθήκαµε και την αντικατάσταση του
κ. Μουλόπουλου από τον κ. Κιάο. Εµείς το κάναµε αυτό. Το δεχ-
θήκαµε. Ήταν πρόταση της Αντιπολίτευσης. 

Ας σοβαρευθούµε λιγάκι. Όλη η Ελλάδα κατάλαβε τι θέλετε.
Στήσατε µία παγίδα στην Κυβέρνηση και τώρα κάνετε ό,τι µπο-
ρείτε για να µην πέσετε εσείς µέσα σ’ αυτήν.

Εµείς θεωρούµε προτεραιότητα τη σύσταση ανεξάρτητης
αρχής κι είµαστε διατεθειµένοι να κάνουµε δηµοκρατική συζή-
τηση και σύνθεση και οτιδήποτε χρειάζεται για να συγκροτηθεί.
Εσείς θέλετε πάρα πολύ απλά µία Ελλάδα υπόδουλη σε µία χού-
φτα οικογένειες, να δουλεύουµε όλοι χωρίς προκοπή, για να νέ-
µονται τις καρέκλες της εξουσίας οι ίδιες οικογένειες που
κληρονοµούν στα παιδιά τους βουλευτικές, υπουργικές και πρω-
θυπουργικές καρέκλες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, να
τελειώσουµε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγ-
µατι -και τελειώνω- το κύριο θέµα της Ελλάδας δεν είναι οι
άδειες. Το κύριο θέµα είναι το ενάµιση εκατοµµύριο άνεργοι που
δηµιουργήσατε, οι έντεκα µειώσεις των συντάξεων που εσείς κά-
νατε, είναι οι επιπτώσεις της πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ, οι επιπτώσεις του κ. Σαµαρά, του κ. Μητσοτάκη,
του κ. Δένδια, του κ. Γεωργιάδη, όλα αυτά που αλλάξαµε µόλις
έφυγε ο κ. Γεωργιάδης µε την κατάργηση του πεντάευρου, µε
την υγεία και τους ανασφάλιστους, µε τις προσλήψεις στα νοσο-
κοµεία.

Εµείς, όµως, ξέρουµε ότι όλο αυτό το κακό παρελθόν σε συµ-
µαχία των Κυβερνήσεων σας µε τους καναλάρχες, µε «θαλασσο-
δάνεια» και εξυπηρετήσεις, ταπείνωσαν και ταπείνωναν µία
ολόκληρη χώρα και αυτό είναι το δικό µας καθήκον, να τελει-
ώνουµε µε το παλιό, να επιστρέψει η δηµοκρατία, το Σύνταγµα,
η ισονοµία και στον τηλεοπτικό χώρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώσατε, κύριε
συνάδελφε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Σπύ-

ρος Λάππας έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήµουν εισηγητής και στο ν.4339

και στην τροπολογία του άρθρου 2A. Τότε σε όλους τους τόνους
λέγαµε µε ειλικρίνεια ότι η πρωτοβουλία µας αποτελεί µια θε-
σµική τοµή στον χώρο της ενηµέρωσης και αυτό όχι από κάποιο
καπρίτσιο ή εµµονή µας, αλλά γιατί αποτελούσε επιτακτική πο-
λιτική ανάγκη, ήταν κοινωνική επιταγή και πρωτοβουλία δηµο-
κρατικού χαρακτήρα. Έπρεπε να καλύψει κάποιο θεσµικό κενό,
το οποίο βέβαια δεν δηµιουργήθηκε µε καµία ευθύνη µας, αλλά
µε ευθύνη όλων των άλλων κυβερνήσεων επί τρεις δεκαετίες πε-
ρίπου. 

Αυτό το κενό, δυστυχώς, οι κυβερνήσεις από το 1989 µέχρι
σήµερα πεισµατικά και εµµονικά δεν ήθελαν να καλύψουν, παρά
το γεγονός ότι οι αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας
µιλούσαν για ανωµαλία και έλλειψη νοµιµότητας στον τηλεοπτικό
χώρο.

Σήµερα βέβαια γίνεται µία αντιστροφή των πραγµάτων. Επι-
χειρείται µία δικαστική απόφαση να θεωρηθεί ότι είναι ο πυρσός
της καταγγελίας, ακόµα και της ανατροπής της νόµιµα εκλεγµέ-
νης Κυβέρνησης. 

Δεν πέφτουν οι κυβερνήσεις, κύριοι συνάδελφοι, µε µία δικα-
στική απόφαση, η οποία µάλιστα έχει µία ισχυρή µειοψηφία, 11-
14. Ξέρετε και κάτι άλλο; Στο Συµβούλιο της Επικρατείας έχουµε
και άλλες είκοσι πέντε αποφάσεις ασφαλιστικών µέτρων που
προηγήθηκαν, που έλεγαν ότι επιτακτικοί λόγοι δηµοσίου συµ-
φέροντος επιβάλλουν να διεκπεραιωθεί ταχύτατα η διαγωνιστική
διαδικασία. 

Εµείς ψηφίσαµε τον ν.4339, στον οποίο κάνετε σήµερα κριτική,
αφού έχει εκδοθεί η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας δεν αφορά τον
ν.4339, κύριοι συνάδελφοι των άλλων κοµµάτων. Η απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας αφορά την τροπολογία του άρθρου
2A, δηλαδή την νοµοθετική µας πρωτοβουλία της άνοιξης του
2016.

Ο ν.4339 απέδιδε και κατοχύρωνε όλες τις αρµοδιότητες στο
ΕΣΡ. Όµως, το ΕΣΡ, το οποίο δεν συγκροτούνταν σε τρεις απα-
νωτές συνεδριάσεις από µία πεισµατική δική σας τακτική να µην
συγκροτηθεί ποτέ. Έγιναν τρεις συνεδριάσεις µέχρι τη δική µας
νοµοθετική πρωτοβουλία την άνοιξη του 2016.

Σε συνθήκες έκτακτης ανάγκης, ή εάν θέλετε ανωτέρας βίας,
αναγκαστήκαµε να πάρουµε µία πρωτοβουλία. Τι έπρεπε να κά-
νουµε, κατά την άποψη οποιουδήποτε λογικού και έµφρονα αν-
θρώπου, όταν δεν συγκροτείτο το ΕΣΡ; Δεν θα έπρεπε να
ενεργήσει υπεύθυνα η πολιτεία και να καλύψει το κενό που δηµι-
ουργούνταν;

Πώς, κατά την άποψή σας, θα υλοποιούνταν ο κρατικός άµε-
σος έλεγχος που έπρεπε να ασκήσει η ελληνική πολιτεία, ο
οποίος ορίζεται στο άρθρο 15 παράγραφος 2 του Συντάγµατος;
Να µην ασκηθεί ποτέ; 

Εµείς επιλέξαµε ότι εφόσον δεν συγκροτείται το ΕΣΡ, θα
έπρεπε να έχουµε µία πρωτοβουλία. Σήµερα αποδεικνύεται ότι
αυτή η νοµοθετική µας πρωτοβουλία κρίνεται αντισυνταγµατική.
Σεβόµαστε την απόφαση και σε αυτήν θα υπακούσουµε απολύ-
τως. 

Σήµερα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση κυρίως, ενώ θα έπρεπε
να έχει µία άλλη στάση, συναινετική κατά την άποψή µου, δηλώ-
νει σε όλους τους τόνους ότι δεν είναι έτοιµη να έρθει στη συγ-
κρότηση του Εθνικού Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου, που είναι
και συνταγµατική της υποχρέωση, όχι µόνο πολιτική, γιατί λέει
αξιώνει την απόσυρση του νόµου Παππά. 

Πώς είστε τόσο βέβαιοι ότι οι διατάξεις του ν.4339 έχουν κρι-
θεί αντισυνταγµατικές; Από ποιο δικαστήριο και από ποια από-
φαση; Μήπως υπερακοντίζετε την αντισυνταγµατικότητα και
θέλετε να καλυφθεί από µία µόνο διάταξη και το σύνολο των δια-
τάξεων;

Θα σας πω εγώ γιατί: Γιατί κατά την άποψή σας θέλετε την κα-
τάργηση της διαγωνιστικής διαδικασίας µε δηµοπρασία. Δεν
υπάρχει πουθενά, σε καµµία σκέψη, ρητορική σας και επιχειρη-
µατολογία σας, αλλά ακόµα και στην πρόταση νόµου που κάνετε
η λέξη «δηµοπρασία». 

Αυτό σηµαίνει κατάργηση της διαφάνειας στον ανταγωνισµό
και στο πεδίο των εργασιακών σχέσεων, σηµαίνει κατάργηση των
ρυθµίσεων για το µετοχικό κεφάλαιο των υποψηφίων, σηµαίνει
κατάργηση της ονοµαστικοποίησης των µετοχών, σηµαίνει κα-
τάργηση των ασυµβίβαστων ιδιοτήτων των υποψηφίων και έρευ-
νας του πόθεν έσχες των υποψηφίων. Επίσης, σηµαίνει
κατάργηση των θετικών προϋποθέσεων σε τεχνολογικό εξοπλι-
σµό και κτηριακές υποδοµές για τους υποψηφίους, όπως και το
ελάχιστο όριο των εργαζοµένων που έχουµε θεσπίσει, τουλάχι-
στον για µία κατηγορία που αφορά και στην απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, τα τετρακόσια άτοµα. 

Πρέπει να σας πω ότι οι συνδικαλιστικές οργανώσεις των ερ-
γαζοµένων είπαν ότι το 2009 υπήρχαν τέσσερις χιλιάδες εργα-
ζόµενοι. Σήµερα είναι χίλιοι εννιακόσιοι µε δύο χιλιάδες. Σοβαρά
µιλάτε όταν λέτε ότι ο δικός µας νόµος επηρέασε τον αριθµό των
εργαζοµένων; Με ποιες συνθήκες εργάζονται σήµερα οι χίλιοι
εννιακόσιοι µε δύο χιλιάδες εργαζόµενοι; Με συνθήκες γαλέρας
αποδεδειγµένα. 

Δύο πράγµατα, λοιπόν, δεν µπορείτε να περιλάβετε στην επι-
χειρηµατολογία σας: Τη δηµοπρασία, ως τρόπο διαγωνιστικής
διαδικασίας, και το θέµα των εργασιακών σχέσεων, όπου θα
υπάρχει και ελάχιστος αριθµός και νοµιµότητα απασχόλησης και
κατώτατος µισθός. Σε αυτό διαφέρουµε απολύτως. 

Ένα άλλο πράγµα: Σας είπα ότι το να λέει κανείς πως πρόκει-
ται για ήττα εκτιµώντας µία δικαστική απόφαση, δεν είναι -όχι
µόνο πολιτικά, εγώ θα έλεγα και από άποψη δηµοκρατικού πολι-
τεύµατος και κράτους δικαίου- σωστό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ελέχθη από έναν οµιλητή δήθεν ότι η απόφασή µας, το άρθρο

2Α, προσβάλλει και το ενωσιακό δίκαιο. 
Καταθέτω στα Πρακτικά την απάντηση που έδωσε ο Έντιγκερ,

τότε αρµόδιος για τα µέσα ενηµέρωσης, όπου είπε δύο πράγ-
µατα: Πρώτον, ότι η διαγωνιστική διαδικασία -και τονίζω τη
φράση «διαγωνιστική διαδικασία»- είναι υποχρέωση που απορ-
ρέει από το Σύµφωνο Σταθερότητας του ESM και δεύτερον, ότι
όσον αφορά το θέµα της ρύθµισης του τηλεοπτικού τοπίου, δεν
αποτελεί ενωσιακή υποχρέωση διότι δεν έχει ρυθµιστεί κοινά για
όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδωνας Λάππας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να πω και κάτι ακόµα: Ειπώθηκε ότι το ΕΣΡ το κατήρ-
γησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Κύριοι συνάδελφοι, από το 2013 και µετά και το
2014 -θα δώσω τώρα στα Πρακτικά δύο αποφάσεις- το ΕΣΡ δεν
είχε νόµιµη συγκρότηση. Όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της
χώρας, τον Ιανουάριο του 2015, δηλαδή, το ΕΣΡ δεν είχε νόµιµη
συγκρότηση. Ξέρετε γιατί; Διότι οι διατάξεις για την παράταση
για µία ακόµα τετραετία µε το άρθρο 57 του νόµου τάδε -ξέρει ο
κ. Κεδίκογλου- κρίθηκαν, µε απανωτές αποφάσεις του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, ότι ήταν αντισυνταγµατικού χαρακτήρα.
Δεν επιτρέπεται παράταση ολόκληρης θητείας ούτε καν κλάσµα-
τος θητείας, είπε το ΕΣΡ. 

Κύριε Κεδίκογλου, είναι δύο αποφάσεις, τις προσκοµίζω.
Πάρτε αντίτυπα να πληροφορηθείτε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδωνας Λάππας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και εν όψει όλων αυτών, εγώ σας ενηµερώνω ότι πριν από λίγο
υπέγραψα µία βουλευτική τροπολογία, όπου επεκτείνουµε τη
«σύµφωνη γνώµη» του ΕΣΡ όχι µόνο για το θέµα του αριθµού
των µελών, αλλά και της τιµής εκκίνησης, πράγµα που σηµαίνει
ότι ο αρµόδιος Υπουργός χωρίς τη σύµφωνη γνώµη του ΕΣΡ δεν
µπορεί να ορίσει καµµία τιµή εκκίνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μάλιστα. Εντάξει,
κύριε συνάδελφε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να µας το πει και ο Υπουργός για να
γραφτεί. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Γίνεται δεκτό, κύριε Λοβέρδο. Συµ-
φωνούµε σε αυτό, λοιπόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ελπίζουµε να την
κάνει δεκτή ο κύριος Υπουργός. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Θα απαντήσει ο κύριος Υπουργός για
το αν την κάνει δεκτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Γίνεται δεκτή, κύριε
Υπουργέ; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο κύριος Υπουργός
την κάνει δεκτή την τροπολογία. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Άρα δεν έχουµε τίποτα από το άρθρο
2 που να γίνεται µε αποκλειστική απόφαση ή αρµοδιότητα του
αρµόδιου Υπουργού. Προηγείται η σύµφωνη και αποκλειστική
γνώµη του ΕΣΡ. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κλείσω, εξηγώντας γιατί σήµερα
λέµε ότι «αναστέλλεται» και όχι «καταργείται». Και θα µιλήσω κυ-
ρίως στα ώτα των νοµικών. Ξέρετε πολύ καλά ότι µια διοικητική
πράξη για να µην έχει καµµία ισχύ, πρέπει να υπάρχει συγκεκρι-
µένη απόφαση που να µας έχει επιδοθεί και να ορίζεται συγκε-
κριµένα τι είναι αυτό που αναστέλλεται ή καταργείται. 

Ανοίξτε µια παρένθεση: Εκ του περισσού γίνεται αυτή η ρύθ-
µιση. Συµφωνώ απολύτως µε κάποιους που το είπαν. Κλείνει η
παρένθεση.

Εάν σήµερα λέγαµε «καταργείται η διάταξη», θα ήµασταν υπο-
χρεωµένοι να αναπτύξουµε ως επιχειρηµατολογία το σκεπτικό
του Σ.τ.Ε., το οποίο δεν το έχουµε στα χέρια µας. 

Δεν σας αρκεί η δήλωση όλων µας -και των αρµόδιων Υπουρ-
γών και των Βουλευτών- ότι η κατάργηση είναι αφ’ εαυτής;
Απλώς σήµερα λέµε «αναστέλλεται», για να έχουµε την απόφαση
στα χέρια µας, ούτως ώστε κάνοντας στην αιτιολογική έκθεση
την κατάργηση ή την αντικατάσταση µε µια άλλη νοµική διάταξη,
να περιλάβουµε αποκλειστικά το σκεπτικό του Σ.τ.Ε., έτσι  που
να είµαστε ακριβείς και συνεπείς. Και αυτό γίνεται ακριβώς ως
προληπτικού χαρακτήρα πράξη που επιβάλλεται από το άρθρο
95, παράγραφος 5 του Συντάγµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κατανοητό, κύριε συ-
νάδελφε και επιχειρηµατολογηµένο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και αντιπα-
ρέρχοµαι τη φρασεολογία και την κατηγορία κάποιων συναδέλ-
φων της Αντιπολίτευσης ότι ο ΣΥΡΙΖΑ επιδεικνύει καθεστωτική
αντίληψη. Αλίµονο αν επιδεικνύαµε εµείς τέτοια αντίληψη, όταν
για µερικούς η δηµοκρατία είναι πάρα πολύ στενή και χωράει
µόνο τους ίδιους και τους φίλους τους!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Ο Υπουργός κ. Παππάς έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μόνο ένα

λεπτό θα µιλήσω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι προφανές ότι η τροπολογία γίνεται δεκτή. Καλώ τα κόµ-

µατα της Αντιπολίτευσης να αντιληφθούν την αποδοχή αυτής της
τροπολογίας ως ακόµα ένα βήµα για τη σύνεση, τη σύνθεση και
τη συναίνεση. 

Θα ήθελα απλώς να πω το εξής: Όταν συζητούσαµε τον
ν.4339, ζητήθηκε και η γνώµη του εναποµείναντος τότε Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης -των µελών που είχαν µείνει, διότι
πολλά είχαν αποχωρήσει- για αυτόν τον νόµο. Για πολλές από
τις ρυθµίσεις αυτοί οι άνθρωποι διατύπωσαν επισήµως τη γνώµη
στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής -διά επιστολής τους- ότι δεν
µπορούν να αποφανθούν και για τον τεχνολογικό εξοπλισµό και
για τις κτηριακές υποδοµές και για τον τύπο των εγγυητικών επι-
στολών και για τη βιωσιµότητα. Προσέξτε, ακόµα και αναφορά
στη βιωσιµότητα γίνεται στη σχετική απόφαση από το Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης τότε. 

Άρα, θέλω να χαιρετίσω την πορεία της συζήτησης εκτός από
µία, δύο παρεκτροπές -κατά τη γνώµη µου- διότι βλέπω ότι υπάρ-
χουν χαµηλοί τόνοι. Νοµίζω ότι πραγµατικά µπορούµε να την
ολοκληρώσουµε σήµερα και να πάµε καλή τη πίστει στην επό-
µενη συνεδρίαση της Διάσκεψης των Προέδρων, όπου πρέπει να
ολοκληρωθεί αυτό το αναγκαίο βήµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για µία διευκρίνιση.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο,
γιατί έγιναν δύο αναφορές στο πρόσωπό µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με συγχωρείτε, κύριοι
συνάδελφοι, να µην ανοίξουµε έναν κύκλο τώρα επειδή έκανε µία
παρέµβαση ο Υπουργός.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ ζητώ τον λόγο για
θέµα που αφορά το πρόσωπό µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Επί προσωπικού;
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μισό λεπτό, κύριε συ-

νάδελφε, µε συγχωρείτε.
Κύριε Λοβέρδο, εσείς;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μία διευκρίνιση επί της τροπολογίας,

κύριε Πρόεδρε, για τον Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είναι για την τροπο-

λογία, κύριε Κεδίκογλου, οπότε περιµένετε.
Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι αυτό που είπα στην τοποθέτησή

µου. Δεν ξέρω γιατί αναγκαστήκατε να βάλετε τον κ. Λάππα να
το πει. Σας το είπε η Αντιπολίτευση στην τοποθέτηση του Κοινο-
βουλευτικού Εκπροσώπου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.

Θέλω να σας ρωτήσω -και θα έπρεπε τουλάχιστον να το ανα-
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φέρετε για λόγους κοινοβουλευτικής τάξης- για τη διατύπωση
που γίνεται στο τελευταίο εδάφιο του άρθρου 2, παράγραφος 4.
Να θυµίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι το άρθρο 2, παράγραφος 4 απο-
τέλεσε αφορµή για την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, που
απασχόλησε όλο το Σώµα. Εσείς είχατε πει ότι είναι συνταγµα-
τικό, εσείς, κύριε Λάππα, προσωπικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν υπάρχει λόγος να
πάµε τώρα σε νέα αντιπαράθεση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Λάππα, δεν πει-

ράζει. Μην πάµε τώρα…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το άρθρο 2, παράγραφος 4 γίνεται

ως εξής: Η τιµή εκκίνησης ανά κατηγορία κ.λπ., καθορίζεται µε
κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουργού
στον οποίο ανατίθενται εκάστοτε οι αρµοδιότητες της Γενικής
Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, µετά από σύµφωνη
γνώµη του ΕΣΡ. Έτσι;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ναι, αυτό λέει. Ωραία. 
Έγινε δεκτή η τροπολογία, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο κ. Κεδίκογλου έχει

τον λόγο επί προσωπικού.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, για τριάντα δευτερό-

λεπτα. Θέλω απλώς µερικά πράγµατα να µπαίνουν στη θέση
τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ένα λεπτό, κύριε Κε-
δίκογλου, γιατί το «µερικά πράγµατα» µε τρόµαξε!

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτον, σε ό,τι αφορά τις αλλεπάλληλες παρατάσεις, αγα-

πητέ συνάδελφε, έγιναν γιατί αρνιόσασταν να συναινέσετε στην
επιλογή νέων προσώπων για το Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο. 

Επίσης, οι πολλαπλές αναφορές…
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Το 2013 και το 2014;
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ναι, ναι. Και το 2013 και το 2014 από

αυτό το Βήµα σας καλούσα να συναινέσετε και αρνιόσασταν.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Διαβάστε τι λέει η απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Δεύτερον, όσον αφορά στην ερώτηση
την οποία ανέφερε ο κ. Φάµελλος: Είχαµε αναλάβει µόλις δύο
µήνες καθήκοντα, κύριε Φάµελλε. Πάτε να δηµιουργήσετε εντυ-
πώσεις χωρίς λόγο. Άλλη ερώτηση έχετε; Διότι ήµουν δύο χρόνια
Υπουργός. 

Τρίτον, αναφερθήκατε και εσείς στην απόφαση του Συµβου-
λίου της Επικρατείας το 2010. Σας συνιστώ να κοιτάξετε τι αφο-
ρούσε αυτή η απόφαση. Δεν αφορούσε τέτοια ζητήµατα,
σταθµούς πανελλαδικής εµβέλειας. Αφορούσε περιφερειακούς
σταθµούς. Η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας ήταν
επειδή είχε δοθεί άδεια αορίστου χρόνου, µε µόνη τη συµµετοχή
σε µία διαγωνιστική διαδικασία που δεν ολοκληρώθηκε. Αυτά
γιατί πρέπει τα πράγµατα να µπαίνουν στη θέση τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία. Έγινε κατα-
νοητό. Ευχαριστώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Φάµελλε, τι

έγινε τώρα;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τίποτα, κύριε Πρόεδρε, απλώς να

βοηθήσω τον κ. Κεδίκογλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, δεν θα τον βοη-

θήσετε γιατί θα δηµιουργηθεί νέο προσωπικό.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν υπάρχει προσωπικό. Πρέπει,

όµως, να µας απαντήσει.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Είχαν γίνει δύο εκλογικές αναµετρήσεις

και συµψηφίστηκαν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,

διαµορφώνετε τώρα τη διαχείριση της συζήτησης;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Εσείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Φάµελλε, µε

πολύ µεγάλο σεβασµό, θα απαντήσετε, θα απαντήσει ο κ. Κεδί-
κογλου και πάµε πάλι από την αρχή.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν θα πάρω

ξανά τον λόγο. Θα ήθελα µόνο είκοσι δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Κεδίκογλου, µπορεί πράγµατι

να είχατε λίγο χρόνο που είχατε αναλάβει. Παρά ταύτα, εγώ θα
ήθελα, απολογιστικά της θητείας σας, να µας πείτε τελικά τι ει-
σπράξατε και αν ισχύει ή όχι ότι ο νόµος για τα τέλη τηλεοπτικών
διαφηµίσεων του 2010 είχε πέντε έτη συνεχή αποφάσεις µη ει-
σπράξεως, µε τελευταίο της προηγούµενης Γενικής Γραµµα-
τείας Δηµοσίων Εσόδων, που εµείς για πρώτη φορά εισπράξαµε.
Είχατε έναν νόµο από το 2010 και κανείς σας δεν τόλµησε, δεν
είχε το πολιτικό ανάστηµα, να εισπράξει τέλη τηλεοπτικών δια-
φηµίσεων. Ναι ή όχι, κύριε Κεδίκογλου; Αυτό είναι. 

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κεδίκογλου, θα

απαντήσετε µε «ναι» ή «όχι», αλλιώς δεν γίνεται. 
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να απαντήσω.
Είχαµε δύο εκλογικές αναµετρήσεις…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θέλετε οµιλία. Δίκιο

έχετε. Δεν είναι τυχαίο ότι ζήτησα από τον κ. Φάµελλο να µην
πάρει τον λόγο, διότι σας ζητάει τώρα να απαντήσετε µε πολιτική
οµιλία για τα πεπραγµένα σας. Δεν είναι δυνατόν. 

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Απλώς να του υπενθυµίσω ότι το 2012
έγιναν δύο εκλογές…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Λεφτά πήρατε;
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: …και υπάρχει, βάσει του νόµου, η υπο-

χρέωση να καλυφθεί η αξία του τηλεοπτικού χρόνου που διατέ-
θηκε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Λεφτά πήρατε; Εισπράξατε κάτι;
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ πολύ!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Τα συµψήφισαν δη-
λαδή.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τέλη τηλεοπτικών διαφηµίσεων...
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Γνωρίζετε τον νόµο που λέει πως
όταν γίνονται εκλογές, το 1,5% πηγαίνει…

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εσείς, κύριε Τριαν-

ταφυλλίδη, τι θέλετε; Είναι µια ωραία ατµόσφαιρα!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν είχατε το ανάστηµα να εισπρά-

ξετε φόρο τηλεοπτικών διαφηµίσεων. Δεν το είχατε. Πέντε χρό-
νια παράταση.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Νισάφι πια!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Χρήµα έπεσε; Από το ταµείο πέ-

ρασαν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Φάµελλε, την

ώρα που διαµορφώνεται ένα κλίµα συναίνεσης και σύγκλισης και
µετά την παρέµβαση του Υπουργού κάνετε ό,τι µπορείτε για να
το τινάξετε στον αέρα; Παρακαλώ δηλαδή!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Είστε και φοροφυγάδες.
Ούτε παραστατικά δεν είχατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο κ. Γεωργαντάς έχει
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω, βιάστηκαν κάποιοι εδώ µέσα να δουν κλίµα συναίνε-

σης. Η αλήθεια είναι ότι αυτή η συναίνεση, που ζητήθηκε από την
πρώτη στιγµή από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, δεν έτυχε αν-
ταπόκρισης από την πλευρά της Κυβέρνησης. 

Θέλω να πω το εξής, επειδή ακούστηκαν διάφορα. Πράγµατι,
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι δικαίωµά σας να νοµοθε-
τείτε. Σας το έδωσε ο ελληνικός λαός. Όµως, η νοµοθέτηση αυτή
έχει πλαίσια, τα οποία προβλέπει κατά βάση το Σύνταγµα. Μέσα
σε αυτά τα πλαίσια µπορείτε να νοµοθετείτε. Και, βεβαίως, η διά-
κριση των εξουσιών δίνει το απόλυτο δικαίωµα στο Συµβούλιο
της Επικρατείας να αποφανθεί εάν ένας νόµος είναι συνταγµατι-
κός ή όχι. Τόσο απλά! Όταν πηγαίνουν στη Νοµική Σχολή, πρέπει
αυτό να το µαθαίνουν την πρώτη µέρα. Το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας είναι το µοναδικό θεσµοθετηµένο όργανο στη χώρα για
να πει εάν ένας νόµος που φέρνει µία κυβέρνηση εδώ, είναι συν-
ταγµατικός ή όχι. 
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Εσείς αποφασίσατε να φέρετε έναν νόµο για τον οποίο από
την πρώτη στιγµή σας είπαµε εδώ µέσα ότι είχε πολλά ζητήµατα
αντισυνταγµατικότητας. Σας το είπε, ως είχε υποχρέωση, ως είχε
δικαίωµα, όλη η Αντιπολίτευση. Σας το έλεγε και η µεγάλη, η συν-
τριπτική πλειοψηφία των συνταγµατολόγων της χώρας. 

Εσείς αποφασίσατε να προχωρήσετε. Τότε, ακούστηκε µία
άλλη φωνή λογικής: «Περιµένετε να αποφανθεί το Συµβούλιο της
Επικρατείας επί του νόµου σας και µετά προχωρήστε στη διαγω-
νιστική διαδικασία». Εσείς, όµως, βιαζόσασταν. Θέλατε, προφα-
νώς, να δηµιουργήσετε τετελεσµένα. 

Παρ’ όλο, λοιπόν, που υπήρχε όλος αυτός ο αντίλογος από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης, εσείς προχωρήσατε, ως είχατε
δικαίωµα. Στην πορεία είδαµε παρεµβάσεις απαράδεκτες, αθέ-
µιτες, πρωτόγνωρες σε σχέση µε τη λειτουργία του Συµβουλίου
της Επικρατείας από τα επίσηµα χείλη του Πρωθυπουργού, στην
αρχή. 

Ο Πρωθυπουργός, όπως ξέρετε, έχει σηµαντικό ρόλο εκ των
νόµων µας στην επιλογή των ανωτάτων δικαστών. Όταν, λοιπόν,
ο Πρωθυπουργός παρεµβαίνει δηµοσίως και λέει: «Δεν φαντά-
ζοµαι το Συµβούλιο της Επικρατείας να έχει µία άλλη θέση», εάν
αυτό δεν είναι παρέµβαση από κάποιον που έχει δυνατότητα
επηρεασµού τους, τότε δεν ξέρω ποια είναι. Στη συνέχεια, είχαµε
και το κοµµατικό σας όργανο, την «ΑΥΓΗ», όπου ξέρουµε τον
τρόπο µε τον οποίο δηµοσιοποίησε προσωπικά δεδοµένα δικα-
στή.

Φτάσαµε στην απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, η
οποία ήρθε και επικύρωσε αυτά τα οποία λέγαµε ότι θα συµβούν.
Κοιτάξτε τι κάνετε σήµερα. Σήµερα, θα αναµέναµε µία επι-
στροφή στη λογική, την κανονικότητα και τη συναίνεση. Αυτό έχει
µία προϋπόθεση: Να περιµένουµε όλοι το σκεπτικό της αποφά-
σεως του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Τα ζητήµατα που έχουν τεθεί και, υποθέτω, αυτά που καθαρο-
γράφονται µέχρι τη δηµοσίευση, είναι πολύ σηµαντικά και φαν-
τάζοµαι ότι θα είναι και το πλαίσιο το οποίο θα καθορίσει
υποχρεωτικά τη στάση όλων µας. Αντί, λοιπόν, να περιµένουµε
ένα, ενάµιση µήνα την καθαρογραµµένη, τη θεωρηµένη από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας για να µπορέσουµε όλοι
να οδηγηθούµε στο επόµενο βήµα, σε αυτό το βήµα που απαιτεί
η κοινωνία µας ότι πρέπει να γίνει για να κλείσει αυτό το θέµα,
που ταλανίζει αυτή τη στιγµή την Ελλάδα, ενώ υπάρχουν τόσα
άλλα ζητήµατα εκκρεµή, εσείς έρχεστε για µία ακόµη φορά και
επιχειρείτε να δηµιουργήσετε τετελεσµένα.

Δεν ξέρω γιατί το κάνετε αυτό. Πραγµατικά, σας έπιασε αυτή
τη στιγµή ένα άγχος για τις συνέπειες που µπορεί να υπάρχουν
σε σχέση µε τους υπερθεµατιστές, µε βάση την ακύρωση της
απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας. Αυτό το άγχος δεν
το είχατε καθόλου όταν σας λέγαµε, κατά την έναρξη της διαδι-
κασίας, να µην προσπαθήσετε να δηµιουργήσετε τετελεσµένα
και να αφήσετε να εκδοθεί η απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. 

Για µία ακόµη φορά, λοιπόν, βλέπουµε ότι βιάζεστε. Μην βιά-
ζεστε. Και µόνο το ότι σήµερα νοµοθετείτε και έχετε δύο φορές
τη φράση για τη λειτουργία του ΕΣΡ «µε τη σύµφωνη γνώµη»,
για µένα αυτό έρχεται σε πλήρη αντίφαση µε το ρόλο που πρέπει
να έχει το ΕΣΡ. Μιλάµε για ανεξάρτητη αρχή. Και δίπλα στην ανε-
ξάρτητη αρχή βάζουµε τη σύµφωνη γνώµη του Υπουργού. Πάρτε
και το αντίθετο, µιλάµε στον Υπουργό και έχουµε τη σύµφωνη
γνώµη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Και µόνο αυτό θα δηµιουργήσει καινούργια ζητήµατα αντισυν-

ταγµατικότητας. Δεν µπορούµε να µιλάµε για ΕΣΡ και συγχρό-
νως να απαιτούµε τη σύµφωνη γνώµη σε κάθε βήµα της
διαγωνιστικής διαδικασίας. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι είναι µια τελευταία ευκαιρία
-και απευθύνοµαι στον Υπουργό που αυτή τη στιγµή απουσιάζει,
αλλά φαντάζοµαι ότι θα ακούει- όλοι µας να πάρουµε τα µηνύ-
µατα της κοινωνίας και να έρθουµε να συγκλίνουµε σε αυτό που
είναι πραγµατικά ανάγκη. Για να συµβεί, όµως, αυτό, δεν πρέπει
να λειτουργούµε ούτε αυταρχικά ούτε έξω από το συνταγµατικό

πλαίσιο και βεβαίως, να είµαστε και καλόπιστοι.
Η Νέα Δηµοκρατία είπε ένα πράγµα από την αρχή και είναι σε

αυτό συνεπής µέχρι σήµερα: Δώστε όλες τις αρµοδιότητες που
πρέπει και προβλέπει το Σύνταγµα στο ΕΣΡ και τότε εµείς θα εί-
µαστε υπεύθυνοι και υπόλογοι αν δεν έρθουµε να συναινέσουµε
στα πρόσωπα, τα οποία τελικά ίσως έχουν τη λιγότερη σηµασία.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Κυπαρισσίας. 

Καλώς ήρθατε, αγαπητοί φίλοι.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Λαζαρίδης από τους
Ανεξάρτητους Έλληνες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω, θέλοντας να πω σε έναν συνάδελφο ο οποίος µί-

λησε πριν από λίγο εδώ και ο οποίος παλαιότερα προσδιοριζόταν
ως σοσιαλιστής -τώρα, βέβαια, τον βλέπουµε µπροστά στην
πόρτα της Νέας Δηµοκρατίας- τα εξής: Πώς γίνεται και προσεγ-
γίζουν αυτοί οι δύο χώροι τόσο εύκολα; Από τότε που η Νέα Δη-
µοκρατία πήρε τον δρόµο του νεοφιλελευθερισµού, βλέπουµε
πολλά παράδοξα πράγµατα να γίνονται και πολλά στελέχη από
το παλιό ΠΑΣΟΚ να βρίσκουν καταφύγιο στη Νέα Δηµοκρατία.
Και αυτός ο συνάδελφος ταύτισε αυτή την Κυβέρνηση, αν θέ-
λετε, µε την καταστροφή. 

Την καταστροφή στη χώρα την έφεραν αυτοί που πήγαν τη
σχέση χρέους - ΑΕΠ 120%! Δεν το πήγε αυτή η Κυβέρνηση. Οι
ίδιοι στη συνέχεια το πήγαν στο 185%, γιατί καταφέραν να εξα-
πατήσουν τον ελληνικό λαό και να τον πείσουν ότι θα µπορέσουν
αυτοί να δώσουν λύση. Και πήγαν το χρέος κατά 50% πάνω.
Πήγαν στο 1,5%, στο 1.800.000 τους άνεργους. 

Εποµένως, την καταστροφή στη χώρα την έφεραν αυτοί και
όχι αυτή η Κυβέρνηση. Αυτή η Κυβέρνηση προσπαθεί απεγνω-
σµένα, µε απέλπιδες προσπάθειες να µπορέσει να διορθώσει τα
δικά τους εγκληµατικά λάθη. 

Εν πάση περιπτώσει, να έρθουµε στο σήµερα.
Τι προσπαθεί να κάνει η Κυβέρνηση σήµερα; Να βάλει σε µια

τάξη το τηλεοπτικό τοπίο. Αυτά που επί είκοσι επτά χρόνια ήταν
σε απόλυτη αταξία και από τα οποία το ελληνικό δηµόσιο δεν ει-
σέπραττε τίποτα, έρχεται σήµερα αυτή η Κυβέρνηση να τα βάλει
σε τάξη. 

Και να σας το πω και κάπως αλλιώς. Η Κυβέρνηση έρχεται να
συνεχίσει κάτι το οποίο είχε ξεκινήσει το 2004 η τότε Νέα Δηµο-
κρατία του ριζοσπαστικού φιλελευθερισµού, που βάδιζε στις
αρχές που είχε βάλει ο Κωνσταντίνος Καραµανλής στο συνέδριο
του 1976 στη Χαλκιδική. 

Αυτό προσπαθεί να κάνει σήµερα η Κυβέρνηση, να βάλει σε
τάξη αυτό το περιβάλλον της διαπλοκής, της ανοµίας και της
αταξίας. 

Σε λίγο θα σας διαβάσω κάποια πράγµατα τα οποία αποκάλυ-
ψαν τα WikiLeaks για τον ρόλο που έχουν παίξει τα ΜΜΕ στην
Ελλάδα. Αυτά τα διαπλεκόµενα τα οποία διαχειρίζονταν και
ακόµη διαχειρίζονται τα ΜΜΕ, αυτοί δεν είναι που δηµιουργήσαν
το «σκάνδαλο» του Βατοπεδίου και έριξαν την κυβέρνηση του
Κώστα Καραµανλή τότε; 

Όταν, βέβαια, απεδείχθη ότι το Βατοπαίδι κάθε άλλο παρά
σκάνδαλο ήταν, πέρασε στα ψιλά ή, αν θέλετε, δεν συζητήθηκε
καθόλου, που κανονικά έπρεπε µε µεγάλα γράµµατα και σε
όλους τους τόνους να τονιστεί ότι απεδείχθη ότι δεν ήταν «σκάν-
δαλο», για να αποκατασταθεί και εκείνη η περίοδος και η τιµή,
εν πάση περιπτώσει, του συγκεκριµένου πολιτικού προσώπου,
του Κώστα Καραµανλή. Και η περίοδος 2004-2009 ήταν µια πε-
ρίοδος κατά την οποία προσπάθησε και κατάφερε σε µεγάλο
βαθµό, να αποκαταστήσει τις βλάβες, τις ζηµιές που είχε προκα-
λέσει η κυβέρνηση Σηµίτη.
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Εδώ έχω κάποια στοιχεία τα οποία θα καταθέσω στη συνέχεια.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Ο χρόνος µου πέντε λεπτά είναι, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πέντε λεπτά είναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Είχα την εντύπωση ότι ήταν εννιά,

γιατί είχα δει προηγουµένως εννιά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Υπάρχουν συνάδελφοι

που έχουν µιλήσει και δέκα λεπτά, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι
είχαν δίκιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Τέλος πάντων.
Δυο πραγµατάκια ακόµη θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε.
Θα σας διαβάσω εδώ δυο-τρία πραγµατάκια και µετά θα τα

καταθέσω. Αυτά είναι κάποια απόρρητα έγγραφα τα οποία πα-
ρουσιάζουν κάποιες απόψεις της Αµερικανικής Πρεσβείας. Συγ-
κεκριµένα, είναι του πρώην πρέσβη των ΗΠΑ στην Ελλάδα, του
Τσαρλς Ράις, που λέει ότι: «Το πραγµατικό επίκεντρο της αδια-
φάνειας και της διαπλοκής εντοπίζεται στην ιδιωτική βιοµηχανία
των ελληνικών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, ΜΜΕ, η οποία χαρα-
κτηρίζεται ως υπερµεγέθης και ζηµιογόνα, ενώ σηµειώνεται πως
τα τηλεοπτικά κανάλια λειτουργούν χωρίς άδειες».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Καταθέτω το έγγραφο για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Λαζαρίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προηγουµένως είπαµε ότι κατάφερε αυτή η Κυβέρνηση και ει-
σέπραξε κάποια χρήµατα για τις άδειες κ.λπ.. Προτείνετε εσείς,
λέτε, ότι θα τα δώσετε πίσω. Αυτά τα χρήµατα είναι του ελληνι-
κού λαού. Θα τα δώσετε πίσω; Δηλαδή, θα λειτουργούν οι συ-
χνότητες έτσι; Οι συχνότητες είναι του ελληνικού λαού. Δεν είναι
ιδιοκτησία καµµιάς κυβέρνησης οι συχνότητες.

Για το θέµα της αντισυνταγµατικότητας εγώ δεν θα κάνω κα-
νένα σχόλιο όσον αφορά την απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. Εκείνο, όµως, το οποίο θέλω να ρωτήσω και, εν πάση
περιπτώσει, στηριζόµενος σε αυτό που λέµε το κοινό περί δι-
καίου αίσθηµα, είναι το εξής: Δηλαδή, είναι συνταγµατική η λει-
τουργία επί είκοσι επτά χρόνια χωρίς κανόνες, χωρίς καµµία τάξη
όλων αυτών των καναλιών, όλων αυτών των ΜΜΕ; Είναι συνταγ-
µατική και ηθική, δηλαδή, αυτή η κατάσταση;

Βέβαια, εδώ η ηθική είναι και σχετική, γιατί όταν βγαίνει ο Αν-
τιπρόεδρος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στα κανάλια και λέει
ότι πρέπει να χαριστεί το χρέος των 200 εκατοµµυρίων, σηµαίνει
ότι η ηθική είναι σχετική, ο καθένας αντιλαµβάνεται διαφορετικά
την ηθική. Αυτά τα 200 εκατοµµύρια είναι χρήµατα του ελληνικού
λαού. Όταν ζητάς αυτά να σου χαριστούν, σηµαίνει ότι έχεις µια
ειδική αντίληψη πάνω σε αυτό το κοµµάτι.

Μάλιστα -προσοχή, κύριοι συνάδελφοι- συνεχίζει στην τοπο-
θέτησή του ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας και λέει ότι
αυτό πρέπει να γίνει για να µπορέσει να λειτουργήσει σωστά η
δηµοκρατία, διότι πρέπει η αξιωµατική αντιπολίτευση να στέκεται
στα πόδια της για να λειτουργήσει η δηµοκρατία. Όταν ταυτίζε-
ται η λειτουργία της δηµοκρατίας µε ένα κόµµα, ξέρετε τι σηµαί-
νει; Σηµαίνει καθεστωτική αντίληψη. Η δηµοκρατία δεν
στηρίζεται σε κανένα κόµµα. Η δηµοκρατία στηρίζεται στα κόµ-
µατα προκειµένου να λειτουργήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τελειώνετε, κύριε συ-
νάδελφε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας, θέλω να πω στους αξιότιµους συναδέλφους της

Νέας Δηµοκρατίας ότι ακόµη περιµένω κάποιο σχόλιο για την
υπόθεση Γεωργίου.

Θέλω, επίσης, τώρα να σας επιστήσω την προσοχή, γιατί άρ-
χισαν οι πρώην συνεταίροι σας και ζητούν να ξεκινήσει έρευνα
για το 2004 και το 2009, υπονοώντας ότι εκείνη την περίοδο συ-
νέβησαν πράγµατα τα οποία έχουν πολύ µεγάλη ευθύνη γι’ αυτό
το οποίο βιώνει από το 2009 µέχρι σήµερα η χώρα, ενώ αντιθέ-
τως σας είπα προηγουµένως εκείνη η περίοδος τι ήταν. Δηλαδή,
θέλουν να αµαυρώσουν εκείνη την περίοδο, έχοντας σαν στόχο

συγκεκριµένο πρόσωπο. Θα σας ζητήσω να είστε προσεκτικοί.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Θηβαίος έχει τον λόγο επί τροπο-

λογίας που έχει καταθέσει.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Θα ήθελα απλά να αποσύρω την τρο-

πολογία, επειδή εκ των υστέρων διαπιστώθηκε η ανάγκη να συµ-
πληρωθεί -ευχαριστώ τον κύριο Υπουργό- και θα επανακατατεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Αϊβατίδης, Βουλευτής της Χρυσής
Αυγής έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ασχοληθώ µε τις τέσσερις επίµαχες υπουργικές τροπολο-

γίες: 
Αρχικώς µε την 734/9 και την 741/16, την τελευταία, την οψι-

φανή. Είναι πανθοµολογούµενο πως η συγκυβέρνηση ηττήθηκε
κατά κράτος στο πεδίο της διαµάχης για τη συνταγµατικότητα ή
όχι του βραχύβιου νόµου Παππά. 

Όσον αφορά στην τροπολογία η χρήση της λέξης «αναστολή»
είναι καθοριστική για την απόφανση και την αρνητική στάση της
Χρυσής Αυγής. Σµαίνει προσωρινή παύση, όχι οριστική κατάρ-
γηση και προδίδει την υφέρπουσα πονηρία και αλαζονεία της
συγκυβέρνησης. Ίσως την ύστατη στιγµή θα µπορούσε να αντι-
κατασταθεί αυτή η λέξη από την λέξη «κατάργηση». 

Η Χρυσή Αυγή είναι σταθερά υπέρ της ανασυγκρότησης ενός
αδιάφθορου Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, το οποίο,
επιτελώντας το καθήκον του, τηρώντας τους νόµους, θα λειτουρ-
γήσει τιµωρητικά –επαναλαµβάνω τιµωρητικά- γι’ αυτούς που
καθ’ έξιν και κατ’ επάγγελµα µαζικά αποκλείουν τη Χρυσή Αυγή
από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και στερούν τον ελληνικό λαό
από την πλήρη πληροφόρηση. Η Χρυσή Αυγή, λοιπόν, καταψη-
φίζει τις εν λόγω δυο τροπολογίες.

Όσον αφορά στην τροπολογία 739/14 των Υπουργών Γεωρ-
γίου Σταθάκη και Ευκλείδη Τσακαλώτου, αυτή αφορά στην εται-
ρία συµµετοχών και περιουσίας, το διαβόητο και ξενοκίνητο
υπερταµείο. Η χρησιµοποιούµενη λέξη «παρεκκλίσεις» είναι χα-
ρακτηριστική της νοοτροπίας των δυο Υπουργών, αλλά και της
Κυβέρνησης συλλήβδην. Προβλέπει αναθέσεις άνω και κάτω από
τα προβλεπόµενα χρηµατικά όρια του άρθρου 5 του ν.4412/2016,
επιτρέπει δηλαδή την κατά το δοκούν κοστολόγηση συµβάσεων,
παρακάµπτοντας και υπερακοντίζοντας την Ανεξάρτητη Αρχή
Δηµοσίων Συµβάσεων. Συνεπώς, υφέρπει αντισυνταγµατικότητα
και καταψηφίζουµε την τροπολογία αυτή επίσης. 

Τέλος, χαίροµαι που είναι εδώ ο κύριος Υπουργός, ο κ. Σταύ-
ρος Κοντονής, γιατί θα αναφερθώ σε ένα αρκετά ενδιαφέρον
θέµα. Η συγκεκριµένη τροπολογία, η 738/13, αφορά στην προ-
σωρινή Επιτροπή Εξοµάλυνσης στην ΕΠΟ και συνιστά µια αλλό-
τρια, µια ξένη επιτροπεία, που οδηγεί, κύριε Υπουργέ, σε έναν
περαιτέρω αφελληνισµό το ποδόσφαιρο στη χώρα µας. Σηµει-
ωτέων πως όσον αφορά στα αγωνιστικά δρώµενα υπάρχουν πο-
δοσφαιρικές οµάδες τις Super League που δεν έχουν παρά µόνο
έναν ή δυο Έλληνες στην ενδεκάδα τους. Η παράκαµψη των δια-
τάξεων της ΕΠΟ είναι κατακριτέα και την καταψηφίζουµε βε-
βαίως. 

Όµως, η Χρυσή Αυγή έχει τη σκέψη οσονούπω να προτείνει να
εισαχθεί µια τροπολογία, η οποία θα έλεγα ότι ποδοσφαιρικά
εναρµονίζεται µε προηγµένα κράτη στο ποδόσφαιρο, όπως είναι
ο Ολλανδία και η Ισπανία, όπου οµάδες νέων, µετά από κατάταξη
βέβαια, συµπεριλαµβάνονται στο πρωτάθληµα της δεύτερης ή
τρίτης κατηγορίας, για την Ολλανδία στη δεύτερη κατηγορία, για
την Ισπανία στην τρίτη. Αυτό θα έχει σαν άµεση συνέπεια το ζη-
τούµενο, δηλαδή την ανάδειξη ταλέντων, ταλέντων ελληνικών.

Ο λαός θα πρέπει να αντιληφθεί ότι, µε αφορµή το θέµα των
αδειοδοτήσεων των καναλιών, η συγκυβέρνηση και τα κόµµατα
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ παράγουν µια βλαπτική
πολιτική αιθαλοµίχλη, προκειµένου να µην έχουν επαρκή ορατό-
τητα οι πολίτες για τα σοβαρότατα, εν εξελίξει, κρίσιµα εθνικά
θέµατα.
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Όµως, συγχρονίζονται πλήρως ΣΥΡΙΖΑ, ΑΝΕΛ, Νέα Δηµοκρα-
τία, ΠΑΣΟΚ σε βασικότατα ζητήµατα που παράγουν εθνοφθόρα
αποτελέσµατα, όπως την εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας, την
ανέγερση του ισλαµικού τεµένους, το σύµφωνο συµβίωσης.
Είναι, λοιπόν, συνεργοί στη δολιότατη αυτή φθορά του αξιακού
συστήµατος του έθνους µας.

Η Χρυσή Αυγή αποτελεί και θα αποτελεί, σε πείσµα του ψευ-
δοσυνταγµατικού τόξου, εθνοφρουρό εντός και εκτός του Κοι-
νοβουλίου, θεµατοφύλακα των αξιών του έθνους, του
ελληνισµού και της ορθοδοξίας, προβάλλοντας αέναη, σθεναρή
εθνική αντίσταση στη νέα µνηµονιακή κατοχή της πατρίδας µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Στέφος από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί δεκατέσσερις µήνες η Αντι-

πολίτευση έχει εστιάσει την πολιτική της αντιπαράθεση γύρω
από έναν νόµο. Γι’ αυτόν τον νόµο έχει δώσει τα ρέστα της! Και
αυτό γιατί µε την κατάργησή του εξυπηρετούνται όλοι οι φορείς
της διαπλοκής και της καταλήστευσης των δηµόσιων αγαθών.

Το επικοινωνιακό θρίλερ που παίζεται από τα κανάλια και τη
Νέα Δηµοκρατία σχετικά µε τον ν.4339 και την επικείµενη από-
φαση του Σ.τ.Ε. είναι χολιγουντιανών διαστάσεων και προδιαγρα-
φών, µε πολλές υποψηφιότητες για το Όσκαρ υποκρισίας. Η
εναλλαγή των ρόλων που υποδύεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
είναι οµολογουµένως αξιοθαύµαστη, αλλά η ικανότητά της να
πείσει είναι µάλλον µηδαµινή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Το όλο σκηνικό έχει διαµορφωθεί πάνω σε ψέµατα, ανακρί-
βειες και την αβυσσαλέα λαγνεία της Νέας Δηµοκρατίας για
εξουσία. Με τη διαρροή της πιθανής απόφασης του Σ.τ.Ε. ζήτησε
εναγωνίως την παραίτηση της Κυβέρνησης, λες και η συνταγµα-
τικότητα ή µη ενός νόµου όλα αυτά τα χρόνια έκρινε την παρα-
µονή µιας Κυβέρνησης στην εξουσία. 

Στη συνέχεια ζήτησε και ζητά παραίτηση Παππά, γιατί ως γνω-
στόν ήταν ο ηθικός αυτουργός της, δήθεν, συνταγµατικής εκτρο-
πής που φαντασιωνόταν, επειδή η παράγραφος 2Α µετέφερε
εξουσίες στον Υπουργό από το ΕΣΡ, το οποίο δεν έχει συσταθεί
ακόµη, µε ευθύνη της Αντιπολίτευσης. Ακολούθως, όπως και καθ’
όλη τη διάρκεια της αρχηγίας του κ. Μητσοτάκη, η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση κωλυσιεργεί στη σύσταση του ΕΣΡ. 

Κάθε νοήµων πολίτης αυτής της χώρας κατανοεί τον πλήρη
ηθικό και πολιτικό κατήφορο αυτής της Νέας Δηµοκρατίας του
κ. Μητσοτάκη, η οποία, µε ψέµατα, εκβιασµούς και απειλές, θε-
ωρεί ότι µπορεί να ανατρέψει το πολιτικό σκηνικό και τη σταθε-
ρότητα της Κυβέρνησης.

Ας δούµε, όµως, µερικά από τα ψεύδη που κυριαρχούν στο
όλο επικοινωνιακό παιχνίδι που έχει στηθεί από Αντιπολίτευση
και κανάλια. 

Ψεύδος πρώτο: Η απόφαση του Σ.τ.Ε.. Η απόφαση του Σ.τ.Ε.
περιλαµβάνει ένα σκεπτικό. Αυτό το σκεπτικό αυτή τη στιγµή το
αγνοούµε, αφού δεν έχει γραφεί. Δεν είναι ότι δεν έχει καθαρο-
γραφεί, δεν έχει ακόµα γραφεί. 

Ψεύδος δεύτερο: Ο νόµος-Παππά, λέει, κρίθηκε αντισυνταγ-
µατικός. Εννοείται πως δεν ισχύει. Περιλαµβάνει δεκαπέντε
άρθρα που παρέχουν πολύ ευρύτερες αρµοδιότητες στο ΕΣΡ
από προηγούµενους νόµους του κ. Ρέππα, του κ. Ρουσόπουλου,
του κ. Βενιζέλου. 

Κανένα από τα άρθρα του παρόντος νόµου δεν µπήκε στην
κρίση του Σ.τ.Ε.. Το µόνο που ξέρουµε, µε βάση τις διαρροές,
είναι ότι µπήκε το άρθρο 2Α, το οποίο προστέθηκε τον Φλεβάρη
του 2016, λόγω αδυναµίας για σύσταση του ΕΣΡ, για τους λό-
γους που προανέφερα.

Ψεύδος τρίτο: Η απόφαση του Σ.τ.Ε. ακυρώνει τον διαγωνισµό
για τις άδειες. Φυσικά και δεν είναι έτσι. Το Σ.τ.Ε. δεν έβγαλε
απόφαση σχετικά µε αυτό. Αυτή η προσφυγή εκδικάζεται τον Γε-
νάρη του 2017.

Ψεύδος τέταρτο: Ακυρώνεται ο νόµος Παππά. Κανένα δικα-
στήριο, ούτε και το Σ.τ.Ε. έχει τη δυνατότητα να ακυρώσει νόµο
ψηφισµένο από τη Βουλή των Ελλήνων. Ρωτήστε οποιονδήποτε
συνταξιούχο αν πήρε τίποτα πίσω µετά την απόφαση του Σ.τ.Ε.,
που έκρινε αντισυνταγµατικές τις περικοπές του ν. 4093/12 για
τις συντάξεις τους. Η αρµοδιότητα που έχει το Σ.τ.Ε. είναι να κρί-
νει τη συνταγµατικότητα ή µη κάποιου νόµου ή µέρος αυτού.

Η Βουλή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτή που απο-
φασίζει να αναστείλει την εφαρµογή ενός νόµου ή να τον αντι-
καταστήσει µε κάποιον άλλο. Είναι θέµα πολιτικής τάξης και
ήθους από την πολιτική εξουσία αν θα αναστείλει την εφαρµογή
κάποιας διάταξης νόµου που κρίθηκε αντισυνταγµατική. Και αυτό
ακριβώς κάνει σήµερα η Κυβέρνηση. Δείχνει το πολιτική της
ήθος. Τιµά τη συνταγµατική επιταγή για ρύθµιση του τηλεοπτι-
κού τοπίου. Τιµά την εµπιστοσύνη των πολιτών.

Ας µας πει η Νέα Δηµοκρατία πώς τιµά το Σύνταγµα. Ας µας πει
πώς το τίµησε τόσα χρόνια τώρα, που δεν µερίµνησε να κοιτάξει
τις ραδιοτηλεοπτικές συχνότητες. Ας µας πει πώς τίµησε το Σύν-
ταγµα και τις προηγούµενες αποφάσεις του Σ.τ.Ε., που έκρινε ότι
η µη αδειοδότηση των καναλιών είναι αντισυνταγµατική. Ας µας
πει πώς τιµά το Σύνταγµα µε το να µη συναινεί στη συγκρότηση
του ΕΣΡ στις αλλεπάλληλες προσκλήσεις του Προέδρου της Βου-
λής. Ας µας πει πώς τιµά το Σύνταγµα, ακολουθώντας εκβιαστικές
τακτικές για να εξυπηρετήσει τα συµφέροντα των καναλαρχών.
Ας µας εξηγήσει, τέλος, πώς τιµά το κοινωνικό σύνολο και ιδιαί-
τερα τα πιο πτωχά στρώµατα της κοινωνίας, θεωρώντας πως τα
250 εκατοµµύρια ευρώ που θα εισπράττονταν από τις άδειες και
θα δίνονταν για κάλυψη σοβαρότατων κοινωνικών αναγκών είναι
προτιµότερο να µείνουν στους τραπεζικούς λογαριασµούς τεσσά-
ρων πλουσιότατων ανθρώπων. Ας µας πει η Νέα Δηµοκρατία πώς
µεριµνά για το κοινωνικό σύνολο, µε τα απλήρωτα θαλασσοδάνεια
του κόµµατός της, ύψους πάνω από 200 εκατοµµύρια ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, η Κυβέρνηση για
άλλη µια φορά σήµερα αποδεικνύει την πίστη της στο Σύνταγµα
και διατρανώνει τη βούλησή της για εφαρµογή των νόµων. Προ-
τείνει διέξοδο συνεννόησης για την εξεύρεση ευρύτερης συναί-
νεσης για τη συγκρότηση του ΕΣΡ. Για το καλό της δηµοκρατίας
και την αξιοπιστία του πολιτικού κόσµου ας µην χαθεί άλλη µια
ευκαιρία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ιωάννη Στέφο, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Καµµένος, Βουλευτής των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, είµαι αρκετή ώρα στην Αίθουσα. Από

το γραφείο µου στη Βουλή έχω παρακολουθήσει σχεδόν όλες
τις οµιλίες. Για την παρατήρηση που θα κάνω, παρακαλώ όποιον
πιθανόν αδικήσω να µε συγχωρέσει.

Ο σηµερινός νόµος του αξιότιµου Υπουργού Ναυτιλίας, που
είναι η Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβερνήσεως της Ελ-
λάδας και της Κυπριακής Δηµοκρατίας για τη συνεργασία στην
έρευνα και διάσωση, νοµίζω είναι και ο βασικός κορµός της συ-
ζήτησης. Θλίβοµαι, αισθάνοµαι τεράστια απογοήτευση, διότι κα-
νένας δεν κάθισε να ασχοληθεί µε αυτό το κοµµάτι του νόµου.

Πριν δυο µέρες στη Χίο -και ξέρει και ο Νότης, ας µου συγχω-
ρέσει τον ενικό ο κ. Μηταράκης, το λέω φιλικά- είχαµε το ατύ-
χηµα ενός τούρκικου ιστιοπλοϊκού. Στις 16.00’ εξέδωσε η Ελλάδα
ΝΟΤΑΜ για έρευνα και διάσωση. Στις 16.45’, αν δεν κάνω λάθος,
εκδίδει ΝΟΤΑΜ η Τουρκία και λέει: «Όχι, θα πάω να κάνω εγώ
έρευνα και διάσωση» για να ιδιοποιηθεί τα ελληνικά νερά. Στέλνει
µετά δεύτερη ΝΟΤΑΜ στις 17.30’ η τουρκική ακτοφυλακή και
λέει ότι είναι άκυρη η ΝΟΤΑΜ της Ελλάδας. Και πριν δυο µέρες
ζήσαµε ένα κοµµάτι της ντροπιαστικής νύχτας των Ιµίων. Το ζή-
σαµε στα χαρτιά. Δεν υπάρχει τίποτα πιο σοβαρό από το να συ-
ζητήσει σοβαρά η ελληνική Βουλή, όλα τα κοµµάτια οριζόντια,
όλοι οι πολιτικοί, άντρες και γυναίκες, σε αυτήν την Αίθουσα, για
την έρευνα και διάσωση και τη συνεργασία Ελλάδας και Κύπρου. 

Συζητάµε για ΑΟΖ, συζητάµε για θαλάσσια σύνορα, συζητάµε
για κανόνες ναυσιπλοΐας, συζητάµε για την επιθετικότητα και τον
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τρόπο µε τον οποίο ο Πρόεδρος της Τουρκίας τις τελευταίες
ηµέρες, ο κ. Ερντογάν, φέρεται σε διάφορα κοµµάτια του πλη-
θυσµού του, όπως δικαστές, στρατιωτικούς, καθηγητές, δασκά-
λους -προχθές µπήκε στη Χουριέτ, τους συνέλαβε όλους,
συγχρόνως βλέπει οράµατα για τη Θράκη µας, βλέπει οράµατα
για Θεσσαλονίκη, ο πολύ καλός φίλος του Έντι Ράµα, ο οποίος
κάνει τζαµιά –γιατί πήγα στα Τίρανα στο ΝΑΤΟ και τα είδα τα τζα-
µιά, είδα τι κάνουνε, τι γίνεται και πώς στρατολογούνται για τον
ISIS µέσω Αλβανίας, αλλά δεν είναι της παρούσης- µας είπε ότι
έχει και αυτός οράµατα για την Αθήνα, δηλαδή, ούτε ίντερνετ
ούτε ένα google δεν κάνει ο Έντι Ράµα να ψάξει για να δει ποιος
ήταν ο Δούσµανης και τι είχε γίνει στην Ακρόπολη- και συζητάµε
το ΕΣΡ. Ειλικρινά, νοµίζω ότι έχει µεγάλη ευθύνη η Αντιπολί-
τευση. Έχει ευθύνη η Κυβέρνηση, αλλά νοµίζω µεγαλύτερη ευ-
θύνη έχει η Αντιπολίτευση που το έχει αναγάγει ως µείζον
ζήτηµα. 

Εάν δεν είναι µείζον ζήτηµα η συνεργασία Ελλάδας-Κύπρου
για τους κανόνες που θα διέπουν την έρευνα και τη διάσωση στα
ελληνικά χωρικά ύδατα και στα κυπριακά χωρικά ύδατα και στο
Καστελόριζο και στα νησιά εκεί κάτω, τότε τι είναι; Το ΕΣΡ; Ποιος
καναλάρχης -που έχουν δώσει 255 εκατοµµύρια, έχουν δεσµευ-
θεί και δώσανε 90- δεν θα τα δώσει, αν θα τα πάρει πίσω, αν θα
έχουµε τέσσερις ή έξι άδειες; Οι τέσσερις, έξι ή οκτώ άδειες τι
θα λένε την άλλη µέρα; Ότι κάποιος Τούρκος µπήκε στα ελληνικά
νερά και τον διέσωσε τουρκική ακταιωρός, άρα θεωρεί ότι έχει
δικαίωµα µέσα στο Αιγαίο; Έχει σηµασία ποιος θα είναι ο κανα-
λάρχης; Νοµίζω πως όχι. 

Ειλικρινά, θα έπρεπε, νοµίζω, το σηµερινό νοµοσχέδιο να µεί-
νει τύποις στην απόφαση του Σ.τ.Ε., την οποία κακώς έχει διαρ-
ρεύσει. Έχω κάνει και µια σχετική δήλωση. Όλα αυτά θα πρέπει
να ελεγχθούν και από άλλον εισαγγελέα. Πώς διέρρευσε µία ώρα
ή δύο ώρες πριν την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας,
αυτού του ανώτατου θεσµικού οργάνου, η απόφαση σε δηµοσιο-
γράφο, ο οποίος µας έλεγε σε πραγµατικό χρόνο στην τηλεό-
ραση την απόφαση και εµείς συζητάµε για την απόφαση; Για
εµένα είναι άκυρη. Θέλω να καταγραφεί στα Πρακτικά. Είναι
άκυρο ό,τι και να βγει. Από τη στιγµή που έχει διαρρεύσει, είναι
άκυρο. Δεν καταλαβαίνω γιατί είναι νόµιµο. Ειλικρινά δεν κατα-
νοώ γιατί είναι νόµιµο, από τη στιγµή που υπάρχει επίσηµη διαρ-
ροή. Δεν ξέρω αν κάποιος συνάδελφος διαφωνεί. Νοµικές
γνώσεις δεν έχω, όµως, από τις γνώσεις που έχω και αυτές της
κοινής λογικής, για µένα είναι άκυρο ό,τι και να βγει και θα µπο-
ρέσει οποιοσδήποτε να το προσβάλει επειδή έχει διαρρεύσει. Και
θα έρθουµε µετά να συζητήσουµε τι θα γίνει. Δεν ξέρω. Πείτε
µου εσείς. 

Εάν η απόφαση ήταν ανάποδα και έβγαινε ένας δηµοσιογρά-
φος δικός µου, των ΑΝΕΛ, ο Γιώργος ο Κούσουλας ή ένας από
την «ΑΥΓΗ», και ήταν 14-11 υπέρ της συνταγµατικότητας και
έβγαινε ο δηµοσιογράφος στο κανάλι µία ώρα πριν κι έλεγε «ξέ-
ρετε µαθαίνω ότι είναι συνταγµατικός ο νόµος», εσείς τι θα λέ-
γατε; Τι θα λέγατε;

Λοιπόν, τώρα συζητάµε το παράλογο, εντάξει, το κατανοώ, κα-
τανοώ τους πολιτικούς λόγους, ουσιαστικοί λόγοι, όµως, υπάρ-
χουν. Και επειδή µας ακούν πάρα πολλοί Έλληνες και δυστυχώς
έχει ανέβει στη σκαλέτα και την πολιτική και των µέσων µαζικής
ενηµερώσεως -τα οποία βέβαια το κάνουν για ίδιον συµφέρον,
διότι είναι το σπίτι τους, είναι η δουλειά τους, καλά κάνουν και
το έχουν πρώτο στη σκαλέτα- θα ήθελα να προσγειωθούµε, να
βοηθήσουµε την Κυβέρνηση και µε συναίνεση να λήξουµε το
θέµα του ΕΣΡ τη Δευτέρα…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Να δούµε το θέµα της ΝΟΤΑΜ και το τι κάνουν οι Τούρκοι στο

Αιγαίο σε σχέση µε την έρευνα και τη διάσωση, να πέσουµε στην
πραγµατική οικονοµία, να µαζέψουµε τα λεφτά -που τουλάχιστον
µαζέψαµε εµείς, έστω και δυνητικά, αλλά και στο ταµείο πήγαµε
90 εκατοµµύρια, γιατί να µαζέψουµε λιγότερα από 5,10,15 οι τέσ-
σερις, οι τρεις, οι δυόµισι;- και να δούµε την πραγµατική οικονο-
µία. 

Δεν είναι πρώτο µέληµα του Έλληνα πολίτη το ΕΣΡ. Είναι οι

κανόνες δηµοκρατίας, ισονοµίας και ίσης εκπροσώπησης στα
µέσα µαζικής ενηµερώσεως, αλλά έως εκεί. Παρακαλώ να προ-
χωρήσουµε τη Δευτέρα και να πάµε παρακάτω.

Και κλείνω µε την ερώτηση, που θα καταθέσω στα Πρακτικά,
που είχα κάνει από τις αρχές του χρόνου. Σε ανύποπτο χρόνο,
προς όλους τους συναδέλφους, ρώτησα τον Υπουργό Οικονοµι-
κών ότι θέλω να µάθω πόσα είναι τα πρόστιµα τα οποία έχουν
καταλογιστεί από το ΕΣΡ στα µέσα µαζικής ενηµερώσεως, το σύ-
νολό τους, και αν έχουν εισπραχθεί. Θα σας αφήσω τα στοιχεία,
για να µην φάω τον χρόνο και του επόµενου για να τελειώσουµε
και σύντοµα τη συνεδρίασή µας, να δείτε ότι είναι ανείσπρακτα
πάνω από 20 εκατοµµύρια πρόστιµα. Τα χρόνια που δεν ήταν δι-
εύθυνση και δεν ασκούσε διοίκηση η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, αλλά ασκούσαν διοίκηση άλλοι. Και τα έχουµε και ανά
ΔΟΥ και θα ελεγχθούν αυτοί ανά ΔΟΥ, γιατί δεν εισέπραξαν τα
πρόστιµα. Θα µου πείτε «δεν τελεσιδίκισαν»; Εγώ θέλω να γίνει
ένας έλεγχος. Θα τα αφήσω αυτά τα στοιχεία, για να δούµε ότι
όταν έχεις 20 εκατοµµύρια πρόστιµα ανείσπρακτα του ΕΣΡ, πι-
θανόν κάτι να µυρίζει άσχηµα και νοµίζω µυρίζει πολιτικά
άσχηµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κ. Δηµήτριο Καµµένο, Βουλευτή των Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μάριος Γεωργιάδης από την Ένωση Κεν-
τρώων. Ακολουθεί ο κ. Καραµανλής και µετά είναι ο κ. Παπαθε-
οδώρου.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Καλησπέρα και από εµένα.
Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, ζούµε στον βωµό του παρα-

λογισµού για άλλη µία φορά, διότι βλέπουµε σε µία απλή κύρωση
όλος ο εστιασµός να έχει πάει σε τελείως διαφορετικό σηµείο.
Να έρχονται δηλαδή τρεις τροπολογίες, όπως έχει αναφερθεί
και από πολλούς συναδέλφους, οι οποίες θα µπορούσαν να έρ-
θουν µεµονωµένα σε κάποιο άλλο νοµοσχέδιο και δεν έχουν καµ-
µία σχέση µε την κύρωση την οποία θα έπρεπε να συζητάµε
αυτήν τη στιγµή. Συζήτηση για την κύρωση δεν έχει γίνει, τουλά-
χιστον απ’ ό,τι έχω ακούσει εγώ όσο έχω προλάβει είτε εντός της
Βουλής είτε εκτός.

Μιλάµε αυτήν τη στιγµή για τον ορισµό του αποπροσανατολι-
σµού, µία ξεκάθαρη νίκη της Κυβέρνησης, διότι αντί να συζητάµε
για τα µείζονα θέµατα, όπως επίσης έχει αναφερθεί από αρκε-
τούς συναδέλφους, που είναι ο ΕΝΦΙΑ, που είναι το ΕΚΑΣ, που
είναι οι συντάξεις, που είναι το θέµα του Ελληνικού, η ανεργία
που µε βάση το Ινστιτούτο Εργασίας και µε βάση τη ΓΣΕΕ αυτήν
τη στιγµή για τους νέους χτυπάει ρεκόρ 49,1%, ενώ η µακροχρό-
νια ανεργία βρίσκεται στο 72%, καθόµαστε αυτήν τη στιγµή και
αποπροσανατολίζουµε τον ελληνικό λαό συζητώντας για το ΕΣΡ
τους τελευταίους τουλάχιστον δεκατέσσερις µήνες.

Δεν λέω ότι δεν είναι σηµαντικά αυτά τα θέµατα, δεν λέω ότι
δεν πρέπει να συζητηθούν. Άνθρωποι κρέµονται από τα χείλη
µας. Εργαζόµενοι στους τηλεοπτικούς σταθµούς περιµένουν να
δουν τι θα γίνει µε το Σ.τ.Ε., τι θα γίνει µε τις αποφάσεις µας εδώ
πέρα, για να µπορέσουν να κοιτάξουν το δικό τους αύριο, εάν
και εφόσον θα συνεχίζουν να εργάζονται. Μιλάµε για τουλάχι-
στον δύο χιλιάδες εργαζοµένους.

Αυτήν τη στιγµή λέµε ότι αν επανέλθουµε στο προηγούµενο
νοµοθετικό πλαίσιο, πριν από τον περιβόητο «νόµο Παππά»,
όπως αυτήν τη στιγµή καθόµαστε και συζητάµε, ερχόµαστε σε
σύστηµα ανοµίας. Είναι σαν να λέµε δηλαδή ότι πριν –και συγ-
γνώµη για την αναφορά- ο κ. Αλαφούζος ήταν κακός και τώρα
γίνεται καλός, ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα µε πληρωµές πριν
σε οποιοδήποτε τηλεοπτικό σταθµό, ενώ τώρα µε το νέο νοµο-
θετικό πλαίσιο θα πληρώνονται όλοι οι υπάλληλοι στην ώρα τους
και θα υπάρχει και εκεί µία τάξη.

Αυτή δεν είναι λύση, τουλάχιστον κατ’ εµάς στην Ένωση Κεν-
τρώων. Θα πρέπει να υπάρξει ένας τρόπος για να γίνουν ρυθµί-
σεις χρεών όλων των καναλιών. Το τέσσερα είναι απαράδεκτο.
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Μέχρι στιγµής διακρίνουµε µία προχειρότητα και δεν µπορούµε
να προχωράµε και να συνεχίσουµε έτσι.

Γι’ αυτόν τον λόγο συζητάµε για την κατάργηση και την από-
συρση συνολικά του νόµου, παρ’ όλο που η κ. Κοζοµπόλη ανα-
φέρθηκε και είπε για ποιον λόγο εµείς ενώ έχουµε ψηφίσει
άρθρα του νόµου, και πολύ σωστά, δεν είναι όλα τα άρθρα αντι-
συνταγµατικά, αλλά δεν γνωρίζουµε ποια από τα άρθρα θα κρι-
θούν συνταγµατικά και πρέπει να περιµένουµε και την τελική
απόφαση και το πόρισµα του Συµβουλίου της Επικρατείας, γι’
αυτόν τον λόγο και για τη συναίνεση, που συζητάµε όλοι εδώ για
συναίνεση, να έρθει πίσω ο λεγόµενος νόµος µε όλες τις διατά-
ξεις του, να προχωρήσουµε σε συγκρότηση του ΕΣΡ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Είναι ψηφισµένος.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είναι ψηφισµένος, ναι. Να προχωρή-

σετε σε µία τροπολογία. Όχι µόνον τα δύο άρθρα. Να καταργή-
σετε, να αποσύρετε τον νόµο. Μετά, µε βάση το τι θα γίνει µε το
Συµβούλιο της Επικρατείας, τι θα κριθεί αντισυνταγµατικό και τι
όχι, να προχωρήσουµε σε νέες τροπολογίες και σε ένα νέο νο-
µοσχέδιο που θα έχει συµφωνηθεί από όλους. Να συναινέσετε
όλοι εδώ, να πούµε για τα πρόσωπα από τα οποία θα συγκροτη-
θεί το ΕΣΡ. Έχουµε φτάσει πέντε συνεδριάσεις και έχουµε ολο-
κληρώσει και πάµε για την έκτη και όπως όλα δείχνουν θα
οδηγηθεί και η έκτη σε ναυάγιο. Για ποιον λόγο; Γιατί αυτήν τη
στιγµή µπαίνουν εγωισµοί και ο ένας τραβάει το σκοινί από τη
µία πλευρά και ο άλλος τραβάει το σκοινί από την άλλη. Εµείς γι’
αυτόν τον λόγο λέµε στο κοµµάτι της συναίνεσης, που θέλουµε
να συναινέσουµε και εµείς από την πλευρά µας, να στηρίξετε την
υποψηφιότητα που θέτει η Νέα Δηµοκρατία. Όχι γιατί θέλουµε
να πάµε µε τη Νέα Δηµοκρατία. Γιατί το ακούσαµε και αυτό
τώρα. Μέχρι τώρα ήµασταν µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Ξαφνικά, επειδή εί-
παµε προχθές «όχι» στο ΕΣΡ, πήγαµε µε τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν
είµαστε µπαλάκι, αγαπητοί συνάδελφοι. Είµαστε στο κέντρο, εί-
µαστε ο ρυθµιστής της συναίνεσης κατ’ εµάς και θα πρέπει να
προχωρήσουµε σε αυτήν τη λογική.

Μιλάµε αυτήν τη στιγµή ότι υπάρχει κάτι άλλο οξύµωρο: Για
τα 258 εκατοµµύρια που λέτε και βροντοφωνάζετε ότι θα πάνε
σε ευπαθείς οµάδες, όταν µε βάση τον ΣΕΒ και την εκτίµηση που
έχει κάνει θα χαθεί ενάµισι δισεκατοµµύριο µε το κλείσιµο των
καναλιών που θέλετε αυτήν τη στιγµή να φέρετε. Μάλιστα, ευ-
τυχώς που δεν προχώρησε και η περιβόητη τροπολογία και ήλθε
ο Πρόεδρος της Βουλής και δεν άφησε να µπει η ενδιάµεση τρο-
πολογία.

Το ληξιπρόθεσµο χρέος αγγίζει τα 225 δισεκατοµµύρια, αγγί-
ζει το 128% του ΑΕΠ. Αυτήν τη στιγµή τα προβλήµατα είναι πολύ
πιο σηµαντικά από το αν θα συγκροτηθεί το Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης, αλλά σίγουρα πρέπει να προχωρήσουµε και
σε όλη τη σύσταση των ανεξαρτήτων αρχών. Έχουν συσταθεί
τέσσερις. Ας µην χρονοτριβούµε άλλο. Ας µπούµε συναινετικά
όλοι µαζί και να µην τραβάµε ο ένας το σκοινί από την µία πλευρά
και ο άλλος από την άλλη.

Γι’ αυτό λέµε να αποσύρετε τον νόµο και ας µπει ο πρόεδρος
που προτείνει η Νέα Δηµοκρατία. Συµφωνείστε µε τα µέλη. Εµείς
δεν έχουµε κάποιο πρόβληµα. Δεν µας νοιάζει ποιος θα είναι
πρόεδρος και ποιος αντιπρόεδρος. Στη σύµφωνη γνώµη να είναι.
Μην πηγαίνουµε κάθε φορά στην Διάσκεψη των Προέδρων µε
µια λίστα και στο τέλος εκτίθενται τα άτοµα που βρίσκονται σε
αυτήν, γιατί τη µία µπαίνουν και την άλλη βγαίνουν και αλλάζουν.
Να έχει γίνει µια προσυνεννόηση ώστε επιτέλους να συστηθεί
αυτή η ανεξάρτητη αρχή. Διαφορετικά θα διαιωνίζετε όλη αυτή
η ιστορία και στο τέλος όχι µόνο δεν θα υπάρχει συναίνεση, οι
µεν θα πιέζουν προς εκλογές και οι άλλοι δεν θα νοµοθετούν.

Αυτή δεν είναι η λύση, αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές. Σας
παρακαλώ πολύ κι εσείς από την πλευρά σας, δείτε το θέµα λίγο
πιο ζεστά. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μάριο Γεωργιάδη, Βουλευτή της Ένωσης Κεντρώων.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Εγώ θα ασχοληθώ πιο πολύ µε την τροπολογία 793 στον

ν.4412/2016. Πριν το κάνω, όµως, αυτό θα µου επιτρέψετε να πω
δυο λόγια για την ευρύτερη κουβέντα που έχουµε σήµερα στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, όσον αφορά τις τροπολογίες που έχει
φέρει ο κ. Παππάς. 

Έχουν ακουστεί ενδιαφέρουσες απόψεις. Θα συµφωνήσω κι
εγώ µε αρκετούς προλαλήσαντες ότι καλό είναι οι τόνοι να µην
ανεβαίνουν. Αυτό που νοµίζω ότι όλοι βλέπουν είναι ότι οι προ-
ϋποθέσεις για την επίτευξη συναίνεσης στο ζήτηµα των τηλεο-
πτικών αδειών δεν είναι ανύπαρκτες. Και αυτό γιατί οι προτάσεις
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τόσο για πρόσωπα όσο και για
τις θεσµικές ρυθµίσεις, έχουν ανοίξει τον δρόµο.

Η Κυβέρνηση φαίνεται ότι έχει δεχθεί µια νέα πραγµατικότητα.
Είναι, λοιπόν, στο χέρι της να κάνει το επόµενο βήµα, να πάµε
παρακάτω, να µπει µια τάξη στο τηλεοπτικό πεδίο, που νοµίζω
ότι πολλοί Βουλευτές από όλες τις πτέρυγες της Βουλής επιθυ-
µούν, να µην έχουµε αυθαιρεσίες και να ασχοληθούµε, όπως και
άλλοι Βουλευτές είπαν, µε τα µεγάλα προβλήµατα.

Αυτό που όµως νοµίζω ότι πρέπει να πούµε είναι ότι η Κυβέρ-
νηση εισπράττει, δυστυχώς γι’ αυτήν, ήττες παντού: Η οικονοµία
βρίσκεται σε ένα απόλυτο τέλµα, στην Ευρώπη είναι εµφανέ-
στατο ότι είµαστε αποµονωµένοι, τα έχετε βάλει ακόµα και µε
την Εκκλησία και τώρα επιτίθεστε και στο θεσµό της δικαιοσύ-
νης. Είναι επικίνδυνο για µια κυβέρνηση να µην µπορεί να ανα-
γνωρίσει τα λάθη της.

Πάµε τώρα στην τροπολογία 739 που κατέθεσαν ο κ. Τσακα-
λώτος και ο κ. Σταθάκης. Πριν µπούµε στην τροπολογία, η οποία
είναι λίγο τεχνικής φύσεως, θα µου επιτρέψετε να κάνω µια ανα-
φορά στον ν.4412/2016. Έχουν περάσει πάνω από δύο µήνες
από τότε που έχει ψηφιστεί ο νόµος από το ελληνικό Κοινοβού-
λιο. Παρ’ όλα αυτά, ο νόµος αυτός σήµερα δεν εφαρµόζεται. Από
τις αρχές Σεπτεµβρίου, οι αναθέτουσες αρχές δεν γνωρίζουν
πραγµατικά τι ισχύει. Με απλά λόγια, έχουν παγώσει όλες οι δη-
µοπρατήσεις δηµοσίων έργων, διότι απλούστατα η Κυβέρνηση
δεν έχει µεριµνήσει να συγκροτήσει τις οµάδες εργασίας και τις
αρµόδιες επιτροπές του Υπουργείου, προκειµένου να συνταχ-
θούν τα προσχέδια των υπουργικών αποφάσεων. 

Αποτέλεσµα; Λόγω της απουσίας του δευτερογενούς δικαίου
για τον νέο νόµο, έχουν, όπως είπαµε, παγώσει οι δηµοπρατή-
σεις για τα δηµόσια έργα. Αυτό σηµαίνει ότι οι επενδύσεις πάνε
πίσω, ότι η απορρόφηση στο ΕΣΠΑ καθυστερεί και θα χάσουµε
τουλάχιστον ένα εξάµηνο. Αυτή, λοιπόν, είναι µια αντιαναπτυ-
ξιακή καθυστέρηση και δείχνει την προχειρότητα, µε την οποία
νοµοθετείτε.

Εδώ θα µου επιτρέψετε να πω ότι ο κλάδος των κατασκευών
συµβάλλει άµεσα και έµµεσα στο 22% των φόρων που εισπράττει
το ελληνικό δηµόσιο. Για κάθε ένα ευρώ που δαπανάται στον
τοµέα των κατασκευών, προστίθενται 1,8 ευρώ στο ΑΕΠ. Η συµ-
µετοχή του κατασκευαστικού κλάδου, όµως, βρίσκεται σε χα-
µηλό δεκαέξι ετών, αφού πλησιάζει µόνο το 2% του ΑΕΠ. 

Καλό, λοιπόν, θα ήταν έστω και την ύστατη ώρα να συνειδη-
τοποιήσει η Κυβέρνηση τη ζηµιά που έχει γίνει. Καλό είναι ο
Υπουργός Υποδοµών κ. Σπίρτζης να µη δίνει απαντήσεις οι
οποίες δεν έχουν επαφή µε την πραγµατικότητα και να ακούσει
τόσο τις περιφέρειες όσο και όλους τους δήµους της χώρας, οι
οποίοι διατυπώνουν παράπονα για τα έργα που έχουν «παγώσει».

Πάµε τώρα στην τροπολογία 739. Ενεργοποιείτε στην ουσία
διατάξεις που εσείς καταργήσατε µε το ν.4412 και αυτό το κά-
νετε µ’ έναν τρόπο που δεν έχει καµµία λογική. Έτσι, ενεργοποι-
είτε και πάλι εσωτερικούς κανονισµούς των ανωτέρω εταιρειών,
δηλαδή του ταµείου των Ελληνικών Τουριστικών Ακινήτων και
του ΤΧΣ που εσείς καταργήσατε. Δίνετε, λοιπόν, τη δυνατότητα
τόσο στα «ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΑ ΑΚΙΝΗΤΑ» όσο και στο υπερταµείο να πα-
ρεκκλίνουν άνω και κάτω από τα χρηµατικά όρια που ορίζονται.
Το «κάτω» µπορούµε να το καταλάβουµε. Άλλωστε, µε τον ίδιο
νόµο δίνετε τη δυνατότητα παρέκκλισης συµβάσεων και αναθέ-
σεων των κάτω ορίων. 

Στο σηµείο αυτό θα πρέπει να σας θυµίσω ότι φέρατε τον
ν.4412 για να εναρµονίσουµε τη δική µας εθνική νοµοθεσία µε
την αντίστοιχη ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Για πάνω απ’ αυτά τα όρια,
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όµως, ισχύουν η ευρωπαϊκή νοµοθεσία και οι ευρωπαϊκές οδη-
γίες και αυτό είναι ξεκάθαρο. 

Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα εσείς εδώ και ζητάτε παρέκκλιση για
το υπερταµείο και τα «ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΑ ΑΚΙΝΗΤΑ» για αναθέσεις και
συµβάσεις πάνω από τα όρια και, όπως λέτε, τηρουµένης σε
κάθε περίπτωση της οικείας νοµοθεσίας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Εδώ υπάρχει κάτι το οποίο είναι θολό. Παρέκκλιση άνω των
ορίων µε ταυτόχρονα τηρούµενη την ευρωπαϊκή νοµοθεσία είναι
ταυτολογία, φάσκει και αντιφάσκει. Άνω από τα όρια ισχύουν
µόνο η ευρωπαϊκή νοµοθεσία και κανονισµοί, µε τις παρεκκλίσεις
που αυτοί ορίζουν.

Είναι, λοιπόν, σαφές ότι για άλλη µια φορά νοµοθετείτε µ’ έναν
τρόπο εξαιρετικά πρόχειρο, κάτι το οποίο θα σας δηµιουργήσει
πάρα πολλά προβλήµατα.

Εδώ και καιρό, λοιπόν, εµείς σας είχαµε προειδοποιήσει ότι ο
συγκεκριµένος νόµος που περάσατε για τις δηµόσιες συµβάσεις
θα σας δηµιουργήσει αρκετά προβλήµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κωνσταντίνο Καραµανλή, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.

Τον λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Παπαθεοδώρου, Βουλευτής της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, ο κύριος Πρό-

εδρος της Βουλής σήµερα, αλλά και στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων, µας είπε ότι η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
παρήγαγε πολιτικά αποτελέσµατα. Βέβαια κατόπιν, όπως και
άλλοι συνάδελφοι το έκαναν, εγκάλεσε τη Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη, γιατί µιλήσαµε εµείς για πολιτική ήττα της Κυβέρνησης.
Για την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας αυτή καθε-
αυτή; Μα, σε οποιαδήποτε ευρωπαϊκή χώρα, σε οποιαδήποτε πο-
λιτισµένη χώρα µια απόφαση του ακυρωτικού δικαστηρίου θα
είχε ως αποτέλεσµα απλούστατα να ακυρώσει τη διοικητική
πράξη και να κηρύξει έναν νόµο αντισυνταγµατικό. Γι’ αυτό
υπήρξε η πολιτική ήττα; Όχι. Η πολιτική ήττα υπήρξε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γιατί την προκαλέσατε µόνοι σας. 

Επειδή δεν θέλω να µπω σε αξιολογικές κρίσεις, θα διαβάσω
αµέσως µετά την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας κά-
ποια σχόλια Υπουργών της Κυβέρνησης. Δεν αναφέροµαι στα
ονόµατα, γιατί πιστεύω ότι πρέπει να πάµε συναινετικά στη λύση.
«Έχουµε πόλεµο µε τη διαπλοκή», ο ένας Υπουργός. «Μάχη µε
την ανοµία», ο άλλος Υπουργός. «Αντισυνταγµατικό είναι το
Σ.τ.Ε.», υποστήριξε ο τρίτος. «Δικαστικό πραξικόπηµα». Μάλιστα,
αυτό το ακούσαµε από αρµόδιο Υπουργό. «Το Σ.τ.Ε. έβγαλε αν-
τισυνταγµατικό τον νόµο, για να σώσει τους ολιγάρχες των κα-
ναλιών και να πάρει τα χρήµατα από τους παιδικούς σταθµούς,
για να τους τα δώσει» και άλλα, πολλά άλλα.

Αυτός είναι ο σεβασµός στην απόφαση της δικαιοσύνης και
ότι δεν πολιτικοποιήσατε την απόφαση της δικαιοσύνης; Είχατε
διάθεση να συµµορφωθείτε; Όχι. Αυτή ήταν µια ολοµέτωπη επί-
θεση απέναντι στη δικαιοσύνη, απέναντι στους πολιτικούς αντι-
πάλους, απέναντι σε θεσµούς, απέναντι στους δικαστές τους
ίδιους. 

Πολιτική ήττα; Παρά τις αρχικές προειδοποιήσεις στους δικα-
στές, τις προτροπές –µου είναι αδιανόητο- του κυρίου Πρωθυ-
πουργού, τις απειλές, τους ωµούς εκβιασµούς εναντίον των
δικαστών, τις πειθαρχικές διώξεις, την επιχείρηση «κλειδαρό-
τρυπα», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που δεν τιµά την ελληνική
πολιτική τάξη, οι δικαστές του Συµβουλίου της Επικρατείας τόλ-
µησαν να κρίνουν κατά το Σύνταγµα και να κηρύξουν αντισυν-
ταγµατικό τον νόµο. 

Το µέγεθος της πολιτικής ήττας, όµως, της Κυβέρνησης και η
αποτυχηµένη απόπειρα στραγγαλισµού του πλουραλισµού της
ενηµέρωσης µε τον αντισυνταγµατικό διαγωνισµό τής έφερε µε-
γάλη σύγχυση. 

Τι έγινε από τη Δευτέρα και µετά; Απλό. Υποχωρήσατε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξάρτητων Ελλή-
νων. Υποχωρήσατε και προσχωρήσατε στη θέση που σας είχαµε
προτείνει από την αρχή. Όχι τώρα, από τον Οκτώβριο του 2015

το είχε κάνει η Δηµοκρατική Συµπαράταξη. Από τον Οκτώβρη του
2015 σάς λέγαµε «όλες οι αρµοδιότητες της αδειοδότησης στο
ΕΣΡ». Αυτό βγήκε. Αναγκαστήκατε µε τη βοήθεια του Προέδρου
της Βουλής, ο οποίος ανέλαβε να εξοµαλύνει τα πράγµατα, να
προσχωρήσετε σε αυτή τη θέση και να αποδοθούν πλήρως οι
αρµοδιότητες στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. 

Γι’ αυτό σας το λέµε. Ολοκληρώστε την προσαρµογή τώρα,
διότι δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε στο ότι αναστέλλεται το
άρθρο 2Α . Καταργείται το άρθρο 2Α . Θα πρέπει να καταργηθεί.
Αυτό σας το ζητάµε επίσης από την πρώτη στιγµή, από τη Διά-
σκεψη των Προέδρων. Σας λέµε ότι, στην κατάσταση που είναι
η αξιοπιστία της Κυβέρνησης σήµερα, ο όρος «κατάργηση» είναι
το µόνο που µπορεί να οδηγήσει εµάς σε µια συναίνεση. Μια τέ-
τοια κίνηση µπορεί να οδηγήσει σε γενικότερη εξεύρεση ενός
κοινού τόπου για το νέο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. 

Ακούστε µε, λοιπόν. Εµπεδώθηκε στους πολίτες µια εντύπωση
ότι πράγµατι πρόκειται περί πολιτικής ήττας. Ξέρετε κάτι; Ο κα-
θεστωτικός αυταρχισµός πρώτα λειτουργεί στην καρδιά και το
µυαλό του λαού και µετά στην πολιτική επιλογή του και την πο-
λιτική κρίση του. Εποµένως, εκεί χάσατε. Εφόσον τα πράγµατα
είναι έτσι, εφόσον τα βήµατα έγιναν στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων, εφόσον από την άλλη πλευρά έγιναν και σήµερα προτά-
σεις από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη και ο κ. Λάππας –το είπε
και ο κ. Λοβέρδος προηγουµένως- τις έκανε αµέσως µία τροπο-
λογία, την οποία αποδέχθηκε ο κύριος Υπουργός, για το γεγονός
ότι σύµφωνη γνώµη πλέον του ΕΣΡ χρειάζεται για το σύνολο της
διαδικασίας της αδειοδότησης, αν έχουν γίνει όλα αυτά, σας πει-
ράζει το τελευταίο βήµα, που είναι να αντικατασταθεί ο όρος
«αναστέλλεται» από τον όρο «καταργείται»;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ελάχιστη ανοχή ζητώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν νοµίζω ότι προσδίδει κάτι στην πολιτική διαχείριση του θέ-

µατος που θέλετε να κάνετε. Οπότε σας προτείνουµε να προχω-
ρήσετε και στο επόµενο βήµα. Αυτό θα κλείσει την περιπέτεια
του νόµου, που εσείς προκαλέσατε από τον Οκτώβριο του 2015
µέχρι και σήµερα. Φτάσατε πριν από κάποιες εβδοµάδες να απει-
λείτε ότι σε πέντε  µέρες κλείνετε τα κανάλια. Σπασµωδικές κι-
νήσεις. 

Έκλεισε το θέµα. Και για να κλείσει το θέµα, θα πρέπει να ολο-
κληρώσετε και το τελευταίο βήµα, δηλαδή να φτάσατε και στην
αντικατάσταση του όρου. Λέγαµε και στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων ότι το άρθρο 2Α δεν είναι µόνο το άρθρο 2Α. Υπάρχουν
αντανακλάσεις αντισυνταγµατικότητας και στο άρθρο 2 και σε
άλλα άρθρα του ν.4339. 

Καταλήγω, για να ξεκαθαρίσουµε. Όλες οι αρµοδιότητες της
αδειοδότησης των καναλιών στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεό-
ρασης. Πλήρη εναρµόνιση του ν.4339 µε την απόφαση που θα
έρθει. Γιατί αυτό που ξεχνάµε, και δεν ακούστηκε από τη Συµπο-
λίτευση καθόλου, είναι ότι, όταν εκδοθεί, όταν δηµοσιευθεί η
απόφαση, είστε υποχρεωµένοι να ψηφίσετε νέο νόµο, για να
είναι ο νέος νόµος προσαρµοσµένος σε αυτό το οποίο θα σας
πει το Συµβούλιο της Επικρατείας ότι είναι αντισυνταγµατικό. 

Αυτό προϋποθέτει, επίσης, να αναλάβετε και µια πρωτοβουλία
για τη Δευτέρα, πρωτοβουλία σύνθεσης. Σύνθεση σηµαίνει αµοι-
βαία υποχώρηση. Γι’ αυτό σας λέω κάντε το βήµα, γιατί για εµάς
αυτό είναι προαπαιτούµενο σε ορισµένες περιπτώσεις της συ-
ναίνεσης, που θα πρέπει να αναγνωρίσουµε στην τελική από-
φαση. Δεν γίνεται να πάµε στη νέα σύνθεση χωρίς να έχουµε
τελειώσει µε τις ουρές του 2Α, του 2 παράγραφος 4 κ.λπ., υπό
αυτή την έννοια.

Νοµίζω ότι τα πρόσωπα τα οποία θα πρέπει να επιλεγούν στο
νέο ΕΣΡ θα πρέπει να είναι πρόσωπα τα οποία να µπορούν να
ανταποκριθούν σε αυτόν τον ρόλο, να είναι πρόσωπα συναίνε-
σης, πρόσωπα σύνθεσης. Από εκεί και πέρα, να αρθούν όλοι
στην αναγκαιότητα, γιατί και η Νέα Δηµοκρατία τον ίδιο δρόµο
έκανε, ήρθε στη δική µας θέση που λέγαµε από την αρχή: «Ελάτε
να συµφωνήσουµε το ΕΣΡ και να δώσουµε όλες τις αρµοδιότη-
τες στο ΕΣΡ.». Αυτό έκανε. 

Το επόµενο βήµα είναι πάρα πολύ µικρό, κύριε Υπουργέ. Είναι
βήµα, όµως, που δίνει πολιτική κατεύθυνση. Ξέρετε κάτι; Δεν
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ξέρω πώς θα είµαστε τη Δευτέρα και δεν ξέρω ποιος θα αναλά-
βει αυτή τη δουλειά τη Δευτέρα. Ένα ξέρω: Για να ολοκληρωθεί
η κατάσταση, για να ολοκληρωθεί η συναίνεση, θα πρέπει να
υπάρξουν προϋποθέσεις, οι οποίες να πληρωθούν σήµερα. Γι’
αυτό σας λέω ότι θα πρέπει να αλλάξετε στην τροπολογία τον
όρο «αναστέλλεται» µε τον όρο «καταργείται».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Παπαθεοδώρου.
Τον λόγο έχει η κ. Φωτεινή Βάκη, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Να

παρακαλέσω για τη συνέπεια στον χρόνο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Με µια µικρή ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έως καθόλου.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Όχι, καθόλου, κύριε Πρόεδρε. Όλοι είχαν

µια µικρή ανοχή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη Δευτέρα η Διάσκεψη των

Προέδρων απέβη για έκτη συνεχή φορά άκαρπη, µολονότι
υπήρξε βούληση συναίνεσης από κάποια κόµµατα και θα έβγαινε
λευκός καπνός, αν δεν υποµονεύατε, συνάδελφοι της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης, για µια ακόµα φορά τη συγκρότηση µιας
ανεξάρτητης αρχής. Έτσι ένα κλίµα συναίνεσης, το οποίο απο-
τυπώθηκε θετικά στη δηµόσια σφαίρα, για µια ακόµη φορά δη-
λητηριάστηκε από τη γνωστή επωδό: ή ΕΣΡ ή απόσυρση του
νόµου. 

Ο νοµικός, λοιπόν, και ο πολιτικός επιστήµονας του µέλλοντος
θα βρει άφθονο υλικό, για να περιγράψει, αν όχι ένα θεσµικό ατό-
πηµα, για να µην πούµε θεσµική εκτροπή, σίγουρα ένα θεσµικό
παράδοξο. Ποιο είναι αυτό; Η επίδειξη συνταγµατικής ανυπα-
κοής, η µη συµµόρφωση στη συνταγµατική υποχρέωση συγκρό-
τησης µιας ανεξάρτητης αρχής ως µέσο πολιτικού εκβιασµού,
για να αποσυρθεί το σύνολο ενός νόµου ψηφισµένου από την
κοινοβουλευτική Πλειοψηφία. Και αντίστροφα: Λοιδορείτε ένα
άρθρο, το οποίο µπήκε εκ των υστέρων και που το υπαγόρευσε
µια επείγουσα ανάγκη, επιτέλους να διεξαχθεί ένας διαγωνισµός
µετά από είκοσι επτά χρόνια, παρά τη µη συγκρότηση του ΕΣΡ,
για την οποία εσείς φέρετε αποκλειστική ευθύνη.

Είναι αναφαίρετο δικαίωµα του καθενός να διαφωνεί µε έναν
νόµο. Είναι αναφαίρετο δικαίωµά του να διαδηλώνει εναντίον του
νόµου. Είναι δικαίωµά του να ασκεί δηµόσια κριτική και να προ-
σφεύγει και στο δικαστήριο. Είναι, όµως, πρωτοφανές να χρησι-
µοποιείται η συνταγµατική υποχρέωση συγκρότησης µιας
ανεξάρτητης αρχής ως πολιορκητικός κριός απόσυρσης εν τω
συνόλω ενός ψηφισµένου νόµου. 

Αντιλαµβάνεστε τι θα γινόταν αν το ίδιο γινόταν για κάθε ψη-
φισµένο νόµο του ελληνικού κράτους; Κρίνετε εξ ιδίων τα αλλό-
τρια, όταν µας εγκαλείτε για θεσµική εκτροπή, για ανοµία, κ.λπ.,
συνάδελφοι.

Σπεύσατε να χειροκροτήσετε την, όπως την αποκαλείτε, κατε-
δάφιση του νόµου Παππά. Το Συµβούλιο της Επικρατείας καταρ-
γεί νόµους; Εξ όσων γνωρίζω µόνο κανονιστικές διατάξεις
καταργεί. Εν προκειµένω θεώρησε και υπό το φως διαρροών αν-
τισυνταγµατική τη µεταφορά αρµοδιοτήτων από µια αρχή, που
δεν υπάρχει στη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης. Κατά τα άλλα
ο ν.4339 παραµένει σε ισχύ και η ακριβής απόφαση του Συµβου-
λίου της Επικρατείας και το σκεπτικό δεν έχουν επισήµως εκδο-
θεί, διότι -το γνωρίζετε πολύ καλύτερα από εµένα οι νοµικοί του
Κοινοβουλίου- «καθαρογράφω µια απόφαση» ισοδυναµεί µε
«γράφω και εκδίδω». Και αυτή τη στιγµή εµείς εδώ, όλη αυτή την
ώρα συζητούµε επί τη βάσει µιας φήµης και παράνοµων διαρ-
ροών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κρίση περί αντισυνταγµατικό-
τητας του εν λόγω άρθρου, που συνεπάγεται την ακύρωση του
διαγωνισµού που ήταν και ο διακαής σας πόθος, δηµιουργεί και
ένα ακόµη νοµικό κενό ή παράδοξο: Το 2010 το Συµβούλιο της
Επικρατείας έκρινε αντισυνταγµατικό να µην έχουν άδειες τα κα-
νάλια. Με βάση νόµο του 2014, έχει λήξει η προσωρινή νοµοθε-
τική ανοχή στις 31 Δεκεµβρίου του 2015. Αν, λοιπόν, και η
παράκαµψη του ΕΣΡ είναι αντισυνταγµατική, τότε µια αντισυν-
ταγµατικότητα θα πρέπει να αρθεί. Ή θα επιστρέψουµε στο προ-

ηγούµενο καθεστώς ή θα φτιάξουµε Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτη-
λεόρασης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Εποµένως η µη συναίνεση στην επόµενη Διάσκεψη Προέδρων
τι θα σηµαίνει; Σηµαίνει επιστροφή στο πρότερο καθεστώς παρα-
νοµίας και αεροπειρατείας ενός δηµόσιο αγαθού; Η µη συναίνεση
θα επιβεβαιώσει ότι κάνετε πολιτική σας τα αιτήµατα των κανα-
λαρχών. Η µη συναίνεση θα ισοδυναµεί µε κραυγαλέα κατάληψη
των δηµοσίων συχνοτήτων, επί ζηµία του ελληνικού δηµοσίου, του
ελληνικού λαού, που πλήρωσε µε αίµα θαλασσοδάνεια των τρα-
πεζών, υπέρογκα δάνεια που λαµβάνονταν µε ανύπαρκτες εγγυή-
σεις, χάρη στην πολιτική υποστήριξη και ασυλία που έχαιραν
κάποιοι, πιο ίσοι από τους ίσους, έναντι επικοινωνιακών ανταλλαγ-
µάτων. Υπέρογκα δάνεια που πολλαπλασιάζονταν παραδόξως –
την ίδια ώρα που πολλαπλασιάζονταν οι άνεργοι δηµοσιογράφοι
στα µέσα, για τους οποίους τότε ούτε σκέψη ούτε δάκρυ– και διέ-
φευγαν σε φορολογικούς παραδείσους. 

Επειδή περί ΕΣΡ ο λόγος… Αλήθεια, όταν ήταν σε πλήρη σύν-
θεση κάποτε, γιατί ουδέποτε εκκίνησε κανείς διαδικασία αδει-
οδότησης; Σπεύσατε, η Νέα Δηµοκρατία, να καταθέσετε µια
πρόταση νόµου, τη δική σας πρόταση, για την αδειοδότηση των
σταθµών. Πού ήσασταν είκοσι επτά χρόνια, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, και σε τι συνίσταται το διαφορετικό πνεύµα και η φιλοσοφία
της, όταν απλώς αντιγράφει τον ν.4339, µε δύο εξαιρέσεις, βέ-
βαια, δηλωτικές της πολιτικής σας; Προτείνετε µεν την κατάρ-
γηση του κατώτατου ορίου εργαζοµένων στα κανάλια, ενώ ο
νόµος Παππά θέτει ως ελάχιστο τετρακόσιους εργαζόµενους
πλήρους απασχόλησης. 

Και όψιµα, λοιπόν, και κροκοδείλια τα δάκρυα για τους εργα-
ζόµενους, διότι σιγήν ιχθύος τόσα χρόνια για τις χιλιάδες εργα-
ζόµενους που απολύθηκαν από τα µέσα. Σιγήν ιχθύος για τη
µαύρη και αδήλωτη εργασία, για τις εκβιαστικές ατοµικές συµ-
βάσεις, για τα µπλοκάκια, για την επισφάλεια, που ελλόχευαν
κάτω από τη λάµψη των στούντιο και των υπέρλαµπρων τηλεα-
στέρων των πάλαι ποτέ δελτίων των 20.00’, που, άραγε στο
όνοµα ποιου πλουραλισµού –τον οποίο επικαλείστε αδιαλείπτως-
, τροµοκρατούσαν έναν ολόκληρο λαό, σπίλωναν τιµές και υπο-
λήψεις, ποδοπατούσαν την ανθρώπινη αξιοπρέπεια; 

Διότι και το ενδιαφέρον σας τώρα για την αντικειµενική, αδέ-
σµευτη, αµερόληπτη ενηµέρωση, για τη δεοντολογία, άργησε
και αυτό είκοσι επτά χρόνια. Τον πλουραλισµό, ξέρετε, δεν τον
εγγυάται ο αριθµός των καναλιών. Μπορεί να έχεις οκτώ κανάλια
και να έχεις µια άποψη σταθερά επαναλαµβανόµενη και µονό-
τονα επαναλαµβανόµενη και µια ενηµέρωση η οποία εκφυλίζεται
σε προπαγάνδα. 

Τώρα για τον πλουραλισµό. Οµνύετε εσείς στο όνοµα του
πλουραλισµού, µετά το «µαύρο» στην ΕΡΤ; Άραγε, γιατί; Για τον
διαγωνισµό παρωδία της «DIGEA» για 18 εκατοµµύρια σε δεκα-
πέντε χρόνια ή για να σιγήσουν διά παντός τα φερέφωνα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όπως ακούσαµε προσφάτως;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, παρακαλώ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Τελειώνω. 
Εναντιώνεστε και στον πλειοδοτικό διαγωνισµό, εσείς, οι υπέρ-

µαχοι της αγοράς, εσείς, που αφουγκράζεστε την αγορά; Η
αγορά µίλησε: Διακόσια πενήντα πέντε εκατοµµύρια για κοινω-
νικά ευπαθείς οµάδες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κλείστε, σας παρα-
καλώ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Μάλιστα, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κάνω, λοιπόν, µια έκκληση να υπάρξει συναίνεση και, επιτέ-

λους, να επιτελεστεί η συνταγµατική µας υποχρέωση και να συγ-
κροτηθεί το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, να πέσουν οι
τόνοι, να σταµατήσουν όλα αυτά περί αντιδηµοκρατικής εκτρο-
πής. Διότι ξέρετε κάτι; Η εργαλειοποίηση των θεσµών είναι αντι-
δηµοκρατική εκτροπή, είναι, όταν το Σύνταγµα το κάνετε το
κρεβάτι του Προκρούστη, στο οποίο κόβετε και ράβετε µικροπο-
λιτικές και µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 
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Ας αναλάβουµε, λοιπόν, τις ευθύνες µας τη Δευτέρα, όχι µόνο
απέναντι στο Σύνταγµα, αλλά απέναντι και στο κράτος δικαίου
και στη δηµοκρατία και στον ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Φωτεινή Βάκη, Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Κυπαρισσίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Παναγιώτης Μηταράκης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας, έχει τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση πρέπει επιτέλους
να αντιληφθεί ότι ο νόµος Παππά κρίθηκε αντισυνταγµατικός και
κατά συνέπεια πρέπει να αποσυρθεί. Αυτή είναι η συνταγµατικά
ορθή λύση, η οποία θα οδηγήσει τελικά σε αυτό που όλοι µέσα
στην Αίθουσα επιδιώκουµε, την αδειοδότηση των καναλιών, την
αδειοδότηση µε κανόνες, την αδειοδότηση µε διαφάνεια, την
αδειοδότηση µέσων, όπως επιβάλλει το Σύνταγµα για το Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, και υπέρ του δηµοσίου συµφέρον-
τος, παράγοντας έσοδα για το ελληνικό δηµόσιο, όπως παρή-
γαγε έσοδα 368 εκατοµµύρια η διαχείριση του ψηφιακού
φάσµατος µέσω των διαγωνισµών που η προηγούµενη κυβέρ-
νηση είχε κάνει και για το φάσµα που δόθηκε στην κινητή τηλε-
φωνία και για το φάσµα που δόθηκε στην «DIGEA», ποσό πολύ
µεγαλύτερο απ’ αυτό που λέει σήµερα η Κυβέρνηση ότι θα ει-
σπράξει για συνολική διάρκεια δέκα χρόνων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και η προλαλήσασα συνάδελφος µίλησαν
για το δικαίωµα της Πλειοψηφίας, για τον εκβιασµό της Μειοψη-
φίας και τη συνταγµατική υποχρέωση που έχουµε όλοι σε αυτή
την Αίθουσα, όπως επιβάλλει ο Κανονισµός της Βουλής, τα 4/5
να εκλέξουν τα µέλη του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης.
Υποχρέωση, όµως, που προϋποθέτει ότι η διαδικασία που αφορά
τα µέσα µαζικής επικοινωνίας γίνεται σύµφωνα µε το Σύνταγµα.
Όταν γίνεται ενάντια στο Σύνταγµα, όπως έκρινε το Συµβούλιο
της Επικρατείας -και όλοι φυσικά περιµένουµε µε ενδιαφέρον να
δούµε καθαρογραµµένες τις λεπτοµέρειες της απόφασης, δη-
λαδή τι είπε και η µειοψηφία, που απ’ ό,τι φαίνεται συµφωνεί
κατά κανόνα στην αντισυνταγµατικότητα-, αυτό δηµιουργεί προ-
βλήµατα. 

Βέβαια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καµµιά φορά η υποκρι-
σία περισσεύει σε αυτή την Αίθουσα. Το πιο πρόσφατο παρά-
δειγµα αξιωµατικής αντιπολίτευσης που δεν τήρησε, όπως την
εννοεί σήµερα, τη συνταγµατική της υποχρέωση να συµβάλει σε
συναινετικές λύσεις, ήταν, όπως είπε ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος, κ. Δένδιας, το γεγονός της µη εκλογής Προέδρου
της Ελληνικής Δηµοκρατίας στην προπροηγούµενη περίοδο,
όταν το κόµµα της αξιωµατικής αντιπολίτευσης δεν διαφώνησε
στο πρόσωπο, αλλά δεν πρότεινε πρόσωπο, δεν συµφώνησε µε
καµµία συζήτηση, γιατί το µόνο που επεδίωκε ήταν να εκµεταλ-
λευτεί µια συνταγµατική διαδικασία, που –ορθά– ζητά αυξηµένη
πλειοψηφία για την εκλογή του Προέδρου Δηµοκρατίας, ως µέσο
επιβολής της συναίνεσης. Το εκµεταλλεύτηκε, για να πετύχει
κοµµατικούς σκοπούς. Άρα η υποκρισία περισσεύει εδώ. 

Ως προς την τροπολογία 739, αναφορικά µε τις δηµόσιες συµ-
βάσεις, αναφέρθηκε ο κ. Καραµανλής. Είναι φανερό ότι υπάρχει
µια προχειρότητα από την πλευρά της Κυβέρνησης όπως και
στον ν.4412, που αφορά τις δηµόσιες συµβάσεις, που ακόµα δεν
έχουν εκδοθεί οι κανονιστικές πράξεις, µε αποτέλεσµα να έχουν
παγώσει οι δηµόσιες συµβάσεις. Ελπίζω, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, να αντιλαµβανόµαστε όλοι σε αυτή την Αίθουσα ποιες
είναι οι επιπτώσεις στην εθνική οικονοµία, που, από την ανικανό-
τητα της διοίκησης να εκδώσει τις κανονιστικές πράξεις, δεν

υπάρχουν δηµόσιες συµβάσεις. Όµως, υπήρχε και µια προχει-
ρότητα στο θέµα του υπερταµείου. 

Τελικά, ξέρετε τι κάνετε µε αυτή την τροπολογία; Βάζετε όλα
τα ακίνητα του ελληνικού δηµοσίου, βάζετε όλη την περιουσία
του δηµοσίου σε κανόνες ΤΑΙΠΕΔ. Όταν σας λέγαµε ότι θέλατε
να τα πουλήσετε όλα χωρίς έλεγχο, χωρίς κανόνες, αυτή η τρο-
πολογία σήµερα το επιβεβαιώνει. Τα βάζετε όλα χωρίς τους κα-
νόνες των δηµοσίων συµβάσεων, ως προς τη διαχείριση των
περιουσιακών στοιχείων του δηµοσίου, ώστε να µπορεί –ποιος;-
το υπερταµείο, που δεν ελέγχουµε, χωρίς να εφαρµόζει κανόνες
που εµείς επιβάλλουµε, να διαχειρίζεται τη δηµόσια περιουσία.
Φυσικά και καταψηφίζουµε αυτή την τροπολογία. Θέλω να πι-
στεύω ότι όλη η Αίθουσα θα καταψηφίσει αυτή την τροπολογία,
αν πιστεύετε ότι η Βουλή πρέπει να επιβάλλει κανόνες στη δια-
χείριση του δηµοσίου χρήµατος. 

Αναφέρθηκαν και κάποιοι άλλοι συνάδελφοι στο θέµα της εξε-
ταστικής επιτροπής. Βλέπω µια βιασύνη να βγάλετε πόρισµα.
Διάφοροι έχουν αναφερθεί, αλλά για να δούµε τι έχει γίνει µέχρι
στιγµής στην εξεταστική επιτροπή. Ως προς τα κόµµατα, είναι
εµφανές και από τα πορίσµατα που έχουν κατατεθεί µέχρι στιγ-
µής ότι όλα τα κόµµατα, και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία και
το ΠΑΣΟΚ, έλαβαν δάνεια µε τις ίδιες ακριβώς εγγυήσεις. Έλα-
βαν δάνεια µε τις ίδιες εγγυήσεις, που κρίθηκαν στον χρόνο υπο-
βολής τους. 

Όπου υπάρχουν σκιές αδιαφάνειας -και έχουν εµφανιστεί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκιές αδιαφάνειας κατά τη συζήτηση
στην εξεταστική επιτροπή- αυτές δεν αφορούν αυτή την πτέρυγα
της Βουλής. Αφορούν άλλες πτέρυγες, που χρησιµοποιούν off-
shore για τη χρηµατοδότηση δραστηριοτήτων τους.

Κλείνοντας, είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ
ότι η Ελλάδα είναι υπόδουλη και πρέπει να ελευθερωθεί. Τελικά,
όµως, µε τις δικές σας πολιτικές η χώρα µπήκε ξανά σε µνηµόνιο
και πιθανόν να ξαναµπεί για άλλη µια φορά σε µνηµόνιο. Διότι,
παρά την αισιοδοξία του Πρωθυπουργού σήµερα στην αραβο-
ελληνική συνάντηση που έγινε στην Αθήνα, όπου µίλησε για ένα
success story πολύ µεγαλύτερο από ό,τι έχει ειπωθεί ποτέ, η
πραγµατικότητα είναι ότι οι άνεργοι και οι συνταξιούχοι, στους
οποίους αναφερθήκατε, έχουν χάσει κάθε αίσθηση ελπίδας.

Οι συνταξιούχοι είναι στον δρόµο και καίνε τις επιστολές Κα-
τρούγκαλου, βλέπουν την επικουρική αυτού του µήνα να µην έρ-
χεται και, το χειρότερο, αντιλαµβάνονται σιγά σιγά ότι, αν δεν
είχαµε τις παλινωδίες του 2015, δεν θα είχαν κοπεί σήµερα οι
συντάξεις.

Οι άνεργοι ξέρετε τι βλέπουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Ότι καµµία νέα επένδυση δεν έρχεται σε αυτή τη χώρα. Υλοποι-
είτε τις επενδύσεις της περιόδου 2012-2015, το Ελληνικό, τον
ΟΛΠ, τα περιφερειακά αεροδρόµια, τον ΤΑΠ, έργα τα οποία κα-
ταγγείλατε σε αυτή την Αίθουσα και, τελικά, σήµερα έρχεσθε να
τα υλοποιήσετε, αλλά δεν φέρατε νέο έργο.

Δεν µπορείτε να δώσετε ελπίδα σ’ αυτόν τον κόσµο και, τελικά,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, είστε ό,τι πιο
παλιό έχουµε δει τα τελευταία χρόνια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νότη Μηταράκη.

Τον λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αναστασία Γκαρά,
για πέντε λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να µη σχο-

λιάσω το κόψιµο συντάξεων που εκφράστηκε από τον εκπρό-
σωπο της Νέας Δηµοκρατίας, διότι όχι µόνο θα είχαµε κόψιµο
συντάξεων, αλλά θα είχαµε και τη δέκατη πέµπτη και την εικοστή
περικοπή που είχατε ήδη συµφωνήσει και ήδη υπογράψει.

Ας πάµε, όµως, στη συζήτηση για την αδειοδότηση του τηλε-
οπτικού πεδίου, την αδειοδότηση των καναλιών. Δεν ξέρω σε
πέντε ή έξι λεπτά πώς µπορείς να χωρέσεις µια συζήτηση
τριάντα ετών, πόσω µάλλον τη συζήτηση των τελευταίων µηνών.

Παρακολουθώ, λοιπόν, όπως παρακολουθούµε όλοι, τη συζή-
τηση αυτή και πολλές φορές γελάω -να σας πω την αλήθεια- και
άλλες φορές τραβάω τα µαλλιά µου από την ένδεια των πολιτι-
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κών επιχειρηµάτων και κυρίως τις αυτοαναιρέσεις της Αντιπολί-
τευσης.

Να µιλήσουµε, όµως, µε ανοικτά χαρτιά, γιατί εδώ µέσα κά-
ποιοι θέλουµε να µιλάµε ανοικτά και να τα λέµε όλα. Εγώ δεν θα
µπω σε πολύ συγκεκριµένα πράγµατα. Θα µιλήσω όµως για τη
γενικότερη εικόνα και θα πω ότι βλέπω δύο πολύ χαρακτηριστικά
πράγµατα στην όλη συζήτηση των τελευταίων µηνών.

Το πρώτο είναι ότι προφανώς την Αντιπολίτευση δεν την εν-
διαφέρει να συµβάλει στη διαµόρφωση ενός νόµιµου και υγιούς
τηλεοπτικού τοπίου. Εκµεταλλεύεται, όµως, το θέµα ως ένα
πεδίο, προκειµένου να πλήξει την Κυβέρνηση, αποδίδοντάς της
χαρακτηριστικά ανοµίας, αντισυνταγµατικότητας και αυταρχι-
σµού. Μάλιστα, µιλούν για αυταρχισµό αυτοί που σε µία νύχτα
έκλεισαν την ΕΡΤ και απέλυσαν χιλιάδες υπαλλήλους, που έβγα-
λαν σε διαθεσιµότητα άλλους τόσους, στο όνοµα της δηµοκρα-
τίας τους, πάντα! Μάλιστα, έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον σήµερα,
ως εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, να τοποθετείται ο κ. Κε-
δίκογλου.

Αντιµετωπίζουµε, λοιπόν, µια Αντιπολίτευση, που δεν έχει πο-
λιτικό αφήγηµα τους τελευταίους µήνες, δεν έχει τίποτα να προ-
τείνει για την έξοδο της χώρας από την κρίση ή ακόµα δεν µας
το έχει παρουσιάσει, δεν µας το έχει πει ή δεν το έχουµε κατα-
νοήσει.

Ωστόσο, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ έχει δεσµευτεί στον ελ-
ληνικό λαό και το πράττει καθηµερινά για πλήρη νοµιµότητα σε
όλα τα πεδία. Η απάντηση, όµως, της Αντιπολίτευσης είναι ο εκ-
βιασµός, επικαλούµενη µάλιστα το Σύνταγµα και -άκουσον, άκου-
σον!- τις ανεξάρτητες αρχές.

Πάµε να τα δούµε, όµως, ένα ένα. Είναι συνταγµατική η επι-
ταγή υποχρέωσης σύστασης του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης; Είναι. Υπηρετεί αυτή την επιταγή η Νέα Δηµοκρατία;
Όχι. Ποιος σέβεται το Σύνταγµα, λοιπόν; Είναι συνταγµατικός ο
ν.4339; Είναι και αυτό εννοεί και η απόφαση του Σ.τ.Ε., απ’ ό,τι
έχουµε καταλάβει. Θα εφαρµοστεί ο νόµος; Πάση θυσία. Είναι
αντισυνταγµατική η προσθήκη, µετά από όλους τους εκβιασµούς
και τα εµπόδια που έβαλε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, για τη µε-
ταφορά συγκεκριµένων αρµοδιοτήτων από το ΕΣΡ στη Γενική
Γραµµατεία Επικοινωνίας για µία και µόνο φορά; Έτσι λένε οι
πληροφορίες από την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, γιατί απόφαση καταγεγραµµένη και επίσηµη ακόµα δεν
έχουµε. Στην πράξη, όµως, το άρθρο 2Α έχει καταργηθεί, γιατί η
πρώτη φορά αυτή πέρασε, διαγωνισµός έγινε. Παρ’ όλα αυτά,
εµείς το τροποποιούµε.

Μετά, όµως, βρήκαµε καινούργιο επιχείρηµα. Επικαλείστε τη
νοµιµότητα και ζητάτε ως προϋπόθεση σύστασης ΕΣΡ την από-
συρση του νόµου Παππά. Εγώ αναρωτιέµαι: Πόσο νόµιµο και
συνταγµατικό είναι να ζητάτε την απόσυρση ενός νόµου που
ισχύει, είναι συνταγµατικός και ψηφίστηκε µέσα σε αυτή τη
Βουλή, µε ευρεία πλειοψηφία, από πέντε, τουλάχιστον, κόµµατα;
Οποία συνταγµατικότης! Οποία δηµοκρατικότης! Έχουµε ή δεν
έχουµε δηµοκρατικά εκλεγµένη Βουλή; Εκτός αν στη δική σας
σκέψη νοµιµότητας καταλύετε και τη λειτουργία µας και τις απο-
φάσεις της Βουλής. 

Τα ερωτήµατα, φυσικά, πολλαπλασιάζονται στο δικό µου
µυαλό. Μας µιλάει η Νέα Δηµοκρατία για νοµιµότητα. Νόµιµα ο
Πρόεδρός σας έκανε αλισβερίσια µε τη «SIEMENS»; Νόµιµα
πήρε το δάνειο για την εφηµερίδα του; Νόµιµα λειτουργήσατε
τις δοµές του κράτους τόσα χρόνια; Νόµιµα και αξιοκρατικά κά-
νατε τα ρουσφέτια σας; Νόµιµα παρατείνατε κάθε χρόνο τις προ-
σωρινές άδειες των καναλιών; Νόµιµα χρεώσατε τη χώρα και τον
ελληνικό λαό; Για νόµιµες πράξεις τα στελέχη σας περνάνε κα-
θηµερινά την πόρτα του εισαγγελέα; Νόµιµα κάνατε πλιάτσικο
στη χώρα; Νόµιµες οι εργολαβίες σε φίλους, για έργα τα οποία
δεν έχουν ακόµα παραδοθεί; Νόµιµα τα δάνεια στα κόµµατά σας;
Νόµιµος ο διαγωνισµός της «DIGEA», που καίγεστε για το δηµό-
σιο συµφέρον; 

Ρωτήστε έξω έναν άνθρωπο τι θυµάται από τη διακυβέρνησή
σας τα έτη 2004-2009. Με µία λέξη: σκάνδαλα. Νεαρή δηµοσιο-
γράφος ήµουν, πολλή δουλειά είχαµε, κάθε µήνα κι ένα σκάν-
δαλο. Κι εσείς επικαλείστε τη νοµιµότητα και την ηθική.  

Πάµε πάλι στις άδειες. Μια και σέβεστε τόσο πολύ το Σύν-

ταγµα και τους νόµους, γιατί δεν κάνατε τίποτα µετά την από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας το 2010 για την αντισυν-
ταγµατικότητα στο τηλεοπτικό πεδίο, που εσείς δηµιουργήσατε;
Τώρα, ξαφνικά, µας έπιασε ευαισθησία. 

Ζητάτε απόσυρση του ν.4339. Ωραία. Οι νόµοι, κύριοι, αλλά-
ζουν µε νόµους. Φέρτε έναν νόµο, ολοκληρωµένο όµως, για τη
ρύθµιση του τηλεοπτικού πεδίου κι ελάτε εδώ να το συζητή-
σουµε. Παρουσιάσατε ένα πλαίσιο, λέτε. Είναι ένα πλαίσιο που
αντιγράφει τον ήδη ψηφισµένο νόµο, µε µικρές διαφορές, που
αφορούν κυρίως τους εργαζόµενους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Απαντήστε ξεκάθαρα. Θέλετε να υπάρχουν νόµιµα, αδειοδο-
τηµένα κανάλια; Θέλετε διαγωνισµό; Θέλετε να υπάρχει νοµοθε-
τηµένη προστασία των εργαζοµένων; Θέλετε να πληρώνουν
τίµηµα για το δηµόσιο αγαθό που λέγεται συχνότητα; Θέλετε να
πληρώνουν όπως όλες οι επιχειρήσεις και οι φορολογούµενοι ή
µήπως θέλετε κανάλια που να λειτουργούν µε αέρα, όπως µε
αέρα λειτουργούσατε κι εσείς τόσα χρόνια, αέρας που προκαλεί
δυσωδία. Φέρτε, λοιπόν, έναν νόµο, να το συζητήσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ σύντοµα για το δεύτερο
στοιχείο που προανήγγειλα.      

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σιγά
σιγά. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Θα ολοκληρώσω σιγά σιγά, κύριε Πρό-
εδρε, κι ευχαριστώ για την ανοχή.  

Μας κατηγορείτε ότι εξυπηρετούµε συµφέροντα. Εγώ θα το
πω ευθαρσώς. Ναι, όλοι εξυπηρετούµε συµφέροντα. Εµείς υπη-
ρετούµε τα συµφέροντα των εργαζοµένων. Υπηρετούµε το δη-
µόσιο συµφέρον, το υγιώς επιχειρείν, το συµφέρον των πολιτών,
της δηµοκρατίας, του ελληνικού λαού. Υπηρετούµε το δίκαιο.
Υπηρετούµε τη λαϊκή επιταγή να χτυπήσουµε τη διαπλοκή και να
στήσουµε ένα σοβαρό, σύγχρονο και ευρωπαϊκό κράτος. 

Εσείς; Εσείς υπηρετείτε τα συµφέροντα της οικονοµικής, πο-
λιτικής και µιντιακής ελίτ, τα συµφέροντα των καναλαρχών, των
λαµόγιων, της διαπλοκής, της καρέκλας και της επιβίωσης. Διότι
ακόµη και η άρνηση σύστασης του ΕΣΡ κρύβει πίσω της τα δικά
σας συµφέροντα. Δεν είναι µόνο η ασυλία στην πληρωµή των
υποχρεώσεών τους. Είναι και η διατήρηση της ασυδοσίας που
επικρατεί, η κατακρεούργηση της ελληνικής γλώσσας, η απα-
ξίωση και ο διασυρµός προσώπων και, κυρίως, η διακίνηση ψευ-
δών ειδήσεων. Κι αυτό σας συµφέρει, γιατί µόνο µε τη στήριξη
των ΜΜΕ µε ψέµατα µπορείτε να επιβιώσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ,
ολοκληρώνετε τη σκέψη σας. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ολοκληρώνω. 
Ρωτώ. Εσείς, που σέβεστε το Σύνταγµα, θα συνεχίσετε να χει-

ροκροτείτε αυτή την ασυδοσία; Θα επιµείνετε στην αντισυνταγ-
µατική σας στάση; Η Βουλή και ο ελληνικός λαός περιµένει µια
απάντηση εδώ µέσα. 

Και να θυµάστε. Αυτή η Κυβέρνηση και εµείς, οι Βουλευτές,
δεν πρόκειται να εκβιαστούµε µε κανένα εµπόδιο και από κανέ-
ναν, που θέλει να συνεχίσει τη µη δηµοκρατία και την αντισυν-
ταγµατικότητα και τη µη νοµιµότητα σε αυτή τη χώρα. Είµαστε
Βουλή δηµοκρατικά εκλεγµένη και πρέπει να σταθούµε στο ύψος
των περιστάσεων.  

Ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Γκαρά, Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει ο κ. Δανέλλης, Βουλευτής από το Ποτάµι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρωινή τοποθέτηση

του κ. Παππά από αυτό εδώ το Βήµα -που ήταν βεβαίως σε εντε-
λώς άλλο µήκος κύµατος από την πρωινή του συνέντευξη στον
«ΣΚΑΪ»- καλωσορίζουµε δύο όρους, δύο στοιχεία, που βρίσκονται
σε τραγική ανεπάρκεια στη δηµόσια ζωή µας: την αυτογνωσία
και την αυτοκριτική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα κουραστούµε να θυµί-
ζουµε ότι όταν πέρυσι τον Μάρτιο συζητούσαµε την επανίδρυση
της ΕΡΤ, εµείς στο Ποτάµι ήµασταν εκείνοι που είχαµε αναφερ-
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θεί στην απόλυτη προτεραιότητα να απαλλαγούµε από ένα άγος,
το οποίο βαρύνει τις πλάτες του πολιτικού συστήµατος συνολι-
κότερα. Ήταν ιδανική ευκαιρία τότε. Λέγαµε ότι πρέπει να ανα-
συσταθεί το ΕΣΡ, γιατί είναι προϋπόθεση για την εξυγίανση και
ρύθµιση του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, χάσατε
µια ιστορική ευκαιρία να πιστωθείτε, επιτέλους, το σπάσιµο του
υπαρκτού αµαρτωλού τριγώνου της διαπλοκής, ΜΜΕ-πολιτικό
σύστηµα-τράπεζες. Χάσατε την ιστορική ευκαιρία να γίνουν τα
πράγµατα όπως το Σύνταγµα προέβλεπε, όπως ο συνταγµατικός
νοµοθέτης έχει προβλέψει, ότι για όλα αυτά αρµόδιο είναι το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Δυστυχώς, προτιµήσατε
νοµοθετικές πιρουέτες, οι οποίες οδήγησαν στις γνωστές περι-
πέτειες και στη σηµερινή τραυµατική κατάληξη, που δεν είναι
ανάγκη να τα εξιστορήσω ξανά.

Θέλω να πω εδώ ότι είναι η πρώτη φορά που παρατηρείται τέ-
τοιο δηµόσιο ενδιαφέρον για µια ανεξάρτητη αρχή και ειδικά για
το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Πρέπει εδώ να θυµί-
σουµε ότι οι ανεξάρτητες αρχές δεν είναι τίποτα άλλο, πάρα το
πιο προωθηµένο εργαλείο µιας ώριµης δηµοκρατίας. Οι ανεξάρ-
τητες αρχές είναι εκείνες που διασφαλίζουν µια πολύ µεγάλη συ-
ναίνεση και πλειοψηφία –των 4/5 προβλέπει ο συνταγµατικός µας
νοµοθέτης, όχι τυχαία- για να διαχειριστούν πολύ κρίσιµα ζητή-
µατα και ευαίσθητους τοµείς της δηµόσιας σφαίρας. Θέλουµε
την εγγύηση µιας ανεξάρτητης αρχής, για να µην αποδεχόµαστε
το σφιχταγκάλιασµα, την εξάρτηση από την εκτελεστική εξουσία
αυτών των κρίσιµων τοµέων της δηµόσιας ζωής.

Αναφέροµαι στο παρελθόν της πορείας του Εθνικού Συµβου-
λίου Ραδιοτηλεόρασης –εδώ πρέπει να είµαστε καθαροί, γιατί
υπάρχει και µια γενικότερη υποκρισία-,  διότι δυστυχώς στο πα-
ρελθόν δεν ευτυχήσαµε να δούµε ότι οι συνθέσεις των διοική-
σεων του ΕΣΡ πήραν εκείνες τις κρίσιµες πρωτοβουλίες, ώστε
να ρυθµίσουν το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο, να αντιµετωπίσουν τις
παθογένειες, οι οποίες διαχρονικά απασχολούσαν όλο αυτό το
θέµα. 

Σήµερα, λοιπόν, µετά από όλη αυτή την τραυµατική –ξαναλέω-
πορεία και κάνοντας µια ολόκληρη στροφή εκατόν ογδόντα µοι-
ρών, ξαναφτάσαµε στο σηµείο µηδέν. Σήµερα είναι κρίσιµο και
είναι πρόκληση για το σύνολο του πολιτικού συστήµατος, των
πολιτικών κοµµάτων της Βουλής των Ελλήνων, να οδηγηθούµε
σε µία λύση συναινετική, σε µία λύση που θα είναι αποδεκτή απ’
όλους, προκειµένου, επιτέλους, να αρθεί αυτή η συνταγµατική
αταξία. Αυτό δεν µπορεί να γίνει, εάν δεν συναποφασίσουν τα
δύο µεγάλα κόµµατα ότι πρέπει να υπάρξει µια συνεννόηση. 

Τη Δευτέρα θα έχουµε για πολλοστή φορά την προσπάθεια
αυτή και µέχρι τότε πρέπει να έχουµε καταλήξει. Μέχρι τότε πρέ-
πει να έχουν δηµιουργηθεί οι προϋποθέσεις αυτής της συναίνε-
σης. Κάνω έκκληση στην Κυβέρνηση.

Άκουσα την ερµηνεία του αγαπητού συναδέλφου κ. Λάππα, σε
σχέση µε την πρώτη τροπολογία, στο γιατί παραµένει η «ανα-
στολή» και όχι η «κατάργηση». Νοµίζω ότι µιλάµε για ένα πουκά-
µισο αδειανό. Δεν έχει καµµία σηµασία. Ούτως ή άλλως η
διάταξη, στην οποία αναφέρεται αυτή η τροπολογία, έχει κατα-
πέσει από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Ούτως ή άλλως υπάρ-
χουν πολλαπλές δηλώσεις ότι δεν πρόκειται να γίνει ξανά καµµιά
πραξικοπηµατική προσπάθεια αξιοποίησης αυτού του µεσοδια-
στήµατος µέχρι την καθαρογραφή της απόφασης.

Όµως, επειδή ακριβώς θα µπορούσε να µην έχει έρθει καν
αυτή η τροπολογία, επιµένω µέχρι την τελευταία στιγµή, έτσι ως
βήµα καλής πρόθεσης, να αντικατασταθεί το «αναστολή» µε την
«κατάργηση».

Κλείνω, λέγοντας ότι είναι ένα στοίχηµα για όλους µας. Θυµίζω
ότι αυτό το άγος, στο οποίο αναφέρθηκα και λίγο πριν, ότι το πο-
λιτικό σύστηµα στο σύνολό του συµµετέχει διαχρονικά σε διαδι-
κασίες διαπλοκής, είναι ιστορική ευκαιρία αυτή τη φορά να φύγει
από την πλάτη µας, διότι όλοι δεν είµαστε το ίδιο.

Αφού εκλέξουµε δε το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης,
µε µια σύνθεση που να µπορεί να ικανοποιεί τα χαρακτηριστικά
που απαιτεί ο συνταγµατικός νοµοθέτης για τα µέλη τα οποία θα
το απαρτίζουν, τότε να προχωρήσουµε σε µια νηφάλια συζήτηση
για το πώς διασφαλίζουµε τον πλουραλισµό στην ενηµέρωση,

πώς διασφαλίζουµε έσοδα για τα δηµόσια ταµεία –και όχι µονάχα
250 εκατοµµύρια, στα οποία αναφέρθηκε ο κ. Παππάς, αλλά
πολύ περισσότερα–, πώς διασφαλίζουµε θέσεις εργαζοµένων και
πώς διασφαλίζουµε, βεβαίως, την ανεξαρτησία της ενηµέρωσης,
σε σχέση µε την εκάστοτε εκτελεστική εξουσία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σπύρο Δανέλλη, Βουλευτή από το Ποτάµι.

Τον λόγο έχει ο κ. Μάριος Κάτσης, Βουλευτής από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Να ετοιµάζεται ο κ. Βασίλης Κόκκαλης στη συνέχεια.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση πρέπει να

είναι µία συζήτηση ουσίας, που θα πρέπει να έχει αποτέλεσµα
και να µας πάει ένα βήµα παρακάτω. Θα ήθελα αρχικά να ανα-
φέρω την υπάρχουσα κατάσταση, την κατάσταση που επικρατεί
σήµερα στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο, και πώς αυτή διαµορφώ-
θηκε.

Πρώτον, το υπάρχον καθεστώς λειτουργίας των τηλεοπτικών
σταθµών πανελλαδικής εµβέλειας είναι παράνοµο και αυτό το
επιβεβαιώνει το Σ.τ.Ε. µε απόφασή του το 2010. Δεύτερον, η θη-
τεία των µελών του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης έχει
λήξει, µε γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
και µε αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. Απόδειξη
αυτού είναι το γεγονός ότι τα πρόστιµα του ΕΣΡ προς τα κανάλια
για µη τήρηση της δεοντολογίας δεν πληρώθηκαν ποτέ. Γιατί οι
θιγόµενοι έκαναν ένσταση, µε το σκεπτικό ότι δεν έχει νόµιµη σύ-
σταση το ΕΣΡ, που επέβαλε το πρόστιµο. Άρα αυτή τη στιγµή
που µιλάµε στο τηλεοπτικό τοπίο επικρατεί ανοµία, ασυδοσία και
χάος, µία κατάσταση που προσβάλλει όλους µας και την πολιτεία
συνολικά.

Έχουµε ένα παράνοµο καθεστώς λειτουργίας, γιατί είκοσι
επτά χρόνια δεν διενεργείται διαγωνισµός για την αδειοδότηση
και επειδή δεν έχει υπογραφεί η παράταση των προσωρινών
αδειών λειτουργίας, όπως κάνατε εσείς µε τις παρατάσεις βασι-
λόπιτας επί είκοσι επτά χρόνια. 

Εµείς επιχειρήσαµε µε όρους διαφάνειας και δηµοσίου συµ-
φέροντος να βάλουµε τάξη και οδηγηθήκαµε σε έναν διαγωνισµό
µέσω της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης, επειδή η Αντιπολί-
τευση µπλόκαρε τη σύσταση του ΕΣΡ. Το Σ.τ.Ε., αφού έκρινε αν-
τισυνταγµατικό το καθεστώς προσωρινής λειτουργίας που ίσχυε
πριν, έκρινε επίσης αντισυνταγµατική και την τροπολογία που εν-
σωµατώθηκε στον ν.4339 ως άρθρο 2Α και αφορούσε τη µετα-
φορά των αρµοδιοτήτων. 

Πού βρισκόµαστε σήµερα; Βρισκόµαστε στη φάση που η Αν-
τιπολίτευση οχυρώνεται πίσω από µία συγκεκριµένη απόφαση
του Σ.τ.Ε., ενώ έχει επιδεικτικά αγνοήσει προηγουµένως αποφά-
σεις του Σ.τ.Ε., που αφορούσαν τη ρύθµιση του ραδιοτηλεοπτι-
κού τοπίου. 

Κατηγόρησαν εµάς για παρεµβάσεις στο έργο της δικαιοσύ-
νης. Ποιοι; Ο κ. Γεωργιάδης, που αποκαλούσε δηµοσίως τρελούς
τα αξιότιµα µέλη του Σ.τ.Ε., οι κύριοι Αθανασίου και Βενιζέλος,
που εκ του πονηρού ερµηνεύουν βολονταριστικά το σκεπτικό της
απόφασης του Σ.τ.Ε. από διαρροές, πριν ακόµα εκείνη εκδοθεί,
που λέει ότι όλος ο ν.4339 είναι αντισυνταγµατικός, λες και ξέ-
ρουν κάτι που όλοι εµείς οι υπόλοιποι αγνοούµε. 

Εµείς, παρ’ ότι ασκήσαµε κριτική στην απόφαση του Σ.τ.Ε.,
εναρµονιζόµαστε πλήρως µε τις αποφάσεις και τις σεβόµαστε.
Τόσο την απόφαση του 2010, γιατί επιτέλους ήρθε νόµος –δεν
υπήρχε νόµος για αδειοδότηση- όσο και την απόφαση του 2016
µε τις σηµερινές δύο τροπολογίες, που επαναφέρουν τις αρµο-
διότητες. 

Όµως, είναι σαφές, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι οι ανε-
ξάρτητες αρχές εφαρµόζουν τον νόµο και δεν νοµοθετούν,
όπως, επίσης, και ότι το κράτος έχει συνέχεια και δεν λειτουργεί
εν κενώ, σε κάθε περίπτωση.

Εµείς ήρθαµε σήµερα στη συζήτηση κάνοντας βήµατα προς
τη σύγκλιση, ώστε να αρθεί επιτέλους το αδιέξοδο και να πάµε
παρακάτω. Σε αυτή την κατεύθυνση έρχεται η τροπολογία µε την
αναστολή της εφαρµογής του 2Α, σε αυτή την κατεύθυνση έρ-
χεται η αλλαγή στη σύµφωνη γνώµη του ΕΣΡ σχετικά µε τον
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αριθµό.
Από τον περασµένο Οκτώβρη του 2015, που ψηφίστηκε ο

ν.4339, έως και σήµερα, µετά από πολλά επεισόδια, έχουµε δύο
αποστάγµατα, δύο κεκτηµένα, απαράγραπτα στη συνείδηση του
κόσµου, για τα οποία είµαστε περήφανοι που τα κερδίσαµε ως
Κυβέρνηση. 

Πρώτο κεκτηµένο. Όλοι συµφωνούν πλέον ότι πρέπει να γίνει
διαγωνισµός και να δοθούν νόµιµες άδειες από το ΕΣΡ, το οποίο
θα επιβλέπει τη νοµιµότητα, την τήρηση των κανόνων ισηγορίας
και ποιότητας. Να µπει, δηλαδή, ένα τέλος στο καθεστώς ανο-
µίας και ασυδοσίας.

Δεύτερο κεκτηµένο. Υπάρχουν διαθέσιµα κεφάλαια, για να
πληρώσουν αυτοί που τους παραχωρείται ένα δηµόσιο αγαθό.
Υπάρχουν διαφυγόντα έσοδα του δηµοσίου για είκοσι επτά χρό-
νια και ευθύνες και υπάρχει ευκαιρία για προσέλκυση επενδύ-
σεων στον τοµέα των ΜΜΕ, µια και όλοι µιλούν για επενδύσεις.
Επένδυση µε όρους αναδιανοµής, όµως, µια και το αντίτιµο έχει
υπολογιστεί για κάλυψη κοινωνικών αναγκών. 

Με αυτά ως δεδοµένα, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης, και ύστερα από τη συναίνεση που έχει επιτευχθεί
στη Διάσκεψη των Προέδρων από την Ελάσσονα Αντιπολίτευση
στα περισσότερα άρθρα του ν.4339, στην αρχική έκδοση του
Οκτωβρίου, το βάρος πέφτει σε εσάς. Σας ρωτάµε ανοιχτά: Θέ-
λετε να συνταχθείτε µε το δηµόσιο συµφέρον και τις συνταγµα-
τικές σας υποχρεώσεις, ναι ή όχι; Θέλετε να λειτουργούν τα
τηλεοπτικά κανάλια µε νοµιµότητα, ναι ή όχι; Θέλετε να υπάρξει
πρόνοια για τους εργαζοµένους, ναι ή όχι; Θέλετε να υπάρξει
όσο το δυνατόν υψηλότερο αντίτιµο για την παραχώρηση του
δηµοσίου αγαθού µε διαγωνισµό, ναι ή όχι; 

Ελπίζω οι απαντήσεις σήµερα και µε την ψήφο σας εδώ, στο
Κοινοβούλιο, να είναι καθαρά καταφατικές. Είναι πραγµατικά ευ-
καιρία του πολιτικού συστήµατος να κάνει βήµατα µπροστά και
να ανακτήσει το κύρος της πολιτικής και των δηµοκρατικών θε-
σµών έναντι των ισχυρών συµφερόντων. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι πιστεύω βαθιά πως όλη αυτή
η ενεργοποίηση σε δράση, µε αφορµή τη ρύθµιση του ραδιοτη-
λεοπτικού τοπίου, των τριών διακριτών εξουσιών, των ανεξαρτή-
των αρχών, όπως και η επιτροπή που έχει συσταθεί για τον
έλεγχο νοµιµότητας των δανειοδοτήσεων των ΜΜΕ και των κοµ-
µάτων συνιστούν ένα ξύπνηµα της δηµοκρατίας. Η δηµοκρατία
αφυπνίζεται µε κόπο από έναν λήθαργο που της είχε επιβάλει το
τρίγωνο της διαπλοκής, καθιστώντας τους θεσµούς της φαινο-
µενικά ενεργούς, όχι όµως ουσιαστικά. Αυτή την τοµή στον τόπο
µπορούσε να τη φέρει στη χώρα µόνο η Αριστερά, αφού το πο-
λιτικό προσωπικό που χρεοκόπησε τη χώρα ήταν µέρος αυτού
του τριγώνου. 

Όπως προείπε και ο Υπουργός κ. Παππάς, είναι στιγµή για συ-
ναινέσεις και το βλέµµα να είναι στραµµένο στο µέλλον. Να συ-
στήσουµε ένα ισχυρό και ανεξάρτητο ΕΣΡ, που θα το αφήσουµε
απρόσκοπτα να λειτουργήσει διενεργώντας διαγωνισµό, που θα
ελέγχει την τήρηση των κανόνων λειτουργίας και ισηγορίας,
προς όφελος του πολίτη και όχι ως διαιτητής συµφερόντων.
Έχουµε χρέος απέναντι στη νέα γενιά, στην οποία και ανήκω, να
παραδώσουµε το αγαθό της ενηµέρωσης κρυστάλλινο, απαλ-
λαγµένο από την καχυποψία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ, κύριε
Κάτση.

Ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης, Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων, έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.

Μετά τον κ. Κόκκαλη, τελευταίοι οµιλητές είναι ο κ. Θεοχάρης
και ο κ. Νικολόπουλος. Στη συνέχεια για τριάντα δευτερόλεπτα
θα µιλήσει ο κ. Κεγκέρογλου, ακολουθεί ο κ. Λοβέρδος και µετά
θα µιλήσουν οι Υπουργοί και κλείνουµε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την τιµή να είµαι εισηγητής

στον ν.4339/2015 από την πλευρά του κόµµατός µου. Όταν ψη-
φίζαµε αυτόν τον νόµο, γνωρίζαµε πάρα πολύ καλά ότι οι αντι-
δράσεις θα ήταν πολλές. Γνωρίζαµε πάρα πολύ καλά ότι οι
αντιδράσεις θα ήταν σκληρές. 

Ποια ήταν, όµως, η βούληση της Πλειοψηφίας τον Οκτώβριο
του 2015; Εισηγήθηκε ο κύριος Υπουργός Επικρατείας έναν
νόµο, σύµφωνα µε τον οποίο µπαίνει µία τάξη όντως στο τηλεο-
πτικό τοπίο. 

Θα µου επιτρέψετε να κάνω δύο χρονικούς διαχωρισµούς:
Οκτώβριος του 2015 και Φεβρουάριος του 2016. Να θυµίσω, κατ’
αρχάς, ότι τον Οκτώβριο του 2015 η κυβερνητική Πλειοψηφία
ψήφισε έναν νόµο, τον ν.4339. Κάποια άρθρα του νόµου ψηφί-
στηκαν και από άλλα κόµµατα. 

Συγκεκριµένα, το άρθρο 1, που αφορά την αδειοδότηση από
το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, ψηφίστηκε και από το
ΠΑΣΟΚ και από την Ένωση Κεντρώων. 

Το άρθρο 2 ψηφίστηκε µόνο από την Ένωση Κεντρώων.
Το άρθρο 5, η υποχρέωση ονοµαστικοποίησης µετοχών, ψη-

φίστηκε µόνο από την Ένωση Κεντρώων. 
Το άρθρο 6, που αφορά το ασυµβίβαστο, ψηφίστηκε από το

ΠΑΣΟΚ και από την Ένωση Κεντρώων.
Το άρθρο 7 ψηφίστηκε και από το ΠΑΣΟΚ και από το Ποτάµι

και από την Ένωση Κεντρώων.
Το άρθρο 10, όροι συµµετοχής, ψηφίστηκε µόνο από το

ΠΑΣΟΚ, επιπλέον.
Το άρθρο 12, προεπιλογή αιτήσεων συµµετοχής, ψηφίστηκε

και από το ΠΑΣΟΚ και από το Ποτάµι.
Το άρθρο 13, διαδικασία δηµοπρασίας, ψηφίστηκε µόνο από

την Ένωση Κεντρώων.
Το άρθρο 14, όροι αδειών, ψηφίστηκε και από το Ποτάµι και

από το ΠΑΣΟΚ.
Το άρθρο 15, λόγοι ανάκλησης αδειών, ψηφίστηκε µόνο από

το ΠΑΣΟΚ.
Το άρθρο 16 ψηφίστηκε από το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι.
Στα δεκαέξι άρθρα που αφορούσαν τις τηλεοπτικές άδειες ψη-

φίστηκαν τα εννέα από τα δεκαέξι από το ΠΑΣΟΚ, τα οκτώ από
την Ένωση Κεντρώων και τα πέντε από το Ποτάµι.

Τι προέβλεπε τον Οκτώβριο του 2015 αυτός ο νόµος; Προ-
έβλεπε ότι τον διαγωνισµό θα τον κάνει το Εθνικό Συµβούλιο Ρα-
διοτηλεόρασης. Σωστά µέχρι εδώ; Σωστά. Πέρασαν πέντε µήνες
και ήρθε ο Φεβρουάριος του 2016. Ο νόµος κινδύνευε άµεσα να
µην εφαρµοστεί. Οι επιλογές της Κυβέρνησης ήταν δύο. Ή κα-
ταργεί τότε τον νόµο, από τη στιγµή που δεν µπορεί να εφαρµο-
στεί, ή ξεπερνά το εµπόδιο µε τον διαγωνισµό από τον Υπουργό,
για µία µόνο φορά. 

Με το άρθρο 2Α έρχεται το Σ.τ.Ε. και κρίνει, σύµφωνα µε πλη-
ροφορίες πάντα, ότι το συγκεκριµένο άρθρο 2Α είναι αντισυν-
ταγµατικό. Ερχόµαστε τώρα στην πολιτική υποκρισία από τη Νέα
Δηµοκρατία, γιατί το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι κινούνται έξυπνα. Ζη-
τάνε να ακυρωθεί ο νόµος. Συγγνώµη, αλλά είναι τουλάχιστον
ανόητο. Μας κάνετε πλάκα; Πρώτον, γιατί µε την πρόταση την
οποία παρουσιάσατε αντιγράφετε εννέα διατάξεις του ν.4339.
Ποιες είναι αυτές; Το άρθρο 2, που αφορά τη διάρκεια των
αδειών, το άρθρο 3, νοµική µορφή υποψηφίων, το άρθρο 6, µε
τέσσερις παραγράφους για το «πόθεν έσχες», το άρθρο 10, µε
τρεις παραγράφους για τα απαιτούµενα δικαιολογητικά υποψη-
φίων. Δεύτερον, ο ν.4339 είναι η βελτίωση του δικού σας νόµου,
του ν.4070/2012. Είναι ανόητο να επιµένετε να καταργηθεί.
Πραγµατικά είναι ανόητο, όταν σχεδόν οι µισές διατάξεις του
ν.4339 είναι -το λέει και η επικεφαλίδα του ν.4339- τροποποίηση
του ν.4070/2012 που ψηφίσατε εσείς, το ΠΑΣΟΚ και ο ΛΑΟΣ.
Λέτε να καταργηθεί ο νόµος, που κάποιες διατάξεις του, πρώτον,
τις αντιγράφετε και, δεύτερον, είναι σε προγενέστερο στάδιο και
δικές σας, από τον ν.4070/2012;

Συγγνώµη, πρέπει να συνέλθετε, εκτίθεστε µε το να ζητάτε να
καταργηθεί αυτός ο νόµος. Αυτή τη δυνατότητα η Κυβέρνηση
την είχε τον Φεβρουάριο του 2016, όταν πραγµατικά υπήρχε
αδιέξοδο. Τότε ή έπρεπε να καταργήσουµε τον νόµο ή να ξεπε-
ράσουµε το εµπόδιο από τη µη σύσταση του ΕΣΡ µε το 2Α.

Για σκεφθείτε –και αυτό ο ελληνικός λαός θα το ξέρει-, κινδύ-
νευε ο νόµος να είναι ανενεργός. Ρωτούσαν οι πολίτες: Γιατί,
κύριε Υπουργέ της Επικρατείας, εισηγηθήκατε τον Οκτώβριο
νόµο που πέρασαν τέσσερις µήνες και δεν εφαρµόζετε; Γιατί,
κύριε Βουλευτά των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, ψηφίσατε νόµο, ο
οποίος δεν εφαρµόζεται; Δύο επιλογές είχα: Ή να εισηγηθώ την
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κατάργησή του τότε ή να ξεπεράσω το εµπόδιο, µε την ανάθεση
του διαγωνισµού στον Υπουργό για πρώτη φορά. 

Επειδή ο αντίπαλος ήταν σκληρός, τη διαφήµισε αυτή την αν-
τισυνταγµατικότητα. Ξέρετε ότι και τα ευεργετήµατα των πολυ-
τέκνων κρίθηκαν αντισυνταγµατικά, αλλά δυστυχώς οι
πολύτεκνοι δεν έχουν κανάλι οι δόλιοι, για να το προβάλουν. Δεν
έχουν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  κι
αναφέροµαι στο ΠΑΣΟΚ και στο Ποτάµι -συγχαρητήρια για τη
στάση σας στη Διάσκεψη των Προέδρων-, δεν θα παίζουµε µε
τις λέξεις «αναστολή» ή «κατάργηση». Από τη στιγµή που δεν έχει
καθαρογραφεί η απόφαση και δεν µπορούµε να πούµε στο
Σ.τ.Ε. «κάντε το σε είκοσι ηµέρες, σ’ έναν µήνα», το ορθόν είναι
«αναστολή». Γι’ αυτό θα το κεφαλαιοποιήσετε. Βάλτε πλάτη, να
συναινέσετε για τη συγκρότηση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιο-
τηλεόρασης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Βασίλη Κόκκαλη, Βουλευτή των Ανεξαρτήτων Ελλήνων.

Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχάρης Θεοχάρης, Ανεξάρτητος Βουλευ-
τής.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε εδώ γιατί επί εί-

κοσι επτά χρόνια διαδοχικές κυβερνήσεις άφησαν ένα καθεστώς
ασυδοσίας και διαπλοκής να διαιωνίζεται σε έναν από τους πυ-
λώνες της δηµοκρατίας. Ας το παραδεχθεί η Αντιπολίτευση.
Όµως, βρισκόµαστε εδώ, στα απόνερα µιας στρατηγικής, ηθι-
κής, πολιτικής και συνταγµατικής ήττας της συγκυβέρνησης.
Αποδεχθείτε το, παραδεχθείτε το, πως δεν διορθώσατε τίποτε,
πως δεν θελήσατε να διορθώσετε τίποτε.

Τι µας λέτε; Πως παλιότερα υπήρχε διαφθορά και διαπλοκή.
Αλήθεια, οι ευθύνες όσων κυβέρνησαν είναι µεγάλες. Πως δεν
µπορούσαµε να ορίσουµε Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης
και µεταφέραµε αρµοδιότητες. Ψέµα. Διαλύσατε το ΕΣΡ µε
νόµο, για να φύγει η µητέρα της κ. Κωνσταντοπούλου, αλλά κυ-
ρίως ως άλλοθι, για να δώσετε τις αρµοδιότητες στον κ. Παππά. 

Τι άλλο µάς λέτε; Μας λέτε πως ο νόµος ήταν συνταγµατικός.
Ψέµα. Το Σ.τ.Ε. το ανέτρεψε, παρά τους εκβιασµούς και τα ρου-
σφέτια που υποσχεθήκατε, και τελικά τα πήρατε έτσι πονηρά
πίσω. Είστε επίορκοι παραβίασης του Συντάγµατος, στο οποίο
όλοι εδώ µέσα ορκιστήκαµε. 

Μας λέτε επίσης πως η διαδικασία ήταν άψογη. Ψέµα. Δεχθή-
κατε εκπρόθεσµη εγγυητική, κάµερες που δεν λειτουργούσαν,
κατά το δοκούν, «πόθεν έσχες» που δεν ελέγχθηκαν και τελικά
δεν τηρήθηκαν. 

Μας λέτε πως χτυπήσατε τη διαφθορά. Ψέµα. Με βοσκοτόπια
που ούτε 50 ευρώ ΕΝΦΙΑ δεν πληρώνουν και αποτιµήθηκαν 100
εκατοµµύρια ευρώ! Έτσι γίνοµαι και εγώ επιχειρηµατίας. Με κα-
τασκευαστές ιδιοκτήτες, µε ποδοσφαιροποίηση του τοπίου, µε
τη φαύλη Αττικής και την Πειραιώς έτοιµες να δανείσουν, stand
by. Ντροπή και να το λέτε.

Λέτε πως χρειάζεται συναίνεση. Μα, την µπουρλοτιάζετε τη
συναίνεση µε αυτή την τροπολογία που φέρνει ο Υπουργός. Δεν
τη θέλετε τη συναίνεση. 

Λέτε πως πήρατε χρήµατα από τους πλούσιους και τα δώσατε
στους φτωχούς. Ψέµα. Τα λεφτά των καναλιών θα τα πληρώσουν
οι κακοπληρωµένοι εργαζόµενοι στα κανάλια, οι φτωχοί κατανα-
λωτές, µε τα ακριβά προϊόντα. Τα λεφτά στους φτωχούς να τα
δώσετε από την αύξηση που δίνετε στο µισθολογικό κονδύλι του
δηµοσίου για το 2017. Μην τη δώσετε την αύξηση και στηρίξτε
τους φτωχούς. 

Εσείς κάνετε πολιτική, όχι η δικαιοσύνη. Άλλο ένα ψέµα σας. 
Το ξαναλέω. Ζείτε µια πολιτική, στρατηγική, ηθική και συνταγ-

µατική ήττα. Πάρτε πίσω τον νόµο σας. Είναι άδικος, αναποτε-
λεσµατικός, ανήθικος. Σας το έγραψε ο καθηγητής κ. Σοφούλης.
Ένας νόµος που δεν επιτρέπει σε έναν συνεταιρισµό δηµοσιο-

γράφων να εκπέµψει, αν πληροί τις προϋποθέσεις, είναι ανήθι-
κος. 

«Και τι να φέρετε;», θα µας ρωτήσει ο ελληνικός λαός. Έναν
νόµο που θα υπηρετεί τις αρχές της διαφάνειας, της πολυφω-
νίας, που θα οδηγεί σε βιώσιµα κανάλια, θα προάγει τον πολιτι-
σµό και θα ελαχιστοποιεί τη διαφθορά. 

Διαφάνεια. Κάθε µέτοχος των καναλιών και του Τύπου πρέπει
να είναι ονοµαστικός. Όχι στην offshore της εφηµερίδας «Η
ΑΥΓΗ». Αλήθεια, ποιος είναι πίσω από τον κ. Αρτεµίου; Πείτε µας,
αν έχετε τα κότσια.

Πολυφωνία, όχι αντικειµενική ενηµέρωση. Αυτό δεν υπάρχει,
κύριε Παφίλη. Μας το είπε προηγουµένως. Η γνώµη δεν είναι αν-
τικειµενική. Πολυφωνία θέλουµε, για να ακούγονται όλες οι γνώ-
µες. Το ΕΣΡ να υποχρεωθεί να δίνει όσες περισσότερες άδειες
είναι τεχνικά δυνατόν. 

Βιώσιµα κανάλια. Το ετήσιο κόστος της άδειας να είναι συνάρ-
τηση της διαφηµιστικής αγοράς. 

Προαγωγή του πολιτισµού. Υποχρεώσεις για το περιεχόµενο
µε ελληνικές παραγωγές, ντοκιµαντέρ αλλά και µε θέµατα που
ενδιαφέρουν µειονότητες ή µικρές οµάδες. 

Καταπολέµηση της διαφθοράς. Θέσπιση πλαφόν στον δανει-
σµό των καναλιών, ώστε οι επιχειρηµατίες να βάζουν δικά τους
κεφάλαια. Δηµοσιοποίηση όλης της κρατικής διαφηµιστικής δα-
πάνης και πού πηγαίνει. Αλήθεια, πού είναι ο κ. Δραγασάκης στη
συζήτηση σήµερα, που µας το είχε υποσχεθεί εδώ, από αυτό το
Βήµα, ότι θα το έφερνε, έναν χρόνο σχεδόν πίσω; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο εµείς ασχολούµαστε –και
τελειώνω µε αυτό- µε τα παιχνίδια του κ. Παππά, στον πραγµα-
τικό κόσµο τι συµβαίνει; Γιατί είναι πολύ βολική όλη αυτή η συ-
ζήτηση για τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Οι συνταξιούχοι βλέπουν επικουρικές των 16 ευρώ τον µήνα. 
Το Νοσοκοµείο Λαµίας δεν χειρουργεί από την περασµένη

εβδοµάδα ελλείψει αναισθησιολόγου. 
Στο προσφυγικό καταρρέουν τα πάντα και οι παραιτήσεις µε

καταγγελίες για διαφθορά έγιναν επιδηµία. Σήµερα παραιτήθηκε
ο πολύ άξιος κ. Βασίλης Παπαδόπουλος. 

Η ΔΕΗ δανείζεται εκατοντάδες εκατοµµύρια από τους πελάτες
της και πουλάει σκανδαλωδώς φθηνά το ρεύµα και είναι έτοιµη
να καταρρεύσει. 

Ο ΟΑΕΔ δεν θα βγάλει το 2017. Ήδη σπάει τον «κουµπαρά»
του ΑΚΑΓΕ για να βγάλει το 2016.

Θα κόψετε ξανά τις συντάξεις, όπως σας είχα πει από αυτό
εδώ το Βήµα όταν συζητούσαµε τον αναποτελεσµατικό νόµο Κα-
τρούγκαλου. 

Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες από την 1η Ιανουαρίου θα πεθά-
νουν από τις εισφορές και οι αλυσίδες παίρνουν ήδη όλη τη λια-
νική. 

Το τέταρτο µνηµόνιο είναι ante portas και η συζήτηση για το
χρέος πηγαίνει για µετά το 2018.

Αυτός είναι ο λόγος που ασχολείστε µε τη χειραγώγηση της
δικαστικής και της τέταρτης εξουσίας, του Τύπου. Γιατί βέβαια
τη νοµοθετική ο Πρωθυπουργός την έχει στο τσεπάκι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, έχετε µετα-
τραπεί σε απλούς χειροκροτητές του κ. Τσίπρα. Όλα αυτά δεν
κρύβουν την καταστροφή που φέρατε. Σας το λένε ήδη όλες οι
δηµοσκοπήσεις. Θα σας το πει σύντοµα και ο ελληνικός λαός
στην κάλπη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Θεοχάρη Θεοχάρη, Ανεξάρτητο Βουλευτή. 

Τελευταίος οµιλητής είναι ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Νικό-
λαος Νικολόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μόλις κατέβηκε από το Βήµα ένας Ανεξάρτητος που τον είχαν

επιλέξει ως ανεξάρτητο, αλλά έγινε Βουλευτής. Έχουµε πήξει σε
αυτούς τους ανεξάρτητους: Ανεξάρτητοι συνταγµατολόγοι που
προτείνονται για Πρόεδροι Δηµοκρατίας. Ανεξάρτητοι δικαστές
που γίνονται Υπουργοί. Ανεξάρτητοι που γίνονται κοµµατάρχες.
Διαβάζω σήµερα στην κεντροδεξιά εφηµερίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ»,
την πρώτη σελίδα: ««Σκιές» γι’ αυτόν που πρότεινε ο Μητσοτάκης
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για το ΕΣΡ». Είναι ανεξάρτητος και αυτός. Ποιος είναι αυτός ο ανε-
ξάρτητος; Αυτό το λέει η κεντροδεξιά εφηµερίδα: Βρέθηκε στο τι-
µόνι του Αρείου Πάγου το 2015 σε µία ιστορική αλλά σκοτεινή
στιγµή για το Ανώτατο Δικαστήριο, καθώς κατά τη διάρκεια της
θητείας του πραγµατοποιήθηκε η δίκη του πρώην Υπουργού Οι-
κονοµικών Γιώργου Παπακωνσταντίνου για τη λίστα Λαγκάρντ. Η
ετυµηγορία ωστόσο ακόµα και σήµερα σχολιάζεται αρνητικά από
πολλούς δικαστές, καθώς ο πρώην Υπουργός καταδικάστηκε για
το πληµµέληµα της νόθευσης εγγράφου, παρ’ ότι η Εισαγγελέας
του Αρείου Πάγου κ. Ξένη Δηµητρίου ζητούσε την καταδίκη του
για κακουργήµατα.

Βέβαια, κανένας δεν πάει χαµένος σε αυτόν τον τόπο. Μάλι-
στα, λέει, ο κύριος αυτός, που τον πρότεινε ο κ. Μητσοτάκης, να
γίνει πρόεδρος στο ΕΣΡ. Γιατί, κύριε Παππά, χάσατε τέτοια ευ-
καιρία, µεγάλη ευκαιρία; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Στον κ. Βού-
τση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κ. Βούτσης φταίει. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ακούω µε

προσοχή. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Α, τον περιµένετε ακόµη; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ακούω µε

προσοχή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Α, ωραία. 
Αυτός ο ανεξάρτητος, λοιπόν, πώς είχε γίνει πρόεδρος; Λέει

η κεντροδεξιά εφηµερίδα: Μα, τον πρότεινε ο Βαγγέλης Βενιζέ-
λος. Το λέει εδώ. Να πάει χαµένος κι αυτός; Όχι, βέβαια. Αυτές
είναι οι ανεξάρτητες αρχές, που καθόµαστε και τρελαινόµαστε!
Αυτές είναι οι ανεξάρτητες αρχές, που µετά αυτές στρατεύουν
και κοµµατάρχες και Βουλευτές. Εάν δηλαδή σήµερα γινόταν
αυτό και λέγαµε «τι θέλει ο Μητσοτάκης; Θέλει αυτόν; Αυτόν»,
θα λύνονταν τα προβλήµατα; Πάει, θα τελείωνε; Αυτό είναι το
θέµα µας; Όποτε το θυµάται λέει: «Δεν είναι ακριβώς αυτό. Είναι
και λίγο θεσµικό». 

Επιτέλους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κόσµος το έχει
πάρει χαµπάρι. Ας σταµατήσουν κάποιες και κάποιοι να κάνουν
τις παρθένες στον οίκο ανοχής. Ξέρετε, πώς µπορεί να είναι ανε-
ξάρτητη µια αρχή που τα µέλη της επιλέγονται από ποιους; Από
το Άγιο Πνεύµα; Όχι. Προτείνει, λέει, ο τάδε Αρχηγός τον τάδε
και αµέσως αυτός είναι ανεξάρτητος και όλοι εµείς πρέπει να το
δεχτούµε!

Άκουσα, όµως, κι έναν συνάδελφο εκεί από τους όψιµους προ-
οδευτικούς που λέει: «Κάποιοι δικαστές τόλµησαν» και είπε τον
αριθµό δεκατέσσερα. Οι άλλοι έντεκα, δηλαδή, τι είναι; Είναι οι
άτολµοι; Είναι οι προσκυνηµένοι οι άλλοι έντεκα; Οι άλλοι έντεκα
δικαστές, που δεν δέχτηκαν αυτή την επιχειρηµατολογία, τι είναι;
Πουληµένοι; Εκείνοι δεν ξέρουν, κύριε Λοβέρδο, το Σύνταγµα;
Δεν το έχουν διαβάσει; Είναι αδιάβαστοι εκείνοι; 

Ωραία, τώρα συνεννοηθήκαµε. Γι’ αυτό για να πάµε λίγο πιο
απλά να δούµε τα πράγµατα. Ακούστηκαν εδώ πολλά, όντως
εξαιρετικά ενδιαφέροντα. Ποιοι βάλανε τα κλάµατα εκείνο το
βράδυ που περιµέναν είτε την κ. Μάνδρου, πώς τη λένε, είτε κά-
ποιους άλλους; Βλέπουµε έναν γνωστό εκεί, που είναι σε έναν
που του επεβλήθησαν 74 εκατοµµύρια. 

Θυµάστε, κύριε Λοβέρδο, που είχε έρθει στην εξεταστική επι-
τροπή ένας κροίσος καναλάρχης κι έλεγε: «Εγώ είµαι πατριώτης,
εγώ δεν χρωστάω τίποτα, δεν έχω πάρει δάνεια ούτε χρωστάω
φόρους»; Στο κανάλι αυτουνού, λοιπόν, βλέπω έναν και βάζει τα
κλάµατα εκείνη την ώρα που έβγαινε η απόφαση. Από συγκίνηση,
γιατί το αφεντικό θα τη γλίτωνε! Το ίδιο, έκαναν πάρτι στο Φά-
ληρο. Χαρά µεγάλη!

Αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ πέρα, λοιπόν, αν
νοµίζουν κάποιοι ότι κοροϊδεύουν τους πολίτες κάνουν λάθος.
Κοροϊδεύουν τα µούτρα τους!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και σε µένα λίγη ανοχή, κύριε Πρόεδρε, όπως δείξατε σε
όλους.

Σήµερα ήµουν στο Εργατικό Κέντρο και εκεί σε µια συγκέν-
τρωση µού ζήτησαν να πάρω κάποιον συνάδελφο τηλέφωνο γιατί
βλέπουν εξεταστική επιτροπή. Ήταν ο Κώστας ο Τζαβάρας. Λέω

το όνοµά του, γιατί τον πήρα τηλέφωνο. Και ρωτήστε τον, αν δεν
πιστεύετε εµένα, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, οµοϊδεάτες µου
της Νέας Δηµοκρατίας, τι είπαν εκεί στο Εργατικό Κέντρο της
Αθήνας στον Κώστα τον Τζαβάρα για όλους εσάς που σας βλέ-
πουν να γίνεστε υπηρέτες αυτών των ολιγαρχών και τι είπαν και
για τον περαστικό Αρχηγό σας που, βλέποντας να είναι τόσο
µπροστά όπως αυτοί του δείχνουν στις δηµοσκοπήσεις, νοµίζει
ότι δεν θα πάθει ό,τι συµβαίνει σήµερα στην Αµερική. Την προ-
ηγούµενη βδοµάδα έλεγαν δεκατέσσερις µονάδες µπροστά ότι
ήταν η κ. Κλίντον και σήµερα βρίσκεται µια µονάδα πίσω. 

Κλείνοντας λέω το εξής. Πραγµατικά κριτήριο ας γίνει για
όλους ένα: Με ποιους θα πάµε. Ο καθένας µε την ψήφο του θα
διαλέξει. Ποιοι θα χαρούν µε την ψήφο; Θα το δούµε, θα µου
πείτε, αύριο το πρωί, ποιοι θα έχουν πρωί-πρωί στασίδι, ποιους
θα δείξει το δελτίο των 20.00’. Μα, τους ξέρουµε από την καλή
όψη και από την ανάποδη. Τους ξέρουµε πολύ καλά. 

Σας άκουσα, λοιπόν, κύριε Παππά, το πρωί να λέτε κάτι πολύ
ενδιαφέρον: «Δεν είναι προς θάνατον το να µετακινηθούµε όλοι
από τις θέσεις µας». Θα είναι προς θάνατον να ρίξετε κι εσείς
την ασπίδα, όπως έκαναν κάποιοι που προσπάθησαν τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Γιατί, εάν αυτοί οι ίδιοι δεν είχαν «πουλήσει»
τον Κώστα Καραµανλή σε εκείνη τη µάχη κατά της νταβατζηδο-
κρατίας, δεν θα ζούσαµε όλα αυτά που ζήσαµε σήµερα. 

Μπορείτε, λοιπόν, να κάνετε όσες υποχωρήσεις θέλετε. Μπο-
ρείτε να βάλετε ανεξάρτητους, αυτούς που πάνε στο πάρτι του
κ. Μητσοτάκη, τους πρώην Προέδρους του ΣτΕ. Προχθές τους
είδατε; Όλοι ήσαν εκεί, στο πάρτι. Βάλτε τους αυτούς. Κάντε αυ-
τούς ανεξάρτητη αρχή.

Όµως, αυτή η ανεξάρτητη αρχή θα τηρήσει τον νόµο, που θα
ψηφίσει εδώ η Βουλή των Ελλήνων, αυτοί που εκλέγονται από
τους πολίτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Νικολόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ σας ευ-
χαριστώ. Ήθελα να πω ότι όντως γύρισε η σελίδα. Ό,τι και να κά-
νουν δεν νοµίζω ότι υπάρχει καµµία ελπίδα. 

Όµως, από το Βήµα αυτό να πω ότι όσον αφορά τη χτεσινή
µου ασυλία, παρασύρθηκαν κάποιοι πιστεύοντας ότι εξεταζόταν
η περίπτωση µιας παλιάς ανάρτησης στο twitter. Δεν είχε καµµιά
σχέση αυτό και το λέω για όσους πιάστηκαν αδιάβαστοι. Τη µη-
νυτήρια αναφορά να διαβάσουν και όχι το δικό µου το υπόµνηµα
προς την επιτροπή και εκεί θα διαπιστώσουν ότι δεν υπήρχε ούτε
ύβρις ούτε συκοφαντία ούτε κανένα οµοφοβικό σχόλιο, όπως
λένε κάποιοι. Όµως, υπήρχε η µαρτυρία ενός Έλληνα πολίτη,
ενός οικογενειάρχη, πατέρα τεσσάρων παιδιών, που λέει ότι έχει
δικαίωµα κι αυτός να λέει ποιο θεωρεί ότι είναι το σωστό µον-
τέλο, ποιο θεωρεί ότι είναι το δικό του το πιστεύω, που θα πρέπει
να το διακηρύττει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Κεγκέρογλου για ένα λεπτό,

καθώς έχει καταθέσει µια βουλευτική τροπολογία και µετά για
ένα λεπτό, επίσης, στον κ. Λοβέρδο, που θέλει να κάνει µια πα-
ρατήρηση και έχουµε τελειώσει.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντοµα

θέλω να πω ότι ως παράταξη είµαστε ικανοποιηµένοι από τις τε-
λευταίες εξελίξεις µετά την απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, που πραγµατικά δροµολόγησε εξελίξεις για την
αποκατάσταση της συνταγµατικής τάξης στον τόπο µας.

Μιλήσαµε για νίκη της δηµοκρατίας, της πολυφωνίας, του κρά-
τους δικαίου και πιστεύω ότι αυτό γίνεται πλέον κατανοητό απ’
όλους.

Βέβαια, κατανοούµε και τη δυσκολία που έχει και ο κ. Παππάς
και η πλειοψηφία να «χωνέψει» αυτή την απόφαση και αυτή την
αντιστροφή των πραγµάτων και είναι δύσκολο, βέβαια, µέσα σε
λίγες µέρες να «χωνέψει» και την απόφαση του ΣτΕ, αλλά και την
εξευτελιστική, όπως είπε ο κ. Καραγιαννίδης, επιλογή του κ. Πο-
λύδωρα. Χρειάζεται περισσότερο χρόνο και θάρρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μην πάτε, όµως, σε
άλλα θέµατα. Σας παρακαλώ. Μην κάνετε δευτερολογία. Μπείτε
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στο θέµα κατευθείαν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι, δεν πάω σε άλλα θέµατα. 
Σας είπα το πρωί, κύριε Υπουργέ, ότι ήταν µια ευπρεπής κυβί-

στηση αυτό που κάνατε εδώ. Πράγµατι, το πιστεύω αυτό, σε αν-
τίθεση µε αυτά που λέτε δηµοσίως για να ακούνε οι πολίτες.

Το 1986, θέλω να σας θυµίσω, για να δείτε ποιοι είναι οι θαρ-
ραλέοι πολιτικά άντρες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κεγκέρο-
γλου, δεν είναι σωστό αυτό που κάνετε. Δηλαδή, κάνετε µια γε-
νική τοποθέτηση και, µάλιστα, αναδροµή στο παρελθόν, τη
στιγµή που έχετε µια βουλευτική τροπολογία και σας έδωσα τον
λόγο µόνο γι’ αυτή κατ’ απόλυτη παρέκκλιση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όχι, γι’ αυτή θα µιλήσω.
Το 1986, λοιπόν, στις εκλογές για τον Δήµο Αθήνας το ΠΑΣΟΚ

έχασε παταγωδώς. Κέρδισε τότε ο µακαρίτης Μιλτιάδης Έβερτ.
Ο Ανδρέας Παπανδρέου βγήκε και είπε: «Νίκησε η αυτοδιοί-
κηση». Πείτε, τουλάχιστον, ότι νίκησε η δηµοκρατία, νίκησε το
κράτος δικαίου. Πάρτε µια τέτοια πρωτοβουλία. Θα είναι νοµίζω
σωστό.

Όσο για τον κ. Νικολόπουλο, δεν ξέρω εάν γνωρίζει ότι ο Διο-
νύσης Τεµπονέρας έβγαλε δήλωση για τον κ. Κουτροµάνο, αλλά
δεν έχει τόση σηµασία. 

Δηλαδή, ποιον θέλατε να προτείνουµε στην ανεξάρτητη αρχή,
κύριε Νικολόπουλε, τον Καλαµπόκα, και κάνετε τέτοιες κρίσεις;
Σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κεγκέρο-
γλου, µε ποια ιδιότητα κάνετε τοποθέτηση; Ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος, ως εισηγητής; Τι ακριβώς είστε; Σας παρακαλώ.
Σε δεκαπέντε δευτερόλεπτα πρέπει να κλείσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κλείνω την το-
ποθέτησή µου κι έχω την ευθύνη των λόγων µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν είναι έτσι. Σας
έδωσα τον λόγο για τη βουλευτική τροπολογία µόνο. Σας παρα-
καλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Βεβαίως. Κλείνω, λοιπόν, καλών-
τας αφ’ ενός τον Υπουργό Επικρατείας να µη δίνει άλλοθι για µια
φράση στη Νέα Δηµοκρατία για τη µη συγκρότηση του ΕΣΡ, είτε
πραγµατικό είτε εικονικό –ναι, δίδετε εσείς άλλοθι και φαίνεται
σαν να µη θέλετε να συγκροτηθεί- και τον Υπουργό, τον κ. Δρί-
τσα, να κάνει αποδεκτή την τροπολογία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με απογοητεύετε

φρικτά. Καταλαβαίνετε, δηλαδή, τι θέλω να πω. Για να πείτε τη
λέξη «παρακαλώ τον Υπουργό», κάνατε τοποθέτηση ολόκληρη,
ως µη οφείλατε.

Κύριε Νικολόπουλε, έχετε τον λόγο επί προσωπικού για ένα
λεπτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ασφαλώς αντιλαµβάνεται ο συ-
νάδελφος ότι ποτέ δεν θα ήθελα να προτείνω, ή να προβάλω, ή
να επικροτήσω µια οποιαδήποτε προσωπικότητα µπορεί να είχε
αρνητικό πρωταγωνιστικό ρόλο σε µια τέτοια υπόθεση. 

Έτσι, καταλαβαίνω ότι είναι από εκείνα τα γνωστά του κ. Κεγ-
κέρογλου. Ο κ. Κεγκέρογλου, άλλωστε, το είπε. Εγώ αναφέρ-
θηκα, διαβάζοντάς το ακριβώς, στο σηµερινό δηµοσίευµα της
εφηµερίδας. Για εκείνα τα γεγονότα θα πρέπει µάλλον ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης να ρωτήσει τον πατέρα του και να έρθει µια
άλλη φορά να κουβεντιάσουµε εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε
πολύ. 

Ο κ. Λοβέρδος θέλει να διευκρινίσει κάτι, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Απευθύνοµαι στον Υπουργό Επικρα-

τείας. Έγινε µια συζήτηση σήµερα και είχε αποτελέσµατα. Κατ’
αρχάς, πρέπει όλοι οι πολίτες που µας παρακολουθούν και θα
κρίνουν την ψήφο µας να ξέρουν ότι την ώρα της σηµερινής ψη-
φοφορίας, σε λίγο, ψηφίζουµε για το ότι η Βουλή παίρνει πίσω
τις διατάξεις που ψήφισε η Πλειοψηφία για τα τέσσερα κανάλια,

που συµβούλευσαν τα ινστιτούτα του Καράκας, της Βενεζουέ-
λας, της Φλωρεντίας και δεν ξέρω και εγώ ποια άλλα. 

Είναι, επίσης, θετικό ότι δεχθήκατε δική µας τροπολογία, παρ’
ότι δεν είχατε το θάρρος να το πείτε. Βάλατε τον κ. Λάππα να το
πει, αλλά είναι το ίδιο. Δέχεστε και την τροπολογία που επεκτεί-
νεται η σύµφωνη γνώµη και σε άλλες ρυθµίσεις του άρθρου 2
παράγραφος 4. 

Συνάδελφοι στην Αίθουσα και όσοι φίλοι µας ακούν εκτός Αι-
θούσης, η διάταξη αυτή του άρθρου 2 παράγραφος 4 ήταν αυτή
που προκάλεσε την ένσταση συνταγµατικότητας που κάναµε
στην Ολοµέλεια πέρυσι και ήταν η αιτία να µην επιτρέπουµε τη
συγκρότηση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. 

Είναι µεγάλη νίκη αυτή! Δείτε στα Πρακτικά, που τα έχω εδώ,
τι είχαµε πει στην πρώτη Διάσκεψη Προέδρων. Και το ότι αυτό
το παίρνετε πίσω σήµερα µε ρητή τροπολογία, που επεκτείνεται
µάλιστα µε τη δική µας συµβολή, είναι πάρα πολύ θετικό. Εµείς
αυτό θα το στηρίξουµε, κύριε Πρόεδρε. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, για να τελειώνω. Από την πολιτική χω-
µατερή στην οποία βρεθήκατε µε όλη αυτή την ιστορία, σας πα-
ρακαλώ για το εξής: Το θέµα µιας διατύπωσης της τροπολογίας
σας, που καταθέσατε τη Δευτέρα, που δεν έχει νοµική αξία, αλλά
έχει πολιτική και συµβολική, κυρίως γι’ αυτούς που µας ακούν
εκτός Αιθούσης, προτιµήστε το ρήµα «καταργείται» αντί του ρή-
µατος «αναστέλλεται» η εφαρµογή της τροπολογίας, που απο-
τέλεσε το άρθρο 2Α, µε το οποίο πήρατε εσείς αυτή την
αρµοδιότητα να τα κάνετε όλα µόνος σας. 

Κλείνοντας, θέλω να απευθυνθώ, κύριε Πρόεδρε, στη Νέα Δη-
µοκρατία που λέει να µην ψηφιστεί αυτό και να µείνουµε στο
ρήµα «καταργείται» και να είναι αυτό µια προϋπόθεση. Εάν αυτό
που λέει η Νέα Δηµοκρατία το ακούγαµε εµείς και όλη η Αντιπο-
λίτευση, αλλά και δέκα Βουλευτές της Συµπολίτευσης, τι θα γι-
νόταν, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας; Θα παρέµενε ο
νόµος Παππά, όπως ισχύει σήµερα, που κρίθηκε όπως κρίθηκε
από το Συµβούλιο της Επικρατείας; Υπάρχει µια αντίφαση εδώ. 

Γι’ αυτό, παρ’ ότι προτιµούσαµε το ρήµα «καταργείται», καλώ
την Κυβέρνηση –έχει ο Υπουργός τον λόγο σε λίγο- να κάνει αυτή
την αλλαγή. Ό,τι µας εξήγησε ο Πρόεδρος της Βουλής δεν
ισχύει, κύριε Υπουργέ της Επικρατείας. Νοµικά είναι ακριβώς το
ίδιο, είτε λέτε «καταργείται» είτε «αναστέλλεται». Αλλά, συµβο-
λικά αυτός που ακούει χωρίς να ξέρει καλά τα νοµικά, θεωρεί ότι
εσείς δολιχοδροµείτε και εκ του πονηρού περιπαίζετε την Αί-
θουσα και τον ελληνικό λαό. 

Θέλω να πω ότι και το «καταργείται» και το «αναστέλλεται»
ένας πονηρός µετά από λίγες µέρες µπορούσε να το αλλάξει,
είτε λέει «καταργείται» είτε λέει «αναστέλλεται». Το θέµα, όµως,
είναι να µην παίξουµε την κολοκυθιά. Είναι καλύτερη η διατύ-
πωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε µε
αυτό, κύριε Λοβέρδο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι
της Κυβέρνησης, κύριε Πρόεδρε, µε βάση όλα αυτά θα πρέπει
να γίνει αξιοποίηση κυρίως από τον Πρόεδρο της Βουλής αυτών
των ηµερών που έχουµε µπροστά µας. Να µην πάµε στη Διά-
σκεψη τη Δευτέρα, όπου θα παρελαύνουν πρόσωπα, και να µι-
λάµε υπέρ ή κατά δηµοσίως. 

Θα πρέπει να γίνουν οι διαβουλεύσεις των κοµµάτων διαφα-
νέστατα και να καταλήξουν στη σύνθεση του οργάνου, γιατί αυτό
το οποίο ήρθε για ψηφοφορία την περασµένη Δευτέρα, υπό το
φως των αλλαγών που γίνονται σήµερα, υπό το φως µιας νέας
πραγµατικότητας, δεν αντέχει. 

Θα πρέπει η νέα πρόταση για να επιδοκιµαστεί και να γίνει
πρόταση της Διάσκεψης των Προέδρων να είναι αντικείµενο δια-
βουλεύσεων τις επόµενες ηµέρες. 

Θέλω να πω µε αυτό ότι η κατάληξη της Δευτέρας το βράδυ
δεν ισχύει πια. Αρχίζει µια νέα συζήτηση, η οποία θα είναι γόνιµη.
Πρέπει ο Πρόεδρος της Βουλής να την κρατήσει εκτός δηµοσιό-
τητας µέχρι τη Δευτέρα και τη Δευτέρα να υπάρχει µια οµόφωνη
στάση. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ και του Ποταµιού)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Λοβέρδο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Δένδιας για ένα λεπτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εάν έχω καλά αντιλη-

φθεί τα πράγµατα, ο Υπουργός προσεχώρησε στη λογική της
επέκτασης όλων των συναρµοδιοτήτων του Εθνικού Συµβουλίου
Ραδιοτηλεόρασης σε όλα τα αναφερόµενα. 

Κατάλαβα καλά, κύριε Υπουργέ; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αυτό υπήρχε ήδη. Το είπα και εγώ

στην οµιλία µου. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όχι, δεν υπήρχε. Υπήρχε ως γνώµη,

έχει µετατραπεί σε σύµφωνη γνώµη και αφορά όλες τις περιπτώ-
σεις. Αυτό κατάλαβα εγώ. Αν κατάλαβα λάθος, θα µε διορθώσει. 

Εδώ το θέµα έχει ως εξής, κύριε Πρόεδρε, και εγώ τοποθετού-
µαι ως Νέα Δηµοκρατία ξανά, για να γίνει σαφές ποιο θεωρούµε
θεµέλιο και βάση της συµφωνίας. 

Κατ’ αρχάς, εµείς ζητάµε ξεκάθαρα την αναγνώριση της δηµι-
ουργηθείσας νοµικής κατάστασης διά της λέξεως «κατάργηση».
Το 2Α δεν υπάρχει πλέον. Οφείλει αυτό να αναγνωριστεί, ή αλ-
λιώς να περιµένουµε την καθαρογραφή και τη δηµοσίευση της
απόφασης. Και τα δύο για εµάς είναι αποδεκτά. Όµως, η πα-
ρούσα λέξη «αναστέλλει» δεν είναι αποδεκτή. 

Δεύτερον, θεωρούµε ότι επί τη βάσει του άρθρου 15 του Συν-
τάγµατος ο Υπουργός δεν έχει κανέναν ρόλο, δεν έχει θεσµικό
διάλογο µε την ανεξάρτητη αρχή, µε το Εθνικό Συµβούλιο Ρα-
διοτηλεόρασης. Το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης µέσα
στο νοµικό πλαίσιο που θέτει η πολιτεία οφείλει να αυτενεργήσει
ως ανεξάρτητη αρχή. 

Θέλω δε να πω και το εξής για το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτη-
λεόρασης, για να µη µένουν παρανοήσεις και µάλιστα σκόπιµες
παρανοήσεις: Έχω µπροστά µου τη 234/2015 γνωµοδότηση του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Πάρα πολλοί συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας αναφέρθηκαν δήθεν σε αυτή τη γνωµοδότηση,
χωρίς να λένε τον αριθµό, η οποία αναγνώριζε παρανοµία σύ-
στασης του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. Υπήρξε και
σχετικό non paper της Κυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η άποψη που µε τόση ζέση υπο-
στηρίξατε είναι η άποψη της µειοψηφίας. Σας παρακαλώ, διαβά-
στε την απόφαση. Η άποψη της Πλειοψηφίας είναι διαφορετική.
Το συµβούλιο υπήρχε, ήταν νόµιµο και εσείς το καταργήσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν προχωρήσουµε, έχω την

τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακο-
λουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι πέντε µαθήτριες
και µαθητές, καθώς και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο

Δηµοτικό Σχολείο Ιωαννίνων. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Παππά για µια σύντοµη απάν-

τηση και δευτερολογία σε ό,τι ακούστηκε. Δεν υπάρχουν άλλοι
συνάδελφοι να µιλήσουν. Μετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Κοντονής
για πολύ λίγο –ένα ή δύο λεπτά- και ο κ. Δρίτσας, ως ο Υπουργός
που έχει φέρει την κύρωση της συµφωνίας στο τέλος. 

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αν µου επι-

τρέπει το Σώµα, θέλω να ξεκινήσω µε µια εξοµολόγηση. Αισθά-
νοµαι στην πορεία όλης αυτής της υπόθεσης σαν να βρήκαµε
έναν πολυτραυµατία στον δρόµο, ένα ασθενοφόρο παρκαρι-
σµένο δίπλα, να τον φορτώσαµε, να τον πήγαµε στο νοσοκοµείο
και να µας σταµατήσαν στον δρόµο και να µας είπαν «δεν δι-
καιούστε εσείς να οδηγείτε το ασθενοφόρο, πρέπει να γυρίσετε
τον πολυτραυµατία πίσω στο σηµείο που τον βρήκατε και να τον
πάει ο µοναδικός αρµόδιος για την οδήγηση του ασθενοφόρου».
Και όλα αυτά λίγο πριν µπούµε στο θεραπευτήριο. 

Ο πολυτραυµατίας ήταν το τηλεοπτικό τοπίο και εµείς που εξα-
ναγκαστήκαµε εκ των πραγµάτων να πάρουµε την αρµοδιότητα
για µία και µόνη φορά για να το ρυθµίσουµε. Αυτή νοµίζω ότι
είναι η πραγµατικότητα. 

Εν πάση περιπτώσει, αναγκάζοµαι να αναφερθώ για άλλη µια

φορά στο ζήτηµα του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. Το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης δεν είχε νόµιµη σύνθεση.
Και επειδή δεν είχε νόµιµη σύνθεση, το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας απέρριπτε πολλές φορές –δέκα αποφάσεις έχω πρόχειρες
εδώ- τα πρόστιµα τα οποία επέβαλλε στα κανάλια. Τα ίδια τα κα-
νάλια, λοιπόν, τα οποία βγήκαν ως υπερασπιστές του θεσµικού
ρόλου του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, προσέφευγαν
στο ΣτΕ, για να πουν και να υποστηρίξουν και να δικαιωθούν ότι
δεν έχει καµµία αρµοδιότητα, δεν έχει νόµιµη σύνθεση το Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης και άρα, δεν µπορεί να βάζει τα
πρόστιµα. Αυτή ήταν η πραγµατικότητα. 

Και µας λέτε τώρα ότι µπροστά σε αυτή την πραγµατικότητα
εµείς έπρεπε να κάνουµε διαγωνισµό µε εκείνο το Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης. 

Πραγµατικά πιστεύετε ότι θα άντεχε έστω και ένα δευτερόλε-
πτο αυτός ο διαγωνισµός στην πρώτη δικαστική διαδικασία από
τις πολλαπλές στις οποίες θα είχε υποβληθεί; 

Και βεβαίως, θα υπενθυµίσω στο Σώµα ότι στη συζήτηση στις
επιτροπές για τον ν.4339 -αναρωτιέµαι αν άλλος νόµος έχει συ-
ζητηθεί τόσο εκτενώς και στην Εθνική Αντιπροσωπεία και δηµο-
σίως- το εναποµείναν Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης
δήλωσε πλήρη αδυναµία να αποφανθεί για µία σειρά από ζητή-
µατα, τα οποία ήταν προαπαιτούµενα για τη διοργάνωση του δια-
γωνισµού. Αυτή την κατάσταση παραλάβαµε και νοµικά και επί
της ουσίας και έπρεπε µε κάποιο τρόπο να κινηθούµε. 

Γιατί να κινηθούµε, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Ακρι-
βώς για να εφαρµόσουµε το Σύνταγµα και να τηρήσουµε τις απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας που έλεγαν ότι η
παράταση της «νόµιµης» λειτουργίας των καναλιών άνευ αδείας
δεν συνάδει µε το Σύνταγµα. 

Ρωτάω για πολλοστή φορά: Όλοι όσοι άσκησαν σφοδρή κρι-
τική στην Κυβέρνηση για την πορεία των εξελίξεων και τις επιλο-
γές µας να διοργανώσουµε τον διαγωνισµό, εάν εγώ ο ίδιος στην
αρχή του τρέχοντος έτους είχα υπογράψει την αντισυνταγµατική
παράταση της λειτουργίας των τηλεοπτικών σταθµών, θα δια-
µαρτύρονταν; Λυπάµαι που το λέω και πολύ φοβάµαι πως όχι.
Λυπάµαι ειλικρινώς που το λέω, ότι εάν εγώ στις 31 Δεκεµβρίου
είχα υπογράψει αυτές τις τροπολογίες που παρέτειναν το τηλε-
οπτικό status quo, δεν θα είχαµε καθόλου διαµαρτυρίες. Δεν συ-
ζητάµε για τέτοιας κλίµακας διαµαρτυρίες ούτε κατά φαντασίαν!
Θα ήταν ένα απλό χαρτί, µια απλή τροπολογία. 

Έχει κυλήσει, όµως, νοµίζω, πάρα πολύ νερό στο αυλάκι και
τώρα έχουν συνειδητοποιήσει άπαντες ότι και Ραδιοτηλεοπτικό
Συµβούλιο πρέπει να συγκροτηθεί µε νόµιµη σύνθεση και διαγω-
νισµός να γίνει και τίµηµα να καταβληθεί. 

Πραγµατικά, εκτός από την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας,
στην οποία δεν είναι πολύ καθαρό το πώς θα εξασφαλιστεί το τί-
µηµα, δεν άκουσα κάποια πρόταση που να λέει ότι δεν πρέπει να
καταβληθεί το τίµηµα. Αυτό είναι ένα κεκτηµένο.

Και είναι κεκτηµένο γιατί; Γιατί διεξήχθη διαγωνισµός και απε-
δείχθη ότι υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι διατίθενται να πληρώ-
σουν. Απεδείχθη ότι υπάρχει αξία επάνω στον σπάνιο πόρο που
λέγεται «τηλεοπτικές συχνότητες», επάνω στην υπηρεσία που λέ-
γεται «πανελλαδική εκποµπή», µια αξία την οποία συστηµατικά η
πολιτική εξουσία χάριζε ως µη όφειλε.

Θα το πω µε λύπη. Άκουσα εδώ οµιλίες και απέκτησα την αί-
σθηση ότι ορισµένοι αισθάνονται ότι δικαιώθηκαν για τα είκοσι
επτά χρόνια ανοµίας! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Να έχουµε κάποιο µέτρο. Δεν έχει δικαιωθεί. Κάθε άλλο. Τα εί-
κοσι επτά χρόνια ανοµίας είναι αυτά που κανείς πλέον εδώ δεν
δύναται να ανέβει στο Βήµα αυτό και να πει ότι ήταν καλώς κα-
µωµένα τα πράγµατα. Ούτε ένας! Και αυτό µας χαροποιεί εµάς
και είναι µια δικαίωση.

Περνάµε, λοιπόν, τώρα στις τροπολογίες. 
Στις τροπολογίες έχουµε τη σύµφωνη γνώµη και για την τιµή

εκκίνησης, κύριε Δένδια. Νοµίζω ότι είναι δευτερεύον σε σχέση
µε το προηγούµενο, διότι όσον αφορά την τιµή εκκίνησης απο-
δείχθηκε ότι, αν µε άρτιο τρόπο και σωστό σχεδιασµό οργανωθεί
ένας διαγωνισµός, το τίµηµα θα είναι πολύ µεγαλύτερο από οποι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 1519



αδήποτε τιµή εκκίνησης. Υπάρχουν, νοµίζω, όλες οι προϋποθέ-
σεις και η συσσωρευµένη πείρα, για να γίνει αυτό.

Έχει συζητηθεί πάρα πολύ –και θα ολοκληρώσω µε αυτό και
ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε- αν βγήκε αντισυνταγ-
µατικός ο ν.4339 και αν πρέπει να αποσυρθεί. 

Δράττοµαι της ευκαιρίας να επαναλάβω ότι όταν ψηφίζαµε τον
ν.4339, ξοδέψαµε πάρα πολλή ώρα για να οικοδοµήσουµε συ-
ναινέσεις, τις ευρύτερες δυνατές. 

Από τα δεκαπέντε άρθρα που αφορούν τον διαγωνισµό και ένα
άρθρο που αφορά τη σύσταση της ΕΡΤ-ΝΕΤ, της εταιρείας που
είναι συνδεδεµένη µε την ΕΡΤ για να γίνει ψηφιακός πάροχος, η
Δηµοκρατική Συµπαράταξη ψήφισε τα εννιά, η Ένωση Κεντρώων
τα οκτώ και το Ποτάµι τα πέντε, προϋποθέσεις, προέλευση κε-
φαλαίων, τεχνολογικός εξοπλισµός, κτηριακή υποδοµή, προεπι-
λογή αιτήσεων…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τα ξέραµε και τα ψηφίσαµε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Βεβαίως, τα

ξέρατε και τα ψηφίσατε. Γιατί ανεβαίνετε σε αυτό το Βήµα και
λέτε ότι εµάς µας ενδιέφερε µόνο το τίµηµα; Γιατί ακούγεται
αυτή η κριτική, εφόσον έχουµε ψηφίσει µαζί άρθρα τα οποία ανέ-
βαζαν πολύ ψηλά τον ποιοτικό πήχη; Αυτή είναι η αλήθεια και
τώρα έρχεται µια κριτική η οποία –για να πω την αλήθεια- ήταν
µηδενιστική τις προηγούµενες µέρες. Σήµερα ήταν µετριασµένη. 

Ας επανέλθουµε, όµως, λίγο, να ξαναθυµηθούµε τι είχε γίνει
όχι µόνο στη φορτισµένη µέρα που είχαµε τη σφοδρή σύγ-
κρουση γύρω από τις αρµοδιότητες, αλλά να θυµηθούµε τις
µέρες ψήφισης του ν.4339, που είναι ψηφισµένος νόµος του κρά-
τους, στη βάση του οποίου βεβαίως η ανεξάρτητη αρχή –είναι
ευχή όλων µας- θα διεξάγει τον διαγωνισµό. 

Όλοι το επιθυµούµε αυτό. Δεν θα πάµε, βέβαια, σε µια κατά-
σταση όπου νοµοθετούν οι ανεξάρτητες αρχές. Οι ανεξάρτητες
αρχές εφαρµόζουν τους ψηφισµένους νόµους. Είναι ένας νόµος
που πήρε ψήφο και από κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Το λέµε
και το δηλώνουµε µε χαρά, για άλλη µια φορά. 

Η Δευτέρα είναι µπροστά, προσχήµατα πλέον δεν υπάρχουν,
κατά τη γνώµη µας. Προφανώς ο οµιλών, ως µέλος της Κυβέρ-
νησης, δεν θα κάνει κανένα σχόλιο για κανένα πρόσωπο, γιατί
είναι αρµοδιότητα της Βουλής και της Διάσκεψης των Προέδρων
να ανιχνεύσει -όπως καλώς κάνει µέχρι τώρα- τις δυνατότητες
συναίνεσης.

Νοµίζω όµως ότι πρέπει το πολιτικό σύστηµα να περάσει στον
επόµενο βαθµό ωρίµανσης, να κοιτάξει αυτοκριτικά το παρελθόν
και να συµφωνήσουµε όλοι µαζί ούτως ώστε πάρα πολύ γρήγορα
και το ΕΣΡ να συγκροτηθεί και διαγωνισµός να γίνει, αλλά και τί-
µηµα να καταβληθεί, αλλιώς νοµίζω ότι θα είµαστε υπόλογοι για
άλλη µια φορά στις επόµενες γενιές.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό κ. Παππά. 

Ο Υπουργός κ. Κοντονής έχει τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε µια κριτική για
τη συγκεκριµένη τροπολογία που εισηγήθηκε το Υπουργείο Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, ότι µε αυτή την τροπολογία πλήττεται
το αυτοδιοίκητο της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας.
Νοµίζω ότι καλύτερος να απαντήσει, εάν πλήττεται το αυτοδιοί-
κητο, είναι η ίδια η Διεθνής Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία, η οποία
συµπράττει µε την Κυβέρνηση για να επέλθει ένα τέλος στο κα-
θεστώς της σήψης και της διαφθοράς που επικρατούσε επί χρό-
νια. 

Εκείνο όµως που µου έκανε εντύπωση είναι ότι αυτό το επιχεί-
ρηµα, που ακούστηκε από το νεοναζιστικό κόµµα της Χρυσής
Αυγής, συνδυάστηκε µε αιτιάσεις του τύπου ότι εµείς δεν ορί-
ζουµε τις εκλογές της ΕΠΟ και ότι αυτό είναι σηµείο ανικανότη-
τας. 

Μα, είναι δυνατόν ποτέ η Κυβέρνηση να ορίσει τις εκλογές
ενός σωµατείου, τριτοβάθµιου στη συγκεκριµένη περίπτωση;
Αυτό είναι δουλειά του ίδιου του σωµατείου και συγκεκριµένα
της διοίκησής του, που έχει τοποθετηθεί από τη FIFA για να
φέρει εις πέρας όλη αυτή την κατάσταση.

Το δεύτερο που ήθελα να πω είναι το εξής. Ακούσαµε µια κρι-
τική ότι «στον επιχειρηµατικό χώρο, εκεί που υπάρχει κερδοφο-
ρία κ.λπ, ό,τι και να κάνετε, χαµένο πάει». Το ακούσαµε από τον
αγορητή του ΚΚΕ. Είναι µια λανθασµένη άποψη και προσέγγιση.

Τι θα ήθελε δηλαδή το ΚΚΕ; Να µην κάναµε ό,τι κάναµε είκοσι
µήνες και να έχουµε µείνει στο καθεστώς της «παράγκας»;
Ήθελε να µην έχουµε επέµβει καθόλου νοµοθετικά και να µεί-
νουµε σε αυτή την άθλια κατάσταση που δηλητηρίαζε τον ελλη-
νικό αθλητισµό, την ελληνική νεολαία και την ελληνική κοινωνία,
προς δόξα της διαπλοκής και της διαφθοράς; 

Εµείς, λοιπόν, σε αυτά τα πράγµατα βάλαµε πλάτη και φέραµε
αποτελέσµατα. 

Και θέλω να πω από του Βήµατος της Βουλής, τελειώνοντας,
προς όλους αυτούς, οι οποίοι πολέµησαν επί είκοσι µήνες αυτή
την προσπάθειά µας και πρώτα απ’ όλα, στους οικονοµικά ισχυ-
ρούς, δεύτερον, στους τραµπούκους οι οποίοι είχαν µεταµφιε-
στεί σε οπαδούς, και τρίτον, σε αργυρώνητες γραφίδες ότι δεν
φοβόµαστε. Ας κάνουν ό,τι θέλουν! Η Κυβέρνηση την υπόθεση
της διαφθοράς και της διαπλοκής σε όλα τα επίπεδα θα την επι-
λύσει. Και θα την επιλύσει προς όφελος του ελληνικού λαού.

Και αν διερωτώνται «Μα, πώς αυτοί δεν φοβούνται, όταν οι
προηγούµενοι σήµαιναν ισπανική υποχώρηση σε κάθε επίθεση
που τους κάναµε;», τους απαντάµε λοιπόν: Ας κοιτάξουν πίσω
µας! Ας κοιτάξουν πίσω µας όλους εκείνους που έδωσαν τα
πάντα στην υπόθεση του λαϊκού κινήµατος, που έχασαν τη ζωή
τους στο βουνό, στις εξορίες, στα κολαστήρια της δικτατορίας!
Από αυτούς εµείς αντλούµε δύναµη. Και τη µατιά τους δεν θα
την προδώσουµε! 

Η διαφθορά και η διαπλοκή και τα οικονοµικά συµφέροντα που
τη στηρίζουν θα ηττηθούν από την Κυβέρνηση του λαού, από την
Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Κοντονή.
Θα κλείσει ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ.

Θοδωρής Δρίτσας. Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατ’αρχάς θα ήθελα να αποσα-

φηνίσω σχετικά µε τις δύο βουλευτικές τροπολογίες -εκ των
τριών τροπολογιών, έµειναν οι δύο, καθώς ο κ. Θηβαίος την απέ-
συρε και θα την διορθώσει, θα την συµπληρώσει και θα την επα-
νακαταθέσει- το εξής. 

Σύµφωνα µε αυτό που ζήτησε ο κ. Δένδιας, µε το οποίο συµ-
φωνώ και ταυτίζοµαι –γιατί δεν είµαι θεµατικά ο αρµόδιος Υπουρ-
γός, είµαι αρµόδιος για την εισήγηση του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου, για τη σύµβαση µε την Κυπριακή Δηµοκρατία για
την έρευνα και διάσωση- και ως εκ τούτου και για να λύσουµε
σωστά θεσµικά και αυτό το ζήτηµα, βεβαιώνω το Σώµα ότι οι αρ-
µόδιοι και συναρµόδιοι Υπουργοί διαβεβαίωσαν ότι αποδέχονται
αυτές τις δύο βουλευτικές τροπολογίες. Εποµένως καλύπτεται
και από αυτή την πλευρά.

Τώρα η τροπολογία του κ. Λοβέρδου δεν έχει τα στοιχεία των
άλλων τροπολογιών. Είχαν επείγοντα χαρακτήρα αυτές οι τρο-
πολογίες. Σοβαρή είναι και η τροπολογία του κ. Κεγκέρογλου,
αλλά έχει όλον τον χρόνο να τεθεί σε κανονικές διαδικασίες και
να αντιµετωπιστεί από τον αρµόδιο Υπουργό όταν στην ώρα του
υπάρχει ανάλογο νοµοσχέδιο αυτής της αρµοδιότητας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ειπώθηκαν πολλά. Μια προσπά-
θεια από πολλές πλευρές ήταν οι αιχµηρές κριτικές τοποθετή-
σεις και εκ δεξιών και εξ αριστερών και εκ του κέντρου ότι όλη
αυτή η ιστορία από την πλευρά της Κυβέρνησης έγινε για να
αποπροσανατολιστεί η ελληνική κοινωνία. Προς Θεού!

Σεβόµαστε απολύτως τα προβλήµατα των Ελλήνων πολιτών,
τα ζητήµατα της αγοραστικής δύναµης, του βιοτικού επιπέδου,
της κάλυψης των αναγκών, της δοκιµασίας που περνά ο ελληνι-
κός λαός. Δεν θα µπορούσε κανένα αρρωστηµένο µυαλό να στή-
σει και ούτε είχε και τη δυνατότητα η Κυβέρνηση να στήσει
τέτοιου είδους αποπροσανατολιστικά παιχνίδια. Μάχη δίνεται. 

Διότι πράγµατι -και δεν µπορεί κανείς να το µειώνει αυτό- µπο-
ρεί να υπήρξαν υπερβολές και στον χρόνο που αναλώθηκε και
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σε όσα ειπώθηκαν Εδώ, όµως, υπάρχει  ένα επίσης σοβαρό ζή-
τηµα, να σπάσει επιτέλους ένα από τα πιο νοσηρά και σκληρά
αποστήµατα που δηλητηριάζει τον δηµόσιο βίο, η διαπλοκή,
όπως από πολλές πλευρές περιγράφτηκε και έχει διαπιστωθεί.

Αυτή η µάχη δεν είναι αποπροσανατολισµός, αντίθετα, µαζί µε
όλες τις άλλες µάχες, είναι στο κέντρο ακριβώς των στόχων
αυτής της Κυβέρνησης.

Κάθε κριτική, λοιπόν -στεναχωριέµαι που την ακούω και από
Αριστερά- που υποβαθµίζει αυτή τη µάχη, νοµίζω ότι δεν προ-
σφέρει στην προσπάθεια της ελληνικής κοινωνίας να αλλάξει τα
πράγµατα και στην προσπάθεια αυτής της Κυβέρνησης να υπη-
ρετήσει αυτούς τους στόχους.

Κρατώ µερικά πολύ σηµαντικά, τα πιο σηµαντικά, κατά τη
γνώµη µου, γιατί είναι δύσκολη η επιλογή.

Ο Πρόεδρος της Βουλής, ο Νίκος Βούτσης, έθεσε ένα ερώ-
τηµα: Η Κυβέρνηση δεν θα µπορούσε να είχε συµβιβαστεί, να
είχε επιλέξει τον δρόµο που επέλεξαν προηγούµενες κυβερνή-
σεις; Δεν θα αποκόµιζε οφέλη από αυτό; Δεν θα είχε κανάλια που
θα κρατούσαν στάση ανοχής ή και υποστήριξης µε µια τέτοια συ-
νέχιση ενός συµβιβασµού και µιας συναλλαγής; Δεν θα µπο-
ρούσε; 

Δεν θα µπορούσε λέω εγώ, γιατί δεν µας πάει στο DNA µας,
γιατί ξεκινάµε από αλλού και πάµε αλλού. Όµως, πρακτικά, αν
το αποφάσιζε η δικιά µας Κυβέρνηση, θα µπορούσε και θα δι-
αιώνιζε αυτή την πραγµατικότητα. 

Γιατί, λοιπόν, επέλεξε αυτή τη διαδικασία η Κυβέρνηση και ο
αρµόδιος Υπουργός, ο Νίκος Παππάς, για να αλλάξει το τοπίο;
Για να κερδίσει κανάλια; Μα, µπορούσε να τα κερδίσει και αλ-
λιώς. Γιατί αυτή η περιπέτεια; 

Γιατί τόσα χρόνια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, που υπήρχε
ΕΣΡ, όχι πριν από ένα, δύο, τρία χρόνια, πολλά χρόνια, δεν δό-
θηκαν οι άδειες; Γιατί δεν έγιναν διαγωνισµοί; Γιατί δεν εισπράχ-
θηκε τίµηµα για τη χρήση των συχνοτήτων και δεν καταβλήθηκαν
χρηµατικά ποσά αντίστοιχα για αυτό; Γιατί; Δεν υπήρχε συνταγ-
µατική επιταγή τότε; Δεν υπήρχε δέσµευση; 

Γιατί δεν υπάρχει κανένα ΕΣΡ που να υπάρχει από µόνο του
και ασύνδετο και καµµιά ανεξάρτητη αρχή ασύνδετη από το τι
συµβαίνει πραγµατικά στον πολιτικό και κοινωνικό συσχετισµό
σε κάθε ιστορική στιγµή. Και τα µηνύµατα που έπαιρνε το ΕΣΡ
ήταν «µην ασχολείστε». Όπου υπήρχε µια πρωτοβουλία, έµενε
στη µέση και δεν ενθαρρυνόταν και δεν στηριζόταν µε αντίστοιχη
νοµοθεσία. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Και τώρα έρχονται οι κριτικές ότι έχουµε πολιτική ήττα του
Υπουργού, του Νίκου Παππά, της Κυβέρνησης ή πιο εκλεπτυ-
σµένα του πολιτικού σχεδίου της Κυβέρνησης.

Μα, ποιο ήταν ακριβώς αυτό το σχέδιο και η πολιτική βούληση
αυτής της Κυβέρνησης, όχι µε δίκη προθέσεων -προσέξτε, µε
δίκη προθέσεων µπορεί να πει κανείς ό,τι θέλει, και έχοντας και
ισχυρό επικοινωνιακό µηχανισµό, στηµένο και συγκροτηµένο, να
το κάνει και αληθοφανές, είναι άλλο η δίκη προθέσεων-αλλά µε
τα γεγονότα; Είναι νόµος που λέει να συγκροτηθεί συγκεκριµένο
πλαίσιο ποιοτικής και αναβαθµισµένης και διαφανούς λειτουρ-
γίας των καναλιών, να γίνει διαγωνισµός και να οριστεί ή να προ-
κύψει από τη διαδικασία που προβλέπει ο νόµος τίµηµα. 

Αυτή είναι η µάχη που έδωσε µε τη νοµοθέτηση και µε τη γνω-
στή διαδικασία αρχικά µε το ΕΣΡ, εν συνεχεία, µπροστά στο σαµ-
ποτάζ να µη συγκροτηθεί ΕΣΡ, µε την υπέρβαση, που ήρθε το
Συµβούλιο της Επικρατείας και δεν την αποδέχθηκε. Όµως, αυτή
είναι η µάχη. 

Σε αυτή τη µάχη έχουµε ήττα; Αν έχουµε ήττα του Νίκου
Παππά, της Κυβέρνησης, του Πρωθυπουργού, του ΣΥΡΙΖΑ, θα
είναι ήττα της Βουλής και του πολιτικού κόσµου, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές.

Εδώ όσοι µιλούν για ήττα και όσοι χαίρονται και επιχαίρουν για
την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, θα πρέπει να το
αποσαφηνίσουν, για να δούµε τι ακριβώς εννοούµε –ακριβώς
όµως- µε κάθε τι που λέµε. 

Γιατί θα γίνει διαγωνισµός από εδώ και πέρα µε το ΕΣΡ; Θα
συντρέξουν όλες οι πτέρυγες της Βουλής για να γίνει; Θα προ-
κύψει ή θα προσδιοριστεί το τίµηµα; Θα υπάρχει πλαίσιο ποιοτι-
κής αναβάθµισης και διαφανούς λειτουργίας του τηλεοπτικού

συστήµατος; Αυτά θα τα κάνει µόνο του το ΕΣΡ, αν δεν τα κάνει
το πολιτικό σύστηµα και ο πολιτικός κόσµος; Δια αναθέσεως θα
το λύσουµε; Δεν θα είναι στρουθοκαµηλισµός αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, κύριε Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Αν αυτό το σχέδιο, λοιπόν, δεν εφαρµοστεί, τότε αυτό το σχέ-
διο ηττήθηκε και βέβαια δεν µπορεί να επιχαίρει κανείς για αυτό.
Κανείς δεν µπορεί να επιχαίρει γι’ αυτό. Ως προς την παρά-
καµψη, λοιπόν, του ΕΣΡ το µέγεθος και το µέτρο είναι αυτό και
η εκκρεµότητα που µένει δεν είναι το γράψιµο ή το καθαρογρά-
ψιµο της τελικής απόφασης. Είναι αφετηρία αυτό για το τι θα
κάνει η ελληνική Βουλή, τι θα κάνει το πολιτικό σύστηµα.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Το ερώτηµα, λοιπόν, που συναφώς
προκύπτει και συµπληρώνει αυτό που περιέγραψα ως κεντρικό
ερώτηµα, είναι τι ΕΣΡ θέλουµε. Όχι ποια ονόµατα, αλλά µε τι
κύρος, µε τι δυνατότητες, µε τι υποστήριξη, µε τι πλαίσιο, σε ποια
κατεύθυνση. Τα ορίζει το Σύνταγµα, αλλά δεν φτάνει. Η ζωντανή
πραγµατικότητα καθορίζεται από τη στάση των πολιτικών και των
κοινωνικών δυνάµεων. Αυτή είναι η πρόκληση από σήµερα και
µετά και µπροστά στην πρωτοβουλία του Προέδρου της Βουλής
και της Διάσκεψης των Προέδρων για τη Δευτέρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Θοδωρή Δρίτσα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί των άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής
Δηµοκρατίας σχετικά µε τη συνεργασία στους τοµείς Έρευνας
και Διάσωσης και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό οµοφώνως.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση των τροπολογιών.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η υπουργική τροπολογία µε

γενικό αριθµό 734 και ειδικό 9 ως έχει; 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 734 και ειδικό 9 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η υπουργική τροπολογία µε
γενικό αριθµό 740 και ειδικό 15 ως έχει; 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 740 και ειδικό 15 έγινε δεκτή ως έχει κατά
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πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η βουλευτική τροπολογία µε

γενικό αριθµό 741 και ειδικό 16 ως έχει; 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 741 και ειδικό 16 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η υπουργική τροπολογία µε
γενικό αριθµό 738 και ειδικό 13 ως έχει; 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 738 και ειδικό 13 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η υπουργική τροπολογία µε
γενικό αριθµό 739 και ειδικό 14 ως έχει; 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 739 και ειδικό 14 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η βουλευτική τροπολογία µε
γενικό αριθµό 736 και ειδικό 11 ως έχει; 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 736 και ειδικό 11 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η βουλευτική τροπολογία µε
γενικό αριθµό 737 και ειδικό 12 ως έχει; 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 737 και ειδικό 12 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Όχι. Το πρόβληµα είναι ακριβώς το

ακροτελεύτιο άρθρο, γιατί λέει ότι η πρώτη εφαρµογή αυτού του
νόµου γίνεται µε υπουργική απόφαση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνη-
σης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της
Κυπριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε τη συνεργασία στους τοµείς
Έρευνας και Διάσωσης και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της
αρχής και επί των άρθρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας
σχετικά µε τη συνεργασία στους τοµείς Έρευνας και Διάσωσης
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του
συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµο-
κρατίας σχετικά µε τη συνεργασία στους τοµείς Έρευνας και
Διάσωσης και άλλες διατάξεις

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρα-
τίας σχετικά µε τη συνεργασία στους τοµείς Έρευνας και
Διάσωσης, που υπεγράφη στην Αθήνα, στις 13 Οκτωβρίου 2014,
το κείµενο της οποίας, σε πρωτότυπο στην ελληνική, έχει ως
εξής:

1522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1526 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1528 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Άρθρο δεύτερο

H εφαρµογή του άρθρου 2Α του ν. 4339/2015, όπως προστέ-
θηκε µε το άρθρο τρίτο του ν. 4367/2016 (Α’ 19), αναστέλλεται
µέχρι τη δηµοσίευση της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας επί των αιτήσεων ακυρώσεως κατά των υπ’ αριθµ.
4297/2016 (Β’ 518), 7984/2016 (Β’ 1009) και 7230/2016 (Β’ 930)
αποφάσεων του Υπουργού Επικρατείας και της υπ’ αριθµ.
7577/2016 απόφασης των Υπουργών Επικρατείας, Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Μετα-
φορών, Υποδοµών και Δικτύων (Β’ 985), όπως ισχύει.

Άρθρο τρίτο

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 2 του   ν. 4339/2015
(Α’ 133) η λέξη «αιτιολογηµένη» αντικαθίσταται από τη λέξη «σύµ-
φωνη».

Άρθρο τέταρτο

Στο τρίτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 2 του ν. 4339/2015  (Α’
133) πριν από τη λέξη «γνώµη» προστίθεται η λέξη «σύµφωνη».

Άρθρο πέµπτο

Σε περίπτωση που σε αθλητική οµοσπονδία του άρθρου 19 του
ν. 2725/1999 (Α’ 121), όπως ισχύει, οριστούν από την οικεία διε-
θνή οµοσπονδία, σύµφωνα µε τους κανόνες που διέπουν τη λει-
τουργία της, ειδικά όργανα διοίκησης, για περιορισµένο χρονικό
διάστηµα και µε συγκεκριµένη εντολή για την αντιµετώπιση εκτά-
κτων και εξαιρετικών καταστάσεων, τα εν λόγω ειδικά όργανα
αναλαµβάνουν άµεσα, µε µόνη την πράξη ορισµού τους από τη
διεθνή οµοσπονδία, όλες τις αναγκαίες για την εκτέλεση της εν-
τολής τους αρµοδιότητες και υποκαθιστούν τα καταστατικά όρ-
γανα της οµοσπονδίας, κατά παρέκκλιση των διατάξεων του ν.
2725/1999 και των καταστατικών διατάξεων της οµοσπονδίας.

Άρθρο έκτο 

Το άρθρο 377 του ν. 4412/2016 (Α’147) τροποποιείται από την
ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του ν. 4412/2016, ως εξής:

α) Η περίπτωση 41 της παραγράφου 1 του άρθρου 377 καταρ-
γείται. 

β) Στην παράγραφο 5 του άρθρου 377 προστίθενται εδάφια
ως εξής:

«Οµοίως, εξακολουθούν να ισχύουν και δεν θίγονται από την
εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος νόµου οι διατάξεις: 

α) της περίπτωσης ια’ της παρ. 9 του άρθρου 4 του  ν.
3864/2010 (Α’ 119), 

β) της παρ. 9 του άρθρου 4 του ν. 3139/2003 (Α’100), 
γ) των παραγράφων 1 περίπτωση ε’ και 2 του άρθρου 189 του

ν. 4389/2016 (Α’ 94), καθώς και οι κατ’ εξουσιοδότηση αυτών εκ-
δοθείσες από τα αρµόδια όργανα αποφάσεις. Οι φορείς της πα-
ρούσας παραγράφου µπορούν µε τους οικείους Κανονισµούς να
θεσπίζουν παρεκκλίσεις από την εθνική νοµοθεσία δηµοσίων συµ-
βάσεων για αναθέσεις άνω και κάτω των χρηµατικών ορίων που
προβλέπονται µε τις διατάξεις του άρθρου 5 του παρόντος νόµου,
τηρουµένης σε κάθε περίπτωση της οικείας νοµοθεσίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και των Ευρωπαϊκών κανόνων, όπως
ερµηνεύονται από τη νοµολογία του Δικαστηρίου της ΕΕ και την
Ερµηνευτική Ανακοίνωση της Επιτροπής της 1.8.2006 (EE C
179/2).»

Άρθρο έβδοµο

Το προβλεπόµενο στο εδάφιο α’ της παρ.1 του άρθρου 16 του
ν. 4071/2012 (Α’ 85), όπως ισχύει, διάστηµα συγχώνευσης των υφι-

στάµενων ΦΟΔΣΑ στους Περιφερειακούς Συνδέσµους ΦΟΔΣΑ
του άρθρου 13 του ανωτέρω νόµου, όπως ισχύει, παρατείνεται
έως 31.12.2016. Η ισχύς της παρούσας διάταξης αρχίζει από
31.10.2016.

Άρθρο όγδοο

Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 38 του ν. 4315/2014 (Α’  269) αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«Οι οικονοµικές ενισχύσεις, αποζηµιώσεις και βοηθήµατα που
προβλέπονται από το ν.δ. 57/1973 (Α’ 149), την υπ’ αριθµ. 2673/
2001 κ.υ.α. (Β’ 1185) και το ν. 867/1979 (Α’ 24), όπως ισχύουν, στο
πλαίσιο υλοποίησης προγραµµάτων κοινωνικής προστασίας, σε
σεισµόπληκτους, πληµµυροπαθείς, πυροπαθείς κ.λπ..»

Άρθρο ένατο

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας  που κυρώνεται
από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 11 παράγρα-
φος 1 αυτής. 

Αθήνα,............................................2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 19.08’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 4 Νοεµβρίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν
5/5/21-10-2016 επίκαιρης επερώτησης προς τον Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

1532 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                               ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

7. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

4. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

6. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

8. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

11. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ».


